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Kako v letu 1987
S torkovega regijskega 
posveta SZDL za boljše 

gospodarjen je
NOVO M ESTO — 11. novembra je 

bil v Novem mestu v okviru priprav na 
republiško konferenco »SZDL za 
boljše gospodarjenje« in v organizaciji 
medobčinskega sveta SZDL za Dole
njsko regijski posvet o gospodarjeriju 
v >etu 1987. Predstavniki dolenjskih 
občin, gospodarstva, medobčinske 
gospodarske zbornice so si izmenjali 
informacije, nujnosti in pa bojazni 
glede tega, kakšni pogoji gospodarje
nja se napovedujejo v prihodnjem letu 
s predstavniki republiškega izvršnega 
sveta, družbenopolitičnih organizacij 
m gospodarske zbornice Slovenije. Vi
deti je, s tem so se strinjali tudi na 
posvetu, da je zvezna in še bolj repu
bliška resolucija za leto 1987 pravza
prav naravnana v ciljih tako, da bi 
vendar spodbudili boljše gospodarje
nje in omogočili boljše rezultate, le pot 
do tega še ni znana, saj cela vrsta po
dzakonskih aktov še ni. Znane pa so 
različne predstave v Jugoslaviji o tem, 
■raj je kaj, na primer realni tečaj dina- 
rJa■ in kako naj bi kaj delovalo.

Tisti akti, ki sedaj prihajajo na dan, 
ral ne prinašajo nujnih bistvenih pre
mikov od sedanjega. Tako je tudi s 
spremembami deviznega zakona, o 
katerem si je izvozni del gospodarstva 
enoten, da je slab, da dela škodo.

Več prihodnjič.
Z. L.-D.
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Kljub pridobitvam še na repu
Sevniški občinski praznik — Posodobljena mirenska ces ta  — Priznanja

BOŠTANJ, ŠENTJANŽ — Sevničani praznujejo te  dni svoj občinski praz
nik. Eden od vrhuncev praznovanja je  bila otvoritev zadnjega odseka regionalne' 
ceste Trebnje — Sevnica prejšnji četrtek v Boštanju pri »vojaškem« mostu, ki 
so jo novomeški cestarji prekrili z asfaltom.

Predsednica SO Sevnica Breda Mijo-»Vojaški« most krajani simbolično 
imenujejo leseni most čez Mirno pri 
žagi v zahvalo pripadnikom JLA, ki 
so v minulih letih postorili na ob- 
mirenski cesti v sevniški občini največ 
zahtevnih del pri urejanju spodnjega 
ustroja cestišča in povrh vsega zgradili 
še ta most. Predsednica sevniške 
občinske skupščine Breda Mijovič je 
ob četrtkovi slovesnosti poudarila, da 
pomeni otvoritev zadnjega 4,2 kilo
metra dolgega odseka od Jelovca do 
Boštanja uresničitev dolgoletne želje, 
saj sta občina in Posavje poslej po naj
krajši poti povezana z Ljubljano.

Slovesno pa je bilo prejšnji konec 
tedna tudi v Šentjanžu, kjer so v petek 
praznovali svoj krajevni praznik. V

•  Letošnja občinska priznanja so ob 
prazniku dobili: M ercator-Kmetijski 
kombinat Sevnica (grb občine Sevni
ca), Franc Povše in lovska družina iz 
Boštanja ter Ivanka Vilčnik iz Sev
nice (priznanje Dušana Kvedra- 
Tomaža), O brtna zadruga Bohor in 
O brtno združenje iz Sevnice, Franc 
Peterle z Velikega C iinika, Drago 
M irt ml. z Blance ter Stane Mrvič, 
Janko Prunk in Timotej Knific, vsi iz 
Ljubljane (medaljo Dušana Kvedra- 
Tomaža).

soboto-je delegate slavnostnega zase
danja sevniške občinske skupščine in 
številne ugledne goste, med njimi tudi 
Sergeja Kraigherja, Lidijo Sentjurc, 
Staneta Potočarja, Valentina Dvojm
oča, predstavnike JLA in pobratene 
srbske občine Babušnica, v prenovlje
nem kulturnem domu v Šentjanžu 
»pozdravila« razstava »Tito med na
mi« Mestnega muzeja iz Ljubljane in 
moški pevski zbor krmeljske Svobode.

vič je v slavnostnem govoru, kije sledil 
pozdravnim besedam predsednika 
sveta šentjanške krajevne skupnosti 
Janeza Šušteršiča, omenila pomemb
ne pridobitve od vodovodov, cest do 
telefonije. Posebej je poudarila vse 
boljše dosežke kmetijstva. Sevniško 
združeno delo je v minulem tričetrtlet- 
ju izvozilo za dobrih 7 milijonov 
dolarjev, pozitiven saldo blagovne 
menjave s tujino v višini 3,3 milijona 
dinarjev pa kaže na izrazito preusme
ritev sevniškega gospodarstva v izvoz. 
Vse pridobitve sevniške občine in

dosežki gospodarstva pa so zaenkrat 
še prekratek vzvod, da bi to občino 
povzdignil z nezavidljivega 57. mesta 
med 65. občinami v Šloveniji.

Pred spomenikom v Šentjanžu je po 
slovesni seji SO predsednik skupščine 
krajevne skupnosti Šentjanž Andrej 
Repše v zelo zanimivem govoru orisal 
dosežke KS, med katerimi je naj
pomembnejša posodobitev 3,5 km 
krajevnih cest in izgradnja treh 
vodovodov. Pester kulturni spored so 
pripravili učenci OŠ Milana Majcna iz 
Šentjanža, ki seje  izkazala že z etnog
rafsko razstavo, za praznično razpo
loženje pa je poskrbel tudi delavski 
pihalni orkester GD Sevnica.

P. PERC

V Karlovcu 
bo srečanje 

samoupravljalcev
Sodelovalo bo tudi 30 
delegatov iz štirih do 

lenjskih občin

B OLJŠA POVEZANOST — 19 
Mokronogom in Boštanjem je  še z

kilometrov obmirenske ceste med 
zadnjim odsekom te regionalke med

USTANAVLJAJO 
CENTER

R IB N IC A  — V ribniški občini 
ustanavljajo center za socialno delo. 
C enter bo delovna organizacija, 
prevzel pa bo vse naloge s področja 
socialnega varstva. D elati naj bi 
začel z novim letom. V dosedanjih 
razpravah je nekatere m otilo, da bo 
nam esto dosedanjih 6 v bodoče 
zaposlenih za to  področje 7 de
lavcev, kar pom eni širjenje režije. V 
odgovoru je bilo poudarjeno, da je  v 
občini zaradi h itro  razvijajoče se in
dustrije zaposlenih vedno več (od 
12.517 prebivalcev je 4.400 zaposle
nih), zaradi nizkega družbenega 
s tandarda  pa je vedno več socialnih 
problem ov, predvem  pa narašča 
m ladinski kriminal.

NOV ASFALT

SODRAŽICA — Na območju 
krajevne skupnosti posodabljajo ceste 
tako, kot določa sprejeti načrt. Tako so 
pred kratkim asfaltirali cestni odsek od 
glavne ceste skozi Lipovščico in odce
pa za Novo Štifto oz. Ravni dol (urejen 
je tudi most), odsek od Sodražice do 
Kovačičevih hlevov, od Sodražice pro
ti peskokopu in še nekatere."

Jelovcem in Boštanjem, ki so ga posodobili tik pred sevniškim občinskim praz
nikom, pomembnim za boljšo povezanost Sevnice z republiškim središčem. 
Predsednik skupščine republiške skupnosti za ceste Andrej Levičnik, ki jecesto  
odprl (na sliki), je  dejal, da sodobna cesta skrajšuje razdaljo med Novim 
mestom in Celjem kar za 60 km! (Foto: P. Perc)

KARLOVAC — To mesto bo 
od 14. do 16. novembra gostitelj 
14. srečanje samoupravljalcev zie- 
tnih območij zleta »Bratstvo in 
enotnost«. V Karlovcu se bo zb
ralo kar 250 predstavnikov orga
nizacij združenega dela iz zletnih 
področij Banjaluke, Bihača, Prije- 
dora, Gospiča, Karlovca, Siska in 
Novega mesta, le-to sestavlja 30 
delegatov iz vseh štirih dolenjskih 
občin.

Srečanja samoupravljavcev Ba- 
nije. Bosanske in Bele krajine, 
Dolenjske, Like in Korduna nad
aljujejo tradicije bratstva in enot
nosti, skovane že v narodnoosvo
bodilnimi borbi. Letošnje srečanje 
samoupravljalcev bo potekalo na 
temo: »Metode in način dela sindi
kalnih organizacij in organov 
zveze sindikatov kot faktorjev za 
ustvarjanje družbene vloge in 
funkcije sindikatov v združenem 
delu in političnem sistemu«. Del 
srečanja bodo samoupravljalci 
preživeli tudi v  tamkajšnjih delov
nih organizacijah. V DO Beti-tozd

i žakanje se bodo pogovarjali o na
logah sindikatov pri informiranju 
delavcev, v Jugoturbini bodo 
spregovorili o delovanju delavskih 
svetov, v Lesni industriji Karlovac 
bo tekla beseda o samoupravnem 
urejanju odnosov pri pridobivanju 
in delitvi dohodka, v tekstilni in
dustriji Duga Resa o aktualnih 
vprašanjih organiziranega odmo
ra in rekreacije delavcev, v Pivo
varni se bodo lotili stanovanjskih 
vprašanj delavcev, v »Kordunu« 
pa bodo spregovorili o inventivni 
dejavnosti.

J. P.

Prenova ne bo končana čez noč
________ V Posavju so  kritično spregovorili o stanju v Zvezi komunistov

KRŠKO — »Nekatere stvari v Po
savju so  kritične,« je  med drugim  de
jal Franc Pipan, sekretar m edo
bčinskega sveta ZK za Posavje, na 
seji tega telesa pretekli teden, ko so 
obravnavali p renovo ZK. Iz vrst ZK, 
zlasti zdravstvenih in prosvetnih de
lavcev več izstopa, kot vstopa, vse 
več kom unistov se ne meni za 
idejnopolitično usposabljanje, tret
jina  osnovnih organizacij se še ni ses
tala  po zadnjem  kongresu ZKS.

T a več kot kritična ugotovitev je 
bila več kot iztočnica za razpravo, 
kaj ZK v Posavju še čaka na poti 
prenove. V sevniški občini so 
delovne skupine že obiskale večino 
osnovnih organizacij. Splošna ugo
tovitev je, da sejeprecej razpaslokri- 
tizerstvo in da so kom unisti slabo us
posobljeni za idejni boj. V brežiški 
občini so prepričani, da seje treba lo
titi prenove z novimi m etodam i, ko-

z .Iv.

BO MARTIN DVAKRAT DELAL VINO — Trikrat na leto se Dolenjci in Belokranjci zagotovo poveselijo: na 
Silvestrovo, za pusta in Martinove M artinovo je še najbolj v čislih, pa ne le zaradi pečenih dobrot, ampak tudi zato, ker 
ta  dan mošt postane vino. Letos jr  j il ,  na srečo, M artin spet sredi tedna, zato se je  bilo mnogim težko odločiti, kdaj bodo 
praznovali. Tako je  bilo po g o r  t i  h veselo minulo nedeljo in bo tudi to, saj dobrega vina letos ne bo kar tako zmanjkalo. 
Na sliki: v nedeljo je  m artino1 Ja  vsa Tri ka gora. Veselo je  bilo tudi pri Ivanki Potočar, upokojeni učiteljici, ki je  ena 
redkih večjih vinogradnic r v .em košču I Jolenjske. »Letošnji letnik labko primerjam s tistim najboljšim, ki smo ga 
pridelali pred tremi le t i« ,, e povedala in nazdravila. (Foto: J .  Pavlin)

nčana p a n e b o v p o lle ta ,s a jje s e d a -  
nji način (ne)dela nastajal leta in leta 
in je postal del vsakdanjika. Nasploh 
pa se bo treba lotiti konkretnih nalog 
in problem ov, uresničevanje spreje
tih nalog pa  sproti pregledovati. 
Potrebno bo spet obuditi zaupanje 
članov v lastne sposobnosti in 
sposobnosti ZK. Sekretar krškega 
občinskega kom iteja je dejal, da so 
občinski funkcionarji sploh prem alo 
prisotni v osnovnih okoljih, da  ga 
prem alo poznajo. Ocene stanja pa 
m orajo biti k a rsed astv a rn e ,sa j sene 
b i smelo dogoditi tako kot v Kovi-

•  V razpravi je  sodeloval tudi član 
CK ZKS Silvo Gorenc, ki je  posebej 
poudaril, da je bil model boljševiške 
partije že zdavnaj presežen. Sedaj mo
rajo stopiti komunisti v javnost, da bi 
pomagali reševati gospodarske in 
druge slabosti. Obuditi bo treba spet 
sposobnosti sprejemanja ocene in 
delovanja, saj je sedaj očitno, da jeZK  
pogosto zelo toga in počasi reagira. 
Zlasti dragoceni pa so za ZK vsi zvesti 
vojaki partije, kijih doslej ni bilosliša- 
ti, a so pridno delali v svojem okolju. 
Pravzaprav bi morali pri komunistih 
gledati na to, da so v svojem okolju de
lavni, ugledni in brez moralnih 
madežev. Slab delavec, naj bi ne bil 
sekretar ZK.

narski, kjer so sicer ob obisku 
delovne skupine CK ZKS pripravili

ITALIJANSKI 
SINDIKALISTI 

PRI NAS
NOVO M ESTO ^— D anes se bo v 

sprem stvu predsednika Zveze sindi
katov Slovenije Mihe Ravnika mu
dila na obisku na Dolenjskem  
delegacija italijanskih sindikatov 
C G IL  iz pokrajine Veneto. O biska
la bo Tovarno zdravil K rko, D o
lenjski muzej, Beti v Metliki ter se 
poklonila  spom eniku brigadi Fon- 
tano t na Suhorju.

V drugi polovici tedna se bo 
nadaljevalo  suho vreme z ju tra 
njo m eglo po kotlinah.

dobro  sejo, 
zlomom.

v resnici pa  so bili pred

Skratka, doslej stikov z bazo ni 
bilo dosti in dovolj dobrih. Sedaj naj 
bi se pokazalo, kdo je  jeklo in kdo je 
steklo, je bilo slišati na seji. A nič 
hudega, če bo dosti črepinj, potem  
bo ZK vsaj vedela, kaj ima v svojih 
vrstah.

J . SIM Č IČ

P O H O D  PO  
BELI KRAJINI

ČRNOMELJ — Učenci vojaške 
gimnazije Franca Rozmana-Sta- 
neta že vrsto let pripravljajo ob 7. 
novembru, dnevu smrti narodne
ga heroja, po katerem nosi šola 
ime, pohod po Beli krajini. Letos 

; so se jim prvič pridružili belok
ranjski mladinci ter predstavniki 
nekaterih drugih slovenskih sre
dnjih šol. Okrog 100 pohodnikov 
je pretekli petek najprej prehodilo 
pot od Semiča do Suhorja, nasle
dnji dan pa skozi Lokve, kjer seje 
Franc Rozman-Stane smrtno po
nesrečil, v črnomaljsko garnizijo. 
Povsod, kjer so se ustavili, so jim 
pripravili prisrčen sprejem.

Referendum uspel
Nad vsemi pričakovanji 
je 10. novem bra v IMV u s 
pel referendum  za spre- 

jem osnovnih aktov
NOVO M ESTO — Od 5.413 

zaposlenih v vseh delih tovarne 
IMV se jih je v ponedeljek referen
dum a udeležilo 4878 ali prek 90 
odsto tkov vseh volilcev, za reorga
nizacijo pa jih je  glasovalo 77 
odsto tkov vseh.

U radne rezultate referendum a, ki 
so ga dokaj dolgo pripravljali ob 
zahtevni vsebini in nedorečeni dol
goročni bodočnosti za avtom obilski 
program , so razglasili včeraj, 12. 
novem bra, na seji centralnega de
lavskega sveta, ko so začeli tudi 
postopek za javni razpis redne 
poslovodne ekipe.

S tako  uspelim referendum om  so 
po m nenju novom eškega izvršnega 
sveta, ki je  neuradne rezultate ob 
ravnaval 11. novem bra, v IM V iz
pričali enotnost delavcev in p odpo
ro  poslovni politiki začasnega vod
stva, ki se mu m andat izteka. Z 
uspelim referendum om  je  odprav
ljena tudi m ožnost za najbolj črno 
varian to  bodočnosti kolektiva.

Kaže, da  so se v p ripravah na 
referendum  dobro  odrezale stro 
kovne službe in družbenopolitične 
organizacije v IMV, saj v tej tovarni 
doslej propadli referendum i niso bi
li nobena redkost. R. B.

mA

TRŽAČANI ZA 
TRUBARJA

NOVA ŠTIFTA  — Tržaški oktet 
je v okviru prireditev ob 400-letnici 
Trubarjeve sm rti imel koncert v nad 
300 let stari cerkvi Nova Štifta v rib
niški občini. V povsem  polni cerkvi 
so Tržačani peli slovenske narodne 
pesmi iz Doline pri T rstu , Ukev, 
Beneške Slovenije, Rezije, narodne 
pesmi nekaterih drugih narodov pa 
tudi um etne pesmi dom ačih in tujih 
skladateljev. O ktetu  se je  za nastop  
zahvalil tudi predsednik ZKOSlove- 
nije Jože O sterm an. K oncert 
Tržaškega ok teta  je  bil prirejen v 
T rubarjevo čast in hkrati prispevek 
članov tega zbora za T rubarjev 
sklad. O rganizirala je  koncert Zveza 
kulturnih organizacij občine R ibni
ca.

So za spremembe
Vzgojitelji dolenjskih in 
posavskih dijaških do- 
mov na kmetijski šoli Grm

NOVO MESTO — Domski vzg
ojitelji Dolenjske in Posavja so se v 
petek, 7. novembra, zbrali v prostorih 
kmetijske šole Grm na Bajnofu in pri
sluhnili uvodnemu predavanju sveto
valca zavoda za šolstvo SR Slovenije 
Momčila Jankoviča, ki je govoril o 
spremembah vzgojnega načrta za 
domove v Sloveniji.

Po predavanju se je razvila kar 
živahna razprava, med katero so 
udeleženci predvsem opozorili, da bi 
morali pri oblikovanju sprememb 
vzgojnega načrta sodelovati tudi dijaki 
v domovih in ne zgolj njihovi vzgojite
lji. Da pa je že več kot desetletje.stari 
prvi in do sedaj edini vzgojni načrt za 
dijaške domove v Sloveniji potreben 
sprememb, ni nobenega dvoma.

Za konec srečanja so si dolenjski in 
posavski domski vzgojitelji pod 
vodstvom ravnatelja Mihe Žmavca 
ogledali prostore kmetijske šole. Šola 
je namreč gostila vzgojitelje v okviru 
praznovanja stoletnice svojega obstoja.

ip f(■ K ,

Nismo narod hlapcev
Če bi C ankar doživel narodnoosvobodilni boj, k i  j e  v 

slovenskem  narodu prebudi! novo zavest o narodu k o t takem  
(cit. Josipa Vidmarja), verjetno ne bi zapisal, d a sm o S lo ven ci  
narod hlapcev. P oznavajoč narodne travm e  v svojem  času je  
im el razloge za  svoje trditve, čeprav zgodovinsko (m akro-  
historično) gledano ta  o znaka  ne drži. N a p ra vka r m inulem
plenum u ku lturn ih  delavcev O F  na Bledu, k o  so v okviru 4. 
točke O F razpravljali o razvoju in preobrazbi slovenskega  
narodnega značaja, j e  to prepričljivo dokazova t zgodovinar 
dr. Bogo Grafenauer. H lapci s iv  svoji tisočletn i zgodovini p a č  
ne bi ohranili narodne iden tite te  in narodnega življenja, k i  mu  
j e  m anjka la  le državnost. R es pa j e  tudi, da nism o vedno zm o 
gli pogum a in moči. da b i se  uprli tujem u pritisku . Lepo bi bilo 
da se tako  obdobje ne b i n iko li več povrnilo. Toda tudi brez 
tega j e  dosti razlogov, da se zd a j sprašujem o o sebi in svojem  
slovenstvu, k a j  sm o in k a m  gremo. Usm eritev k  bolj široki, 
pluralistični in d em okra tičn i družbi zahteva o d  naroda in od  
vsakega posam ezn ika  v njem  več zavesti, notranje moči, ku l
ture, strpnosti, morale, več aktivnega  slovenstva in deta, za to  
p a  k a že  p o t iz  sedanje krize , v ka te ri k o t družba zaosta jam o in 
sm o za to  ogroženi tudi v svoji narodni b iti (ko t j e  dejal C iril 
Zlobec). Tudi danes in ju tr i  bo treba dokazovati, da nism o  
narod  hlapcev.

M. L E G A N



IMV izvozila za 
82 milijonov 

dolarjev
Dobri rezultati v avto
mobilskem, slabši v 
prikoličarskem pro

gramu
NOVO MESTO — Devetmese

čni obračun tovarne * IMV je 
ugoden, poslovni rezultat pa je bil 
dosežen ob vseh pokrivanjih ob
veznosti in brez odpisov obresti.

Iz IMV je šlo v devetih mesecih 
letos čez 30.000 vozil, od tega 
28.867 popularnih »katrc«, 1.780 
vozil R-18 in 207 gospodarskih 
vozil. Tovarna prikolic pa je nare
dila 10.108 prikolic raznih tipov in 
j ih na domačem trgu prodala dvak
rat več kot pred letom dni.

Oba proizvodna programa stase 
dobro odrezala v izvozu, saj je 
avtomobilska dejavnost navrgla
64,5 milijona dolarjev, prikoličar- 
ska pa 17,4 milijona dolarjev izv
oza. Na ravni delovne organizacije 
je ugodna tudi pokritost izvoza z 
uvozom, ki znaša 106 odst.

Povprečni osebni dohodek za
poslenega je v devetmesečnem 
obdobju znašal 85.545 din in je 
skoro enoinpolkrat večji, kot je bil 
septembra lani.

Kljub temu da so letošnje ob
veznosti IMV iz dohodka in ki 
zadevajo davke, prispevke ter 
splošno in skupno porabo, za 3,27- 
krat večje, kot so bile v enakem 
obdobju lanskega leta, so vse 
plačali. Ustvarili so za preko 6 mili
jard  čistega dohodka, od katerega 
so po pokritju osebnih dohodkov 
dali še 250 milijonov dinarjev v 
sklad skupne porabe, čez 300 mi
lijonov dinarjev v rezervni sklad, 
115 milijonov v poslovni sklad, kri
li pa so tudi 434-milijonsko izgubo 
v prikoličarski dejavnosti, ki je 
deloma tudi posledica novega na
čina obračunavanja.

R. B.

Evropa kupuje »rukzake« iz IMV
Kurir, glasilo IM V, prinaša  odgovor na ob tožbe  Martina Severja, č e š  da je razvoj v 

IMV zastat — Severjevi predlogi sprti z ekonom iko

Nasa anketa

Ali v IMV res izdelujejo »rukzake« na kolesih in »kište« za sladoled? A lije 
mogoče na tak način govoriti o prikoliški proizvodnji, o program u Adria, ki se 
poleg Elana kot eden redkih jugoslovanskih artiklov prodaja na evropskem trgu 
pod lastno blagovno znamko? O čitno je mogoče, saj je tako pisala Delavska 
enotnost oziroma njen novinar Ivo Kuljaj, zgoraj navedene izjave pa so prišle iz 
ust inž. M artina Severja, očeta Iemvejeve prikolice in dostavnega vozila. Pa 
M artin Sever ni govoril samo o zgrešenih konstrukcijskih prijemih v IMV, am
pak tudi o tem, da vse »reševalne« ekipe, ki so doslej vedrile in oblačile v IMV, 
niso skoraj nič naredile. Vendar na vse te očitke in kritiko doslej ni bilo javnega 
odgovora iz IMV, čeprav smo pisanje ponatisnili tudi v našem časniku. Zato 
lahko povzamemo le odgovore iz Kurirja, časopisa kolektiva Industrije m otor
nih vozil. Pa še to le odgovore o prikolicah.

V Kurirju pravijo, da so za taka sta- danje prikolice iz trte izvita, saj so bile
lišča inž. Severja vedeli že junija 1983, 
saj jih je Sever tedaj posredoval v IMV 
in celo v objavo Kurirju, ki pa jih ta za
radi »tedanje politike uredniškega 
odbora in mnenja strokovnih služb« 
ni objavil. Sever je tedaj sicer dobil 
odgovor Jožeta Demšarja, člana 
ZKPO, odgovornega za prikoliško de
javnost, a tudi ta ni bil objavljen. Sicer 
pa v Kurirju pišejo, da so bile reakcije 
na pisanje Delavske enostnosti burne, 
javnega odgovora pa naj ne bi dobil, 
ker bi njen pisec kot »specialist za 
IMV« spet napisal ustrezen« komen
tar.

Sicer pa objavljamo samo povzetek 
odgovorov najkompetentnejših iz IMV. 
Najprej mnenje inž. Boža Kočevarja, 
v. d. direkgorja tozda Razvojni inšti
tut. Kočevar priznava Severju očetov
stvo prikolice in dostavnega vozila. 
Prikolica, o kateri je govor v članku, je 
bila na risalnih deskah že leta 1980, a 
kaj dalj od risbe ni prišla. Vzrokov za 
to, da ni prišla dalj od zamisli, pa je 
več. Predvsem je vprašljiva ekonomi
ka, čeprav inž. Kočevar priznava, da je 
razvojno zanimiva. Dodaja pa, da je 
sedanja prikolica ujela korak z evrop
sko konkurenco, kjer je celo nekje pri 
vrhu. Karoserija iz sendvič elementov 
pa je nujno potrebna, ker te prikolice 
trg sicer ne bi sprejel. Jože Zadel, 
direktor tozda Tovarne prikolic, me
ni, da Sever razkriva poslovne sk
rivnosti, saj gre v tehnologiji, o kateri 
govori Sever, za tehnologijo prihod
nosti. Meni, d a je  Severjeva kritika se-

Na Izviru gorel gozd
Zažgali so ga, da bi preizkusili pripravljenost gasilcev, 

gozdarjev, civilne zaščite in vojske
Minulo soboto so sirene natanko ob 

13. uri naznanile požar. V dolini pod 
vasjo Izvir je zagorel gozd. Z ognjem so 
se spopadle gasilske enote, enote ci
vilne zaščite in posebne enote za 
gašenje gozdnih požarov z letališča v 
Cerkljah.

To je bila zaključna vaja letošnje ak
cije Ničnas nesmepresenetiti v brežiški

PRED LAGAN I 
ZA ČLANE AKTIVA 

D IREK TO RJEV  
K O M U N ISTO V

Krško — Za člane aktiva direktor
jev kom unistov  pri CK ZKS so iz 
Posavja predlagani Janez D ular iz 
JE  K rško, Silvo G orenc iz T C P 
D juro Salaj, Štefan Senica iz Lisce 
Sevnica in Ivan Živič iz Slovind 
Brežice.

občini. Sodelovali so tudi gozdarji. V 
nevarnosti je bila vasica Izvir in 
daljnovod, zato so ga izklopili iz elekt
ričnega omrežja. Vaščani so bili med 
požarom brez elektrike.

Na kraju požara je bil v celoti zbran 
izvršni svet občinske skupščine, ki je 
ukrepal v okviru svojih pristojnosti. Po 
besedah predsednika OK SZDL Mihe 
Halerja je vaja potekala izredno dina
mično, čeprav presenečenje ni bilo 
popolno. Sodelujoči so vnaprej vedeli 
le to, da bodo gasili gozd v krajevni 
skupnosti Cerklje. Glavni poudarek je 
bil tudi tokrat rta pripravah, ki jih je us
klajevala Socialistična zveza.

Na vaji je šlo zares in pri gašenju so 
sodelujoči morali nositi zaščitne 
maske. Kdor tega ni naredil, so ga 
ohromili plini iz dimnih raket, kakršni 
se sicer sproščajo pri požarih. Najbolj 
so se dušili in solzili tam zbrani civilisti, 
kajti pekoči dim je počasi ovil vso 
dolino. Gašenje je bilo uspešno. To je 
bila tudi priložnost, da so preizkusili 
najsodobnejše tehnične pripomočke.

J. T.

Mariborsko 
pismo

V pričakovanju 
razvpitega 

fiima Strasti
O m ariborskem  films

kem »fenomenu«
MARIBOR — Ko mariborsko 

Kinopodjetje ob koncu vsakega le
ta  objavi seznam najbolj gledanih 
filmov v štajerski prestolnici, se 
kakšnemu iskrenemu ljubitelju 
filmske kulture bržkone zdi, da bi 
bilo bolje, če seznama ne bi obja
vilo. Filmi »s pedigrejem« v Ma
riboru med občinstvom praviloma 
pogorijo, domačih, zlasti sloven
ske stvaritve, pa si direktor 
Kinopodjetja v zadnjem času 
sploh ne upa več uvrstiti v prog
ram. (Neslavni rekord, če me spo
min ne vara, ima še vedno sloven
ski film Prestop, za katerega je 
pred leti za prvo predstavo vsto
pnico kupilo vsega pet obisko
valcev, druge predstave pa potem 
ni bilo več, ker so mojstrovino že 
naslednji dan sneli s programa.) V 
tem letu je raven nekoliko dvignil 
odličen obisk Formanovega Ama- 
deusa, lani je Mariborčane v 
precejšnji meri razgibal Kusturičin 
Oče na službeni poti, toda v

glavnem se kakovostni filmi, celo 
tisti, ki so obloženi z oskarji in 
drugimi visokimi nagradami, ne 
morejo kosati z raznimi kungfu- 
jščinami, skandinavskimi in za- 
hodnonemškimi erotičnimi vrag
olijami in avanturističnimi srhljiv
kami s hollywoodskih tekočih 
trakov.

Precej papirja je bilo že popi
sanega o pom anjkanju filmske 
kulture v mestu ob Dravi, o prime
rjavah z Ljubljano, ki so v tem 
pogledu precej v škodo Mariboru. 
Poenostavljene razlage govorijo o 
»prevladi proletarskega duha nad 
intelektualnim«, kar bi pomenilo, 
da proletarec že vnaprej ni za 
visoko kulturo in da je intelek
tualec že vnaprej zanjo. Toda iz
kušnje kažejo, da je prav v kinu ta 
delitev najbolj zamegljena in spor
na, vsaj obisk nekaterih erotičnih 
spektaklov je to pokazal, navs
ezadnje je tudi doktor znanosti ali 
kak ugledni gospodarstvenik sa
mo človek. Satelitska televizija, ki 
se nezadržno širi po mestu, bo naj
brž v bližnji prihodnosti še do
datno vplivala na obisk m aribor
skih kinematografov: že zdaj
lahko tisoči M ariborčanov vsak 
večer na enem od satelitskih ka
nalov gledajo švicarski Teleclub, 
ki predvaja najnovejše filme iz 
lanske in celo letošnje svetovne 
produkcije. In kajpak na obisk v 
vpliva tudi po mestu vse bolj 
razvejena mreža videorekorderjev 
in posojevalcev kaset z vsakovrstno 
vsebino, od pornografije do risank.

Zato bo toliko bolj zanimivo vi
deti, kako bo mariborsko filmsko 
občinstvo sprejelo »prvi pravi 
pornografski film na naših pla
tnih«, ki že nekaj tednov polni lju
bljanski kino Sloga. Razvpite »St
rasti« namreč v teh dneh prihajajo 
v mariborski kino Udarnik (spe
cializiran na takšne zvrsti). Ker 
film ni dobil nobenega Oskarja, 
ima Kinopodjetje res dobre mož
nosti, da bo z njim nekaj zaslužilo.

MILAN PREDAN

izredno dobro sprejete na sejmih v Es
snu, Torinu, Parizu itd. Najbolj 
prizadet pa je bil Stanislav Lukšič, 
direktor sektorja izdelave prototipov 
v Razvojnem inštitutu in eden glavnih 
konstruktorjev. Izjavil je, daje  razoča
ran zaradi neresnic in žalitev, ki jih je 
Sever ntaslovil na konstruktorje, ti na
mreč pošteno in strokovno opravljajo 
svoje delo. Sicer pa popolnoma zav
rača Severjevo trditev, da so začeli v 
projektivi IMV v Ljubljani snovati 
prikolice, ki jih, razen v ZDA, v svetu 
še niso poznali. Taka prikolica s 
samonosno aluminijasto karoserijo je 
bila v IMV izoblikovana že leta 1970. 
Prvi projekt je bil izdelan dve leti. 
kasneje, če bi ne bil samo »fantazij
ski«, bi ga Sever lahko uresničil, saj je 
o programskem razvoju v IMV odl
očal do leta 1979. Zadeva s temi prik
olicami pa seveda ni dozorela, ker je 
aluminij trikrat dražji. Sicer pa bi se ta
ka prikolica, kakor jo je imel v mislih 
Sever, izplačala šele v milijonskih seri
jah. Serije z 20.000 kosi pa so mnogo 
premajhne, da bi zanje izdelovali oro
dja za stiskalnice. Nasploh pa v IMV 
manjka še veliko druge opreme, ki bi 
bila lahko kos novi tehnologiji. Po 
mnenju Lukšiča je Severjeva temeljna 
zmota prepričanje, d a je  za krizo IMV 
kriv proizvod. Po Lukšičevem pre
pričanju so prikolice konkurenčne na 
zahtevnem zahodnem trgu. Poslovna 
kriza tega programa je zakoreninjena 
v napačnih, pa tudi nedosledno izpe-

H O C E J O  TUDI 
O D L O Č A T I

KOČEVJE — Na bližnjih zborih 
krajanov v mestu Kočevje bodo med 
drugim razpravljali o delu in načrtih 
KS Kočevje ter dajali pobude za 
bodoče delo. Volili bodo tudi nove 
področne in krajevne odbore. V pri
pravah za zbore so na primer v 
področnem odboru Šeškov teren 
ugotovili, da med krajani ni posebnega 
zanimanja za razne sestanke in zbore, 
ter menili, da tudi novi krajevni odbori 
ne bodo posebno uspešni, če ne bodo 
imeli o čem odločati, se pravi, če ne 
bodo imeli materialne osnove oziroma 
vpliva na porabo denarja in tudi če 
njihovih pobud ne bo nihče upošteval. 
Tako so kritično ocenili širjenje indust
rije, ki onesnežuje okolje, v mesto. Te
mu so že dovolj zgodaj nasprotovali, 
njihovega mnenja pa niso nikjer 
upoštevali.

ljanih preteklih odločitvah in zainves- 
tiranosti. S to je bila povezana 
nelikvidnost, te pa ni bilo mogoče od
praviti samo z novim proizvodom, 
ampak se je zaradi dodatnih stroškov 
samo še poglabljala. 'Lukšič je dejal, 
da je Severju zmeraj manj jasno, kaj je 
potrebno narediti za realizacijo proje
ktov. Zato niso dovolj samo lepe slike, 
ampak je za to potrebno več znanja, 
konstruiranja tehnologije in ekono
mije. Skratka, časi, odkar je Sever 
začel svoje pionirkso delo, so se 
spremenili.

Sicer pa se bomo s strokovnjaki v 
IMV še pogovorili o problemih razv
oja,, tako da je povzetek Kurirjevega 
pisanja samo uvod vanj.,

Povzel J. SIMČIČ

»Tajni« štrajki
Dolenjska posebnost: sk- 

rlvanje pred  javnostjo
K a k o rk o li ž e  im enujem o naše  

stavke , na j bodo to p rek in itve  dela, 
izražena  nezadovoljstva  ali v p lašč  
nejasnosti za v ite  zah teve  p o  sestan
kih  (k o t da ni v naši ljubi dom ovini 
sesta n ko v  že  ta ko  preveč), j e  
dejstvo, da se  to dogaja in da nim a  
nobenega p o m ena  p red  tem  za ti
sk a ti  si oči. K onec  koncev im aJirša  
družba pravico vedeti, k a k o  se  dela  
in gospodari z  družben im i sredstvu  
V zadnjem  času so pro testno  p re k i
nili delo v N ovoteksu , Tovarni 
obutve, v Isk r in i tovarni Upori v 
Šentjerneju, v žu žem b erškem  K eku  
(in m orda še kje, k je  to  skriva jo) —  
ne da bi ja vn o s t zvedela, za  k a j j e  
šlo in ka kšen  obseg j e  š tra jk  zavzel.

Jugoslovanske novinarje so že  
obtoževali, da so n ekritičn i zavez
n ik i in celo svetova lc i stavkajočih, 
k e r  so se  le-ti najprej obračali na  
tisk, radio in televizijo  v želji, da bi 
širša ja vn o st č im prej zvedela, da se 
j im  godi krivica. N a  D olen jskem  pa  
se očitno srečujem o tudi z  drugo s k 
rajnostjo, s  p rikrivan jem  p rek in itev  
dela. Vajeni smo, da nas obveščajo  
o vseh m ogočih bolj ali m anj 
pom em bnih  stvareh, z la s ti k o m u 
nalnih pridobitvah, k i  »m orajo  v 
časopis«, po  splošnem  m nenju pa  
m orajo  novinarji prisostvova ti vsa
k i  »pasji procesiji«.

Tega ne p išem o  zato, k e r  bi radi 
p o teš ili svojo radovednost, tem več  
k e r  b i radi dobro opravljali svoje  
delo. S em  p a č  šte je  tudi ob jektivno  
poročanje o v bistvu  neljubih  
dogodkih, ka kršn e  so s ta vke  v 
socializm u. Javnost p re j ali sle j 
vseeno prib ližno  zve, k a j  se  dogaja  
v tovarni, govorica p a  dobi krila , k i  
j ih  p o tem  ne m ore p o reza ti še ta ko  
objektivna  in resnična informacija.

R. B A Č E R

NIČ JIM  NI U ŠL O  — Člani občinskega štaba za civilno zaščito, izvršnega 
sveta in drugih organov, ki so vodili ali samo spremljali sobotno vaioN N N Pna 
Izviru, so lahko do sekunde izmerili čas, v katerem so na mesto požara prihitele 
gasilske in druge ekipe, ob koncu pa ocenili njihovo opremljenost in učinkovitost 
v boju z ognjem. (Foto: J .  Teppey)

Za zamude ni opravičil
Kjer so s planskimi akti do  leta 1990 v zamudi, grozi 

d ružbeno  varstvo — Bazi bodo  nudili pom oč

NOVO MESTO — »Organizacije 
združenega dela, ki v določenem roku 
ne sprejmejo planskih aktov, povzr
očajo motnje v samoupravnih odno
sih, oškodujejo družbene interese. Za
radi tega lahko skupščina občine na
stopi 7. ukrepi družbenega varstva.« 
Tako v svoji pobudi izvršnim svetom 
vseh, štirih dolenjskih občin opozarja 
družbeni pravobranilec samouprav
ljanja.

Planski akti za srednjeročno obdob
je so v združenem delu, ponekod tudi 
na občinski ravni, v precejšnji zamudi. 
Da ne bi bilo potrebno poseči po ne
ljubih družbenih ukrepih, opozarja 
pravobranilec samoupravljanja na 
splošno, v posameznih občinah pa 
dobro vedo, kje priprava planskih do
kumentov zamuja.

V novomeški občini so na-prim er 
sprejeti vsi planski akti za obdobje 
1986 — 1990, vseeno pa pričakujejo 
hude težave, kajti niso sprejeti vsi pla
ni republiških interesnih skupnosti, ki 
nimajo še niti temeljev plana, zato bo 
od novembra dalje ogroženo financi
ranje teh skupnosti.

Razen tega so ob koncu novembra

zbrali podatke za zamude pri spreje
manju planskih aktov v združenem 
delu. Na vprašalnik je v novomeški 
občini odgovorilo 116 samoupravnih 
organizacij in skupnosti, od teh so

#  Ker tako rekoč že bije dvanajsta 
ura, bodo v vseh občinah imeli 
razširjene seje izvršnih svetov s preds
tavniki SZD L in sindikatov, da bi se 
dogovorili o pospešenih aktivnostih v 
procesu planiranja. V Novem mestu 
so to že opravili, sklenili pa so bazi 
nuditi tudi pomoč.

skupne temelje plana za srednjeročno 
obdobje sprejeli v 71 skupnostih, v 10 
primerih o planih razpravljajo, v 16 
primerih pa jih šele pripravljajo.

Predlog plana jih je med 116 
skupnostmi sprejelo 45, v razpravi je v 
18 skupnostih, v pripravi kar pri 42 
skupnostih. Tolikšne zamude so na 
primer v občini Novo mesto, ki velja 
sicer za eno najprizadevnejših, kar 
zadeva planiranje. Drugod je stanje 
bržkone slabše.

R. BAČER

C
Alkoholizem se še širi

J

Jugoslavija  j e  p o  le tn i p o ra b i a lkohola  s 15 litr i na prebivalca na  
tretjem  m estu  v Evropi, ta ko j za  Francijo in Italijo. Ocenjujejo, da je  
v naši državi okrog  po! m ilijona alkoholikov, S lovenija  pa  jih  m enda  
prem ore k a r  okrog  80 tisoč. V  g lavnem  so to ljudje  v najboljših letih  
in starši, k i  družini, delovnem u okolju  in družb i zaradi alkoholne  
zasvo jenosti ne  m orejo da ja ti tistega, ka r  bi lahko  in ka r  bi morali, 
am p a k  sebi in drugim  povzročajo  številne problem e. R a ziska ve  so 
pokaza le, da koncentracija  a lkohola  v k rv i n a d  0,3 prom ila  zm a
njšuje delovno zm o žn o st in rezultate, m ožgan i p o d  sta ln im  vplivom  
alkohola  delujejo vedno slabše. Posebno žalostno  in zaskrb lju joče  
je , da se  a lkoholu  vdaja vse več  m ladih  ljudi. K o t bob ob steno so vsa 
opozorila. Verjetno n ič  čudnega za  družbo, k i j e  ta ko  popustljiva  do 
alkoho lizm a  in v k a te r i j e  p itje, p ijanstvo  p re j ju n a štvo  k o t k a j  
drugega.

M ARIJA BADOVINAC, gostilničarka 
iz Metlike: »Če ljudje ne bi pili, gostilniča
rji ne bi imeli kaj delati. Seveda imamo 
tudi mi rajši zmerne, kulturne, družabne 
pivce, ne maramo pa razgrajačev, nasilne
žev in pijančkov. Ti povzročajo samo 
težave in gostilna hitro pride na slab glas. 
Mladi pa pri nas v glavnem pijejo koka 
kolo in sokove. Nasploh ljudje manj 
hodijo v gostilne. Vzrok je splošna dragi
nja. Včasih so naročili za meter briz
gancev, sedaj naroči enega, spije in gre.«

JELKA MOŽE, tajnica občinskega 
odbora RK Novo mesto: »Pri svojem delu 
se aktivisti RK po krajevnih skupnostih 
veliko srečujejo tudi s problemi alkoholiz
ma. Težko je preprečevati, lahko le blažijo 
posledice, ki največkrat prizadenejo otro
ke. Skrbi nas, da v zadnjih letih leze v to 
družbeno zlo vse več mladih. Predavanja, 
ki jih v mesecu boja proti alkoholizmu 
organiziramo med osnovnošolci in sred
nješolci, očitno bolj malo zaležejo. Čas je 
pač takšen, da se pije povsod in vedno, 
posledice pa čutimo vsi.«

MIRANDA DEKLEVA, socialna de
lavka iz Kočevja: »Z alkoholizmom se v 
Kočevju pogosto srečujemo. Žalostno je, 
da vedno več mladih sega po alkoholu. 
Govorimo, da je alkohol družbeno zlo, a 
se opajamo z njim in ga ponujamo. To je 
dvojna m otala. Alkoholik trpi' sam, pa 
tudi njegovo življenjsko in delovno okolje. 
Od alkohola imajo korist le proizvajalci, 
trgovina in proračun, ki dobiva davek.«

SLAVKA MAROLT, administratorka 
v ribniškem Inlesu: »Alkohol je škodljiv, 
če ga uživamo preveč. S tem ogrožamo 
sebe in druge. V majhnih količinah ga za 
zdravje in dobro počutje priporočajo celo 
zdravniki. Honorarno delam v bistroju 
Slovin. Mladi gostje so v glavnem solidni. 
Žal mladi v Ribnici nimamo primernih 
kotičkov za shajanje, zato najpogostje 
pristanemo v kakšnem lokalu.«

JOŽE NAGLIČ, varnostnik v Kovinar
ski, Krško: V Sloveniji je alkoholizem 
velik problem. Poraja številne družinske 
probleme, probleme imamo tudi v ozdih. 
Alkoholiki se sicer še kar držijo dela, a na 
delo prihajajo z zmanjšano delovno 
sposobnostjo. Tak človek seveda ne more 
veliko narediti. Rekel pa bi, da so alkoh
oliki bolniki. Takim bi morali pomagati. 
Pri nas pa se dogaja, da ljudje tudi pijanim 
nalivajo pijačo. Del krivde za alkoholizem 
nosijo torej tudi naše pivske navade.«

ANTON VRŠČAJ, tehnolog v črno
maljski Beti: »Vino je v majhnih količinah 
koristno, alkoholiki pa pijejo predvsem 
žgane pijače. V številnih družinah in mar
sikje na delovnih mestih je prav alkohol 
krivec za težave. Žalostno je, da je 
uživanje alkohola dokaj razširjeno med 
mladino, predvsem pa med ljudmi sre
dnjih let, ki naj bi bili najbolj ustvarjalni. 
Sicer pa kar sami spodbujamo k pitju 
alkohola, saj so sokovi izredno dragi.«

MARINKA SILA, socialna delavka, 
predsednica KO za boj proti alkoholizmu 
in narkomaniji pri OK SZDL Trebnje: »Še 
zmeraj se premalo zavedamo posledic 
alkoholizma, naši občinski možje bodo 
morali razmisliti o njegovi razširjenosti v 
občini. V Sloveniji smo na prvem mestu 
po številu samomorov, ki jih največkrat 
povzroča alkohol in iz njega izvirajoča 
brezizhodnost. Alkoholiku je možno poma
gati, dokler ga ima še kdo rad, potem je 
zanj edina pot pokopališče.«

MIRA DAVIDOVIČ, tajnica OO RK v 
Brežicah: »Alkoholizem se širi, to vedno 
znova ugotavljamo, le ukrepamo premalo 
učinkovito. Ko bi bili dosledni vsaj pri 
spoštovanju prepovedi točenja alkoholnih * 
pijač pred sedmo uro zjutraj! V lokalih 
predvsem mladini preveč širokosrčno 
natakajo alkohol. Menim, da ne bi bilo 
odveč, če bi si tu in tam inšpekcija utrgala 
čas za drobne jutranje prekrške in večerno 
točenje po zapiralnem času.«

STANKO KEBER, upokojenec z Go
mile pri Šentjanžu: »Alkohol je v pretira
nih količinah lahko velika nadloga za 
človeka in njegovo zoiavje. Trdim pa, da 

je tudi potreben delovnemu človeku, saj 
težkih opravil na polju, v vinogradu na 
primer ob vodi ne bi zmogel. Seveda lahko 
marsikdo ob neprimernem uživanju alko
hola postane alkoholik. To je veliko 
odvisno o.l trdnosti značaja.«
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Odkup pšenice rekordno slab
V novomeški občini nam esto  1600 odkupili le 706 ton pšen ice  — Zakaj?

NOVO M ESTO  — Vse kaže, da so setveni načrti za pšenico v novomeški 
občini vsako leto preveliki, kajti še nikdar niso bili izpolnjeni. Letos pa je bil 
odkup najslabši, za čemur je poleg naravnih nesreč in višje sile kriva tudi politi
ka, ki dovoljuje dvojnost cen. Kmetje so pšenico sejali, niso pa je  odprodali zad
rugi, ampak kupcem, ki so več plačali.

Poročilo novom eške KZ K rka o

Trihineloza grozi
Bolezen prašičev, ki je 

nevarna tudi ljudem
RIBNICA — Na pobudo veteri

narske inšpekcije se je tudi ribniški 
občinski izvršni svet iz enakih razlo
gov kot kočevski na zadnji seji odločil 
za sprejem odredbe o obveznem 
pregledu mesa zaklanih prašičev.

Ribniški izvršni svet je v zvezi s to 
boleznijo po daljši razpravi sprejel 
pravzaprav dva sklepa: prvi se nanaša 
na obvezen pregled mesa zaklanih 
prašičev, drugi pa na drugačen način 
nakupa mladih prašičev. Tako bodo 

' prašiče lahko prodajali in nakupovali 
le na sejmih, ki jih bo enkrat mesečno 
organizirala KZ Ribnica. Na sejmu 
bodo lahko prodajali prašiče tudi pro
dajalci iz drugih republik. Na sejem 
pripeljane prašiče pa bodo pregledali 
veterinarji. Tako bo preprečen vnos te. 
nevarne bolezni v ribniško občino.

'Vsi so se strinjali, d a je  tak predpis 
potreben, izražena pa je bila bojazen, 
kako zagotoviti njegovo izvajanje. 
Malo je namreč verjetno, da bodo 
klavci prašičev prinašali vzorce mesa v 
pregled. Zato so menili, daje  potrebno 
občane seznaniti, kako nevarna je tri
hineloza za ljudi.

J. P.

O  — * '  V  vSejmišča
B R E Ž IC E  —  N a sobotnem  

sejmu je  bilo naprodaj 210 
prašičev, sta rih  do 3 m esece, in 
25 prašičev, sta rih  nad 3 
m esece. L astn ika  je  m enjalo 
135 m lajših in 7 starejših  živali. 
K ilogram  žive teže prvih je  stal 
800 do 900 din, drugih pa  700 do 
800 din.

opravljeni žetvi in letošnjem  odku
pu pšenice je  pretekli teden tem eljito 
prevetril novom eški izvršni svet v 
razširjeni sestavi. Ugotovili so, da so 
res sušno obdobje lani v času setve, 
suša v.m aju in deževje v času cvete
nja, poplave, slabše seme, ponekod 
pa še toča vzeli velik del načrtovane
ga pridelka. Veliko ga je  šlo v nič tu 
di m alo pred žetvijo zaradi rastlin
skih bolezni, ki že leta in leta niso ta 
ko napadle žit ko t letos. Slaba 
poročevalska služba o teh  boleznih 
bi m orala tudi prevzeti del krivde.

Vse to  opravičuje del izpada 
pridelka, po  drugi strani p a  drži tudi 
ugotovitev strokovnjakov, da so v 
m linih pokupili to liko  pšenice, da bi

•  Zaradi neustreznih cen in možnos
ti, da kmet proda pridelek tistemu, ki 
več plača, so se nekateri požvižgali na 
sklenjeno pogodbo z zadrugo, ne 
glede na to, da so dobili razne 
ugodnosti.

bil občinski plan izpolnjen z 81 
odsto tk i nam esto s 44, če bi ta  pšeni
ca prišla v zadružne roke. Pa ni!

Ker je  večji pridelek pšenice glav
na naloga in da  si ne bi zaprli vrat 
pri pogodbenih km etovalcih, ki 
čedalje bolj obupujejo, so sklenili

156 TON 
Č RN O M ALJSK EG A 

G R O Z D JA
ČRNOMELJ — V črnomaljski 

kmetijski zadrugi so načrtovali, da 
bodo letos odkupili za metliško vinsko 
klet od vinogradnikov 150 ton groz
dja, vendar jim je uspelo preseči plan 
za 6 ton. V črnomaljski občini bi ob 
dobri letini lahko natrgali za prodajo 
največ 200 do 250 ton grozdja, vendar 
se letos v vinogradih še čutijo posle
dice lanskoletne pozebe.

P R E P O C E N I RDEČA 
PESA

ČRNOMELJ — Tukajšnja kmetij
ska zadruga je od svojih kooperantov 
odkupila letos 82 ton rdeče pese, ki so 
jo  ali jo še bodo predelali v črno
maljskem Belsadu. Letos so jo v občini 
posadili na treh hektarih, vprašanje pa 
je, ali se bo prihodnje leto sploh še kdo 
odločil za to kulturo, kajti odkupna 
cena je zelo nizka — le 30 din za kilog
ram, kar je med pridelovalci povzr
očilo veliko nejevolje.

•  K er sm o k a za li zem lji osle. 
j ih  zd a j zem lja  ka že  nam. (Ivan  
Sim onič)

•  R aj na zem lji n i rezerviran za 
rajo. (Son ja  Budna)

•  Večina zaslužnih  m ož ne živi 
od  zaslužka . (Son ja  Budna)

•  D ržave ne bodo še odmrle, 
dokler im ajo ta ko  odličen apetit. 
(Ivan  S im onič)

glede na  dejanske elem entarne 
nesreče priznati polne regrese za 
reprom aterial vsem pogodbenikom , 
ki so izpolnili svoje obveznosti do

zadružnega odkupa  vsaj 60-odsto- 
tno . T o je še ena »fair« poteza 
družbe do km eta, ki bi jo  tudi m ora
li upoštevati ob sklepanju novih 
pogodb za p rihodnjo  žetev. Za 
prihodnje leto zaobjem a setveni 
plan 600 hektarov površin, doslej pa 
je pogodb le za 374 hektarov.

R. BAČER

Kmetijski
Za kemijo ali proti njej
A lte rn a tiv n o  km eto v an je  n im a p r ih o d n o sti, b rezp riz ivno  trd i dr. 

T one  T ajn šek  (K m ečki glas 5. n ov .) in d o d a ja , d a  p ride  v poštev  le za 
tiste  v rtičk arje , ki z a rad i slabega  zn an ja  in p o m an jk a n ja  tehn ičn ih  
m o žn o sti ne  m orejo  o sk rb e ti svojih  rastlin  p o  načelih  so d o b n eg a  
km etijstva .

T o  povsem  o d k lo n iln o  sta lišče  b o  za m noge, ki jih  ideja zan im a, 
p ra v za p rav  presenečen je. K er o  a lte rn a tiv n em , ali o rg an sk o  
b io loškem , ali b io d in am ičn em  ali eko loškem , na rav n em  ali k a k o rk 
oli se že n o v o st (ki ni nov o st, saj je  to  m eto d o  že p red  65 leti začel 
p ro p a g ira ti  nem ški zn an stv en ik  in f ilo zo f dr. R. S te iner) im enuje, 
pišejo  z n a k lo n jen o stjo  tu d i km etijsk i s tro k o v n jak i (serija  
p risp ev k o v  v reviji M oj m ali svet), b o  zan im iv o  zvedeti, kdo  im a 
prav . T isti, ki zag o v arja  u p o ra b o  kem ije v k m etijs tvu , ali tis ti, ki jo  
zavrača.

O snoven  je  nam reč  o d n o s  d o  u p o ra b e  m in eraln ih  gnojil in kem i
čnih  zaščitn ih  sredstev  oz. herb ic idov . B io d in am ičn a  m eto d a  km eto - 
y an ja , ko t se no v o  g ib an je  tu d i im enuje, kem ijo  d o sled n o  zav rača , 
češ d a  se z n jo  p rid e lu je  n ezd rav a  h ra n a . D r. T a jn šek  trd i, na  novejše 
raziskave v E v rop i tega ne p o trju je jo . P rav  tak o  poskusi ne p o t
rju je jo  trd itv e  zag o v o rn ik o v  d ru g ačn eg a  k m eto v an ja , češ da  u p o ra 
ba u m etn ih  gnojil d o lg o ro čn o  izčrpava  zem ljo  in m an jša  vsebnost 
h u m usa . P rav  n a sp ro tn o  je  res. In ten z iv n o  gno jen je  ne le povečuje 
p rid e lk e , m arveč  o m o g o ča  rejo  več živine in s tem  p rid o b itev  večje 
količine h levskega g no ja . P rav  gnojen je  z ru d n in sk im i gnojili je 
p o seb n o  o b o g a tilo  tla  s h u m u so m  in om o g o čilo  izd a tn o  poglob itev  
ornice.

•  Če bi se odrekli uporabi rudninskih gnojil in kemičnih zaščitnih 
sredstev, bi bili pridelki dražji in za polovico manjši od sedanjih, kar 
pomeni, da bi za enako količino pridelkov potrebovali dvakrat več njiv. 
Ali je to sprejemljivo v naših razmerah, ko že zdaj toliko zaostajamo za 
dosežki razvitejših dežel? Na to naj si odgovori vsak sam.

N e glede n a  vse p o v e d an o  p a  je  tu d i v a lte rn a tiv n em  k m eto v an ju  
zrno  resnice. Z av ero v an i v Itehniko in kem ijo) p o dcen ju jem o  n a rav 
na  p rav ila  k m eto v an ja , k o t so  ko lo b arjen je , p o v ra tek  vseh o rg a n 
skih  snovi v tla  ipd . O b tem  še p re tirav a m o  ali n e s tro k o v n o  u p o ra 
b ljam o  kem ične p rip rav k e  te r  sam i sebe sp rav ljam o  v n ev arnost. Več 
o d g o v o rn o sti in več vsestran sk eg a  zn an ja  p ri posegih  v na rav o !

Inž. M. L E G A N
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Premije za pšenico bodo
V črnomaljski občini jih bodo  zagotovo dobili tisti, ki 
_______ so oddali več kot 70 odstotkov zrnja

ČRNOMELJ —  V tukajšnji kmetij
ski zadrugi so imeli v načrtu, da bodo 
v letošnjem letu odkupili 520 ton pše
nice, vendar so zaradi suše in bolezni, 
kot sta plesen in rja, namenili v repu
bliško kaščo le 240 ton. Ker pa je ob
veznost za prihodnje leto zopet 520 
ton, so posejali zrnje, tako kot lani, na 
500 hektarih.

Doslej je sklenjenih s kooperanti 
okrog 300 pogodb za 200 hektarov, 
vendar kmetje še vedno nodpisujejo 
pogodbe. V Črnomaljski zadrugi 
opažajo, da so ljudje vedno bolj 
zinteresirani za kvalitetno seme, zato 
so letos nabavili kar 97,5 tone semena 
po priporočenem sortnem izboru (lani 
65 ton). Kmetje so lahko izbirali med 
osmimi sortami.

Med najboljšimi
Petanovi med prvim 
kooperanti v sad ja rs

tvu
ARNOVO SELO — »Že sedem 

let smo sadjarji in prav toliko časa 
smo tudi kooperanti krškega 
Agrokombinata. Ves ta čas pa je 
sadje tudi glavni vir dohodka,« 
pripoveduje Jožica Petan iz Arno 
vega sela.

Pri Petanovih, ki gospodarijo 
na nekdanji Rozmanovi domačiji, 
je sejem  članov družine. Obde
lujejo 1,3 hektara jablanovih in 20 
arov breskovih nasadov. Vendar 
sadjarstvo ni edini vir dohodka, 
saj imajo pri hiši tudi 9 glav živine, 
Jožičin mož pa je zaposlen kot 
gasilec.

»Seveda brez pomoči Agroko
mbinata ne bi šlo,« pove Jožica,

'r t) ,
MR

Jožica Petan: »Dela v sadovnjaku 
je  vedno dovolj, a je  za sedaj tudi 
lep dohodek.«

•saj nam tehnologi sproti sve
tujejo, kaj moramo narediti, da je 
jeseni kaj obrati. Pozna se nam tu
di to, da gnojimo s hlevskim 
gnojem. Jabolka so lepša in ja 
blane bolj bogato obrodijo,« je 
ponosna Jožica, Alojz Pirc tehno
log za sadjarstvo iz Agrokombina
ta, pa pritrjuje njenim besedam in 
dodaja, da so med najboljšimi 
kooperanti.

Petanovi s pomočjo Jožičine 
mame in očeta obdelajo domala 
dva hektara sadovnjakov. Če bi 
imeli možnost, bi zemljo še doku
pili in zasadili z jabolki. Sa
djarstvo se jim je namreč močno 
priljubilo, še posebej, ko vidijo, da 
dobro delo rodi uspeh.

J. S.

Z novimi sortami narašča v črno
maljski občini tudi zanimanje za 
ječmen, ki so ga letos zasejali na 50

•  V črnomaljski občini je  bilo pri od
kupu pšenice tudi nekaj zapletov pri 
izplačilu premij, ki so bile obljubljene 
kmetom po 10 din kilogram zrnja. 
Ker pa občina ni izpolnila republiških 
obveznosti, ni upravičena do sredstev 
za premije iz republiškega intervent
nega sklada. Vendar je za sedaj že 
gotovo, da bodo vsaj tisti, ki so oddali 
več kot 70 odst. od pogodbenih 
količin, dobili premije. Kdaj, pa se ne 
ve, ker mlini meljejo zelo počasi.

hektarih. Naravne.razmere za pridelo
vanje ječmena so namreč v Beli krajini 
zelo ugodne, vendar kmetje počasi 
dojemajo, daje  potrebna zanj prav ta
kšna zaščita kot za pšenico.

Letos so odkupili tudi okrog 60 ton 
ajde, ki je zrasla na 50 hektarih. V 
črnomaljski občini seje v zadnjih letih 
zanimanje za ajdo zelo povečalo, ven
dar so letos kmetje razočarani, saj seje 
odkupna cena, ki je bila lani 120 din za 
kilogram, povečala le za 20 din. Zato v 
zadrugi toliko bolj naprošajo kmete, 
da do odkupa, ki bo sredi decembra, 
zrnje dobro posušijo in očistijo, da ne ' 
bo s tem dodatnih stroškov in še nižja 
cena.

M. B,—J.

2  NOVOMEŠKE TRŽNICE
NOVO M ESTO — V^ponedeljek, 

10. novem bra, je bila novom eška tr 
žnica na živilskem delu kaj slabo 
zasedena, m nogo boljša ponudba  pa 
je  bila pri obrtn išk ih  izdelkih. Cene 
se od prejšnjega tedna niso dosti 
spremenile. M edtem  ko so m anda
rine v trgovinah že pocenili, so na 
stajnih stojnicah na tržnici še veljale 
520 din, banane so prodajali po 670 
din, jabo lka  po 250 din, so lato  po  30 
d in, krom pir po  60 din, zelje po  80 
din, česen je  bil po  150din, jajca po 60 
din itd.
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Ureja-Tit O oberšek

Trto moraš 
imeti rad!

Pri Martinu v P ra š ičih
V času zorenja grozdja (sredi 

septembra) sem obiskal enega ve
čjih in naprednih vinogradnikov 
Bele krajine, Martina Pluta iz 
Drašičev pri Metliki. . Njegovi 
vzorno obdelani vinogradi in z gr
ozdjem bogato obloženi trsi sami 
po sebi govorijo, da jih reguje 
skrbna roka ljubečega vinogradni
ka. Res, kdor hoče biti uspešen 
vinogradnik, mora trto imeti re
snično rad. Tisti kdor tega ni 
zmožen, je boljše, da se z vinog
radništvom ne ukvarja.

Vinogradnik Martin mi je ves 
srečen, takoj ko sva zašla med trte, 
rekel, da tako bogate v inske letine, 
kot je letošnja, že dolgo ni doživel! 
Lanska zima njegovemu vinogra
du ni povzročila škode, zato je trta 
letos tako bogato obrodila.

Bogastvo Martinovega 4 ha ve
likega vinograda predstavljajo na
slednje sorte grozdja:

Modra frankinja v Babni gori 
zavzema 2 ha površine in je glavna 
sorta v tem vinogradu. Tako lepo 
obloženih trt te sorte še nisem 
videl, čeprav poznam velik del na
ših goric. Sajena je na teresah v 
razdalj* 3 x 1,2 m. Reže jo- na 
šparone in ne tia  kordone. Skoraj 
vsaka trta ima po dva dolga šparo- 
na in po 2 do 3 reznike, skupaj 
okrog 30 rodnih očes na eni trti 
Po  moji presoji je bilo na vsaki trti 
v povprečju 7 do 10 kg grozdja. 
Posamezni trsi so imeli tudi po 20 
kg grozdja in te bi lahko selek- 
cioner KZ Metlika obral kot 
bodoče klone. Muhavost frankinje 
glede rodnosti uravnava praktični 
vinogradnik Martin tako. da 
zelene' rodne mladike pri tej sorti 
tiK pred 'cvetenjem pri 4 do 6 listu 
nad grozdom vršička (priščipne). 
Prav tako tik pred cvetenjem potr
ga nekaj odvečnih listov okrog gr
ozdja. Tako se mu frankinja ob 
cvetenju ne osipa. Tudi ob začetku 
zorenja potrga okrog grozdja ne
kaj odvečnih listov, seveda z 
občutkom za pravo mero. Letos je 
zadnjič škropil vinograd (z izjemo 
Portugalke in gameja) 17. avgusta. 
Pri frankinji ie poskusit škropiti z

raztopino > (5%) grenke soli, to je 
oblika magnezijevega sulfata. Na 
delu frankinje, kjer je škropil z 
raztopino grenke soli, ob zorenju 
grozdja ni bilo opaziti gnilobe 
pecljev kot prejšnja leta. To pome
ni, da gnilobe pecljev pri tej sorti 
ne povzroča le glivica botritis, am
pak pomanjkanje magnezija. Gle
de tega . manjka 'ustreznih po
skusov naših znanstvenih ustanov.

Šipon je v Martinovem vinogra
du sajen v razdalji 2,5 x 1 m. Trte 
so mlade, v polni rodnosti, rezane 
na šparone podobno in z isto 
obremenitvijo kot frankinja. Ta 
sorta je tudi v Martinovem vinog
radu v Beli, krajini dokazala, daje  
med belimi kakovostnimi sortami 
najbolj rodna sorta, saj je vsaka tr
ta imela v povprečju 7 do 9 kg gr
ozdja, ki je bilo zdravo, grozdi so 
bili lepo razviti, brez drobnih 
jagod. Zato ta sorta zasluži, dajo  v 
večji meri sadimo na celotnem 
vinorodnem območju jugovzhod
ne Slovenije. >

Rumeni muškat je ponos vinog
radnika Martina, ki to sorto z us
pehom goji že 25 let in z muškatom 
na Vinski vigredi v Metliki že vrsto 
leto dosega najvišje priznanje. 
Rumeni muškat je sajen v razdalji 
2 x 1,2 m. Tudi trsi te sorte so bili 
bogato obloženi, imeli so povpreč
no 7 do 9 kg grozdja. Že novi, šti
riletni nasad rumenega muškata, 
sajen v razdalji 2,2 x 1 m, je dal v 
povprečju 3 kg grozdja na trto. 
Zato tudi ta sorta, vsaj kot namiz
na, zasluži, da jo množimo še na 
tem območju v primernih vino
rodnih legah.

Laški rizling sajen v razdalji 2,2 
x 1 m (to razdaljo ima za najbolj 
ustrezno), je Martin zasadil na
mesto šentlovrtnke, katero je izk
rčil, in namesto žametovke. Petletni 
nasad laškega rizlinga je roSil 
povprečno 4 do 5 kg grozdja na 
trto.

V manjši meri ima vinogradnik 
Plut v svojem vinogradu še 
žametovko, kraljevino, portugal- 
ko in game barvarico poleg nekaj 
trsov žlahtnine. Od teh se je  letos 
najbolj pohvalil z rodnostjo kra
ljevine.
Za konec pa Martinu Plutu in 
vsem Martinom ob martinovem: 
še dosti srečnih dni med trtami!

TIT DOBERŠEK

Obnova dolenjskega sadjarstva
Poročilo prof, dr. F ranceta  Adamiča ob stoletnici Kmetijske šole Grm

Geografski pojem Dolenjske obse
ga nekdanje novomeško okrožje, 
ozemlje med Savo naseveru, Kolpo na 
jugu, mejo s Hrvaško na vzhodu in 
robom Ljubljanskega barja na zaho
du. Na tem ozemlju se stikata alpski in 
dinarsko-kraški geološki sistem, Do
lenjsko gričevje in kras; stika se 
alpsko, panonsko in sredozemsko 
podnebje in zanje značilna vegetacija, 
ki tudi vpliva na tlotvorne dejavnike, 
vpliva na strukturo kmetijstva, vpliva 
pa tudi na ponjološko strukturo sa
djarstva. Martin Humek je leta 1919 
razdelil Dolenjsko na vzhodni vino
rodni in osrednji zmerni pas; po 
sadnem izboru iz leta 1932 so to našo 
pokrajino razdelili na dolenjsko sadno 
okrožje (z okraji Litija, Krško, 
Brežice, Novo mesto, Črnomelj in Me
tliko), na kraško okrožje (s sodnim 
okrajem Žužemberk in okrajem Ko
čevje) ter na ljubljansko sadno okrožje 
z zahodnim delom Dolenjske. Po 
osvoboditvi smo sprva vse ozemlje 
Dolenjske razdelili na štiri sadne ok
oliše: na Posavje, Zasavje, na dolenj

ski in belokranjski okoliš. Na tej 
zemljepisni razdelitvi so bili sestavlje
ni tudi dotedanji sadni izbori, ki so se 
kolikor toliko realizirali v Zasavju, 
predvsem pa na Posavju. V osrednjem 
delu Dolenjske in Beli krajini je zavla
dalo mrtvilo, sadjarstvo je stagniralo 
in propadalo. Zato bomo obravnavali 
v tem sestavku samo sadjarstvo v 
osrednjem delu Dolenjske in Bele kra
jine, na Posavje in Zasavje pa se bomo 
vrnili prihodnje leto ob tem času, ko 
bo Sadjarsko društvo Slovenije orga
niziralo skupaj z AK Krško posveto
vanje in razstavo.

Relativna zaostalost obravnavane
ga dela Dolenjske je zamljepisno in 
zgodovinsko pogojena. Skozi dolenj
ska vrata so po najkrajši poti z vzhoda 
ptoti zahodu drli divji narodi, barbari 
in Slovani, Uskoki in Turki; bila je 
opustošena v času kmečkih uporov, 
bila je neposredno zaledje soške 
fronte; eksploatirana je bila v fevdalni 
in moderni dobi; med drugo vojno so 
Dolenjsko izčrpavali okupatorji, hra
nila pa je tudi pretežni del beguncev in

ORGANIZACIJA ZDRUŽENEGA DELA

INDUSTRIJA KMETIJSKIH STROJEV IN HIDRAVLIKE 

63 225 PLANINA PRI SEVNICI

ORGANIZACIJA ZDRUŽENEGA DE

Ti<r>y
Kmetovalci, izkoristite ugoden nakup tajfunovih trosilnikov hlevskega gnoja THG 2200.

TROSILEC HLEVSKEGA GNOJA THG 2200!

Tajfunov trosilec odlikuje nešteto predno
sti:
— univerzalnost, ker ga lahko uporabljamo 
tudi kot prikolico,
— stabilnost tudi na največjih strminah,
— debelina nanosa se izbira poljubno.

Tehnični podatki:
— nosilnost 2.200 kg
— nakladalna prostornina 2,8 m3
— širina trošenja 2,2 m
— potrebna moč traktorja 11 kW

Tajfun, Planina pri Sevnici 
telefon: (063) 783 158

borcev med NOV ter preskrbovala 
Ljubljano. Prizadejane rane se zelo 
počasi celijo, vendar se povsod opaža 
napredek, le sadjarstvo se v širšem 
obsegu še ni zganilo. Toda ni bilo 
vedno tako. Pred sto leti je bila na G r
mu ustanovljena Deželna vinorejska, 
sadjerejska in poljedelska šola, ki je 
mnogo prispevala za razvoj Dolenjs
ke, za kmetijstvo in sadjarstvo pose
bej.

Prvi ravnatelj šole Rihard Dolenc 
(1849— 1919) je bil znan sadjar in 
vinogradnik. Napisal je učno knjigo 
Sadjarstvo ali Ovčarstvo (Npvo mesto 
1887) ter mnogo strokovnih člankov. 
Med obema vojnama so predavali sa- 
sjarstvo na Grmu še Bohuslav Ska- 
licky (1872— 1926), Ciril Jeglič (1897), 
Franc Kafol (1892— 1964) in Ante 
Flego (1902— 1976), po vojni pa Lojze 
Hrček in Alojz Lovko. Vsi so se 
prizadevali za napredek kmečkega 
pridobitnega in meščanskega sadjars
tva. Dolenjsko sadje je tedaj uspešno 
tekmovalo s štarjerskim. Razen grm
skih predavateljev so za razvoj dolenj
skega sadjarstva prispevali kmetijski 
strokovnjaki: Franc Gom bač (1872— 
1938), Jože Skubic (1901—36) in 
Ferdo Trene (1913— 1976) ter učitelji:

Karel Barle, Martin Humek, Martin 
Marinč, Janez Murn, Franc Lovšin, 
Andrej Lunaček, Alojz Škulj, Jakob 
Springer in drugi. Pred vojno je na 
širšem Dolenjskem delovalo 46 pod
ružnic Sadjarskega društva za Slove
nijo ter številne podružnice Kmetijske 
družbe v Ljubljani. Med obema vojna
ma so delovale na i Dolenjskem 
deželne, šolske in društvene dreve
snice v Leskovcu pri Krškem, Kos
tanjevici, Novem mestu, Mokronogu, 
Tržišču, Metliki, Črnomlju in drugod. 
Danes ni na Dolenjskem nobene sa
djarske organizacije, proizvodnost 
drevesnic pa se je do skrajnosti 
zmanjšala.

Sadni izbor za Dolenjsko
Na Dolenjskem so do konca 

preteklega stoletja prevladovale razne 
sorte sliv i in domača t češplja. Posto
poma so uvajali jablane, hruške in 
breskve. V starejših sadovnjakih so še 
zastopani špinelji, tafelčki in rambu- 
rji. '

(Nadaljevanje prihodnjič)
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IZ NkŠIH OBČIN IZ NkŠIH OBČIN
Za mrtve zmanjkuje prostora

V javni razpravi bo osnu tek  ureditvenega načrta  za pokopališče Šmihel
NOVO M ESTO  — Pokopališče na M arofu je  za Novo mesto dolgoročna 

rešitev, medtem ko že v letu dni ne bo več kam pokopavati umrlih. Da bi spričo 
polnih pokopališč čimprej pridobili prostor vsaj za nekajletne potrebe, je izdela
na strokovna študija. Predlagajo razširitev pokopališča Šmihel in Prečna in novo 
pokopališče za predel Birčne vasi.

T renutno  je najbolj ak tua lna  od 
teh predlogov razširitev šmihelskega 
pokopališča, za katero  je  Zavod za 
družbeno planiranje izdelal osnutek 
ureditvenega načrta. Še preden pa je 
prišel v javno  razpravo , ki jo  je dol
očil novom eški izvršni svet, je prišlo 
do m očnega naspro tovanja  k ra ja
nov.

O snutek ureditvenega načrta  pre
dvideva v Šm ihelu širitev sedanjega 
pokopališča v dveh sm ereh ob  cesti, 
k jer naj bi pridobili 1300 grobov, od 
L ebanove ulice pa bi m rtve in žive 
ločevala gosta zazelenitev. Nadalje 
predvidevajo nov način pogrebnih 
cerem onij, tako  da bi celotno slovo z 
godbo in govori potekalo  na p rosto
ru ob novi mrliški veži, (v smeri proti 
osnovni šolj).

»Jugoslovanščina«
270. izjava jezikovnega 
razsodišča  pri svetu za 
slovenščino v javnosti 
republiške konference 
________SZDL________

B ralka N. R. iz Celja je v zvezi 
s člankom  o poim enovanju 
avtom obilskih delov v raznih 
jezikih, ki je bil objavljen v nem
ški reviji Q uick in v katerem  so 
med drugim  zapisana tud i po
im enovanja v »jugoslovanščini« 
(»Jugoslawisch«), uredništvu re
vije napisala pism o in mu poja
snila, da  »jugosiovanščine« pre
p rosto  ni. U redništvo ji je 
odgovorilo  takole: »K ersevvseh 
jugoslovanskih šolah učijo srbo 
hrvaško, m orajo  vsi Jugoslovani 
poleg m aternega jezika  razum eti 
in govoriti tud i srbohrvaško. Ker 
sm o hoteli zbrati najpom em b
nejše izraze za avtom obilske 
dele, sm o to  lahko storili sam ov  
jeziku, ki je veljaven za celotno 
deželo.«

Ob uredniškem  odgovoru ne
mške revije se m oram o seveda 
vprašati, kako seje  v reviji Quick 
in najbrž še kje v svetu uveljavilo 
prepričanje, da »m orajo vsi 
JugoslQvani razum eti in govoriti 
srbohrvaško«, da pa  vsem Jugo
slovanom  ni treba  razum eti in 
govoriti jezikov drugih narodov 
in narodnosti Jugoslavije. Od 
kod neki tak a  sam oum evnost? 
P repričani sm o, da sm o k temu 
veliko pripom ogli vsi nesrbehr- 
vaško govoreči Jugoslovani, saj 
sm o dopuščali (in še dopušča
mo!), da so nesrbohrvaški jeziki 
pogosto prišli v podrejen  položaj 
nasproti srbohrvaščini in da  so 
začeli odločati »argum enti« o ne
kakšni racionalnosti splošne ra
be jezika, ki ga govori največ 
jugoslovanskega prebivalstva. 
Tega prepričanja so se očitno na
vzeli tudi v tujini, uredništvo 
Quicka prav gotovo ni n ikakršna 
izjema. V izjavah jezikovnega 
razsodišča sm o že večkrat pou
darjali, kako so prav m ednarod
ni stiki priložnost, da  svetu »odk
rivam o« narodne ku ltu re  in z nji
mi jezike narodov in narodnosti. 
Žal pa  se pogosto — tudi na to 
sm o že opozarjali — ob takih 
priložnostih  jugoslovanska pod
jetja  ali organizatorji m ednarod
nih srečanj odločajo sam o za 
jezik, »ki je  veljaven za celotno 
deželo«, torej za srbohrvaščino.

T aka  je  osnovna zamisel novega 
ureditvenega načrta  za pokopališče 
Šmihel, ki so jo  tudi v izvršnem svetu 
tehtali z nekaterim i pom isleki, ven
d ar so m enili, da je  to edina m ožnost 
priti najhitreje do  novih mest za 
pokopavanje.

Poudarili so, da  se o potrebi nove
ga pokopališča v Novem  m estu raz
pravlja že preko 10 let, velika sreds
tva, vložena za novo pokopališče na 
M arofu, pa ne bi bila vržena proč, 
kajti M aro f ostaja  v planih kot 
do lgoročna rešitev, po trebno  pa je 
prej doseči republiško soglasje za 
poseg na km etijska zemljišča, ka r ni 
tako  enostavno in doslej s tem niso 
uspeli. T renu tno  v občini tudi ni na 
voljo razpoložljivih m ilijard za izpe
ljavo celotne zamisli na M arofu, 
četudi je bil p rvo tno  zamišljeni »me
galom anski« projekt že m očno

D E Ž U R N E  
TRGO V IN E

V soboto, 15. novem bra, 
bodo odprte  naslednje dežurne 
trgovine z živili do 19. Ure:
•  v Novem mestu: M arket Lju
bljanska, D elikatesa v hotelu 
K andija
•  v Šentjerneju: M ercator-Sa- 
m opostrežba
•  v Dolenjskih Toplicah: Mer- 
cator_— KZ K rka
•  v Žužemberku: E m ona-D ole- 
njka M arket
•  v Straži: M ercator— KZ K r
ka

Ker je sobo ta , 15. novem bra, 
delovna, bodo  vse ostale trgo
vine z živili odprte  do  15. ure.

okleščen v smislu stabilizacije. Več o 
tem  je pojasnjeno še n a  8. s trani, pod 
naslovom  »Proti širitvi pokopali
šča«.

Dejstvo je  tudi, d a  so v m ilijonskih 
m estih od Pariza do R im a pok o p a
lišča ko t naravni spom eniki sredi

9  Osnutek ureditvenega načrta  za 
šmihelsko pokopališče bo te dni javno 
razgrnjen, potekala bo javna razpra
va, na kateri bodo seveda imeli občani 
vso priložnost dati svoje pripombe. Te 
so se pojavile že v prvem hipu. Ob teh
tanju, ali je  to za bližnjo sosesko 
sprejemljivo ali ne, pa bi se morali 
zavedati odgovornosti: prostora za 
pokope bo v nekaj mesecib zmanjkalo. 
Kam torej z mrtvimi?

mesta, a to ljudi ne m oti. Tudi 
ločensko pokopališče je  bliže hišam, 
ko t bo šm ihelsko, a ni tam  nobenega 
vika in krika, čeprav je razum ljivo, 
da  prijetna tak a  soseščina ni. P ouda
riti pa je še treba, d a  po razširitvi 
pokopališča v jsmihelu nobena hiša 
ne bi bila bližja grobovom , ko t je se
daj najbližja.

RIA BAČER

SZDL: ZA D O B R O  
VSEBINO

- NO VO M ESTO — Ju tri, 14. 
novem bra, bo v Novem  m estu ses
tanek  vseh predsednikov krajevnih 
konferenc SZD L, kjer se bodo 
dogovorili o vsebini program skih 
sej, ki se bodo  na terenu vrstile v na
slednjih tednih. K er so se v večini 
krajevnih konferenc SZ D L  vodstva 
zam enjala, je p rip rava  na dobro  vse
bino program skih  sej nujna, kajti 
občani se nezanim ivih sestankov ne 
udeležujejo. T o k rat naj bi povsod 
kritično ocenili enoletno  delo o rga
nizacije, ugotavljali delovne m etode, 
predvsem  pa naj bi dobro  opredelili 
nove delovne program e.

Kjer je dim, je tudi ogenj
D ružbeno lahkovernost znajo nekateri izkoriščati
NOVO MESTO — Popoldanske 

obrtnike, predvsem tiste iz proizvod
nih strok, nameravajo v novomeški 
občini preveriti z več vidikov. Nikakor 
ne zato, da bi jih kakorkoli preganjali, 
ampak da bi v tej dejavnosti vzposta
vil^ red in zakonitost.

Že na hitro zbrani podatki o 299 
popoldanskih obrtnikih v novomeški 
občini kažejo, da marsikaj ni v redu. 
Nekateri imajo večji prihodek kot red
ni obrtniki te stroke, nekateri so le 
uradno nosilci obrti, a sploh ne vedo, 
kje naj bi bila njihova delavnica, ker v 
njej delajo drugi. Ni malo primerov, 
ko v združenem delu vpliven mož 
opravlja popoldansko obrt s pomočjo 
družine ali sorodstva, v službi pa ima 
za pogovore na voljo službeni telefon, 
pisma, včasih še tajnico za drobne 
opravke.

Veliko je primerov, ko popold- 
nasko obrt opravljajo ljudje tudi s pe
tnajst let starimi soglasji. V podjetjih 
so pred leti izdali svojemu delavcu so
glasje za opravljanje popoldanske 
obrti, nihče več pa se ni zanimal, ali ta 
človek še dela, kaj dela. Na voljo so 
uradna soglasja, kjer le na splošno 
piše: »izdajamo soglasje za tega in te
ga, da opravlja popoldansko obrt,« a 
niti ni navedeno, katere stroke.

Zanimiva je ugotovitev pravobra
nilca samoupravljanja, ki je opozoril 
odgovorne v vseh štirih dolenjskih 
občinah na neurejenost na tem podr
očju, da se s popoldansko obrtjo ukva
rjajo predvsem redno zaposleni, med

katerimi je tudi več vodilnih ali 
vodstvenih delavcev, nadalje upokoje
nci, kmetje in ostali. Posebej opozarja 
na starost izdanih soglasij za opra
vljanje popoldanske obrti in na 
dejstvo, da nihče ne preverja, če in 
kako popoldanska obrt vpliva na 
zaposlitev v delovni organizaciji po- 
poldanca.

Ko so v novomeškem izvršnem sve
tu pred kratkim obravnavali to 
problematiko? so sklenili v treh mese
cih narediti temeljito inventuro stanja 
v popoldanski obrti s posebnim pou
darkom  na proizvodnih obrtnikih. 
Pregledali bodo njihova soglasja, ugo
tavljali zvezo z zaposlitvijo in zahteva
li od delovnih organizacij preverjanje 
izdanih soglasij. Izrecno so poudarili, 
da v občini želijo še nadalje podpirati 
popoldansko obrt, vendar z večjim 
redom kot doslej. Hočejo pa onemog
očiti posameznike, ki izkoriščajo 
družbeno lahkovernost. Prav tako 
želijo »močne« popoldance pregovori
ti za redno obrt, ki omogoča tudi 
zaposlitev drugih delavcev.

R. B.

Spet premajhni
V dom u starejših imajo 
nove cene, hkrati pa  60 
čakajočih ne sprejem

NOVO MESTO — Kljub temu 
da je bil Dom starejših občanov v 
Šmihelu od prvotne zmogljivosti 
160 postelj že dozidan v letu 1983, 
ko so pridobili še 80 mest, je us
tanova očitno spet pretesna za vse 
interesente.

»Čez 60 ljudi čaka na sprejem, 
med temi je veliko nege potreb
nih,« pravi direktorica doma Lojz
ka Potrč. »Problem rešujemo tako, 
da ostarelim v mestu pomagamo z 
nego na domu, sicer pa 'zunanje 
krajevne skupnosti in njihove 
socialne komisije prosimo za 
sosedsko pomoč, medtem ko 
njihovi krajani čakajo na mesto v 
našem domu. Pri sprejemu dajemo 
prednost takim, ki so domskega 
varstva najbolj potrebni.«

Sicer pa Novomeščani težko 
čakajo na dograditev domov za 
starejše v Črnomlju in Trebnjem. 
Računajo, da bo okrog 15 črno
maljskih oskrbovancev že prihod
nje leto lahko v domačem kraju.

Ker pa je direktorica Potrčeva 
tudi članica republiškega komiteja 
za zdravstveno in socialno varstvo, 
je iz prve roke tudi nova "zamisel 
glede domskega sodelovanja v re
giji. »V našem komiteju je v razpra
vi zamisel, da bi na Dolenjskem 
pridobili ustanovo za starejše, ki so 
bodisi duševno prizadeti ali so 
alkoholiki, kajti v zdajšnjih us
tanovah taki ljudjemotečedelujejo 
na sicer zdrave oskrbovance. Pred
lagali smo, naj bi sedanji Dom v 
Metliki preusmerili za tako 
dejavnost.«

— Med starejšimi je prav zdaj 
veliko razprav o novih cenah v

L ojzka P o trč

vašem domu, ki so bojda od 1. 
novembra hudo poskočile. Kakšne

»Zaradi splošne draginje in pod
ražitev vsega od energije dalje smo 
morali cene povišati, takoj pa naj 
povem, da smo še vedno najcenejša 
ustanova za ostarele v Sloveniji. Po 
novem znaša celomesečna oskrba v 
enoposteljni sobi 68.490 din, v 
dvoposteljni sobi 62.250 din in v 
večposteljni sobi 56.640 din. Za 
ležeče in potrebne popolne do
datne nege znaša dodatek 40.300 
din, za delno dodatno nego pa je 
novi dodatek 21.870 dinarjev. 
Poseben dodatek 3.000 din zaraču
navamo tudi za dietna kosila. Z ni
žjimi cenami kot drugod lahko sha
jamo samo zaradi lastne ekono
mije in dodatnih dejavnosti.«

R. B.

Več samostojnosti
Po občinah  bi se  morali 
sami odločati o s tan o 

vanjski organiziranosti
N O V O  M E STO  — V okviru por

očila o stanovanjskem gospodarstvu, 
ki ga je, republiškega, obravnavala 
tudi ie  republiška skupščina in ostala 
ob številnih mnenjih in pripombah s 
terena do nadaljnjega brez zaključ
kov, je  bi! tudi v Novem mestu govor o 
samoupravni organiziranosti na tem  
področju.

V novom eški stanovanjski skup
nosti j e  bilo o tem ponovno slišati, da 
se samoupravna organiziranost ne da 
predpisati za  vsa področja in za vse 
občine enako, ker  pač  so razlike in 
posebnosti. A sedaj je  tako. Morda 
prav to nosi del krivde za slabo delo 
skupščin, za nesklepčnost, za včasih 
prav moreči delegatski molk, k i je  
celo vse bolj pogost. V Novem mestu  
na te stvari ne opozarjajo prvič, na
mreč na nujnost manj uniformirane 
organiziranosti, a dejstvo je, da so se 
doslej vse pobude vsakič kar porazgu
bile na po ti navzgor do tistihrkipred
pisujejo in dejansko odločajo. Upoš
tevajoč dosedanje dogajanje so v 
Novem mestu predlagali, da bi bila 
skupščina stanovanjske skupnosti 
enodomna, brez posebnega zbora iz
vajalcev, o tem, kako  bodo organizi
rani, pa  naj bi samostojno odločili po  
občinah. Po občinah naj bi se sami 
odločili na osnovi ocene konkretnih  
razmer tudi glede organov skupščine, 
k i jih  je  sedaj, po  novomeški oceni, 
gotovo preveč in bi se dalo to področje 
racionalizirati, seveda ne na pamet, 
am pak na osnovi analize.

Pripravlja se  reorganizacija stro
kovnih služb. Tudi za  to  v Novem  
mestu vlada prepričanje, da morajo 
občine imeti možnost samostojno odl
očiti o tem, kakšna strokovna služba 
je  potrebna in kako  naj bo organizira
na, da bo ka j od  nje in da ne bo pred
raga. Jasno je  te, da je  potrebna 
močna, sposobna strokovna služba, 
če naj obvladuje stanovanjske zadeve 
ter zares učinkovito prevzame tudi 
strokovna .opravila.

Z. L.-D.

N O V E CEN E ZA 
KOM U NA LN E 

STORITVE

NO VO M ESTO  — N ovom eška 
K om unala je konec preteklega 
meseca sprejela nove cene za svoje 
storitve. Kubik vode za gospodinjs
tva bo po novem  85 dinarjev, kana
lščina 46 dinarjev za kubik, cena za 
čiščenje odpadnih  voda pa  znaša 10 
dinarjev za kubik. Sm etarina bo še 
naprej po  enaki ceni ko t doslej, in 
sicer 6 d inarjev za kvadratn i m eter. 
Nove cene bodo veljale dan po obja
vi v Skupščinskem  D olenjskem  
listu.

NOVA TRGOVINA 
V G O T N I VASI

NOVO MESTO — 21. nov. ob 15. uri 
bodo v nekdanji Drenikovi gostilni, ki 
so jo preuredili, odprli samopostrežno 
trgovino podjetja Mercator oziroma 
njegove novomeške poslovne enote 
Standard. To pridobitev pričakujejo 
krajani z velikim zadovoljstvom.

Rešitev za suhorski obrat
Suhorski obrat IMV naj bi postal nosilec proizvodnje podvozij za prikolice

Za petino večji izvoz
Solidno devetm esečno  poslovanje Beti

SU H O R  — Če bodo uresničili zadnji program za obrat IMV-jevega tozda 
Tovarna avtomobilov na Suhorju pri Metliki, se temu kolektivu končno obeta 
prava rešitev in trdnejša prihodnost. Program  so pred kratkim  naredili in na 
Suhorju upajo, da ne bo doživel usode prejšnjih, iz katerih ni bilo nič.

METLIKA — Kljub sorazmerno 
dobrim poslovnim rezultatom ob 
devetmesečju so v metliški Beti, ki 
zaposluje nekaj čez 2.000 ljudi, pre
vidni pri napovedovanju uspešnosti 
nadaljnjega poslovanja, saj so pogoji 
poslovanja, zlasti pa uvoza tako neja
sni in negotovi, da se vsa stvar lahko 
čez noč obrne na slabše. Vsekakor pa 
do konca leta ne pričakujejo večjih 
težav.

V devetih mesecih letošnjega leta je 
Beti ustvarila 16,3 milijarde dinarjev 
celotnega prihodka, kar je skoraj še 
enkrat več kot v enakem lanskem 
obodbju, dohodek znaša 4,3 milijarde 
dinarjev in je za 125 odst. večji kot v 
enakem lanskem obdobju. Čisti do- 

. hodek znaša v tem obdobju 3,4 mili- 
v jarde dinarjev id so ga v primerjavi s 

planom presegli za 28 odst., osebni

dohodki pa so za 10 odst. nad planom 
in znašajo za devetmesečno obdobje 
povprečno 87.428 din. Prav tako je 
beti plan presegla pri ostanku čistega 
dohodka, namenjenega za sklade.

Izvoz se je v tem obdobju v prime
rjavi z enakim lanskim realno povečal 
za 20 odst., uvoz pa je na lanski ravni. 
Kljub temu Beti še vedno več uvaža, 
kot izvaža, kar gre v prvi vrsti na račun 

. tega, da mora Beti uvažati surovine, ki 
jih predeluje za potrebe tekstilne in 
druge industrije po vsej Jugoslaviji. 
Veliko večino Beti izvozi na konverti
bilni trg, izvoz na Vzhod pa tako in 
tako obravnavajo, kot da bi blago 
prodali na domačem tržišču. Seveda se 
tudi Beti otepa s precejšnjimi težavami 
zaradi oteženega uvoza in zamujanja 
plačil za uvoz potrebnih surovin.

A. B.

Po tem program u naj bi bil obrat 
na Suhorju osrednji nosilec p r
oizvodnje podvozij za avtom obilske 
prikolice, in to  tako  za IMV-jeve 
prikolice, k ijih  90 odst. izvozijo, kot 
za močnega poslovnega partnerja  
A L-KO , vodilnega evropskega pr
oizvajalca podvozij za lahke pol- 
priklopnike in priklopnike, s kate
rim im a IMV sklenjeno dolgoročno 
kooperacijsko pogodbo. Poleg tega 
program  predvideva tudi izdelavo 
izmenjevalcev top lo te , vlečne klju
ke, gorilne kom ore in druge, prav ta
ko za izvoz in za p rodajo  na do 
mačem tržišču. Tretji del program a 
za suhorski o b ra t pa vključuje izde
lavo podvozij za tovorne prikolice za 
osebne avtom obile.

V sekakor drži, da je za tako  pr
oizvodnjo, ki je  v veliki meri vezana 
na pogodbo s tujim  partnerjem , k ije  
izrazito tržno usm erjen in slovi po

hitri razvojni in poslovni prilagod
ljivosti, potreben osrednji nosilec.

Za to  pa imajo na Suhorju dovolj 
p rostora , urejena je energetska 
preskrba in ostala  infrastruk tura. 
Prav tak o  imajo v IMV nekaj po treb 
nih strojev, ostale pa bo treba še ku
piti. Program  predvideva uvajanje te 
proizvodnje na Suhorju v treh fazah.

Najprej prenos dela dosedanje p r
oizvodnje podvozij za okoli 18.000 
prikolic A dria in dela podvozij za 
tujega partnerja v vrednosti okoli 2,5 
milijona mark na leto ter izdelavo za ok
oli milijardo dinaijev delov za razne do
mače kupce, ki tudi izvažajo finalne 
proizvode, izdelane iz teh delov. V 
drugi fazi naj bi uvedli dopolnilni 
program  AL-KO po njihovi tehno
logiji, v zadnji pa si naj bi suhorski 
kolektiv izdelal dolgoročno usme
ritev tudi tak o , da bi vključeval

zmogljivosti regijskega drobnega 
gospodarstva.

Prednosti tega program a so brez 
dvom a: izvoznausm erjenost, up o ra 
ba sedanjih izkušenj in oprem e 
(osnovni p ro g ram je  nam reč le razši
ritev in tehnološka*izpopolnitev se
danje proizvodnje podvozij za 
avtom obilske prikolice), zagotovlje
no tržišče v okviru  delo vne organiza
cije in v obliki neposrednega izvoza 
preko  tujega partnerja , m ožnost 
vključevanja drobnega gospodars
tva in še kaj.

D o tu je vse lepo in prav, na koncu 
pa se kot ponavadi zaplete pri dena
rju, k i ga IMV-jev tozd  Tovarna 
avtom obilov nim a. Del potrebnih  
sredstev bi tozd prispeval s 
prenosom  oprem e, drugi del bi 
prispevala organizacija, ki bi dobila 
pravico trženja za dopolnilni prog
ram  na dom ačem  trgu, del pa bi ga 
m orala prispevati m etliška občina, 
ki naj bi ta program  uvrstila v 
prednostni razvojni program .

A. B.

Novomeška kronika
MLADINA — Nekaj mladincev se 

je na  (pol) legalen način dokopalo do 
ključev dvoranice za sestanke ene naših 
mestnih krajevnih skupnosti. Ko je 
prostore — poleg sejne sobe imajo še 
pisarno — potreboval uradnik skupnos
ti, se zaradi na tleh ležečih bitij, 
prepletenih žic, dima in glasbe ni mogel 
prebiti do svojega svetišča, v tistidžun- 
gli i>a je bil mimogrede tudi ob kar 
soliden dežnik. Krajevni činitelji so po 
vsem tem sklenili, da je treba mladež 
deložirati. Laže rečeno kot storjeno, 
zoper mladinsko poležavanje ob glasbi 
se nihče ni upal nastopiti. Potem pa so 
le našli pametno rešitev. Ob visokem 
soncu, ko tovrstna mladina zanesljivo 
spi, so zamenjali ključavnice strateške
ga objekta.

POSTELJE — Meščan, ki se je po 
daljšem času odločil, da bosta z ženo 
obnovila medene tedne, je vzel pot pod 
noge, iščoč dvojno zakonsko posteljo. 
V novomeških trgovinah s pohištvom 
pa so mu kazali samo okvire postelj, češ 
to je postelja. Dno postelje, da o jogiju 
niti ne govorimo, pa po besedah 
trgovcev tvorijo samostojne po
hištvene enote, ki imajo s posteljo ko
maj kakšno zvezo. Se pa seveda vsi ti 
deli in delčki dajo kupiti in sestaviti, 
samo vsakega posebej je treba plačati. 
Ko je mož prišel domov, staz ženo skle
nila, da so medeni tedni preloženi za 
nedoločen čas.

COPATARJI — Z nizkimi tempera
turami so se v naše mesto zatekli 
jutrovski kramarji, ki na cesti vsiljivo 
Donujajo šestorazredno konfekcijo. 
Ljudje so jih že krstili za copatarje ali 
čarapane. Zanimivo bi bilo vedeti, ali 
imajo ti trgovčiči kakšen papir, ki 
tovrstno prodajo (nadlegovanje ljudi) 
dovoljuje. Kje so začasno ali stalno 
prijavljeni, saj jih vidimo vsak dan?

E n a  gospa je  rek la , da  se p re
bivalci »doline faraonov« z vse
mi štirim i up irajo  povečanju in 
polepšaniu šm ihelskega poko
pališča. Č udno, pravi fa raon i so 
imeli precej več posluha za 
zagrobno življenje.

•  V tu jin i nas cenijo na okrog  
20 m ilijard. (L jubo  Raičevič)

9 Proletarci vseh dežel, znaj
dite  se! (M atija  Logar)

9 P rekin itev  dela  —  to j e  stav
ka, k i  se spreneveda in se d rž i k o t  
km ečka  nevesta. M olka  M ilič )

9 Č e so dolžni nedolžni, ni 
čudno, če sm o nedolžni dolžni. 
(N iko  B rum en)

•  Č im  starejše zobe imaš, trši 
kruh m oraš gristi. (Ivan S im onič)

9 N ehajm o z zdravicam i zdra
viti te žk o  situacijo. (M atija  Logar)

Sprehod po Metliki
OB NELJUBIH DO GOD KIH smo 

nemalokrat nekritični in obsodimo 
vsevprek, še posebno takrat, kadar gre 
za mlade. T okrat bomo zapisali, dagre 
gotovo za prenapeto skupinico, ki je 
naredila nered v parku pred staro kino 
dvorano in ki je »okrasila« na pokopa
lišču grob z zastavicami in provokativ
nimi napisi. Dejstva vznemirijoobčane 
za krajši čas, stvari se pozabijo do na
slednjega šokantnega dejanja. Vmes pa 
je praznina, brez obrazložitev in brez 
kaznovanja prenapetežev, ki so pre
pričani, da je v tej naši lepi družbi vse 
dovoljeno. M orda pa nekaterim posa
meznikom tudi je.

OB OBČINSKEM PRAZNIKU 
metliške občine bo več kulturnih prire
ditev, za danes izločimo le ponovitev 
Gašperičeve monodrame Metlika je 
Šparta. Prvič jo je izvedel Jože Falkner 
v okviru Noči do jutra. Tako bo tudi 27. 
novembra ob 19. uri, glasbo pa bo 
prispeval M arjan Končar-Jack. Ob 
krstni uprizoritvi je bila predstava dele
žna dovolj simpatij, da je pričakovati 
tudi tokrat polno dvorano, čeprav ji 
nekateri domači družbenopolitični de
lavci nasprotujejo.

PESMI JA N IJA  BEVKA, naj
hitrejšega pesnika na sončni strani Go
rjancev, je bilo slišati tudi po Radiu 
Ljubljana. V oddaji Literarni nok
turno je prebral sedem njegovih pesmi 
»selotejpovec« Valič, pesmi pa so še iz 
neizišie pesniške zbirke Izza upa, za 
katero Bevk upa, da bo izšla konec tega 
leta. Denar za izid bodo prispevale do
mače delovne organizacije, levji delež 
paO K  ZSMS Metlika, ki trenutnošicer 
nima denarja, ima pa zato pri
pravljenost in voljo. Po mladinsko.

V POPLAVI KRITIK na metliške 
trgovce in trgovino pa je le treba zapi
sati, da seje založenost izboljšala, daje 
izbira večja in da niso redki Črnomalj
ci, ki trdijo, da je v Metliki boljše kot v 
njihovem rodnem kraju. Koizrečejoto 
pohvalo prebivalci ob Lahinji, mislijo 
predvsem na Mercatorjevo skladišče 
gradbenega materiala, kjer dobe gra
ditelji iskane reči. Ob vsem tem je 
razveseljivo predvsem to, da kritično 
pisanje ne naleti na gluha ušesa. 
Otopelost in ignoranca torej še nista 
prišli do baze.

4 DOLENJSKI L IST Št. 46 (1944) 13, novembra 1986



IZ NtkŠIH OBČIN IZ NbŠIH OBČIN
Črnomaljski drobir

»VARČEVANJE.. — Kako s 
nekateri predstavljajo varčevanje 
energijo, je bilo moč videti na nedavni 
programsko-volilni seji šrnomaljske 
občinske konference ZSMS. Ko je 
postalo v sejni sobi preveč toplo — a 
ne zaradi prevroče razprave, ampak 
zaradi razgrete peči — so mladinci 
obstali pred vprašanjem, ali naj odpre
mo vrata na hodnik ali okno v mesto. 
Odločili so se za drugo možnost v spo
min na tiste dobre stare čase, ko smo 
na tak način uravnavali sobno tempe
raturo, namesto da bi zapirali ventile 
na radiatorjih.

ZALOŽENOST — Delavci, zapos
leni pri črnomaljskih obrtnikih, so z 
nedavnega izleta po Primorski prinesli 
vsaj eno poučno spoznanje: da so pro
dajalne po drugih krajih veliko bolj 
založene kot v njihovi občinski 
prestolnici. In tako so prišli do odi 
očitve, da bi morali tudi črnomaljske 
trgovce poslati na izlet ali pa pripeljati 
v mesto konkurenčno trgovsko podje
tje, da bi sedanje zgubilo monopol, saj 
morajo sedaj občani marsikdaj po 
nakupih v druge, celo manjše kraje, 
kot je Črnomelj.

Ribniški zobotrebci
Ve d n o  v e č  a l k o h o l i k o v

— Pri socialni službi ugotavljajo, da 
število alkoholikov v občini izredno 
narašča. Povsem točnih podatkov o 
alkoholikih sicer ni, dejstvo pa je, da 
ta služba zaradi posledic alkoholizma 
obravnava na leto okoli 70 družin. 
Vsak boj, tudi boj proti alkoholizmu, 
terja žrtve.

PRIKRAJŠANI OTROCI — Pred 
sedmimi leti je ribniška socialna slu
žba obravnavala 37 otrok, ki so bili 
prikrajšani za normalno družinsko 
življenje, lani pa že 135. Še pred nekaj 
leti je bil iz ribniške občine v vzgojnem 
zavodu vsako leto le po en ali celo 
noben mladoletni prestopnik, letos pa 
jih je osem, za sprejem dveh pa se še 
dogovarjajo.

KAM Z GLASBENO ŠOLO? — V 
Ribnici bodo začeli obnavljati tudi 
staro občinsko stavbo, v kateri gostuje 
glasbena šola. Nekateri predlagajo, 
naj bi se ta šola vselila v prostore 
osnovne šole, kjer pa tudi že ugota
vljajo, da jim  manjka prostorov, vsaj v 
novi šoli. Kaj pa, če bi jo  preselili v 
kakšen poboljševalni dom?

KADITI ALI NE? — Sklenili so že, 
da na seji izvršnega sveta ne bodo ka
dili. Nato so na zadnji seji ta sklep 
omilili tako', da lahko kadi hkrati le 
eden, a strastni kadilci niso dolgo vzd
ržali, in tako je tudi ta sklep doletela 
usoda mnogih dobronamernih skle
pov.

Drobne iz Kočevja
VEČ PRAVLJIC — Ne gre za poli

tično propagando, ampak se res obeta 
več pravljic. Doslej soimeli ure pravljic 
samo v Knjižnici in vrtcu, poslej pajih 
prirejajo tudi v knjigarni Državne 
založbe. Konkurenca se torej zaostruje.

NAVELIČANI KRIMINALNIH 
DRAM? — V Kočevju se dogajajo 
čudne, da ne zapišemo neverjetne stva
ri. Nekateri posamezniki (na srečo res 
posamezniki) predlagajo, naj bi ob 
prihodnjem ribniškem festivalu homo- 
rja prebili občinski plot in s kakšno 
dramo z vedro vsebino gostovali tudi v 
Kočevju. Kaže, da je Kočevcem že 
dovolj dram s kriminalno vsebino, ki se 
ne dogajajo na odru, ampak v na
ravnem okolju Kočevja in bližnje 
okolice.

DOBRO JUTRO — Pravzaprav 
toplo jutro je zaželela radijska na
povedovalka Kočevcem minuli četrtek. 
Še prej pa je povedala, da je bila tisto 
jutro najnižja temperatura v Sloveniji 
in sicer minus 4°, prav v Kočevju.

MLADI KOČEVEC — Izšla je prva 
številka Mladega Kočevca z letnico 
1986/87. V njem je več zanimivih 
prispevkov, kar velja predvsem za 
razgovor s Šerbi (Agropop), literarne 
in likovne prispevke ter modre misli, 
izmed katerih naj prepišemo le eno: 
Ljubiti moraš znati, da ne postaneš pre
hitro mati!

r
Trebanjske iveri

NESLAVNO PRVENSTVO — Za
dnjič smo zapisali, da so v trebanjski 
občini opazili povečanje tuberkuloz
nih obolenj, zlasti pri Romih. Razlog 
naj bi bil padec življenjskega standar
da. Tokrat dodajmo, da Trebanjci v 
Sloveniji vodijo po številu samomo
rov, kjer pa prednjačijo alkoholiki. Pri 
Centru za socialno delo bi bili zelo 
veseli, če bi občinski možje vsaj nek
oliko manj brezskrbno sprejemali 
njihove pobude za izobraževanje 
odgovornih delavcev v delovnih ko
lektivih, da bi se vsaj ti ovedli, kako se 
še da ustrezno in pravočasno ukrepati, 
dokler je pač zdravljenje alkoholikov 
sploh še možno. Je to pobožna ali 
bogokletna želja v domovini cvička in 
šmarnice?

KRVODAJALSTVO — Občinske
mu odboru Rdečega križa v Trebnjem 
je ob sodelovanju sindikata že pred 
časom uspelo prepričati delovne ko
lektive, da dajejo krvodajalcem prost 
dan na dan odvzema. Zatika pa se pri 
krvodajalcih iz Sela — Šumberka, ki 
se vozijo na delo v IMP v Ivančno go
rico. Delavci hočejo darovati kri v do
mači, trebanjski občini, v Ivančni 
gorici pa jim  za to humano dejanje ne 
dajo prostega dne, razen če bi se odl
očili za krvodajalstvo v grosupeljski 
občini. Niti na republiki jim ni uspelo 
zlomiti te nizke stopnje srčne kulture, 
odgovornih v IMP.

V
u
Pri ugodnostih bolj dosledni
kmetijski zadrugi pripravili predlog, po katerem  bi bili deležni družbenih 

_________ ugodnosti le tisti kmetje, ki bi vse pridelke prodali zadrugi
Č R N O M ELJ — Glede na to, da so bili v črnomaljski občini deležni bonitet 

tako tisti kmetje, ki so prodajali svoje pridelke zadrugi, kot tisti, ki so jih ponudili 
drugim kupcem in tudi več iztržili zanje, so predvsem večji čisti kmetje že dlje 
časa zahtevali diferenciacijo kmetov in kmetij. To pomeni, da naj bi ugotovili, 
koliko je moč pridelati na kmetiji, da bi vse pridelke prodali kmetijski zadrugi in 
bili na osnovi tega tudi upravičeni do premij in regresov.

V kmetijski zadrugi so pripravili 
predlog diferenciacije kmetij. Pri 
določevanju proizvodnje na posa
mezni km etiji bodo  upoštevali 
obdelovalno površino, tudi najeto 
zemljo, m ožnosti pridelovanja, 
količino pridelkov pa bi p reračuna
vali na ekvivalentne količine mleka. 
T ržno  proizvodnjo bodo ugotavljali 
konec proizvodnega leta na osnovi

Na programsko-volilni 
seji (skoraj) brez raz
prave — Nezainteresira

nost?
Č RN O M ELJ  — Volilno-program- 

ske  seje črnomaljske občinske konfe
rence Z S M S  so bile znane po tem, da 
so mladinci brez predsodkov in 
obremenitev opozarjali na svoje 
težave. Niso skoparili z  besedami, ko  
so se borili za  pravičnejšo stano
vanjsko, štipendijsko > politiko, zapos
lovanje ipd. Zadnja seja. k i je  bila 
pred tednom dni. pa se je  spremenila v 
'mukotrpen monolog sekretarke ob
činske mladinske organizacije.

V  več ko t dveurni (nejrazpravi pa  
ni bilo m oč priti do zaključka, zakaj 
molk. Res je, da so bila nekdaj por
očila o preteklem  delu bolj revolucio
narna, provokativna, kritična, pa  
morda zato tokrat mladi niso našli 
teme, o kateri bi bilo m oč posebej 
spregovoriti? Toda tišina je  bila tudi, 
ko naj bi govorili o programskih us
meritvah v prihodnjih dveh letih ter o 
ureditvi m ladinskega kluba in prog
rama v njem. Dokler pa mladi v Črno
mlju niso imeli svojega prostora, je  
bilo to dobro opravičilo za nedelo in 
hkrati razlog več za nerganje, tudi na 
programskih konferencah.

Tako člani predsedstva mladinske 
organizacije niso mogli zvedeti od  
predstavnikov osnovnih organizacij 
n iti tega, ali so pri načrtih za delo v 
prihodnje izbrali pravo pol. A li se z 
njim i strinjajo vsi ali je  to le ideja po
sameznikov, so spraševali sestavljav
ci gradiva, a zaman. Odgovorov ni 
bilo.

So  mladi z  molkom  hoteli dokaza
ti, da je  vse prav, vse narobe ali pa, da 

stvarmi sploh niso seznanjeni? 
Mogoče j e  zadnje ugibanje še naj
bližje resnici, ka jti tudi na nedavnem 
posvetu s predsedniki osnovnih orga
nizacij je  bito podobno. Torej: kakrš
no vodstvo, takšna baza.

M. BEZEK -JAK ŠE

Podelili
Golieve
plakete

Dan vzgojno-izobra- 
ževalnih delavcev

TREBNJE — Dan delavcev 
Vzgojno-izobraževalne organiza
cije Trebnje, ki združuje okoli 
270 delavcev, je bil dobra 
priložnost, da so prvič podelili 
Golieve velike in male plakete, 
priznanja zaslužnim prosvetnim 
delavcem v občini na področju 
vzgoje in izobraževanja.

Zbrane delavce v trebanjskem 
kulturnem domu je 5. novembra 
najprej pozdravil Vladimir Silve
ster, direktor delovne organizacije 
VIO. zatem pa je obudil spomin na 
Pavla Golia, pesnika in dramatika, 
ob njegovi stoletnici rojstva Franc 
Režun, pomočnik ravnatelja OŠ 
Trebnje.

Predsednica skupščine občinske 
izobraževalne skupnosti Trebnje 
Tatjana Fink je nato podelila prve 
Golieve plakete, občinska prizna
nja, ki so jih delavci v vzgoji in izob
raževanju že vrsto let pogrešali. Ve
liki Golievi plaketi stadobila Vilko 
Videčnik (Mokronog) in Bojan 
Brezovar (Šentrupert), male Goli
eve plakete pa Janez Kramer (Mir
na), Ivanka Lazar (Trebnje) ter 
Jože Hočevar in Veronika Tratar 
(oba Mokronog).

V kulturnem programu je ogrel 
dlani zbranih Janez Hočevar-Rifle 
s predstavo Občinski svetnik Jožef 
Švejk, prijetno počutje pa je bilo tu
di na tovariškem srečanju v 
Štorovju.

P. P.

realiziranih pogodb preteklega leta. 
Pri tem velja om eniti, da bo 
interventne ukrepe moč uresničiti le 
v okviru m ožnosti _ občinskega 
interventnega sklada. Če pa km etje 
ne bodo realizirali pogodbene tržne 
proizvodnje, jim  bodo prenehale 
občinske družbene ugodnosti, davč-

Mladinski molk nis
•  V kmetijski zadrugi so pripravili 

dva predloga zadiferenciacijo, vendar 
so se tako na seji zadružnega sveta kot 
ntnnedavnem sestanku s predstavniki 
črnomaljskih družbenopolitičnih or
ganizacij in skupnosti odločili za tiste
ga, po katerem morajo kmetje izpolniti 
vse pogodbene obveznosti, da so upra
vičeni do premij in regresov. Če tega 
ne bodo uresničili, bo posebna komisi
ja  poiskala vzroke, in če bodo upravi- 
čljivi, jih bo upoštevala pri določeva
nju proizvodnje.

ne olajšave, prispevek za invalidsko- 
pokojninsko zavarovanje za zd
ružene km ete pri M ercator-K m etij- 
ski zadrugi Črnom elj ter kreditno- 
investicijske bonitete pri zadružni 
hranilno-kreditni službi.

Po drugem  predlogu pa naj bi ure
sničevanje pogodb ocenjevali v 
odsto tk ih . T ako  naj bi bili ob 
družbene ugodnosti le tak ra t, ko ne 
bi dosegli niti polovico pogodbenih 
obveznosti. V endar za takšno 
vrednotenje ni podana zakonska 
osnova, poleg tega bi km etje še 
vedno lahko prodajali pridelke 
m im o zadruge. Večji km etje pa 
zahtevajo prav to, da sodelujejo s 
km etijsko zadrugo z vso svojo p r

oizvodnjo, če hočejo imeti ugodnos
ti, ne pa, da  bi dobivali prem ije kot 
denarne podpore  tudi za delno 
sodelovanje.

M. B.-J.

NO V O  M LAD IN SK O 
VO D STVO

Č R N O M E LJ — Na nedavni 
program sko-volilni seji občinske 
konference ZSMS Črnom elj so izv
olili tudi novo vodstvo, člane 
predsedstva ter kom isije za s ta tu ta r
na  vprašanja in nadzornega odbora. 
Predsednik je  postal O skar Čas iz se- 
miške Iskre, sekretar pa  dosedanji 
predsednik, sicer pa  tehnik v rudni
ku K anižarica, D ušan Jankovič.

70 let M. Maležiča
Jubilej čas tnega  o bčan a

RIBNICA — 31. oktobra je prazno
val 70-letnico življenja Matija Maležič, 
častni občan občine Ribnica, ki zdaj 
kot upokojenec živi v Ljubljani.

Rojen je bil v Gorenji vasi, zdaj 
Gorenjski cesti, pri Ribnici. Bil je 
prvoborec, med vojno sekretar pokra
jinskega komiteja KP in po vojni 
dolgoletni poslanec občine Ribnica, 
predsednik mesta Ljubljane, republi
ški sekretar za finance, opravljal pa je 
še mnogo drugih dolžnosti.

Zelo se je prizadeval za razvoj rib
niške občine še takrat, ko je bila ta obči
na med najmanj razvitimi v Sloveniji: 
Udeleževal se je mnogih zborov 
občanov in ljudi spodbujal takrat, ko 
jim  je bilo najtežje in ko je bilo težko za 
delo. Ob vsem tem pa je bil vedno 
skromen, zato je bil med ljudmi spošto
van, priljubljen in ugleden. Za njegove 
neštete zasluge ga je občinska skupšči
na Ribnica imenovala za častnega 
občana.

J. P.

Za malico 
le žlica 

marmelade
ČRNOM ELJ — Letos praznuje 

metliška Beti 30-letnico obstoja. 
Ena od tistih delavk, ki je zaposle
na v tovarni vsa ta leta, delala pa je 
že celo v njenih predhodnicah, je 
Angela Plut, šivilja v črnomaljs
kem tozdu Konfekcija.

Angela seje leta 1952 zaposlila v 
takratnem  črnomaljskem invalid
skem podjetju Pletilstvo. »Na 
ročne stroje smo pletli jope, 
puloverje in to je bilo zelo 
m ukotrpno delo. Material je bil 
namreč slab in se je rad trgal, po
barvan pa tako neenakomerno, da 
smo spletene dele obešali na 
sonce,« se spominja. Leta 1954se je 
podjetje preimenovalo v Belok
ranjko, dve leti pozneje pa se je 
preselilo v Metliko z imenom Beti.

»Takrat smo se preselile tudi de
lavke, ki smo delale v treh izme
nah, marsikdaj pa tudi ob nede
ljah, če je med delavnikom zmanj
kalo elektrike in smo morale izpad 
nadomestiti,« pove Angela. Pro
metne zveze so bile takrat slabe in 
na vlak so morale čakati tudi po tri 
ure. Za malico so si kupile žlico 
marmelade, pa niso tarnale.

Spominja se, da so bili časi, ko je 
bilo povpraševanje po njihovem 
blagu večje od ponudbe in so ga 
morali pred nekaterimi kupci skri
vati, pa spet drugi časi, ko so blago 
ponujali in prosili, da ga je kdo ku
pil. Plutova je pletla 16 let, potem 
pa so to proizvodnjo ukinili, saj jo 
je z zastarelimi stroji že povsem 
»povozil« razvoj. Šivanja se je 
sicer bala, vendar je pozneje spoz
nala, daje  veliko lažje od pletenja.

M. B.-J.

Novi odlok bo snažil okolje
V javni razpravi nov odlok, ki bo združil vse dosedan je  predpise

RIBNICA — Urejanje in varstvo okolja je v ribniški občini zdaj zajeto v več 
odlokih, v bodoče pa naj bi bilo le v enem. Osnutek tega odloka je  že pripravljen 
— o njem je minuli teden razpravljal občinski izvršni svet — v kratkem pa bo 
dan v široko javno razpravo. Nekaj zanimivih misli iz tega odloka:

Ni mogoče izdati uporabno dovo
ljenje za objekt, ki onesnažuje zrak 
nad dovoljeno mero, če nima čistilnih 
naprav, ki bi onesnaževanje prepreče
vale. Pri že zgrajenih objektih, ki one
snažujejo zrak, morajo biti dograjene 
čistilne naprave v dveh letih po 
sprejejju odloka.

Prepovedan je vsak hrup, ki kvarno 
vpliva na zdravje in počutje občanov.
Proizvodni in drugi objekti, ki povzr-.

•  Novi odlok ima še vrsto določil, ki 
zadevajo občane, na primer: kakšne 
živali je možno rediti v Ribnici in ka
kšnih ne, prepoved postavljanja vozil, 
prikolic in šotorov za stalno ali 
začasno bivanje, ki je očitno vnesen le 
zaradi omejevanja priseljevanja Ro
mov itd. Jezikovno razsodišče bo 
posebno zadovoljno z določilom, da 
morajo biti reklamni napisi, plakati, 
oglasi in druga obvestila napisana v 
pravilni slovenščini.

očajo hrup, morajo imeti ateste (me
ritve), obratovalno dovoljenje pa

PREIZK US ZNANJA
KOČEVJE — Člani predsedstva 

občinske konference ZRVS so sklenili, 
da bodo letošnji preizkus znanja 
rezervnih vojaških starešin izvedli na 
podlagi posebnega vprašalnika. Vpra
šalnik bo sestavila komisija za stro
kovno izobraževanje. Že vnaprej so 
ugotovili, da bo m oral vsakdo, ki bo 
želel odgovoriti na vprašanja, teme
ljito poznati gradivo, zlasti pa se sez
naniti s strokovnimi sestavki objavlje
nimi v mesečniku Naša obramba. Vsi 
člani ZRVS bodo morali vprašalnike 
vrniti do 20. decembra letos.

V. D.

592 KRVODAJALCEV V 
TREBANJSKI O BČIN I
T R EB N JE  — Ob nedavni krvo

dajalski akciji v trebanjski občini je 
prišlo k odvzem u v Trebnjem  279, 
na M irni 194 ter v M okronogu in na 
Trebelnem  119 krvodajalcev. Od 
skupno 592 krvoda jalcev je bilo kar 
33 odsto tkov m ladih, 6,5 odsto tkov 
jih  je kri darovalo  prvič. Že lani pa 
so z anonim no anketo  ugotovili, da  
se je za darovanje delov telesa po 
sm rti opredelilo kar 97,8 odsto tkov 
krvodajalcev.

dobe, če hrup ne presega predpisanih 
normativov.

Z odpadki je treba ravnati tako, da 
niso moteni: človekovo zdravje in 
počutje, zdravje živali, naravni viri, 
živalski in rastlinski sistemi, zavarova
ni naravni predeli, naravni in kulturni 
spomeniki, videz pokrajine in naselij.

Že v dosedanjih razpravah je bilo 
ugotovljeno, da je potrebno določiti 
nekoga, ki bo dosledno skrbel za izva
janje odloka, če ne drugače, tudi s kaz
nimi, ki so predvidene v odloku. Ob

tem je bilo izrečenih več kritičnih misli 
na račun inšpekcij pa tudi na račun 
lastnega oportunizma, saj se nihče 
noče nobenemu zameriti, kar pa vodi 
v splošen nered.

Posebno pozornost gotovo zasluži
jo tudi določila o ravnanju z odpadki, 
predvsem tudi z nevarnimi snovmi.

Ribničanje so se zanašali, da bo za vso 
regijo urejeno osrednje odlagališče, a 
je še vedno ni. Javna tajnost je, d a je  
sedanje giavno ribniško središče na 
neprimernem kraju, se pravi na pro
pustnem zemljišču. Predlagani odlok 
pa v 49. členu med drugim določa, da 
morajo biti mesta za odlaganj^ od
padkov na nepropustnem zemljišču.

J. PRIMC

V naložbah 
prednost 

vrtcu in šolam
Izvršni svet potrdil s ta 
lišča posebne  komisije
RIBNICA — V občini Ribnica 

imajo program za širitev vzgojno- 
varstvenih zmogljivosti ter za obnovo 
in vzdrževanje šol, kulturnih in 
telesnokulturnih objektov v letih 1986 
do 1990. Denar za ta dela zagotavljajo 
s posebnim samoupravnim sporazu
mom in samoprispevkom.

Vse te objekte je pregledala posebna 
komisija in pripravila predlog, katere 
objekte je potrebno zgraditi ali obno
viti v letih 1986 in 1987. Naosnovi nje
nih ugotovitev je komite za družbene 
dejavnosti in občo upravo pripravil 
predlog programa, o katerem je minu
li teden razpravljal občinski izvršni 
svet in ga v načelu potrdil.

Po tem predlogu se bo po sporazu
mu in s samoprispevkom zbralo v letih 
1986 in 1987 blizu 340 milijonov di
narjev, ki naj bi jih porabili tako: okoli 
200 milijonov za gradnjo prizidka pri 
otroškem vrtcu v Ribnici (6 oddelkov 
za 124 otrok) s pripadajočimi drugimi 
prostori, 13,7 milijona za prekritje 
strehe osnovne šole Sodražica, kana
lizacijo pri osnovni šdli Ribnica in po
pravilo strehe nove osnovne šole v 
Ribnici, okoli 124,5 milijonov pa za 
pričetek obnovitvenih, del v stari 
osnovni šoli v Ribnici.

Za dozidavo (III. faza gradnje) vrt
ca v Ribnici sta pripravljeni dve inači
ci. Marlesova ponudba za montažni 
objekt (760 kv. m bruto površine) 
znaša blizu 165 milijonov dinarjev, 
ponudba Projektivnega ateljeja Lju
bljana za zidani objekt (1.088 bruto 
površine) pa preko 200 milijonov.

Izvršni svet je sklenil, daje  potrebno 
izdelati tudi program obnove kultur
nih in telesnokulturnih objektov v 
občini, in to na podlagi ugotovitev in 
mnenja komisije, ki si jih je ogledala. 
Ti objekti bodo prišli v poštev za 
obnovo predvidoma šele po letu 1987, 
ker prej pač ne bo denarja zanje.

J. P.

NIČ VEČ 
O K O ST E N E L O S T I

RIBN IC A  — Pogosto slišimo očit
ke, da je  la ati ona uprava birokrat
ska  in okostenela. Kaže, da vsaj tiste
ga o okostenelosti ribniški občinski 
upravi ne bo mogoče več očitati. Vsak 
teden enkrat po dve uri (začeli so 5. 
novembra) imajo namreč redno rek
reacijo v spodnjih prostorih doma 
JLA  v Ribnici, na kateri lahko dobro 
razgibljejo sklepe. Tu je  kegljišče, 
strelišče, namizni tenis, biljard in 
seveda bife.

V S O B O T O  P O M O Č
KOČEVJE — V soboto, 15. nove

mbra, od 7. do 14. ure bo v Kočevju 
akcija pomoči voznikom motornih 
vozil. Namen akcije je svetovati in po
magati voznikom pri odpravljanju 
morebitnih pomanjkljivosti na vozi
lih. Manjše napake, bodo odpravili 
mehaniki kar na cesti, za večje pa bo 
treba v mehanično delavnico. Pre
dvidoma bodo ta dan tudi brezplačni 
tehnični pregledi vozil. Akcijo orga
nizirajo ZŠAM, Avto in postaja milice 
Kočevje.

Mladi hočejo biti samostojni
Kritične misli na volilno-programski konferenci mladih v občini Trebnje — Novi 
________ predsednik  Nace Hribar, poklicni sekretar spe t Niko B orštnar

TREBNJE — Bo naša država imela takšno mladino, kot bi želela, ali si bo 
mladina uredila državo po svojem okusu? Kongresi so pokazali, da mladi nismo 
zadovoljni s sedanjimi odnosi; naš glas, njegova ostrina se izgubi v raznih sku
pščinah. Sistem je tako razvejen, d a je  treba veliko vztrajnosti, da lahko mladi 
prodremo!

Tudi tole razm išljanje dosedanje
ga predsednika m ladine v trebanjski 
občini Bruna G ričarja  na petkovi 
volilno-program ski seji OK ZSM 
Trebnje ni spodbudilo  živahnejše 
razprave. M lade m arsikdaj p reostro  
ocenjujejo, predvsem  po  delu 
osnovne organizacije ZSM , nevidijo 
pa, da  je večina, m ladih med najak
tivnejšimi v telesnokulturnih de
javnostih , kulturi. Tudi v sindikatu 
in Socialistični zvezi v združenem  de
lu in v krajevnih skupnostih  je  delo 
mladih bolj čutiti, bistvena pa je 
kakovostna razlika med aktivnostjo  
m ladih v večjih u rban ih  okoljih  in na 
vasi v prid podeželja. V celoti vzeto 
pa  sodelovanje trebanjske m ladine z 
ostalim i družbenopolitičnim i orga
nizacijami ni dobro  ne na občinski 
ravni ne navzdol. N ekateri n ikakor 
nočejo priznati m ladinski organiza
ciji enakopravnosti. Še več: mladi 
zatrjujejo, da  so nem alokrat o tepajo 
s poskusi vm ešavanja v svojo 
sam ostojnost.

Tudi /.ato in v tej luči se kažejo 
nenehne težave mladih pri zagota
vljanju denarja, dokazovanju, d a je  
ZSM vendarle družbenopolitična

organizacija in da program ov ni 
mogoče uresničevati s polprazno 
blagajno, brez prostorov. M ladi 
m arsikdaj niti ne znajo uveljaviti 
svoje politične moči, prem alo vzt
rajno seznanjajo druge s svojimi 
problem i, veliko je m alodušja. Na 
petkovi konferenci trebanjske m la
dine, ki se je je  udeležil tudi predsed
nik RK ZSMS Tone Anderlič, so kri
tično spregovorili o  preživelih obli
kah m ladinskega prostovoljnega 
dela in poudarili, da  slovenska m la
dinska organizacija še nikoli ni bila 
tako avtonom na, sam ostojna, kar se 
kaže tudi v odprtosti za a lternativna

Nace H ribar — novi predsednik OK 
ZSM S Trebnje

m ladinska gibanja in pobudah  za ci
vilno služenje vojaškega roka, 
reform o reform e (šolstva!), predru
gačenje štefate m ladosti in m la
dinskega prostovoljnega dela, za le
galizacijo stavk in podobno,

P. PER C

PUNGARTNIK
PRISILN I

UPRAVITELJ
TREBNJE — Delegati trebanj

ske občinske skupščine so na vče
rajšnji seji sprejeli sklep o začasnih 
ukrepih družbenega varstva zoper 
delovno organizacijo G radbeno in 
komunalno podjetje Trebnje — 
tozd Gradbeništvo, tozd Komu
nala in DSSS — zaradi bistvenih 
motenj v samoupravnih odnosih 
in huje prizadetih družbenih inte
resov, in sicer za dobo enega leta. 
Odstavili so dosedanjega direkto
rja Slavka Kržana, ki je bil hkrati 
vodja delovne skupnosti skupnih 
služb, direktorja tozda Komunala 
Boška Vujasija in v. d. direktorja 
tozda Gradbeništvo Lada Poni
kvarja. Začasni poslovodni organi 
v GK P so: za DO in vodja DSSS je 
Ciril Pungartnik iz Novolesovega 
tozda TAP, za tozd Gradbeništvo 
Stane Kotar iz Trima in za tozd 
Komunala Jože Brate iz IMV tozd 
Oprema.
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IZ NKŠIH OBČIN
»

IZ NKŠiH OBČIN
Bo kruha še za 500 delavcev?

Izobrazbena raven iskalcev zaposlitve se  ne izboljšuje, kako naprej?
BR EŽIC E — V občini bo prihodnje leto iskalo delo nekaj nad 500 brezposel

nih. Približno 280 jih bodo evidentirali že konec decembra letos. O b izteku juni
ja  bo prišlo iz šol 230 mladih. Izobraževanje bo zaključilo 310 učencev, vendar 
se jih bo 90 vpisalo na višje in visoke šole. Študij bodo nadaljevali dijaki pete 
zahtevnostne stopnje, drugi bodo takoj želeli priti do kruha.

Po končani osem letki bo četrtina 
m ladih osta la  na  km etijah ali pa se 
bo zaposlila na  m anj zahtevnih 
delovnih m estih v proizvodnji. To 
se, žal, ne ujem a z načrti o 
postopnem  izboljševanju izobrazbe 
zaposlenih za obvladovanje novih 
tehnologij. V petih letih naj bi se 
delež nekvalificiranih in polkvalifi- 
ciranih delavcev zm anjšal za 3 odst., 
delno na račun upokojevanja že 
zaposlenih, delno na račun izob
raževanja, predvsem  zaradi uvaja
nja novih program ov v proizvodnji.

Iz šol bo prihodnje leto prišlo naj
več kmetijcev, vrtnarjev, km etijskih 
tehnikov, oblikovalcev in preo- 
blikovalcev kovin, stro jn ih  teh
nikov, energetikov, elektronikov, 
elektro tehnikov, elektrotehnikov^ 
elektronikov, tekstilnih konfekcio- 
narjev, trgovcev, kom ercialnih teh
nikov, kuharjev, natakarjev . Zapo-

Sprejeli načrte
KRŠKO — Pretekli tede.. so se ses

tali na ločenih sejah vsi trije zbori 
krške občinske skupščine. Sprejeli so 
predlog sprememb in dopolnitev 
dolgoročnega družbenega plana obči
ne Krško 1990. Predsednik izvršnega 
sveta Igor Dobrovnik je v uvodnem 
referatu opozoril na to, da je  o vseh teh 
dokumentih tekla temeljita razprava. 
Poudaril je tudi, da delegati spreje
majo dokumente v času, ki ni najbolj 
ugoden za snovanje strateških gospo- 

1 darskih načrtov. Na več sektorjih je 
zaznavno zaostajanje, zato so se 
ponekod pojavila celo mnenja, da  pla
niranje sploh ni potrebno. Vse to seje 
odrazilo tudi v planih, ki so nastali 
bolj kot posledica zakonskih zahtev, 
ne pa kot odraz resničnih potreb.

Da tak način planiranja ni najbolj 
posrečen, .se^e.pokazahLBjcli na seji. 
Plani, ki So'šli škoz itii; 7 zakonom 
določene procedure in so prišli na 
dnevni red seje skupščine že kot 
predlog, so doživeli vrsto pripomb. 
Večina jih seveda prišla prepozno in 
razprava na seji zbora krajevnih 
skupnosti kljub dolgotrajnosti ni 
prinesla nič novega.

J. S.

Sindikat 
med kladivom 
in nakovalom

Na očitke ni odgovora
SE VN IC A  — Čeprav v vodstvu 

občinskega sindikalnega sveta  v Sev
nici tudi po zadnji seji sveta, na kateri 
so se (samo)kritično lotili vloge in 
pomena sindikata, niso pričakovali 
pravega premika, je  to le bil omembe 
vreden dogodek. M edlem  ko baza 
kritizira, da sindikata ni čutiti, in 
krivdo za neučinkovitost pripisuje tu
di preveliki oddaljenosti vodstva sin
dikata. k i delavce le bombardira s pa
pirnato vojno, vodstvo to zavrača, češ 
da ni pravega sodelovanja članstva.

Očitek, da se 25 let v Sevnici vrtijo 
na raznih funkcijah  več ali manj isti 
ljudje in da je  zato občina na repu raz
vitosti v republiki, ni doživel pojasni
la, niti tisti, da se v Sevnici pravza
prav bojijo' strokovnjakov in da je  
občina v bistvu zelo zaprta. Gotovo 
lahko skrbi, če slišimo, da delavke  v 
Lisci nimajo prave volje in da je  za to 
kriv ekonom ski položaj, pa tudi to, da 
se odločanje nemalokrat končuje s 
form alnim  potrjevanjem predlogov 
skupnih služb. In to pravijo konfek- 
cionarji, k i  presegajo storilnost razvi
tih! Mladina govori čislo nekaj 
drugega kot odrasli, in ker so na 
primer bila zelo kritična tudi stališča 
sindikalnega in m ladinskega kongre
sa o štrajkih, je  toliko težje  najti sku
pni jezik , posebno še, če niti ni pravih 
spodbud za enakopraven dialog.

Zelo nezadovoljni so učitelji, k i 
odkrito opozarjajo, da bodo prisiljeni 
poseči tudi po nesamoupravni poti, se 
pravi — stavki, če v občini ne bodo 
čimprej odpravili izjemno slabih 
gmotnih razmer. Za lo  bodo skušati 
popraviti m izerne plače, a preko  
m ožnosti združenega dela ne bo šlo.

Zahteve gospodarstvenikov po raz
bremenjevanju in učiteljev po boljših 
plačah postavlja sindikat m ed kla
div o in  nakovalo, zato mu v teh časih 

‘ ‘ptiČ ni lahko.
P. PERC

slitev bodo  iskali tudi m edicinske 
sestre in tisti absolventi naravosloV- 
no-m atem atične in pedagoške us
meritve, ki ne bodo nadaljevali štu
dija. D ip lom antov  z višjo šolo bo 
dvajset, z visoko petnajst, vendar 
nekatere od njih vežejo štipendije 
zunaj občine.

T ak a  je  za sedaj ocena, čas bo 
m orda pokazal d rugačno  sliko. Do 
konca srednjeročnega obdobja  lah
ko delovne organizacije še m arsikaj 
popravijo. D a bi se resno lotili 
zaposlovanja strokovnih  delavcev 
za 1987. leto, je D ruštvo  kadrovskih 
delavcev Posavja m inuli petek po
vabilo v K rško vse, ki so odgovorni 
za planiranje zaposlovanja v o rga
nizacijah združenega dela. Če za 
kaj, potem  predvsem  za to velja 
izrek: Bolje pozno kot nikoli.

J. T.

VEČ ŽIV LJEN JA  V STAREM D ELU  BREŽIC — Prinesla so ga stanovanja 
v dveh hišah, ki sta  po prenovi ohranili arhitekturno podobo iz konca 19. stolet
ja , in dve trgovini v pritličju, v eni prodajalna Borova, v drugi O na — on, ki so jo  
odprli pred dnevi in je 36. trgovina te  delovne organizacije v Sloveniji. (Foto: J . 
T.)

Na Čatežu 
bo kmalu 
nov motel

Zgraditi ga nam erava
jo ob koncu s redn je

ročnega  obdobja
ČATEŽ OB SAVI — Izgradnja 

drugega pasu avtoceste Ljubljana 
— Zagreb sodi že v bližnjo 
prihodnost, zato delovni kolektiv 
tukajšnjega motela načrtuje za 
srednjeročno obdobje razširjeno 
ponudbo in nove zmogljivosti za 
prenočitev gostov. Ležišč že zdaj 
primanjkuje, zato so sklenili z 
dozidavo prenočitvenega objekta 
pomnožiti število postelj za 40.

Čateški motel se skupaj s 
Petrolom in drugimi interesenti 
dogovarja za združevanje denarja, 
s katerim bi ob starem pritličnem 
gostinskem poslopju postavili v le
tih 1988 — 1990 nov objekt. Z 
njim bi pridobili 100 ležišč in res
tavracijo z 250 sedeži. Predvide
vajo, da bodo tako lahko ustregli 
vsem gostom, ki se bodo ob po
večanem osebnem in tovornem 
prometu ustavljali pri njih.

V središču Čateža je letos zrastel 
tudi počitniški ijpm za delavce 
sozda Petrol, vendar še ni doko
nčan. Postavili so ga na kraju, kjer 
je bila prej stara, propadajoča 
hiša. Dom bo imel 5 apartmajev z 
22 ležišči in skupnimi pros'tori. Lo
kacija je ideaina, saj si bodo do
pustniki lahko privoščili kopanje v 
Toplicah, ki so v neposredni 
bližini.

Toplota ne bo uhajala v nič
V TCP »Djuro Salaj« poteka rekonstrukcija in rem ont papirnega stroja

KRŠKO — Potem ko so v TCP »Djuro Salaj« opravili remonte v proizvodnji 
celuloze, pripravi lesa in četrtem  kotlu, so se 3. novembra lotili še generalne 
obnove papirnega stroja št. 3. Remont tega stroja bo trajal predvidoma do 17. 
novembra.

D irek tor tozda Proizvodnja pap i
r ja  Z o rah  D u lar je povedal, da  je  ta 
papirn i stroj nepretrgom a delal že 
enajst let vseh 365 dni v letu. Zastojev 
je bilo p rak tično  sam o 5 odst., tako  
da so na tem  stro ju , enem  izmed treh.

IZ KRAJA V KRAJ
■ BREŽICE — Predsedstvo občinske 

konference SZDL bo poslej sklicevalo 
seje I tudi i v okoliških krajevnih 
skupnostih, da se bodo člani na kraju 
samem seznanili z delom krajevnih 
konferenc, z njihovimi težavam jin us
pehi. Prva taka seja je bila na Čatežu 
in na njej so si že izmenjali izkušnje. V 
tej krajevni skupnosti namreč zelo 
dobro sodelujejo z delovnimi kolektivi 
in skupaj snujejo načrte 1 ter izpeljejo 
izboljšave, s katerimi lajšajo vsakda
njik svojim krajem. V tej krajevni 
skupnosti uspeva tudi solidarnost s 
hribovskimi vasmi. Pomagajo jim  do 
cest. do telefona in vodovodov.

izdelali na leto 46 do 48 tisoč ton pa
pirja. V endar gre tok rat tu d i za 
rekonstrukcijo  nekaterih  delov Str
oja. M edtem  ko doslej odpadne 
toplo te niso uporabljali in so bile pri 
stro ju  zlasti poleti skoraj nevzdržne 
razm ere za delo, bodo  sedaj toplo to  
koristno  izrabili za ogrevanje 
p rostorov in pa  sušenje papirja. 
Rekonstrukcijski poseg bo veljal ok
oli 320 m ilijonov dinarjev, opravili 
pa  ga bodo  strokovnjak i SOP iz 
Krškega s svojimi kooperanti. N alo
žba v rekonstrukcijo  top lo tne reku- 
paracije se bo povrnila  prej kot v 
dveh letih.

»Rem ont opravlja  250 delavcev, 
nekatera dela pa potekajo  praktično 
24 u r na dan, v dveh izm enah po 12 
ur. Seveda sm o m orali ta  dela op ra
viti, saj je  stroj deloval brez preki
nitev že 11 let. V endarto  ni edini večji 
poseg v zadnjem  času. Že poleti smo 
opravili rekonstrukcijo  papirnega

Sami si ne znajo pomagati
Letovanja duševno  prizadetih otrok________

SEVNICA — Društvo za pomoč 
duševno prizadetim osebam v Sevnici 
je s preko tisoč člani glede na  število 
prebivalcev v občini med najštevilne
jšimi v republiki. Najmočnejša opora 
društvu je, razumljivo, osnovna šola

•  Društvo za pomoč duševno priza
detim osebam in vodstva sisov me
nijo, da bi morali sčasom a zajeti v 
letovanje vse prizadete, tudi predšol
ske, težje vzgojljive otroke, odrasle 
varovance delavnice pod posebnimi 
pogoji in osebe, ki niso v nikakršni ob
ravnavi, kar pomeni, da so prepuščeni 
staršem  in okolju, k ijih  kvečjemu po
miluje. Občinska skupnost socialne
ga skrbstva bo pripravila ključ za fi
nanciranje teh letovanj, precejšen del 
sredstev primaknejo O Š  Ana Gale, 
društvo, nekaj denarja zbero tudi 
prizadeti otroci sami z raznimi zbi
ralnimi akcijami.

»Ana Gale« s prilagojenim prog
ramom z 48 učenci, kjer najbolje vedo, 
kako pomagati duševno prizadetim 
ljudem, ki si sami ne znajo pomagati.

V društvu in na tej šoli skušajo nare
diti vse, da bi se nadaljevala letovanja 
vseh učencev in tudi varovancev de
lavnic pod posebnimi pogoji. Lanske 
in letošnje izkušnje z letovanja sku
pine 60 oseb v Strunjanu so več kot 
spodbudne. Tudi na razširjenem ses
tanku izvršnega odbora društva so s 
tajniki interesnih skupnosti zavzeli 
enotno stališče, da ne gre prekiniti z 
letovanji.

Otroci se privajajo na življenje v 
kolektivu ‘brez staršev, kolikor se

sploh to da doseči v osmih dneh leto
vanja, naučijo se plavati; preden so šli 
letos na morje, so vse zdravstveno 
pregledali. Zdravnica Irena Kolman, 
ki je žrtvovala dobršen del svojega 
letnega oddiha za nenehno zdravniško 
pomoč ob letošnjem letovanju v Stru
njanu, je tudi svetovala, da tudi iz zd
ravstvenih razlogov ne bi prenehali s 
temi letovanji.

P. PERC

PRIZNANJA KRAJANOM 
Z B IZELJSK EG A

BIZELJSKO — V zadnjih letih so 
ljudje v tukajšnji krajevni skupnosti 
ob pomoči nekaterih strokovnjakov in 
delovnih organizacij ogromno naredi
li za napredek tega območja. Najbolj 
delavnim so se v soboto zvečer na 
svečani seji skupščine KS v počastitev 
krajevnega praznika oddolžili s priz
nanji. Prejeli sojih: Vera Balon, M ar
tin Kržan, Anton Drgestin, Rok 
Kržan, Franc Filipčič, Milan Petrišič, 
Jože Kolar, Aleš Ilc, Ivan Kramer in 
Nikola Knežič. Priznanja krajevne 
skupnosti so izročili tudi delovni orga
nizaciji Slovin Bizeljsko — Brežice. 
Vaškim skupnostim Brezovica, D ra
mlja in Orešje — Bizeljsko so podelili 
bronasta priznanja OF. Enako priz
nanje sta prejela Anton Balon in Jože 
Toplišek. Z njim so se oddolžili tudi 
domačemu gasilskemu in turistične
mu društvu ter Osnovni šoli Edvarda 
Kardelja Bizeljsko.

VELIKA GASILSKA VAJA
ŠE N T JA N Ž  — Sevniška občin

ska gasilska zveza je prejšnji petek v 
Šentjanžu pripravila veliko sektor
sko gasilsko vajo, na kateri so 
sodelovale enote gasilskih društev 
Šentjanž, Veliki C irnik, Krmelj in 
Tržišče. Po vaji so predstavniki 
zagrebške delovne organizacije Pa
stor in sevniškega gasilskega, d ru 
štva dem onstrirali p rikaz uporabe 
generatorja  za proizvajanje lahke 
pene na požarišču, prikazali pa so 
tudi uporabo  novih tipov gasilnih 
apara tov  na prah . Krajani KS Šent
jan ž  so si ob  svojem krajevnem  
prazniku in ob  sevniškem občin
skem prazniku z zanim anjem  ogle
dali, kako deluje trak to rsk a  cister
na, nova pridobitev G D  Veliki 
Cirnik.

stroja št. 2, na katerem  bodo poslej 
izdelovali boljše sa tin irane papirje, 
ki sm ojih  v jugoslav ijodoslej uvaža
li. Ti papirji bodo prišli v poštev za 
revije in boljše tiske, pom enijo pa 
sprem em bo naše strategije, po kateri 
se feomp bolj prilagajali potrebam  tr
ga- Doslej sm o bili nam reč v celoti 
odvisni od časopisnih hiš, ki pa  so v  
stalnih težavah. S ponudbo  satinira- 
nih papirjev bom o dosegli kom er
cialne cene, kijih  pri navadnem  časo
pisnem papirju  nism o nikoli dosegli.

Zoran Dular

Na ta  način naj bi se izboljšal naš 
m aterialni položaj, ki se je  slabšal iz 
leta v leto,« je povedal D u la r.

J . S.

SKUPAJ NA SREČA N JU
BREŽICE — Na povabilo krajevne 

organizacije Brežice-mesto so se ko
nec tedna zbrali v prostorih Osnovne 
šole bratov Ribarjev starejši občani. 
Učenci so jim pripravili kulturni prog
ram, mladi člani Rdečega križa pa so 
ostali s povabljenci tudi na družabnem 
delu srečanja. Pogostitev je minila v 
veselem vzdušju.

, PRIZNA NJE ROJAKU — Predsed
nica sev niške občinske skupščine Bre
da Mijovič izroča občinsko priznanje 
— medaljo Dušana Kvedra — To
maža — prof. Stanetu Mrviču, roja
ku iz Zapuž pri Boštanju,‘sedanjemu 
direktorju Muzeja ljudske revolucije 
v Ljubljani. Mrvic je  mnogo napravil 
za sevniško občino v kulturi in pri 
ohranjanju revolucionarnih tradicij. 
(Foto: P. Perc)

D R U G IČ  PRIZNANJA 
KS ŠENTJANŽ

ŠENTJANŽ — Prejšnji petek so 
na skupnem zasedanju vodstev kra
jevne skupnosti in družbenopolitičnih 
organizacij v Šentjanžu ob krajevnem 
prazniku drugič podelile krajevna 
priznanja. Ker je  letos pridobitev 
izjemno veliko, je tudi več imen zaslu
žnih za te dosežke. To so: M etalna 
Krmelj, Lisca Krmelj, Garnizija Mi
lan Majcen Novo mesto, Tone Šeško, 
Ivan Oblak, Andrej Repše, Janez 
Šušteršič, Anica Groznik, M arta  Kn
ez, Nande Prijatelj, S tane Flajs, Ivan 
Trinkavs, Jože Debenc, Rudi Bec, 
Milan Jam šek, Slavko Jazbec in 
Tone Rupar.

Nočejo razočarati vlagateljev
Obisk delovne^skupine OK ZK Sevnica v Inpletu — Boj zoper uravnilovko

D O LN JE  BREZO VO — Petdeset odstotkov nezasedenih proizvodnih zmog
ljivosti, to ne more biti problem (ne)sporazuma dveh ali treh direktorjev. Tudi ni 
sprejemljivo odlaganje končne rešitve. Sporazumevanje, usklajevanje je tudi v 
popuščanju, ne pa le v gledanju, da skuša vsakdo potegniti čim več zase. Kaj je 
potemtakem z dohodkovnimi odnosi?

varni jim  prim anjkuje močnejše 
ekipe, ki bi vodila proizvodnjo in jo  
še razvijala, čeravno po tehnološki 
plati ponekod že prednjačijo v Jugo-

T o je bil eden izmed poudarkov  iz 
razprave ob  obisku delovne skupine 
OK  ZK v industriji pletenin — Inplet 
na Dolnjem  Brezovem, kjer so se 
pogovarjali o  prenovi Zveze kom u
nistov. V fazi poskusnega o b ra tova
nja je  bila aktivnost kom unistov in 
drugih družbenopolitičn ih  orga
nizacij v Inpletu velika, kajti družno 
so skušali najti čim  krajšo pot do te 
zahtevne proizvodnje. Delavci In- 
pleta niso hoteli razočarati sovla
gateljev Ju tran jk e , Lisce in K om eta, 
ki so se odločili za naložbo (po dana
šnjih cenah vredno 2,20 milijarde 
dinarjev).

Težavno delo v treh  izm enah po
vzroča v 128-članskem kolektivu

razm erom a visoko (35-odstotno!) 
fluktuacijo, v Inpletu pam en ijo .d a  v 
tako  mladem  kolektivu številno od
hajanje delavcev niti ni zelo zaskr
bljujoče. D obri, delavoljni ostanejo, 
saj naposled plače niso slabe, še več, 
so nad občinskem  povprečjem , saj je 
v letošnjem  tričetrtletju  znašal
povprečni OD 
tisočakov.

116, z dodatk i pa 136

K olikor se le da, se v Inpletu borijo 
p roti uravnilovki. Č eprav ima. de
nimo, izm enovodja boljšo plačo kot 
profesor na osnovni šoli, ne ta niti 
drugi delavci Inpleta še niso 
zadovoljni z nagrajevanjem . V to-

•  Izvršna sekretarka P CK ZKS 
Sonja L okarje  na pogovoru v Inpletu 
povedala, kaj v naši družbi tvori fronto 
ljudi, ki so za spremembe in kjeso dru
gi ljudje, ki so za status quo. Mladi so 
nenehno za vstop v 21. stoletje, tisti, ki 
nimajo nobenega drugega vira za 
preživljanje, naposled tudi upravljal- 
ci, ki bi radi uveljavili ne le sebe in de
lali, spadajo v fronto ljudi, ki so za 
spremembe. Opozorila je na še hujše 
čase, kajti »samo tisti, ki ve, da 
rešujemo golo eksistenco, svoj socia
listični razvoj, nam lahko pomaga.«

slaviji, hočejo pa se prim erjati z 
evropskim i dosežki.

P. PERC

Novo v Brežicah
LETOŠNJI MARTIN JE  VSE ZA

MEŠAL — Nekateri se držijo pravila, 
da je M artinova nedelja po 11. 
novembru, drugi prisegajo na to, da 
mora biti gos na mizi tisto nedeljo, kiji 
je Martin bliže. To jesen velja oboje, 
zato bodo mnogi dvakrat praznovali.

SOLZNA DOLINA — Člani in čla
nice občinske vlade (izvršnega sveta), 
predstavniki političnih vrhov in pri
ložnostni opazovalci sobotne vaje NNP 
v dolinici pod Izvirom so zapuščali 
prizorišče gozdnega požara s solznimi 
očmi. Pekoči dim seje vsakomur zažrl 
v pljuča in mu izvabil solze, če si ni 
priskrbel zaščitne maske. Poduk je bil 
dobrodošel, še najbolj za tiste, ki so 
mislili, da jim nič ne more do živega.

ZAPELJAL JE  NARAVNOST 
PRED ŠOLO — V ponedeljek dopol
dne je pločnik na avtobusnem postaja
lišču pred gimnazijo zasedel dolg 
tovornjak — prikoličar. Takih je na 
cestah vedno manj, a v tujini so jih že 
skoraj povsem izločili iz prometa. 
Morda pa menijo v metliški obrtni 
zadrugi, da je prav zaradi tega ko
ristno, če si muzejsko redkost ogledajo 
tudi šolarji.

DO REKORDOV ŠE DRUGAČE 
— Ribiški družini v Brežicah bi se dne
vi zagotovo že iztekli, če bi člani lovili 
samo v Savi. Na srečo imajo še Krko. 
Toda jubilejno tekmovanje ob 35- 
letnici bi lahko kljub temu priredili v 
Savi. Zagotovo bi se proslavili z nekaj 
rekordi, če bi razpisali nagrade za ulov 
najbolj zastrupljenih rib.

V času od 24. do 31. oktoora so v 
brežiški porodnišnici rodile: Mojca 
Močivnik iz Krškega — Uroša, Nada 
Jakolič iz Kraja Donjega — Katarino, 
Breda M lakar iz Promiža — Suzano, 
Marija Srakar iz Črešnjic — Natašo, 
Mira Horvat iz Žitarke — Tina, Irena 
Volčanšek iz Krškega — Barbaro, 
Jadranka Iljaž iz Nove vasi — Jerneja, 
Darinka Librič iz Noršič sela — 
Lovorko, Marija Baznik iz Gor. Pir- 
ošice — Majo. Anica popič iz Brezja
— Danijela, Božena Pfajfar iz Sp. 
Libne — Uroša in Anita Brumen iz 
Sav. Marofa — Marka.

V času od 31. oktobra do 07. 
novembra so v brežiški porodnišnici 
rodile: Angela Cvirn s Senovega — 
Draga, Ludvika Bole iz Pristave — 
Dejana. Veronika Plevnik iz Kostanj- 
ka — Silvestra, Anica Urek iz Kapel
— Roberta, Veronika Gramec iz 
Krške vasi — Jaka, Savka Tubak iz 
Senovega — Danijela, Snježana Ure- 
kar iz Mihalovca — M arka, Brigita 
Barkovič iz Vel. Doline — Primoža, 
Darja Drobnič iz Brežic — Boštjana, 
Marija Dankoyac iz Brežic rrp Anama
rijo, Erika Antončič iz Brežic — Anjo. 
Nevenka Gerjcvič iz Ključa — Maria, 
Vesna Povhe iz Krškega — deklico.

Krške novice
v_

PLES V BELEM — Tenis klub je 
preteklo soboto organiziral Ples v 
belem. Udeleženci plesa niso uživali 
samb v plesu, ampak so se lahko tudi 
zabavali, ko so sodelovali v srečelovu. 
Glavni dobitek je bilo sicer potovanje 
v Benetke, vendar so se prisotni bolj 
potegovali za pršut. Nasploh je bilo 
ozračje na plesu zelo dostojanstveno, 
saj so na nasprotja pozabili celo 
privrženci Ivana Lendla in Borisa 
Beckerja. Sicer pa bodo dobiček pora
bili za gradnjo teniških igrišč v 
Krškem.

VESELO MARTINOVANJE — V 
teh dneh je krška občina v znamenju 
martinovanja. Vino so krstili v števil
nih zidanicah in vikendih, veselo je 
bilo pri Treh lučkah, kjer martinujejo 
že nekaj dni zapored in imajo rezervi
rano za precej dni vnaprej. Osrednje 
martinovanje pa bo 15. novembra v 
hotelu Sremič, kjer bodo nastopili 
Zagrebški pajdaši s pevko Višnjo Kor
bar. vino pa bo krstil Martin Sagner, 
zvan Dudek. Hkrati bodo v hotelu 
stregli z dobrotami znane zagorske 
kuhinje.

Sevniški paberki
VEČNAMENSKOST — Na Logu 

krajani že nekaj časa godrnjajo, ker se 
gradnja večnamenskega doma skoraj 
ne premakne z mrtve točke. Ne vedo, 
ali je zastoj nastal, ker imajo preveč 
»večnamenskega« predsednika, ali pa 
jim trojni funkcionarji utegnejo po
zneje prinesti kaj več sreče.

MAVEC — Ostro oko boštanjske- 
ga priložnostnega kiparja, kije izdelal 
skulpturo, postavljeno na skali ob 
vojaškem mostu v čast zgodovinski 
delovni zmagi — asfaltu od Boštanja 
proti M okronogu, je ob otvoritvi ceste 
opazilo drobno zanimivost. Velika 
večina prisotnih je sicer opazila mavec 
na nogi predsednika občinske skup
nosti za ceste in tudi tajnika občinske 
komunalne skupnosti, njso pa zaznali 
da imata prizadevna možakarja ma
vec na različnih okončinah, tako da v 
vsakem primeru tvorita »homogeno« 
celoto.

VELIK KLJUČ — Direktor sev- 
niške Klavnice, kjer so delavci pred 
kratkim uprizorili mini-štrajk in za
htevali, naj da ključe na mizo, pripra
vlja menda, vsaj po dobro informira
nem sevniškem »1NDOK CENTRU«, 
posebno inačico velikih in težkih 
ključev. Komu naj bi bili posebni 
primerki namenjeni, ni povsem jasno, 
a isti vir navaja, da slej ko prej novi
narskim glavicam, ki naj bi po 
nepotrebnem burile duhove.
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14. festival Revolucija 
in glasba tudi pri nas

Na koncertih v Ribnici in Novem mestu tudi prve 
izvedbe novih skladb slovenskih skladateljev
RIBNICA , N O VO M ESTO — K ot sm o že poročali, poteka v Slove

niji že od zadnjih dni ok tobra  14. festival Revolucija in glasba. Za 
nastope priznanih izvajalcev je določenih štirinajst krajev, m ed njimi 
Ribnice# in Novo mesto.

O Za poslušalce iz Ribnice in okolice bo koncert v ponedeljek, 24. 
novembra, ob 19. uri v prostorih O Š France Prešeren. N astopil bo trio  
L orenz s sopran istko  Olgo Gracelj. K oncertanti bodo izvajali D vo
rakovo in R ahm aninovo glasbo, obiskovalci pa bodo poleg tega p ri
sluhnili še Štuhčevi noviteti S T ravne gore na Babno goro, skladbi.za 
sopran  in klavirski trio , ki jo  je skladatelj napisal na verze E dvarda 
Kocbeka. N oviteto Igorja Štuhca bodo v Ribnici prvič izvedli.

•  V torek, 25. novembra, bo koncert tudi v Novem mestu. V D olenj
ski galeriji bodo ob 18. uri nastopili sopran istka  Z lata  Ognjanovič, 
violinist T om až Lorenz in pianistka A lenkaŠček — Lorenz ter izvajali 
dela Vit ezslava N ovaka, Alojza A jdiča, B ohuslavaM artinuja  in Pavla 
Šivica. Ajdič in Šivic bosta  predstavljena z novostm i, ki bodo v 
Dolenjski galeriji prvič izvajane: Alojz Ajdič s sk ladbo Premišlje- 

' vanje, napisano na verze Srečka Kosovela, Pavel Šivic pa  s Trem i pe
smimi (Stiska, Si to  ti? in G roza), napisanim i na verze C irila Zlobca.

I .Z .

Spregovoril nam bo Primož Trubar
Prva epizoda nove slovenske nadaljevanke o začetniku našega  knjižnega jezika 
bo na sporedu  ljubljanske televizije že to nedeljo, ostale pa naslednje tri nedeljske 
_____________ večere — Film Heretik je bil prvič predvajan v Celju__________

Slovenci na jbrž  še nikoli nism o kake nove dom ače televizijske stvaritve  
pričakovali s tolikšnim  zanim anjem  kot zdaj nadaljevanko o Prim ožu T ru 
barju . Zadnje dni sm o lahko v več časopisih p reb ra li, pa tudi u radna  ubvesti- 
la govorijo o tem , d a je  zgodba o očetu naše prve knjige in začetn iku našega 
knjižnega jez ika  p ripravljena za predvajanje.

Prva epizoda bo na sporedu v 
nedeljo, 16. novem bra, ob  20. uri,
nato  pa bo T ru b ar z m alih zaslonov 
spregovoril še tri nedeljske večere. 
N adaljevanka je  nam reč pripravlje
na tako , da bo zgodba tekla in se za
ključila v štirih vsebinsko in d ram a
turško zaokroženih epizodah. S tr
njeno dogajanje pa  predstavlja 
97-m inutni film H eretik, ki so ga 
prvič javno  predvajali v okviru T ed
na dom ačega filma v Celju.

G radivo za nadaljevanko o T ru 
barju , za katero  jescenarij napisal pi
satelj in d ram atik  D rago Jančar, so 
posneli v 54snem alnih dneh. Prvič so 
kam ere stekle 27. januarja , ustavile 
pa so se 11. maja. Snemali so na 40

Marinčevo »Praznovanje šelme«
V Dolenjski galeriji so  na ogled dela, ki jih je avtorju, akadem skem u slikarju Jože tu  
Marinču, navdahnilo pus tno  obredje v Kostanjevici — Na petkovi otvoritvi so  se  

________ obiskovalcem predstavili šelmarji z izvirnimi maskami
NOVO M ESTO  — Mladi akademski slikar Jože M arinč, rojak iz Dolnje 

Brige pri Kočevski Reki, živi in dela v Kostanjevici šele nekaj let, vendar pa dovolj 
časa, da je vsrkal vase življenje tega kraja  z bogato kulturno tradicijo in izvirno 
kulturno dediščino. Kot tenkočutnega slikarja, ki se odziva na vse, kar pomeni 
izziv temu življenju, ga je še zlasti pritegnilo pustno praznovanje, tako imeno
vano šelmanje. Odločil seje, da bo šelmo likovno zaznamoval, jo upodobil skozi 
svojo slikarsko optiko, saj se mu je s tem tudi ponudila priložnost, da z jezikom 
likovnih oblik in barv izpove resnico o tem življenju, ki se še tako rada skriva za 
maskami.

Cikel o praznovanju šelme in kos- 
tanjeviškem  praznovanju beneške 
noči je  načrtno  ustvarjal od  leta 
1984, vendar je največ njegovih 
tovrstnih upodobitev  nastalo  lani in 
letos. Zdaj so te podobe, ustvarjene 
ali v olju ali na akrilu , na ogled v 
D olenjski galeriji. R azstavljenih je 
»samo« 34 slik, ker p a  so razm erom a 
velike, saj dosegajo največje tudi 
m ere 130 x 200 cm , je avtor z njimi 
zasedel veliko in m alo galerijsko 
dvorano. V sekakor je to razstava, ki 
vzbuja pozornost obiskovalcev in se 
bo o njej še pisalo in govorilo. T o pa 
ne sam o zaradi m otivike, am pak tu
di, če ne celo predvsem , zaradi na
čina upodobitve tega, že po naravi 
nadvse zanim ivega sveta.

»M arinčevo videnje kostanje- 
viškega pustnega običaja je  m nogo 
več ko t sam o likovni zapis nekega 
dogodka,« pravi um etnostn i zgodo
vinar Jožef M atijevič, kustos 
Dolenjske galerije. »O tem  nas p re
priča slika D va pogreba, kjer je m oti
vu bo trovalo  naključje, da  seje pravi 
pogrebni sprevod srečal z razpo
sajeno množico karnevalsko razpo
loženih m askirancev, ki je  sprem lja
la pokop  kurenta. Za likovno 
učinkovitost tega tragikom ičnega 
dogodka je  slikar uporabil m očne 
barvne kon traste  in jih dopolnil z 
nesorazm erno naglašenim i figuram i 
obeh sprevodov.«

M arinč p ripada mladi generaciji 
slovenskih slikarjev, ki je  krepko 
posegla v dogajanje v naši sodobni

APLAVZ ZA 
»GRUNTOVAČNE«

Č R N O M E LJ — V črnom aljskem  
kulturnem  dom u je v sredo prejšnji 
teden nastopila skupina, ki je  tako 
im enitno oblikovala televizijsko 
nadaljevanko o G runtovčanih . Za
grebški igralci z odličnim  M artinom  
Sagnerjem  (D udek) so za svoj nastop  
poželi buren aplavz obiskovalcev.

Bršljin in Grm 
v polfinalu

Na obm očnem  tekmova
nju kviza G lasbene mla
dine Slovenije v Novem 

m estu 10 ekip
NOVO M ESTO  — V soboto, 8. 

novem bra, je  bilo v Kozinovi dvora
ni novom eške glasbene šole obm oč
no tekm ovanje na tem o G lasba 
NOB na Slovenskem, ki g a je  razpi
sala G lasbena m ladina Slovenije. 
T ekm ovanja se je udeležilo deset tri
članskih ekip iz osnovnih šol v 
dolenjski in posavski regiji. To so 
bile ekipe iz OŠ T rebnje, OS M irna, 
OŠ Črnom elj, OŠ M etlika, 0>Š Sev
nica, OŠ Šentjernej, OŠ Senovo ter 
OŠ G rm , OŠ Bršljin in OŠ Milka 
Šobar-N ataša  iz Novega mesta. 
Z nanje ekip je ocenjevala strokovna 
žirija, k ije  ugotovila, d a je  daleč naj
več pokazala ekipa OŠ Bršljin, k ije  
zbrala tudi največ točk. Poleg te 
ekipe pa se bo polfinalnega tekm o
vanja, ki bo 22. novem bra, udeležila 
tudi ekipa OŠ G rm . Na polfinalnem  
tekm ovanju se bo med seboj pom e
rilo 16 ekip< iz vse Slovenije.

um etnosti z naslonom  na tradicije 
ekspresionizm a, prirejenega novo
dobnem u času. N a slikah novejšega 
da tum a odsevajo značilnosti in vpli
vi slikarske smeri, ki jo  označujem o z 
izrazom  nova podoba. V endar 
pozoren opazovalec ne bo prezrl sli
karjevih prizadevanj, ki so posledica

njegove očitne želje po  neodvisnem  
likovnem  raziskovanju. Te misli, po
vzete po katalogu, pa naj bodo ria-

•  Naotvoritvenislovesnostiminu- 
li petek zvečer so nastopili kostanjevi- 
ški šelmarji in v izvirnih maskah 
predstavili del pustnega obreda z 
vsakoletnega šelmanja v Kostanjevici.

potek predvsem  tistim  obisko
valcem , ki bodo ob ogledu razstave 
— odp rta  bo do 23. novem bra— kri
tično razmišljali o M arinčevih slikah 
in kostanjeviški šelmi.

I. Z.

m

Š E L M A R JI V D O L E N JS K I G A L E R IJI —  N a petkovi otvoritvi razstave 
slik akadem skega s lik arja  Jo ž e ta  M arin ča  iz K ostanjevice v D olenjski 
galeriji so nastopili tudi kostanjeviški (pustni) šelm arji in pokazali, da 
znajo tudi bridke resnice zaviti v p rije tne  šale. (Foto: I. Z o ran )

Likovni petki 
pri Slonu

Prvi razstavljavec bo 
Boris Zajc, zatem  pa se 
bo vsak teden  p reds ta 
vil drug član likovne 
skupine »Vladimir La

mut«
NOVO M ESTO — Razsta

višče v gostišču Pri slonu obC esti 
kom andanta  S taneta, kjer se je  v 
minulih letih zvrstilo že več zani
mivih slikarskih in fotografskih 
razstav pa tudi literarnih ,g lasbe
nih in drugih prireditev, bo po 
večmesečnem zatišju spet oži
velo. V njem se bodo z razstava
mi, ki bodo obsegale po deset ali 
več del, eden za drugim  predsta
vili člani zdaj pri občinski Zvezi 
kulturnih  organizacij delujoče 
likovne skupine »Vladimir La
m ut«. .

Na ogled bodo  izbori naj
boljšega in najznačilnejšega, kar 
je v likovnih delavnicah posa
meznikov nastalo v zadnjih dveh 
letih. Vsaka razstava bo pokaza
la tudi, kako uspešno lam utovci 
uporabljajo  znanje, pridobljeno 
prek najrazličnejših oblik orga
niziranega likovnega izobraže
vanja, k ijih  skupina bolj aii manj 
intenzivno goji že več let.

Razstave bodo odprte  po  en 
teden ozirom a od petka do pet
ka. N eform alna otvoritev bo 
vsakokrat ob  17. uri. Z ačelosebo  
že*}utri, ko se bodo člani likovne 
skupine »Vladimir Lam ut« in 
drugi obiskovalci o b te j uri zbrali 
na otvoritvi razstave del prvega 
razstavljavca Borisa Zajca.

POPRAVEK
Da ne bo prehude jeze in razburje

nja zaradi članka Šola je zrasla brez 
zaklonišča, ki je bil objavljen v 
Dolenjskem listu št. 45, objavljamo 
popravek. Druga faza gradnje prizid
ka osnovne šole dr. Mihaila Rostoha
rja v Krškem se je samo začela brez 
ustreznih dovoljenj. Sedaj so si 
dovoljenja že pridobili, gradnja pa še 
ni končana.

prizoriščih širom  po Sloveniji pa tudi 
v Tiibingenu v Nemčiji, kjer'je T ru 
bar preživel več let svojega življenja 
in tam , v D erendingenu poleg Tu- 
bingena, tudi umrl. Številne prizore 
so seveda posneli v studiu lju
bljanske RTV. N aslovno vlogo je 
režiser A ndrej Stojan zaupal igralcu 
Poldetu Bibiču. Poleg Bibiča, kije po 
izjavi režisepja in drugih tvorcev nad
aljevanke im enitno in neponovljivo 
oblikoval T rubarjev  lik, je sodelo
valo še 71 igralcev in 2 .600statistov. 
Kot urednik nadaljevanke bo napi
san novom eški rojak M arjan
RrpTov^r

N adaljevanka o Prim ožu T ru b a
rju je eden najzahtevnejših p rojek
tov, kar se jih  je lotila in izpeljala lju
bljanska televizija. Sam a televizijska 
hiša je zanj nam enila 35 m ilijonov di
narjev, 30 m ilinonov pa je prispevala 
k u ltu rna skupnost Slovenije. Pro-

•  N adaljevanko bodo sinhro
nizirali tudi za nemško govoreče 
področje, tak o  d a jo  bodo lahko vrte
li vsaj še v Avstriji in Nem čiji. Seve
da bo šla  tudi v jugoslovansko tele
vizijsko om režje. Predvidom a jo  
bodo v tem  om režju začeli p redvaja
ti 11. jan u a rja  prihodnje leto.

jekt pa je veljal 95 m ilijonov di
narjev, tako  da so m anjkajoča sreds
tva prispevale avstrijska televizija (v 
devizah) in dom ače delovne orga
nizacije. Delo je  že od vsega začetka 
teklo dovolj resno, saj so seustvarjal- 
ci nadaljevanke od  vsega začetka na 
moč zavedali, da  s tem projektom  — 
z nadaljevanko in s filmom Heretik

NOVI L E S O R E Z
LJU B L JA N A  — Ob 400-letnici 

sm rti Prim oža T rubarja  so v Galeriji 
Zveze društev slovenskih likovnih 
um etnikov v L jubljani (K om enske
ga 8) včeraj odprli razstavo Novi 
lesorez. N a ogled so dela T odorčeta  
A tanasova, Zdenka H uzjana, Lojze
ta  Logarja, Janeza M ateliča, Jožefa 
M uhoviča, T uga Sušnika in K lavdija 
Tutte . Razstava bo  odp rta  do  26. 
novem bra.

Črnomaljski 
združeni program

Č R N O M E LJ — Pod geslom »Za 
vsakogar nekaj« ponujajo  tukajšnji 
organizatorji: O bčinska kulturna 
skupnost, Zavod za ku ltu ro  in izob
raževanje, Z veza . kulturnih  orga
nizacij, G lasbena šola, G lasbena 
m ladina Bele krajine, K oncertna 
poslovalnica in drugi v združenem  
program u 60 raznovrstnih prire
ditev, ki se bodo zvrstile od  letošnje
ga novem bra do jun ija  prihodnje 
leto. Od tega bodo štiri gledališke 
predstave, sedem večjih koncertov, 
teden dom ačega film a, petero pro
slav z vrhunskim i izvajalci, G las 
m ladih Bele krajine in Slovenije, re
vija tam buraških  skupin, revija pio
nirskih pevskih zborov, gribeljska 
pevska revija, vsaj pet likovnih razs
tav in še v rsta  drugih prireditev.

—  postavljajo spom enik Prim ožu 
T rubarju  9 b 400-letnicinjegovesm r- 
ti, ne p a  delajo kako m anj vredno 
reč, ki jo  je  po  ogledu najbolje 
pozabiti.

I .Z .

L ik Prim oža T ru b a ija  je  v novi slovenski televizijski nadaljevanki 
oblikoval igralec Polde B ibič (na posnetku igralec s svojim likom).

Za ljudsko izročilo 
v nepopačeni podobi

Na folklornem seminarju poudarjeno, da  bi morale 
folklorne skupine nas tope  popestriti s  starimi običaji

Č R N O M E LJ — O dbor za 
folklorno dejavnost pri tukajšnji 
Zvezi kulturnih  organizacij je  m inuli 
četrtek pripravil krajši sem inar za 
vodje folklornih skupin iz te belok
ranjske občine. Sem inar je vodil 
M irko Ramovš, s trokovni sodelavec 
G lasbeno narodopisnega inštitu ta v 
Ljubljani. Č eprav se je  te izobraže
valne oblike udeležilo nad 20 
folklornih delavcev, k a r je  veliko, pa 
med njimi ni bilo predstavnikov iz 
tistih krajev, kjer fo lklorna de
javnost nazaduje.

Na sem inarju je  beseda tekla o 
tem, kako ohranjati belokranjsko 
ljudsko izročilo v čimbolj nepopače
ni podobi (od plesnih korakov, ri
tm a, petja ob  plesu do  urejenosti 
noš). Belokranjske folklorne sku
pine tudi ne bi smele biti v zadregi, 
kar zadeva prikazovanje ljudskih šeg 
in navad, saj je precej g rad ivao  tem  v 
knjigah, lahko pa bi pom agali stare
jši krajani, ki se prav gotovo spom i
njajo še marsičesa zanim ivega. V 
zvezi s tem kaže om eniti predvsem 
kresovanjske, jurjevanjske in svat
bene običaje, šege in navade ob  raz
nih priložnostih. T ako imajo 
folklorne skupine v Beli krajini 
m ožnost, da  svoje delo obogatijo  z 
zbiranjem  ljudskega izročila o oh ra
njanju starih  navad ob posebnih 
priložnostih (obhodi kresnic na kre
sni večer, jurjaši na Jurjevo itd.). Vse 
to naj bi tudi vključevale v svoje na
stope, kar bi obiskovalci prav 
gotovo pozdravili. H krati pa bi se 
m orale skupine čimprej otresti pre

pričanja, da m orajo znati in plesat i le 
plese vsaka svoje vasi, saj take 
zaprtosti včasih niso poznali. Z vsem 
tem, predvsem  pa s trdim  delom , 
bodo skupine tudi povrnile ugled, ki 
so ga včasih imele.

Koncert
mladega
violinista

Zakaj preprosto, če gre zapleteno
izjava št. 273 Jezikovnega razsodišča pri RK SZDL Slovenije

»Pošiljam vam prvo stran  pra
vilnika, ki se nanaša  na .na
našanje*, z željo, da  ocenite lepoto 
besede in razum ljivost vsebine,« 
nam  piše inž. R. P. iz Ljubljane.

G re za slovenski prevod Pravil
nika o tehničnih norm ativih za n a 
prave, v katerih  se nanašajo  in 
sušijo prem azna sredstva. Bese
dilo, ki je bilo objavljeno pred 
enim letom  v zveznem U radnem  
listu, je jezikovno hudo oporečno. 
M ed kar 139 členi (besedila je  za 
d robno  knjižico) jih je  zelo m alo 
brez slovničnih, pravopisnih, slo
govnih ali drugih napak. Kot da 
sta  se sestavljavec in prevajalec 
ravnala po znanem  geslu »zakaj 
preprosto , če je  m ogoče zaplete
no«, saj dosledno berem o o proce
su sušenja nam . o sušenju, 
gradbenem objektu nam. o zgrad
bi, o tem , da morajo biti ročne sve
tilke izvedene v protieksplozijski 
zaščiti nam. da m orajo biti pro- 
tieksplozijsko zaščitene ali zašči
tene p roti eksploziji, pa o tem , da  
je polzaprta kabina (bolje bi bilo: 
napol zaprta) ločena od okolnega 
prostora s stropom, podom in eno

bočno stranjo, z dvema bočnima st
ranem a ali s tremi bočnimi stranmi
nam . z eno, dvema ali trem i bočni
mi stranm i (verjetno bolje: stena
mi) itd. O čitno je prevajalec 
preveč suženjsko sledil srbohr
vaškem u izvirniku, kar se med 
drugim  kaže tudi v grobih ter
m inoloških spodrsljajih, nrp. su
šenje in pečenje premaznih sredstev 
nam. sušenje in žganje (Slovenci 
apno, glino, em ajlirane in lakirane 
izdelke ipd. žgemo in ne pečemo, 
ne pijem o prepečenice, am pak 
žganje!). Tudi koristni prostor la
kirnice je v resnici uporabni 
prostor, transportne  naprave pa 
ne strežejo drugim napravam v la
kirnici, am pak jim  služijo ali ra 
bijo. Ponesrečeni se nam  zdijo 
izrazi prisilen v zvezi prisilno prez
račevanje (um etno?), zlivanje v 
zvezi zlivanje in kapljanje premaz
nih sredstev z obdelovancev (verjet
no gre za odtekanje in kapljanje 
prem aznih sredstev), izključeni 
elektropotrošniki na vozilu pa so 
izklopljeni porabniki električne 
energije.

Besedilo je  nasploh zelo gosto

besedno, na več mestih težko| 
razum ljivo ali sploh nerazum ljivo, 
veliko je nepotrebnega ponavlja
nja (po naši sodbi bi ga bilo 
mogoče skrčiti vsaj za polovico, 
česar pa prevajalec seveda ni 
mogel in ni smel storiti), izmed 
številnih prevzetih izrazov pa bi 
kazalo m arsikaterega zam enjati s 
prim ernejšim  dom ačim , npr. šar- 
žo z vložkom , segmente z deli ali 
členi, reguliranje tem perature z 
uravnavanjem  tem perature, nivo 
premaznega sredstva z viš.ino ali 
ravnijo prem aznega sredstva, ci
rkulacijo zraka s kroženjem  zraka, 
kontrolo ventilacije z nadzorom  
prezračevanja, eliminator kapljic z 
odstranjevalcem  kapljic, komorne 
sušilnike z zaprtim i sušilniki itd.

Vsi, ki sodelujejo pri nastajanju  
raznih tehničnih norm ativov in 
pravilnikov, naj se zavedajo, da  
m ora biti vsako jezikovno spor
očilo, tudi v tehniki, jasno in razu
mljivo, kajti sam o takšno  lahko s 
pridom  služi svojemu nam enu, saj 
vendar želimo, da bo jezik p red
vsem sredstvo sporazum evanja, 
ne pa  nerazum evanja.

V ponedeljek bo v Novem 
mestu nastopil Volodja 
 Balžalorsky______

NOVO M ESTO — V tukajšnjem  
D om u kulture bo  v ponedeljek, 17. 
novem bra, koncertiral m ladi sloven
ski violinist V olodja Balžalorsky. Na 
prireditvi, ki se bo začela ob  19.30, 
bo ob  klavirski sprem ljavi H inka 
H aasa izvajal dela Ludvviga van 
B eethovna, Alojza Srebotnjaka, 
E rnsta Blocha in Johannesa  B rahm 
sa. T o bo prvi od številnih koncer
tnih večerov, ki jih  v zdajšnji sezoni 
pripravlja novom eška ZKO.

O Volodji Balžalorskem  sm o že 
pred leti pisali, da  je kočevski rojak 
in velik talent. V iolino je najprej štu
d iral v L jubljani, nato  pa v Koelnu 
pri slovenskem profesorju Igorju 
Ozimu, tudi odličnem  violinistu, 
kjer je tudi diplom iral. Zatem  se je  
izpopolnjeval še pri drugih m ed
narodno  priznanih m ojstrih  vi
olinske igre. D o zdaj se je  že večkrat 
uveljavil kot koncertant. Že leta 
1978, še pred diplom o, je  imel vrsto 
recitalov in z njimi navdušil 
občinstvo v več jugoslovanskih mes
tih ter v tujini.

KMALU RAZSTAVA D E L  
Z LIK O V N IH  SREČAN J

R IBN ICA  — V tisk je  že dan ka
talog »Likovna srečanja Ribnica 
86«, v katerem  so predstavljeni 
udeleženci letošnje ribniške kolonije 
in njihova dela. Izšel bo v začetku 
decem bra, ko bodo v ribniškem  do
mu JL A  odprli razstavo v likovni 
koloniji ustvarjenih del. N a njej 
bodo prikazana dela akadem skih 
kiparjev Staneta Jagodiča , M irsada 
Begiča, B oštjana Putriha, Erika 
Lovka, Luja V odopivca, Zm aga 
Posege in Sergia M azzole ter 
akadem skih slikarjev Todorčeta 
A tanasova, Z denka H uzjana in 
N ikolaja Beera.

NA O G L E D  
»NABUCCA«

Č R N O M E LJ — K ar 200 Belok
ranjcev se bo 18. novem bra pope
ljalo v Ljubljano in v C ankarjevem  
dom u prisluhnilo Verdijevi operi 
Nabucco. To pa ni edina prireditev, 
ki so jim  jo  v tej sezoni pt ipravili do
mači organizatorji, in tudi ne edina v 
Ljubljani. V ponedeljek, 10. novem 
bra, je ljubljansko O pero obiskalo 
340 učencev osnovnih šol iz črno
maljske in metliške občine.
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Proti širitvi pokopališča
47 prebivalcev Lebanove ulice v Novem mestu se  je z odprtim  pismom obrnilo na 

pristojna m esta  in protestiralo  zoper širitev šm ihelskega pokopališča

Se: Pomočnik
Pom očnik  strojevodje o 
dogodku  na trebanjski 

železniški postaji
V Dolenjskem listu je 23. oktobra v 

rubriki Trebanjske iveri pod naslovom 
Pomočnik pisalo o dogodku na tre
banjski železniški postaji 13. oktobra 
okrog 22. urezvečer, predvsem o samo- 
pašnem obnašanju pomočnika stroje
vodje, češ da je  nahrulil potnike, ker so 
želeli na vlak nekaj prej kot le 10 minut 
pred odhodom. Pisanje je netočno in 
izkrivljeno, zato se kot omenjani 
pomočnik strojevodje oglašam zdrugo 
stranjo.

Tega dne sem skupaj s strojevodjo 
Francem Bojancem na železniški pos
taji v Trebnjem ob 21. uri prevzel v up
ravljanje m otorni vlak. Do približno 
21.30 sva nekaj popravljala motor, 
potem pa sva sedla v vlak. Sedela sva v 
temi, z neprižganimi lučmi, ko sta dva 
potnika začela pritiskati na vrata vla
ka. Okrog 21.40 je eden od potnikov 
začel z bliskavico fotoaparata bliskati 
po vlaku. Ker ni nehal, sem odprl vrata 
in potnika opozoril, naj dasta mir do 
22. ure, ko se bodo vrata odprla. Vlak 
odhaja proti Sevnici ob 22.10. Pet mi
nut pred 22. uro sem vrata odklenil in 
odprl ter prižgal luč na vlaku, potnika 
pa nista hotela vstopiti, s čimer sta bolj 
ali manj izzivala strojevodjo in pomo
čnika. Rekel sem, da na avtobusu česa 
takega ne bi počenjala. Nihče pa po
tnikoma ni rekel, naj gresta naavtobus, 
kot piše v časopisu.

POLDE PIŠKUR

ASFALT V KRIZAH
K R IŽE — K rajani zaselka Križe 

so se pred meseci odločili, da bodo 
asfaltirali svojo cesto. Takoj so 
začeli zb irati prispevke in organizi
ra ti p rostovoljno  delo, ki ga ni bilo 
m alo. Priprave in delo so zaradi 
dobre  organizacije po tekale brez 
zapletov, tak o  d a  so že v začetku 
avgusta lahko položili asfalt. Z 
denarnim  prispevkom  se je  odrezal 
tudi njihov rojak M iha M ikulič, ki 
živi v K anadi in je bil ravno tak ra t 
na obisku v rojstnem  kraju. K rajani 
so vsem, ki so jim  m aterialno  ali 
kakorkoli pom agali pri asfaltiranju, 
zelo hvaležni.

A. H.

T E L E F O N IJA  NA BUČKI
BUČKA — V bučenski krajevni 

skupnosti so te dni napeljali še zadnje 
izmed 15 telefonskih priključkov in 
zdaj so s telefonom praktično zajete vse 
vasi. Na Bučki pa že več let okoli 701ju- 
di pričakuje telefon, ki ga bodo lahko 
dobili šele, ko bodo povečali sedanjo 
avtom atsko telefonsko centralo v Ško
cjanu. PTT podjetje Novo mesto je 
kabel od Škocjana do Bučke že pol
ožilo, plačali pa sta ga KS Škocjan in 
KS Bučka. Krajani pričakujejo od po
štarjev jasen odgovor, kdaj lahko 
pričakujejo večjo centralo, da bi prišli 
do telefona.

Podpisani stanovalci Lebanove uli
ce, KS Drska v Novem mestu, smo na 
skupnem sestanku 27. 10. 1986, ki ga 
je sklical predsednik uličnega odbora 
SZDL, na podlagi ustne informacije o 
osnutku ureditvenega načrta za razši
ritev pokopališča v Šmihelu pri 
Novem mestu sklenili, da najodločne
je protestiram o proti zamišljeni razši
ritvi pokopališča v Šmihelu pri Novem 
mestu in dosedanjemu postopku v 
zvezi z zamišljeno razširitvijo.

Protest utemeljujemo z naslednjim:
1. Prizadeti stanovalci Lebanove 

ulice sicer razumemo, da je  treba reše
vati vprašanja pokopališč za potrebe 
Novega mesta in okolice, vendar me
nimo, da so zamišljene i rešitve glede • 
širjenja šmihelskega pokopališča po
polnoma nesprejemljive.

Vemo, da je bila sprejeta zamisel o 
pokopališču za mesto kot celoto že v 
preteklih letih, saj je bilo to pogojeno z 
vselitvijo v novo stanovanjsko sosesko 
v Ločni. Ni nam znano, zakaj je pro
padla lokacija na Marofu in kdo je 
odgovoren za velika družbena sreds
tva, ki so bila v to vložena. Prav tako 
ni nam znano, zakaj je opuščeni načrt 
v zvezi z lokacijo v Prečni.

Smatramo, da je sedanji pristop in 
način rešitve tega problema po hitrem 
postopku z razširitvijo šmihelskega 
pokopališča nesprejemljiv in družbe
no neupravičen.

Lokacija za predvideno razširitev 
pokopališča v Smihelu‘se nahaja v ve
liki koncentraciji različnih funkcij. 
Poleg naselja so tu bolnica, cesta, žel- 
ezniškoprometni terminal z viaduk
tom za bližnjo tovarno IMV in želez
nico proti Karlovcu, dom starejših 
občanov, osnovna šola in srednješol
ski center ter pripadajoča otroška in 
športna igrišča. Sprašujemo se, kako 
je mogoče v taki urbanistični koncent
raciji različnih objektov graditi in širi
ti pokopališče? Gre tudi za kraj, ki je 
poln različnih motečih zvočnih vpli
vov in v takem okolju je tudi 
nemogoče zagotoviti primeren pogre
bni ceremonial. Zaradi neposredne 
bližine stanovanjskih hiš, osnovne 
šole in otroškega igrišča je predvidena 
razširitev pokopališča posebno vpra
šljiva iz higiensko-sanitarnih in estet
skih razlogov. Zazidalni načrt naselja 
Lebanove ulice je obstoječe pokopa
lišče predvidel še kot skrajno možen 
odmik in pod takimi pogoji so bile lo
kacije za gradnjo stanovanjskih hiš tu
di kupljene. Ob teh pogojih je bila pre
dvidena tudi postopna ukinitev poko
pališča. Vsakršna, posebno pa sedaj 
zamišljena širitev bi bistveno motila 
naselje in obšla vsa dosedanja stališča 
in norme s tega področja. Se posebej 
opozarjamo, da zamišljena razširitev 
pokopališča ni v skladu z zakonom o 
pokopališki in pogrebni dejavnosti ter 
o urejanju pokopališč. Nove ali 
razširjene površine za pokop umrlih 
morajo namreč zadostovati najmanj 
za 30 let, pri čemer je treba poleg nor
malnih potreb upoštevati tudi potrebe 
po večjem številu pokopov ob narav
nih nesrečah, v vojni in v izrednih 
razmerah. Zamišljena razširitev teh 
pogojev ne izpolnjuje.

2. Ogorčeni smo nad dosedanjim 
postopkom v zvezi z izdelavo »Osnut
ka ureditvenega načrta za pokopališče 
v Šmihelu pri Novem mestu«. Čeprav 
je predsednica pristojnega komiteja iz 
našega naselja in ji je dobro znana že 
omenjena preteklost in pogoji, pod 
katerimi sta se začela izgradnja in ure
janje naselja Lebanova ulica, se ne njej

Z Romi v središče mesta?
Zapleti okoli stanovanj, pravic in dolžnosti

K O Č E V JE  — »Če boste  v naSo 
stanovanjsko stavbo vselili romsko 
družino, potem  preskrbite stanovanja 
drugod za vse naše družine.« Tak do
pis z  32 podpisi so poslati stanovalci 
Trdnjave 16 stanovanjski skupnosti 
Kočevje. Ta svoj predlog so utemeljili 
z  življenjskim i navadami Romov, z  
njihovo skrbjo za stanovanje in okolje 
pa tudi njihovim pojmovanjem pošte
nja.

KDO JE  KRIV,
DA NI VODE?

SEMIČ — V semiški krajevni 
skupnosti ima od 54 vasi vodovod 
16 naselij, vendar imajo v zadnjem 
času pri oskrbi z vodo velike 
težave. Kotsoobnedavnem obisku 
podpredsednice republiške konfe
rence SZDL Božene Ostrovršnik 
potožili Semičani, je v nekatere va
si napeljan vodovod že 90 let, tako 
da pri hišah nimajo vodnjakov, se
daj pa že mesec in več nimajo vode. 
»To postaja že politični problem, 
ko pa želimo ugotoviti, kdo je kriv, 
vsak prevrača krivdo na drugega. 
Že 14 dni imamo izredno stanjepri 
oskrbi z vodo. Opažamo, da je 
črnomaljska Komunala zelo malo
marna pri delu, kajti zbirališča 
vode niso vzdrževana, izgovarjajo 
pa se, da nimajo denarja. Tudi 
nobenih analiz ni, koliko vode 
zares porabimo in koliko seje izgu
bi, ker so cevi dotrajane,« so tožili 
Semičani, ki upajo, da sebooskrba 
z vodo izboljšala, ko bo zgrajen 
nov vodovod, vendar je po 
njihovem mnenju gradnje le-tega 
prepočasna.

Do podobnega zapleta je  prišlo tu
di, ko  so v nekatere starejše stavbe 
sredi mesta nameravali vseliti Rome. 
Prav Romi, k i žive v slabih stanova
njih in imajo veliko otrok, so namreč 
na vrhu prednostnega seznama za 
solidarnostna stanovanja.

Predpisi so jasni: vsi narodi in na
rodnosti imajo enake pravice, se pra
vi, da je  potrebno dodeljavati stano
vanja natančno po veljavni prednostni 
tisti. Velja pa tudi drugo načelo, da 
vse pravice izhajajo iz dela. Ne le v 
primerjavi z  Romi, am pak tudi z  de
lavci iz drugih krajev in republik 
potegnejo krajši konec (manj točk) 
domači zaposleni, k i imajo morda res 
malo boljše stanovanjske razmere, so 
pa zato že leta in leta oni ali pa njihovi 
starši plačevali prispevek za gradnjo 
stanovanj, k i ga prišleki in nezaposle
ni niso.

Romom so v Kočevju in okolici že 
uredili tudi več primernih stanovanj,. 
nazadnje za tri družine na Marofu. 
Pred vselitvijo so vsi zatrjevali, da 
bodo plačevali stanarino, potem  jo  je  
le eden in še ta je  prenehal plačevati, 
ko je  videi da lahko stanuješ tudi, če 
ne plačuješ.

Reševanje romskih vprašanj goto
vo še ni primerno rešeno in vse kaže, 
da tudi še dolgo ne bo. Gotovo pa ni 
prav, če so taka vprašanja prepušče
na le posameznim občinam ali celo 
krajevnim skupnostim, kjer žive R o
mi, saj so to običajno slabše razvite  
občine, k i  se otepajo še z  mnogimi 
drugimi težavami. Bolje razvite, k i 
tudi nimajo Romov, pa stoje ob stra
ni. Gre za vprašanje naroda in tako  
vprašanje bi morali reševati v okviru 
republike. j .  PRIM C

in ne drugim kreatorjem zamišljene 
rešitve še do danes ni zdelo vredno, da 
bi nam dali kakršnokoli pojasnilo 
glede zamišljene razširitve pokopa
lišča. Smatramo, da se poskuša na tak 
način izpeljati strokovno nespreje
mljivo rešitev in povsem izigrati 
občane naselja Lebanove ulice. Mar 
ne kaže na to že sam naslov osnutka 
ureditvenega načrta in odloka o 
sprejetju ureditvenega načrta za poko
pališče v Šmihelu, saj izpušča besedo 
»razširitve« pokopališča, kije povsem 
zakonski termin?

3. Podpisani zahtevamo razgovor o 
tej problematiki še pred predvideno 
javno razgrnitvijo »Osnutka ureditve
nega načrta za pokopališče v Šmihelu 
pri Novem mestu«.

47 podpisov 
(v uredništvu DL)

Pojasnilo
Da bi širša javnost bolje razumela 

pripravo in postopek za izdelavo in 
sprejem ureditvenega načrta ter teža
ve, ki jim  ima Novo mesto s pokopa
liščem za mesto, smo dolžni dati 
temeljito in celovito pojasnilo.

S pripravami za ureditev novega 
pokopališča v Novem mestu se je 
začelo v letu 1973, ko je bil sprejet ur
banistični načrt in je bilo za Novo 
mesto načrtovano na Marofu novo 
pokopališče na površini 18 ha. Spre
menjen urbanistični načrt je leta 1981 
določil 60 ha veliko površino za novo 
pokopališče, ker je takratni republiški ’ 
zakon zahteval načrtovanje za 75 let 
naprej. V tako velikem obsegu je bil za 
novo pokopališče narejen in sprejet 
tudi zazidalni načrt, gradnja I. faze pa 
že vključena v družbeni plan občine za 
obdobje 1981 — 1985 in plan samou
pravne komunalne skupnosti. Le-taje 
že začela s pripravami za gradnjo, ven
dar je z delom prekinila, ko je bil v letu 
1982 sprejet interventni republiški 
zakon p  varstvu kmetijskih zemljišč. V 
njem je bilo določeno, da se kvalitetna 
kmetijska zemljišča ne smejo name
njati za pozidavo, razen v izjemnih 
primerih, med katere pa gradnja novih 
pokopališč ni spadala, dovoljeval pa je 
širitev že obstoječih.

Občina je morala prostorski del 
družbenega plana za prejšnje plansko 
obdobje uskladiti z določili zakona, ki 
ga je pregledala tudi posebna republi
ška komisija. Na podlagi njene odl
očitve je občinska skupščina decemb
ra lani sklenila, da so zemljišča na 
Marofu postala kmetijsko varovana, 
kar pomeni, da tam gradnja zaenkrat 
ni možna. Ni pa rečeno, d a je  možnost 
ureditve pokopališča na Marofu za 
vedno odpisana in da je bil denar za 
pripravljalna dela porabljen zaman.

Ker pa je stiska na dosedanjih 
novomeških pokopališčih vse večja, 
saj ni ta čas na voljo niti enega novega 
mesta za pokop na pokopališču v 
Šmihelu, v Ločni pa le za 42 primerov, 
sta se komunalna skupnost in Komu
nala odločili za začasno rešitev, to je 
za razširitev pokopališč tam, kjer je 
možno, to je v Šmihelu in Prečni, ter za 
gradnjo novega manjšega pokopališča 
v Stranski vasi za potrebe KS Birčna 
vas, kar bi delno razbremenilo šmihel- 
sko pokopališče. Poudarjamo, daje to 
začasna rešitev, saj mora Novo mesto 
do leta 2000 dobiti novo pokopališče, 
v tem času pa bi lahko pripravili teme
ljite študije in poiskali ter uredili ze
mljišče zanj.

Komunala Novo mesto je kot inves
titor pri Dolenjskem projektivnem 
biroju Novo mesto naročila idejne 
zasnove in predinvesticijsko študijo za 
razširitev pokopališč v Šmihelu in Pre
čni. Na podlagi teh študij je decembra 
lani organizirala razpravo z vsemi 
prizadetimi, med katerimi je bila 
vabljena tudi KS Drska, kamor spada 
tudi Lebanova ulica. Žal se iz KS Dr
ska razprave ni nihče udeležil, krajev
na skupnost pa je bila s pomočjo 
zapisnika naknadno seznanjena z vse
bino razpraye. Na razpravi je bilo 
izrečenih več kritičnih pripomb, zlasti 
pa so udeleženci zahtevali pojasnilo, 
kdo je odgovoren za nastalo zagato, 
podobno kot sprašujejo prebivalci Le
banove ulice. Vendar so na razpravi 
bili osvojeni predlogi za začasne 
širitve pokopališč s pripombo, da je 
treba nadaljevati z aktivnostmi za 
novo novomeško pokopališče. Tako 
zatečeno stanje je začel urejati sedanji 
izvršni svet, na podlagi marca letos 
sprejetega dolgoročnega (do leta 2000) 
in srednjeročnega družbenega plana 
(1986 — 1990) novomeške občine.

Iz sprejetega plana izhaja, da bomo 
za potrebe širšega območja Novega 
mesta razširili obstoječa pokopališča 
ter ponovno proučili lokacijo za novo 
pokopališče s poudarkom na varova
nju kmetijske zemlje. V srednjeroč
nem planu je posebej navedeno, da bo 
pokopališče v Šmihelu razširjeno na 
skupno površino 2,5 ha, v Prečni na 
površini 1,5 ha, novo pokopališče v St
ranski vasi pa bo veliko le 0,50 ha. Vse 
te naloge so vključene v planske do
kumente samoupravne komunalne 
skupnosti in Komunale Novo mesto.
Ti in prejšnji dokumenti so bili v 
osnutku objavljeni v delegatskem gla
silu »Odločajmo«, ki ga prejtpe vsako 
gospodinjstvo v občini, sledile pa so še 
javne razprave v krajevnih skupnostih 
(žal sta bila iz Lebanove ulice na javni 
razpravi le dva udeleženca).

Vse povedano potrjuje, da ne drži v 
prot estru zapisana trditev o kakršnem 
koli izigravanju in ignoriranju obča

nov Lebanove ulice. Navedbe obča
nov glede vloge predsednice komiteja 
za urbanizem niso objektivne. Dodati 
je tudi treba, da doslej nihče od stano
valcev Lebanove ulice ni iskal na 
pristojnih mestih nikakršnega poja
snila v zvezi s tem.

Na podlagi sprejetih planskih do
kumentov, program a priprave pros
torsko izvedbenih aktov za tekoče 
plansko obdobje ter na osnovi pred
hodnih študij je Komunala novo 
mesto pri Zavodu za družbeno plani
ranje Novo mesto naročila ureditveni 
načrt za širitev pokopališč v Šmihelu 
in Prečni. Izdelan osnutek širitve 
pokopališča v Šmihelu, je najprej ob
ravnavala podkomisija za urbanizem 
pri izvršnem svetu, izvršni svet pa je 4. 
novembra letos sprejel sklep o razgrni
tvi osnutka, ki bo po objavi v Sku
pščinskem Dolenjskem listu 30 dni 
razgrnjen v prostorih občinske uprave 
in v Centru srednjih šol. To bo pravi 
čas za dajanje pripomb. Za prizadeti 
krajevni skupnosti Šmihel in Drska bo 
še posebej organizirana javna razpra
va, kamor se bodo lahko vključili 
stanovalci Lebanove ulice. Šele na 
podlagi celovite obravnave bo izvršni 
svet sprejel dokončno stališče za izde
lavo predloga, ki ga bo obravnavala 
občinska skupščina.

Izvršni svet na koncu še ugotavlja, 
da prihaja v zadnjem času do reakcij 
občanov šele, ko se sprejemajo 
izvedbeni akti in so prizadeti nepo
sredni interesi občanov, čeprav bi bilo 
pravilno, da do takšne razprave pride 
ob sprejemu srednjeročnih in dolgoro
čnih planskih dokumentov.

IZVRŠNI SVET 
OBČINSKE SKUPŠČINE

NOVO MESTO

m n

V ŠO L I TUDI D ELO  — Na suhorski šoli imajo na programu tudi občasne 
delovne akcije. Eno takih so priprav ili te dni, ko so učenci 3. in 4. razreda pripra
vljali mešano solato iz pridelkov s šolske njive, ki jo prav tako sami obdelujejo, 
manjši pa so pomagali pri urejanju šolske knjižnice, pospravljanju šole in zbirali 
star papir. (Foto: A. B.)

ZA DRAGE 
INSTRU M EN TE

NOVO MESTO — V sklad za drage 
medicinske instrumente pri občin
skem odboru RK so prispevali: delavci 
uprave inšpekcijskih služb Novo 
mesto 8.700 din namesto venca na 
grob očeta sodelavca Marjana Žnida
rja, OO ZS Doma starejših občanov 
Novo mesto 7.000 din namesto cvetja 
na grob mame sodelavke Jožice 
Kastelic; Vraničarjevi iz Bojanje vasi 
pri Metliki 5.000 din namesto cvetja 
na grob Marije Urh; delavci OŠ Milka 
Šobar-Nataša Novo mesto 69.000 din;
OŠ 12. SNOUB Novo mesto 4.000 din 
namesto venca na grob moža sode
lavke Ane Longar; Marija Šetina iz 
Vel. Bučne vasi 24 5.000 din namesto 
cvetja na možev grob ob 10-letnici 
smrti; Lahovi iz Novega mesta 5.000 
din namesto cvetja na grob Marije 
Urh. Vsem iskrena hvala!

M
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Umrl je naš poet
Spom inčica  na grob prijatelju Jože tu  Udoviču

Smrt tam spokojno moli 
na koščeni rožni venec, 
in ko se te spomni, 
te dobrotno vplete vanj.

Jože Udovič

Sredi sivega poznojesenskega do
poldneva m eje dohitelo sporočilo: naš 
poet je umrl. Pesnik, esejist in preva
jalec Jože Udovičje v sredo, 5. oktobra, 
podlegel težki, zahrbtni bolezni. V 
petek, 7. oktobra, so ga v ožjem rod
binskem krogu položili k večnemu 
počitku.

Rojenje bil Jože Udovič 17.oktobra 
1912 v Cerknici na Notranjskem. Po 
osnovni šoli v Cerknici in Starem trgu 
pri Ložu ter po odlično opravljeni ma
turi na šentviški gimnaziji je študiral 
slavistiko na ljubljanski univerzi. Po 
diplomi 1. i940 ni dobil zaposlitve, po 
sovražni zasedbi pa seje takoj povezal 
v Osvobodilno fronto. Bil je med prvi
mi interniranci, ki so jih  Italijani odg
nali v prvo koncentracijsko taborišče v 
Čiginju pri Tolninu, potem paje bil še v 
Gonarsu in Monigu pri Trevisu. Po ka
pitulaciji Italije je odšel v partizane in 
bil med kulturnimi delavci, ki so se 
septembra in oktobra zbirali v Podhos- 
ti pod Kočevskim Rogom. Tam sta bila 
takrat tudi pesnika Matej Bor in Mile 
Klopčič in so pripravljali krajše igreza 
partizansko gledališko skupino.

Ob nemški ofenzivi oktobra 1943 so 
bili kulturni delavci v manjših skupi
nah porazdeljeni po vojaških bojnih 
enotah, po ofenzivi pa so se zbrali na 
prvem plenumu kulturnih delavcev, ki 
gaje  za 4. in 5. januar 1944IOOFskli- 
cal v belokranjskem Semiču. Med zb-

neosvobojene Slovenije. Sad tega in po 
osvoboditvi še izpopolnjenega dela je 
bilo 37 strani obsegajoče »Gradivo za 
bibiliografijo slovenskega osvobo
dilnega tiska«, objavljeno v Sloven
skem zborniku 1945. Sicer paje njego
va muza tiho snovala svoje lirične in 
včasih na baladni ton uglašene pesmi. 
V institutu smo mu rekli »naš poet«. V 
institutu je po osvoboditvi delal kot 
knjižničar do 1.1984. Odtlej je živel kot 
svobodni umetnik.

Kot človek in kot umetnik seje Jože 
Udovič umaknil iz hrupa vsakdanjega 
življenja in v tišini svojega domasnoval 
pesmi, ki so, kot je zapisano, »občutlji
va pričevanja o vznemirljivih vzgibih v 
človekovi duši.« In dalje je rečeno, da 
so pisane njegove pesmi »kot odpor 
zoper nasilje, kot napor zajeti v pesem 
resničnost, kot življenje podob iz sveta 
samote in razglabljanja, kot silna za
vzetost za izpovedovanje o svojem 
videnju prave resničnosti sveta, kot 
znano, v katerem je polno neznanega.«

Jože Udovič nam je poklonil tri 
zbirke svojih pesmi: 1961 »Ogledalo 
sanj«, 1975 »Darovi« in 1982 »Oko in 
senca«. Poleg lastnega pesniškega us
tvarjanja slovi Udovič kot ostroumen 
esejist in tenkočuten ter izrazno bogat 
prevajalec iz tujih literatur. Dr. Matjaž 
Kmecl je v Slovenskem biografskem 
leksikonu, 13. zvezek, str. 268-270, za
pisal, da je Udovičevo kritično por
očanje zvečine povezano z obsežnim 
raznovrstnim prevajanjem iz tujih lite
ratur, kar ga uvršča med naj
pomembnejše informatorje zadnjih 
desetletij pri nas. Slovenska akademija 
znanosti in umetnosti ga je izvolila za 
svojega rednega člana.

Zdaj je njegova pot končana in 
dobrotna smrt ga je vpletla v svoj 
koščeni rožni venec in rešila trpljenja.

HAVE POETA HAVE
JANKO JARC

Stane Grahek

ranimi znanstveniki, umetniki, knji
ževniki, gledališkimi igralci in drugimi 
kulturnimi in javnimi delavci je bil tudi 
Jože Udovič. Na tem plenumu je bila 
med drugim sklenjena tudi ustanovitev 
Znanstvenega instituta pri IOOF in 
poslej je bilo Udovičevo partizansko 
življenje najtesneje povezano s terrt 
institutom.

Ko je imel Znanstveni institut svoj 
sedež še na bazi 12-23 v gozdovih pod 
Kočevjem, so tam prebivali nekaj časa 
tudi nekateri drugi kulturni delavci, 
kot npr. slikar France Mihelič, skla
datelj Karol Pahor, Edo Turnher- 
Primož in še kdo. Takrat so nastajale 
nekatere Udovičeve pesmi, ki jih je 
Karol Pahor uglasbil in so jih kmalu 
prepevali na partizanskih mitingih in 
po vojaških enotah. Še danes pogosto 
pojejo pesmi »Noč je zbežala žezgora« 
ali »Prečuden cvet leži v grapi črni« itd. 
Sicer pa je bil Jože Udovič kmalu po 
ustanovitvi instituta postavljen za 
njegovega sodelavca in bil zlasti po 
preselitvi instituta na Rogpolegdruge- 
ga zadolžen zlasti z zbiranjem, eviden
tiranjem in shranjenjem partizanskega 
tiska, ki je kot dolžnostni izvod priha
jal v institut iz vse osvobojene in

31. o k tob ra  je  v prom etni nesreči 
nehalo biti srce Stanetu G rahku  z 
Lokev pri Č rnom lju. Rodil se je  20. 
jun ija  1927 v številni družini. Kot 
m ladoleten fant se je  udeležil NOB, 
uspešno končal oficirsko šolo v 
Č rnom lju in sepozneje odlikoval kot 
h raber in pogum en borec na 
Prim orskem  in Štajerskem . Po 
osvoboditvi je  bil na Prim orskem  
vezist v 9. korpusu  narodne osvobo
ditve Jugoslavije. T oda vabil ga je 
dom ači kraj, kjer je prevzel km etijo 
in si ustvaril družino.

V endar ni bil delaven len a  kmetiji 
in v službi, prizadeven je bil tudi v 
družbenem  življenju v krajevni 
skupnosti Petrova vas in v občini, za 
kar je  dobil številna priznanja in od
likovanja. Ko je  bil predsednik sku
pščine krajevne skupnosti, je ta prav 
po njegovi zaslugi doživela največji 
napredek. U spešno je izpeljal več va
ških akcij, zadnja p a je  bila prav ure
ditev poti do pokopališča.

Stane je brezm ejno ljubil dom o
vino, ljudi in se jim  predajal z vsem 
srcem. Vsi, ki sm o delali z njim, smo 
mu hvaležni za njegovo plodno delo. 
Vedno Se je bil pripravljen žrtvovati 
za dobrob it človeštva in izpolniti 
vsako nalogo. Njegovo delo bo os
talo  trajno  zapisano med krajani.

IZLETI
Preteklo sredo smo bili osmošolci na 

izletu v Novem mestu. Najprej smo si 
ogledali razstavo slik iz NOB v domu 
JLA in se z borcem pogovarjali o tistih 
časih. Potem smo šli v Jakčev dom, kjer 
smo se seznanili z življenjem Božidarja 
Jakca in si ogledali njegove slike, ki so 
zelo lepe in zanimive. V pondeljek pa 
smo šli skupaj s sed ,.imi razredi v Lju
bljano. Ogledali smo si opero Gorenj
ski slavček in razstavo, kije bila poprej 
tudi v Parizu.

DIN K A ZEC 
OŠ Črnomelj

DELOVNA AKCIJA
Vsak razred na naši šoli je moral 

opraviti vsaj eno delovno akcijo. Eni so 
pobirali slive, drugi obirali grozdje, mi 
pa smo trgali koruzo. Pri Bohtetovih 
smo »dobili« tako veliko njivo, da ni 
bilo videti konca. A delo je šlo hitro od 
rok in koruza je bila kmalu pospravlje
na. Nu koncu sm odobdidobro malico. 
Vsi smo bili veseli, da smo lahko poma
gali ljudem.

VILMA KLOBUČAR, 6. a 
OŠ Janez Trdina 

Stopiče

ANKETIRANJE
V sredo, 29. oktobra, smo imeli prvi 

naravoslovni dan. Proučevali smo ses
tavo tal, relief, naše gozdove in vasi. 
Moja skupina je bila na Cvingarju. 
Jaso smo omejili na ar in na tem obm
očju prešteli grmovnice, zapisali njiho
va imena in značilnosti. V šoli smo 
potem naredili herbarije, narisali gra
fikone in grmovnice naenem aru. Nari
sali smo Slovenijo in jo  pobarvali tako, 
da se vidi, kako so se spreminjali 
gozdovi od leta 1896 do danes. Ugoto
vili smo, da je vse več iglastih gozdov. 
Na končuje v zgodovinski učilnici vsa
ka skupina poročala o svojih ugotovi
tvah. Naučili smo se veliko novega.

BARBARA BARBIČ, 7. b 
COŠ Baza 20 

Dolenjske Toplice

NOV ICE IZ BRŠLJINA
V tem šolskem letu je za nami že 

vrsta dogodkov na naši šoli. Četrti in 
peti razredi so imeli naravoslovni dan. 
Obiskali so kmete, se seznanili z njiho
vim življenjem in delom, najbolj všeč 
pa jim je bilo risanje in okusna malica. 
Šola je že dvakrat pogostila staros
tnike iz naše krajevne skupnosti. Pri
pravili smo jim kratek program, 
nastopil je tudi ansambel Henček. V 
oktobru smo si višji razredi ogledali 
zaklonišče pri avtobusni postaji. Že
limo, da bi vedno ostalo le skladišče.

DARJA ZUPANČIČ 
OŠ 12. SNOUB 

Novo mesto

NOV PIONIRSKI 
GASILSKI PRAPOR
SENOVO — Gasilsko društvo 

Senovo in občffiska gasilska zveza 
Krško sta v nedeljo, 9. novembra, 
v dvorani 14. divizije na Senovem 
pripravila srečanje vseh pionirjev 
gasilcev iz krške občine ob zaklju
čku požarnovarstvenega meseca. 
Prireditve se je udeležilo 300 pio
nirjev in njihovih mentorjev. Po 
slavnostnem govoru predsednika 
OGZ Krško Janeza Uršiča je bil 
kratek kulturni program, v kate
rem so sodelovali učenci domače 
osnovne šole, folklorna skupina 
Senovo, pionirji GD Mali Kamen 
in Edita Jankovič iz G D  Vel. 
Kamen s citrami. Zatem je Janez 
Uršič razvil nov pionirski prapor 
in ga izročil pionirjem gasilcem 
G D  Senovo. Na prapor, ki je bil 
bogato obit z žebljički, so preds
tavniki tozda šivalnice Lisce na 
Senovem, G D  Brestanice in OGZ 
Krško pripeli spominske trakove. 
Pionirji gasilskega društva Senovo 
se zahvaljujejo vsem, ki so. prispe
vali za nov prapor.

K. F.
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namesto čistega vina med in mleko ?
Se pri vas srečujemo z (ne)kulturo javnih 

razprav, ki so načeloma zelo demokratične, v 
bistvu pa postavljene v okvir? Ali kot pravijo 
slovenski elektrogospodarstveniki o načrtova
nih hidroelektrarnah na Savi in Muri: »Pri
pravljeni smo upoštevati posamezne in skupne 
interese, vendar tudi opozarjamo: čas in 
družbene potrebe priganjajo — ne samo 
delavce v elektrogospodarstvu, ampak vse 
nas.«

V opravičilo elektrogospodarstvenikom gre 
dejstvo, ki ga sami niso zamolčali, ko so bili v 
Sevnici »postavljeni pred zid« na javni razpravi 
o HE Vrhovo. Naposled si niso oni izmislili 
energetsko potratne industrije, torej niti Kid
ričevega niti Jesenic. Res je tudi, da so se dele
gati v slovenski skupščini odločili, da bo v 
okviru izgradnje 347 MW novih elektroener
getskih zmogljivosti v naslednjem obdobju 
težišče usmerjeno v izgradnjo vodnega poten
ciala na Savi in Muri. Načrtujemo, da bo letna 
rast porabe vseh vrst energije 2,4 odstotka, 
električne pa še večja. Toda ali je to ob načrto
vani rasti 3 do 4 odstokov družbenega 
proizvoda res pogumna ali samo utopična 
razvojna politika v Sloveniji? Kajti, kot pravijo 
ugledni ekonomisti, pri nas gasimo posledice 
odločitev, ne lotimo pa se vzrokov. Preustroj 
gospodarstva in večja teža alternativnim virom 
energije zahtevata velike denarce, vse premalo 
pa je spodbud, da bi v glavah razčistili, kaj 
pomeni kakovostno gospodarjenje z energijo. 
Ni dovolj le reči, da bomo varčevali z energijo s 
preusmerjanjem gospodarstva v proizvodnjo z 
manjšo porabo energije na enoto proizvoda. 
T udi živeti in delati je treba tako. Ob zadnjih in 
še najavljenih podražitvah električne energije 
verjetno ni več veliko gospodinjstev, ki bi pot
ratno razsipavala elektriko. Rezerve bo treba 
iskati pri veleporabnikih. še v elektrodistribu- 
ciji ne soglašajo, da bi imeli veleporabniki 
cenejši tok. Kako razmišljajo šele navadni 
potrošniki, češ, neprostovoljno pomagamo 
Kidričevemu.

Na dlani je, da energijo potrebujemo in 
posebno po Černobilu ni več nobenega 
dvoma, da se ljudje pri nas, če sta na tehtnici 
naložba v novo nuklearko ali hidroelektrarno, 
odločajo ? lažjim srcem za slednjo. Toda v 
sevniški občini, kjer naj bi bili najprej na udaru 
ob načrtovani gradnji HE Vrhovo, ki ji naj bi 
sledila »sestra« v Boštanju, nato na Blanci, v 
Brestanici, Krškem, Brežicah in Mokricah, ne 
zahtevajo nič drugega, kot da tisti, ki prihaja v 
prostor, poskrbi, da ga ne bo zasvinjal, še bolj 
uničil. Zahtevajo med drugim do 2. kakovost
nega razreda očiščeno Savo, saj nočejo živeti 
ob slovenski greznici, kmetijci pa si obetajo 
namakanje polj. To bo gotovo največji zalogaj 
tudi za republiške ustanove, ki so doslej preveč 
stale ob strani, kot da bi si Posavci sami izmi
slili »projekt, (ali tudi) podvig stoletja«.

Prizadeti ljudje, posebno glasni so Oreho- 
včani in Boštanjčani, menijo, da je nespreje
mljivo, da so vse prizadete postavili pred 
dejstvo (mimogrede: ob gradnji HE Boštanj je 
predviden odkup 17 ogroženih stanovanjskih 
objektov), he morejo se pa že danes zmeniti, 
kako in kaj naprej. Nove hiše pač ni moč zgra
diti čez noč. Ne bi smeli dovoliti, da bi prišlo do 
izsiljevanj. V Avstriji so energetiki priznali, da 
so jih ekologi in drugi v marsikaj stežka prisilili, 
zdaj so pa vsi zadovoljni.

Predpisi naj bi bili dovolj veliko zagotovilo za 
varstvo okolja, na republiki zatrjujejo, da bodo 
poskrbeli za čvrst in z denarjem podprt prog
ram očiščenja Save. Očitno pa bo zelo težko 
dobiti boj s sedmimi in po drugi inačici z 31

največjimi onesnaževalci (vpašanje je seveda, 
ali sploh drži tudi ta številka), saj na primer 
celjska Cinkarna deluje brez uporabnega 
dovoljenja že 8 let. Gre za ogromne denarje za 
čistilne naprave, ki utegnejo marsikakšno 
organizacijo pripeljati celo na boben, če bodo 
seveda zahtevali dosledno spoštovanje dogo
vorov in predpisov.

Načrtovalci predvidevajo, da bodo verigo 
sedmih elektrarn končali v devetih letih, vsako 
naslednjo stopnjo naj bi začeli graditi z 
zamikom približno poldrugega leta. Tako bi po 
treh letih in vsako naslednje leto pridobili po 33 
MW nove moči, torej skupno 227 megavatov. 
Vsaka stopnja naj bi stala 15 milijard din, delo 
bi dobila domača gradbena in strojna industri
ja. Približno 950 gigavatnih ur, ki bi jih v Posa
vju dale savske elektrarne, je v primerjavi s 
potrebami Slpvenije v letu 2000 le 5 do 7- 
odstoten delež. Dolina Save naj bi bila za vselej 
varna pred poplavami, izgubljena zemljišča naj 
bi zlagoma nadomestili z izboljšano obdelavo 
in nadomestnimi površinami. Zagovorniki 
naložbe obetajo »med in mleko«, nasprotniki 
pa terjajo čistega vina. Predsednik slovenske 
vlade jim ga je ob nedavni vrnitvi iz ZDA že 
nekaj natočil, ko je na ljubljanski televiziji 
povedal tudi to, da se je naša delegacija pogo
varjala o posojilu za načrtovano gradnjo HE i)9 
Savi in Muri. Elektrarne torej vsekakor bodo 
gradili, če bodo temeljni kamen za HE Vrhovo 
položili že za letošnji dan republike, pa bomo 
gotovo pravočasno zvedeli.

PAVLE PERC
i
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V ZDA je precej časa delo
val servis, ki je posojal ljudi v 
večernih oblekah, ki bi se 
udeleževali večerij, na katere 
je prišlo natančno 13 gostov. 
V servisu so delali predvsem 
nezaposleni igralci.

Leta 1613 je angleški kralj 
Jakob I opazil, da je canter- 
buryjski nadškof nekam po
bit, če že ne žalosten. Ko ga je 
kralj vprašal, kaj ga muči, mu 
je cerkveni mož odgovoril, da 
se mu je pripetilo nekaj zelo 
žalostnega, po nesreči je na 
lovu ustrelil enega od svojih 
lovskih čuvajev. Kralj, ki ga je 
skušal potešiti, mu je rekel: 
»Nekaj podobnega se je pred 
nekaj dnevi zgodilo tudi me
ni. Kraljica je po nesreči ubila 
mojega najljubšega lovskega 
psa«.

Na kraju, kjer je nekoč stala 
zloglasna ječa Bastilja, je 
danes v Parizu otroško igri
šče z vrtiljaki. Ko je o nekda
nji ječi in sedanjem igrišču 
pred leti pisal nek angleški 
novinar, je v svoji reportaži 
ugotovil, da se vrtiljaki, v 
skladu s tip ičnim  francoskim 
smislom za perverznost, vrte 
samo v smeri, ki je nasprotna 
gibanju kazalcev na uri«.

Glasba

BANGLES

Skupina ' B angles  iz Los Ange
lesa, ed en  od adutov  undergr-  
o u n d a  z a h o d n e  am eriške  obale, 
igra odlično kombinacijo  m elo
d ične  in hitre, o s t re  g lasbe,  ki je 
že  osvojila vrhove svetovnih top  
lestvic. Skup ino  sestavljajo  štiri 
dekleta: S u s a n n a  Hoffs in Vicki 
P e terson  igrata  kitaro, Debbi 
P e terson  b o b n e  in Michael S tee-  
le bas,  vse pa  sev ed a  tudi pojejo. 
Pozornost  so  zbudile  že  s prvo 
sam o sto jn o  p loščo  H e ro T a k e s  A 
Fali. S tem  tip ičnim primerkom 
njihove g lasb e  se  začen ja  tudi 
njihov prvi a lbum  Ali Over T he  
Plače. Z a  njihov usp eh  je bilo 
zelo p o m em b n o  to, d a  so  rela
tivno hitro podp isa le  p o g o d b o  z 
d ružbo  CBS, na jpom em bne jše  
pa  je bilo dejstvo, d a  s e  že  dolgo 
ni pojavila tako očarljiva in

n e p o s red n a  pop  skup ina  v ženski 
in moški konkurenci.

V osvajanju položaja na  am eri
ški scen i  je skup ina  Bangles 
prehodila  zanimivo pot. Uvrščali 
so  jo celo med hard  c o re  skupine, 
verjetno predvsem  zato, ker so  
dekleta n as topa la  na  mnogih 
koncertih  skupaj s  hard  c o re  sk u 
pinami, s icer  pa  z njimi nikoli 
niso imele prave zveze. Kasneje  
so  s e  vključile v ra s toče  gibanje  
skupin, ki jih je posebej  zanimal 
zvok šes tdese tih ,  v tako imeno
vani Paisley u n d e rg ro u n d  Los 
Angeles, ki ga  predstavljajo sk u 
pine k o tT h e T h re e O 'C lo c k ,R a in  
Parada,  G reen  O n Red in Dram 
Syndicate .

U speh  prve sam o sto jn e  p lošče  
so  nadaljevale z inačico pesmi 
Kimberlyja Rewa, kitarista  sk u 
pine Katrina and  the  Waves; 
Going Down To Liverpool, ki je 
kasneje  posta la  hit tudi v origi
nalni izvedbi. S  tem  je bilo na 
rejeno dejansko vse  za  vzpon na
vzgor. Med poletom  v Anglijo so  
s e  v letalu spozna le  s slavnim 
Princeom  in ta  jih je kmalu poi
skal te r  jim ponudil  Manic Mon- 
day. Delo jim je hotel š e  olajšati,  s 
tem  d a  bi p esem  sam  posnel, 
Bangles pa  naj bi dodal le vokale. 
A dekleta  so  želela, da  je vse, 
razen pesmi seveda, njihovo in 
Prince tem u ni nasprotoval.

D obro  je bil sp re je t  tudi a lbum 
Different Light, iz ka te rega  je  Ma
nic Monday vzeta za  malo ploš
čo. Na njem je tudi inačica  
Sep tem b er  Girls Alexa Chiltona 
pa  If S h e  Knew W hat S h e  W ants 
z n an e g a  am er iškega  skladatelja  
J u le sa  Sheara ,  ki je rekel, da  so  
mu od  vseh izvajalcev, ki so  v svoj 
reper toar  uvrstili kakšno  njegovo 
pesem , najbolj všeč  Bangles.  To, 
d a  so  so  s e  odločile  za  izvedbo 
nekaterih  tujih pesmi,  pa  seveda  
ne pomeni,  da  jim je usahnila  las
tna  ustvarjalnost.  Vicki in S u s a n 
na s ta  s e  že  na  prvi plošči izkazali 
kot zelo spo so b n i  avtorici, taki pa  
s ta  tudi na  drugi plošči.  To, d a j e  
njihova n a ju sp ešn e jša  p esem  s te 
p lošče  Princeova, je le naključje.

Mnogi pravijo, da  so  B angles 
nas lednice  razpad le  skup ine  Go- 
G o ’s, d e jansko  pa g re  za  e n o  naj
bolj talentiranih in izvirnih ž en 
skih pop  skupin,  ki ni nič dolžna  
nobenim  p red h o d n icam  in ki jo je 
težko primerjati  z drugimi. Kljub 
t e m u  jih po energ ičnos ti  prime
rjajo z J o a n  Je t-M ichael  je bila z 
njo v začetni sestavi R unaw ays 
— po vokalni ubranosti  s  slavnimi 
Mamas a n d  Papas ,  slišati pa  je 
tudi, da  so  po  karizmatičnosti 
blizu na pol heroični Joni Mitchell. 
Dejansko so  B angles nekaj po 
sebnega ,  svo jestvenega  in verjet
no tudi na jlepša  skupina,  ki jo je 
do  sedaj  imel rock’n’roll.

Kino

KRAJ 
ZLOČINA

Če s te  to  poletje pozorno  sp re 
mljali na še  i lustrirane tednike, 
vam gotovo  niso ušli pogosti  
portreti C ather ine  Deneuve. Če 
s te  odkrivali š e  naprej,  s te  verjet
no  prišli š e  do  podatkov, da  je 
glavni razlog za to film Kraj zloči
na (Le lieu du crime), pa d a j e  bil 
le-ta ed en  osrednjih  dogodkov  
le tošnjega  C a n n e s a  (ob Žrtvova
nju T arkovskega  inTerez i  Alaina 
Cavaliera), in š e  ime režiserja s te  
m o g o če  zasledili: Andrč  Tec- 
hinč. Da, tisti T ec h in š  je to, ki se  
je podpisal  tudi pod Rendez-  
vous, e n e g a  najlepših filmov za
dnjih let. No, zdaj vam lahko ne
kaj več povem o tudi o njegovem 
novem  filmu. Kraj z ločina torej!

Vse se  pričenja v idilični je s e n 
ski atmosferi  f rancoske  province. 
Thocnas, trinajstletni fant, se  s 
kolesom pelje po  orumeneli  pok
rajini, da  bi našel rože za mamo.

Pritegne ga  škripanje  vrat v neki 
z apuščen i  hiši sredi polja. Vstopi. 
Vrata se  za njim sunkovito zapro  
in vanj se  zazre  Martin, neobrit  
mladenič  nemirnih gibov in su n 
kovitega govora. Pobegli z ap o r
nik je in od T h o m a sa  zahteva, naj 
mu do  večera  pr inese  nekaj d e 
narja. Grožnja je  jasna:  najdi ga  
kjerkoli in n ikomor ne povej! 
T h o m asu  nekako  uspe  izprositi 
nekaj denarja  od  dedka  in zvečer 
se  res pojavi na dogovorjenem  
m es tu  o b  reki. T o d a  n am es to  
Martina ga  pričaka njegov tova
riš, grob, neizprosen. Ena od 
lepot filma je, da  nam še le  precej 
kasne je  d š  vedeti, kaj se  je p ra
vzaprav tisti večer n a to  dogaja lo  
ob  reki: pob eg la  zapornika  sta  se  
sporekla  g lede  T hom aso v e  n ad 
aljnje u so d e  (Martin ga  hoče 
enos tav n o  pustiti  domov, drugi 
pa vztraja na  tem, d a  s e  ga  je t re
ba znebiti) in nad omotičnim 
T h o m a so m  se  je sp o r  razpletel 
tako, da  je Martin poteghnil  nož, 
truplo n jegovega  pa jdaša  pa se  je 
znaš lo  v reki. T o d a  tu se  stvari 
še le  začnejo  zares  zapletati .

Gotovo ste  se  že  vprašali, kje 
pa  je tu C a therine  Deneuve?  Ali 
ima sploh kakšno  zvezo s tem . 
filmom? Pa še  kakšno! Ne l e d a  je 
Thom asova  mati (oče je odsoten ,

le v sa k e to l ik o č a sa  pride pozdra 
vit »družino«), tudi Martin se  po 
sple tu  naključij (ona je lastnica 
restavracije, v katero  se  on  po 
um oru  za teče  in napije, zato 
poskrbi zanj in ga namesti  v ho te 
lu) zap le te  z njo v s t ras tno  lju
b ezen sk o  razmerje. Kot vsaka 
prava kriminalka se  tudi ta  p o 
n aša  z m elodramatskimi e lem en 
ti in z izredno skoncen tr i ranos tjo  
vsega  doga jan ja  v zadnjih minu
tah. Sledim o nam reč  n ek ak šn e 
mu tro jnem u s tekanju  na  kraj zl
očina: proti hiši Lili (Catherine  
Deneuve) so  nam reč  namenjeni  
T h o m a s  (ki je pobegnil  iz šole), 
prijateljica pobeglih  pajdašev (ki 
hoče  maščevati  prijateljevo smrt) 
pa š e  Lili in Martin. Kraj pos tane  
res kraj zločina, žrtev pa Martin. 
VVadeck S tanczak  je tako  v tem 
filmu sicer umrl, toda  že zdaj 
lahko napovemo, da  bo  en a  veli
kih zvezd f ran co sk eg a  filma dru
g e  polovice o sem d ese t ih  let. In 
kaj bo s f rancoskim  filmom? Če 
je soditi po  letošnji produkciji  
(om enim o leM eloA la inaR esnai-  
sa. S edem in tr idese t  stopinj zjut
raj J e a n a  J a q u e s a  Beneixa, Zele
ni žarek  Eriča Rohmerja.. .) ,  se  
n jemu in nam z njim spe t  obeta jo  
lepi časi.

STOJAN PELKO

Med kongoškimi domorod
ci je bilo usodno roditi dvoj
čke. Dva otroka naenkrat sta 
bila namreč zanesljiv dokaz 
nezvestobe, menili so, da je 
vsakega dvojčka napravil drug 
oče. Matere dvojčkov so po
gubili, otrokom pa prizanesli. 
Viri ne poročajo, kaj se je zgo
dilo ob rojstvu trojčkov.

•
Veliki italijanski ljubimec 

Giovanni Jacopo Casanova 
je vsak dan, če je le imel 
denar, pozajtrkoval 50 ostrig. 
Prepričan je bil, da ga ta kre
pka hrana v celoti in po delih 
telesa drži pokonci.

•
Za razliko od nekaterih 

drugih slavnih državnikov je 
lahko ameriški predsednik 
John Fizgerald Kennedy pre
bral štiri dnevnike v 20 minu: 
tah, izpustil je samo šport in 
oglase. V eni uri je Kennedy

prebral knjigo s 250 stranmi 
in nato tudi izčrpno povedal 
vsebino.

Jesenska in spomladanska 
selitev lastavic iz srednje 
Evrope do srednje in južne 
Afrike trajata okoli mesec dni 
in zato nista tako naporni, kot 
mislimo.

•
Naši živci, čeprav gre za 

električno-kemijski proces, 
prenašajo sporočila s hitrost
jo 100 metrov v sekundi.

•
Še ko je bil vvaleški princ 

(naslov prestolonaslednika), 
je imel angleški kralj Edvvard 
VII vedno pri roki po enega 
uniformiranega gasilca, da bi 
lahko njihova visokost učin
kovito sodelovala pri gašenju 
požara, ki bi pritegnil njihovo 
pozornost.

V neobvezen prem islek kakšen vrhunec samoupra
vljanja, kot je bilo rečeno na 
ponedeljkovi seji predseds
tva CK ZKS.

Namesto da bi se predvsem 
v sindikatih spraševali, ali naj 
štrajke legalno priznajo ali 
ne, namesto da bi ob de
lavskem vrenju s polno paro 
protiustavno začeli delovati 
tovarniški štabi za SLO in 
družbeno samozaščito (iska
nje predvsem kolovodje), bi 
se morale oblasti predvsem 
zamisliti, kaj storiti, da bi od
pravili razloge, ki so in bodo 
pripeljali do stavk. Razlogi so 
precej preprosti, delavci vse 
teže žive, dela in kruha je vse 
manj, vedno bolj se ve, da je 
vladavina delavcev nekaj, kar 
je pri to likih pomagačih težko 
doseči. Še zlasti v tako hudi 
gospodarski, družbeni in mo
ralni krizi.

Kar pa se sindikatov tiče, bi 
rad Stojanu Stojčevskemu in 
njemu podobnim ob prvi 
priložnosti povedal, da je 
Zveza sindikatov Jugoslavije 
edini sindikat nasvetu, ki se z 
vsemi sredstvi bori zoper eno 
temeljnih delavskih pravic — 
stavko. Zanimivo pri tem pa 
je, da nihče od nas, delavcev, 
ne ve, od kdaj in zakaj smo 
člani tega sindikata, nihče 
nas ni nič vprašal, nobene 
knjižice nimamo, nobenega 
sindikalnega nageljna se ne 
spominjamo, samo nekaj tr 
gajo od plač. In pravic.

MARJAN BAUER

SE SPOMINJATE 
SINDIKALNEGA 
NAGELJNA?

Na zadnji seji zveznega 
družbenega sveta, na kateri 
so razpravljali o spremembah 
zakona o združenem delu, je 
Stojan Stojčevski v imenu 
predsedstva Zveze sindika
tov dejal, »da delavci niso za 
prekinitve dela kot metodo 
reševanja problemov, še bolj 
pa nasprotujejo uzakonitvi 
stavk«. Besede člana pred
sedstva zveznih sindikatov so 
imele velikanski odmev, še 
danes se ne ve, katere jugo
slovanske delavce je spraše
val za mnenje Stojčevski, še 
bolj vprašljivo pa je, če naši 
ljubi sindikati sploh žeje ve
deti, kaj se dogaja v državi.

V prvi polovici leta (vsi bolj 
znani štrajki so bili kasneje) 
je namreč statistika zabeleži
la 383 prekinitev dela, kar je 
42 več kot lani v tem času. 
Omenjenih nezadovoljstevse

. je aktivno udeležilo okoli 
40.000 delavcev, polovico več 
kot lani. Glede na kapitalizem 
je to zanemarljivo število, 
štrajkalo je namreč le malo 
več kot pol odstotka zaposle
nih Jugoslovanov, kar je po
datek, ki bi ga bili veseli tudi v 
najbogatejših in najsrečne
jših državah sveta.

Pri nas pa pokoja ne more 
biti iz preprostega razloga, 
ker se zna pol odstotka v na
slednjem letu ali letih prelevi
ti v celega, slednji pa (ne 
kličimo vraga) dobiti bratca 
ali sestrico. Žal se štrajka ne 
da preprečiti s sholastično 
sindikalno parolo, »da se 
razredu, ki je na oblasti, pač 
ne spodobi štrajkati zoper 
samega sebe«. Vsi namreč 
vemo, da je oblast delavske
ga razreda na bolj trhlih  ve
jah, sicer časopisi ne bi bili

V  ________

polni zapletenih formulacij o 
zastojih v razvoju samoupra
vljanja in podobnih kamufla- 
žnih mrežah, ki skrivajo dr- 
žavnolastniški monopol in 
politično birokracijo. Če pa 
zadevo obrnemo in menimo, 
da delavski razred v Jugosla
viji dejansko ni na oblasti, 
potem maksima o razredu, ki 
ni tako neumen, da bi stavkal 
zoper samega sebe, dvesto- 
odstotno drži, to vidi in čuti 
več kot 20 milijonov ljudi.

Namesto da bi se naši ljubi 
sindikalni in drugi voditelji 
ukvarjali z vprašanjem, ali je 
štrajk stavka, prekinitev dela 
ali kaj čisto tretjega, kar nas 
spominja na slavno srednje
veško štetje angelcev na ko
nici igle, bi se lahko spustili 
na nekoliko groba tla in rekli, 
da so stavke pač vse bolj del 
našega vsakdanjega dne in 
kruha. Niso niti edino niti 
zaželeno niti najbolj učinko
vito sredstvo za reševanje 
proletarskih tegob niti ne

priloga dolenjskega listo
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ČE IMAŠ 
HLOD, NI 
REČENO, 
DA ZNAŠ 
NAREDITI 
STOL

Novoles nikoli ni obilno polnil č asopisn ih  
stolpcev. Bilo je  celo tako, da  je bil bolj znan  na tu 
jih trgih kot na  d om ačem .  Večino svoje pr
oizvodnje je nam reč  izvozil v ZDA, in to v letih, ko 
izvoznikov š e  nismo tako - g lasno  častili in slavili. Pri 
tem je dosege l  velike u sp e h e  in s e  v okviru sozda  
Unilesa prebil med n a jp o m em b n e jše  jugos lo 
vanske  izvoznike pohištva. Težav seveda  ni nikoli 
manjkalo, največje pa so  nastopile  sedaj, ko je 
Novoles zaradi izvoza zab reae l  v izgubo. Toda  
dolenjski lesarji s e  ne  odrekajo  zu n an jem u  trgu, na 
ka te rega  so  se  z veliko težavo prebili. Kot pravi Vili 
Pavlič, po d p red sed n ik  KPO Novolesa, bo d o  vztra
jali š e  naprej.  Pa  ne  sam o  zato, da  bi reševali 
državno plačilno bilanco, am pak  ker so  že  preveliki 
za  jugoslovanske  razmere. S Pavličem se  je p o g o 
varjal novinar Jo ž e  Simčič.

DL: Za začetek nam, prosim, pojasnite, kako se je 
sploh začel vaš pohod na zunanji trg?

Pavlič: »Novoles je bil prisoten na  trgu, odkar  o b s ta 
ja. Začeli sm o  z žagan im  lesom, em balažo  in 
parketom, nadaljevali  pa  z obešalniki,  lesenimi igrača
mi ipd. To  je bilo pionirsko delo in je kar prav, d a je  bilo 
tako. Po  mojem m ora  vsak skozi vse  te faze.«

DL: In kdaj ste postali resni izvozniki?
Pavlič: »Ko sm o  začeli  proizvajati enostavno  kolo

nialno pohištvo, s to le in  kasneje  gugalnike. Nazunanji  
trg sm o  bili tako  m očn o  usmerjeni, da  n as  d o m a  skoraj 
niso poznali. Seveda  n aše  prodiranje  na  zunan je  trge 
ni šlo gladko. Doživljali sm o  vzpone  in padce , oboji pa 
so  bili posled ica  konjunkturnih ozirom a recesivnih gi
banj. Hkrati pa  sm o  doživljali težave  tudi doma. Te  so  
izhajale iz naših s is temskih  ukrepov, ki so  se  sprem i
njali kot vreme.«

DL: Kaj je težje: spopadati se s konkurenco na trgu 
ali pa boriti se s s sistemom, ki je sicer v besedah na
klonjen izvoznikom, a jih ves čas po malem zatira?

Pavlič: »Za nas  so  bile vedno  hujše  s is tem ske  ovire. 
Pri nas  nam reč  velja pravilo, da  je t reba  uradnikom 
zelo dolgo  dokazovati  svoj prav. To povzroča  g o sp o 
darstvu prave strese.
Postavljajo se  tudi vprašanja,  ali je izvozna us
m erjenost  sploh prava. Kljub vsem u tem u pa sm o  v 
Novolesu vedno  zagovarjali stališče, d a j e  izvoz nujen 
g lede  na  teh n o lo šk o  odvisnost  in na  zado lženost  
države.«

DL: Verjetno pa vas v izvoz niso gnala samo patrioti- 
čna čustva, ampak tudi račun.

Pavlič: » Jasno  je, da  sm o  v izvoz prisiljeni, saj n aše  
zmogljivosti m očn o  p re sega jo  p o trebe  jugoslovans
kega  trga. Poleg teg a  obsta ja  pri nas  d o lo če n a  tradici
ja v izvozu, za  to pa  imamo surovine. Žal pa  je tudi res, 
d a  iz Jugos lav ije  izvažamo predvsem  žag an  les, ki v 
naši branži še  vedno  pomeni okoli polovico vsega 
izvoza.«

DL: In kakšno je spopadanje s tako razvitim trgom, 
kakor je ameriški? Ali se je težje spoprijemati s kon
kurenco na trgu ali z domačimi sistemski zavorami?

Pavlič: »Lažje se  je spopada ti  na  trgu, kakor pa  z do 
m ač o  administracijo. Seveda  o b  predpostavki,  da  si 
d o b ro  organiziran, da  na podlagi p roučevan ja  trga 
sp re jem aš  prave p rog ram ske  in poslovne  usmeritve, 
da  si na  trgu ves č a s  prisoten. Sicer pa  lahko rečem, da  
na  Z ah o d u  nikoli ni šlo  za  g lobalno  e k o n o m sk o  krizo, 
am p ak  se  je kriza pojavljala sam o  v do ločenih  delih 
g o sp o d a rsk e g a  s istema. To so  bile tudi de lne  krize po 
sam eznih  socialnih sistemov. Z m an jšan a  kupna  moč 
je vedno  prizadela sam o  nižji sloj, ta pa  je bil tudi 
vedno  najbolj prizadet pri redukcijah  delovne sile.«

uL: Kakšen je način vašega sodelovanja na zunanjih 
trgih? Imate svoje podjetje, stalne predstavnike?

Pavlič: »Mi sm o  tesno  povezani z velikimi trgovskimi 
hišami, specializiranimi za prodajo pohištva. Poleg te
ga  naši strokovnjaki za  zunajo  trgovino sta lno  sp re 
mljajo doga jan je  in si ustvarjajo sliko o stanju.«

DL: Koliko ljudi dela na teh poslih?
Pavlič: »V izvoznem sektorju  je zaposlenih  še s t  ljudi 

z visoko ali višjo izobrazbo. Vendar izvoz ni bil nikoli 
s a m o  d o m en a  teh ljudi. Z njim so  se  vedno  ukvarjali 
tudi vodilni iz delovne organizacije  in komerciale.«

DL: Pri nas je precej izvoznikov, ki se sicer ponašajo 
z velikim izvozom, hkrati pa tudi z velikim uvozom. 
Koliko ostane vam od vaših lanskih 18 milijonov 
dolarjev izvoza?

Pavlič: »Lani sm o  izvozili za  "8 milijonov doiarjev na 
konvertibilni trg in za  3 milijone dolarjev na klirinški. 
Uvozili pa  sm o  za  6 milijonov dolarjev reprodukcijske
ga  materiala in za 2 milijona dolarjev opreme. Letos 
načr tu jem o  za  21 milijonov dolarjev izvoza na konver
tibilni trg in za  6 milijonov dolarjev uvoza. Taka  rast 
izvoza, ko sm o  izvozniki vzelo  nezavidljivem položaju, 
pa  se  zdi nelogična.  In res, delovne organizacije , ki so  
bile v izvoz usm er jene  sa m o  kra tkoročno, zmanjšujejo 
izvoz, to pa  s e  vidi tudi na  celo tnem  jugoslovanskem  
izvozu, ki u p ad a  ozirom a je obstal  na lanski ravni. 
Novoles je v t ^ i  razm erah  povečal izvoz za  25 odst. To 
pomeni,  da  se  mi za  usmeritev na  zunanji trg odl
o č a m o  zavestno  in d o lgoročno  in tej usmeritvi so  
podre jene  tudi vse ostale . Povečanju  izvoza so  bile n a 
m en jene  vse na ložbe  v op rem o  pa tudi prestrukturi
ranje tehnologije . Cilj vseh teh sp re m em b  je, da  trgu 
p onud im o  čim širšo paleto proizvodov visoke 
kakovosti.  Da bi dosegli  ta  cilj, sm o  se  lotili notranje 
specializacije  v tozdih, ki se  ukvarjajo s proizvodnjo 
pohištva. V naših petih temeljnih organizacijah,  kjer fi- 
naliziramo proizvodnjo, vsaka temeljna  organizacija  
ne  obvladuje vseh operacij .  Te  operac ije  sm o  združili v 
specializiranih tovarnah za proizvodnjo strukturnih

elementov. Tak s is tem  je s icer  že  znan  v svetu kot 
sistem kooperacij.«

DL: Izvažate, ker vidite, da je to za jugoslovansko 
ekonomijo še kako potrebno, pa imate izgubo, ki 
znaša...?

Pavlič: »Če bi obračunali  rezulta te  po metodi, ki je 
bila veljavna lani bi izguba z naša la  v devetih m esecih  
letos 2 milijardi dinarjev. To izgubo pa so  pridelale iz
ključno tem eljne  organizacije , ki so  usm erjene  v 
izvoz.«

DL: Pojasnite, prosim, podrobneje vse vzroke', ki so 
vas pripeljali v izgubo?

Pavlič: »Mi sm o  d o lgoročno  izrazito usmerjeni v izv
oz na  ameriški trg, kjer so  realne m ožnosti  za  prodajo 
pohištva. P r iso tnost  na tem trgu je bila v letih 1982 — 
1985, ko je dolar  izrazito hitro rastel v primerjavi z d ru
gimi ‘ valutami, izredno blagodejna.  Dosegali sm o 
do b re  rezultate, saj je tedaj veljal dolar  tri marke, 
m edtem  ko velja sedaj  le dve nemški marki. Tedaj sm o  
ustvarili d o ločeno  bazo za  investicije, ki dajejo d an es  
rezultate  v obliki večje proizvodnje za izvoz. Žal pa je 
ameriška  administracija  uvedla politiko m ehkega  
dolarja,  da  bi s  tem  uravnovesita svoj zunanjetrgovin
ski primanjkljaj, kar ima za posledico  nerea lno  pa 
dan je  dolarja,  ki velja d a n e s  le še  dve nemški marki. 
P ad ec  vrednosti dolarja za 30 do 40 odst. nas še  ne  bi 
prizadel, če  bi dovolj hitro prišlo do  sistemskih 
ukrepov, s katerimi bi parirali. Prve rezultate takih 
ukrepov nam reč  doživljamo šele  zadnja  dva meseca.  
Šele od 1. sep tem b ra  dobivam o premije za  devizne 
prilive.«

DL: Vendar vas ni prizadel samo mehki dolar, ampak 
tudi nova devizna zakonodaja?

Pavlič: »Sprem em ba devizne zakonodaje ,  kakor

rečemo, je ukinila vse  oblike republiških stimulacij, 
onem ogoč ila  dohodkovno  povezovanje z uporabniki 
deviz in še  d o d a tn o  znižala stimulacije za visoko 
predelavo.«

DL: In kakšna bi morala biti vrednost dolarja?
Pavlič: »Dolar bi moral biti po  našem  do m ačem  teč a 

ju vsaj za četr tino dražji. Lani ok tob ra  je veljal 295 di
narjev, letos pa  velja 410 dinarjev. To^pomeni, da  s e j e  
tečaj povečal le za 38 odst. , inflacija pa  je v tem o b d o 
bju narasla  za okoli 100 odst. Dolar bi moral za nas  ve
ljati brez izvoznih premij 600 dinarjev. Pa ni bil vzrok za 
izgube sam o  nizek tečaj dolarja.  Povečale  so  se  tudi 
obresti za izvozne kredite, ki so  znaša le  55 odst. , ker 
sm o  s tečajnimi razlikami pridobili s a m o 38 odst. , smo 
imeli v enem  letu 17 odst .  negativnega  salda.«

DL: Kaj bi bilo treba po vašem narediti, da bi se pol
ožaj izvoznikov izboljšal?

Pavlič: »Predvsem bi morali preiti od  besed  na de ja
nja. Kajti obljub imamo vsi več kot dovolj, da  bom o 
imeli ugodnosti  pri uvozu reprom ateriala  itd.«

DL: Ali bi bil rešitev tudi trg z devizami?
'Pavlič: »Vseeno je, kako tem u rečemo. Predvsem  si 

želimo svobodno  razpolagan je  vsaj z delom deviz, d; 
bi se  lahko in te resno povezovali  s  porabniki deviz. Vo
diti bi morali politiko realnega  tečaja  dinarja,  tečaj pa 
bi moral seveda  slediti inflaciji. V primeru dolarja,  ki 
kaže t e n d e n co  padanja,  bi morali izvoznikom kom pe
nzirati izpadli dohodek. Po drugi strani pa  na  račun 
dolarja nekateri tudi pridobivajo. Vsi dolgovi so v  dola
rjih, zato so  dolžniki v tej valuti v boljšem položaju. V 
u godnem  položaju so  uvozniki nafte  z do larskega  
področja, ki ustvarjajo izjemen dohodek. Tak sta tus 
dolarja, kakor velja, pa  je u g oden  za  Jugoslavijo  kot 
celoto.«

DL: Vendar pa ostajajo Združene države Amerike 
slej ko prej vaš glavni cilj?

Pavlič: »Jasno  je, da  osta jam o še  naprej na am e 
riškem tržišču. Pri tem m oram  omeniti tudi skuper  
p rogram  izvoza AKA, v katerem sm o  ed en  izmed n o 
silcev izvoza v ZDA, Kanado, Avstralijo. Po  tem prog
ramu naj bi v naslednjih petih letih izvozili za  120 mi
lijonov dolarjev pohištva v te tri države. Vsako leto na 
bi se  izvoz povečal za  10 odst. Za izpolnitev te  naloge 
nam obe ta jo  ugodnosti  na  področ ju  financiranja in uv
oza opreme.«

P*— ZDA uvozijo na leto za 2,5 milijarde doiarjev po
hištva, delež Jugoslavije pri tem znaša komaj 140 mi
lijonov dolarjev. Torej je še obilo možnosti za prodor 
na ta velikanski trg?

Pavlič: »Res je, uvozijo za  2,5 milijarde dolarjev pohi
štva, poleg teg a  g a  pa sami izdelajo za  11 milijard 
dolarjev. Kot kažejo re sn e  marketinške študije, bodo 
Američani leta 1990 pokupili ž e z a  15 milijard dolarjev 
pohištva. Vendarsvojih  zmogljivosti  ne  bodo  povečali,  
ker je ta  industri ja zanje  premalo dob ičkonosna .  Ker 
se  bo torej delež uvoza povečal od  sedanjih  2,5 mili
jarde  dinarjev na  4 milijarde, je to izziv tudi za  jugos lo 
vansko pohištveno industrijo. Č e  bi hoteli bolj izkoris
titi te  možnosti ,  bi morali zagotoviti k onkurenčnost  
naši industriji. Taka  pa bo le, če  bo dovolj prožna. Mi 
zaos ta jam o za  našo  konkurenco  predvsem zaradi te
ga, ker je pot od zamisli do izdelka zelo dolga «

DL: Nasploh je konkurenca drugih držav izredno 
agresivna.

Pavlič: »V ZDA je v nasprotju  z nami p o n u d b a  veliko 
večja kot je povpraševanje.  Zato  so  lani c e n e  pohištva 
porasle  sam o  za 0,3 odst.  Dobro, sedaj je položaj zara 
di t eg a  in zaradi naših notranjih problemov težak, ven
da r  bi bila za  Novoles prava katastrofa, če  bi s e  um a
knili s  tega  trga. Nasta la  bi praznina, ki bi je ne  mogli 
zapolniti. Zato m oram o na tem trgu obstati  in vztrajati. 
Se  več, mi sm o  že  prešli v višje po trošn iške  kategorije, 
ki niso tako podvržene  nihanjem na trgu. Začenjati  
m oram o proizvodnjo takih stilov, ki so  na pohodu .  V 
Novolesu se  nam  že posrečilo  preusmeriti  se, vendarv  
celoti še  nismo zadovoljni z na šo  ponudbo ,  :s  
kakovostjo  in izbiro. Z uvajanjem novih program ov ni 
tako lahko, kakor bi-se zdelo. Tem eljne  organizacije  
težijo za  tem, da  bi izdelovale velike serije že  u tečenih  
izdelkov, zah teve  trga  pa so  n asp ro tne  temu.«

DL: Kako bi ocenil naše razvojne možnosti, 
sposobnosti naših delavcev?

Pavlič: »Videl sem  dosti ameriških tovarn, pa b- 
rekel, da po tehnologiji  niso boljše, prav tako njihov 
delavec ni sposobnejši ,  prekašajo  p a n a s v o rg a n iz a c i  
ji. Tam  ni nikoli pom anjkanja  materiala, m nogo  več pc 
dajo  tudi na  končno  kvaliteto, končni lesk. Kontrol; 
kvalitete je do s led n a  in delavci v njej so  stimulirani  z; 
svoje delo. Tudi delavci v površinski obdelavi so  spe  
cia lno nagrajeni,  za to  pa seveda  imajo možnosti  
m edtem  ko bi bil pri nas  križ z uvajanjem č es a  takega.

DL: Pri nas so v zadnjem času hude polemike o tem 
ali je ZIS kaj naredil za izvoznike ali ni. Kaj vi menite, a! 
vlada dobro opravlja svoje delo v tem pogledu?

Pavlič: »Vladi ne m orem o očitati, da  ni nič naredila  
Ne m orem o ji obesiti  odgovornosti  za gibanje  tečaj; 
dolarja. Prav je ukrenila, ko je znižala obresti  za  izv 
ozne  kredite in ukinila limit teh kreditov.«

DL: Govorila sva že o tuji konkurenci,-o domači p; 
še nisva nič rekla.

Pavlič: »Za jugoslovansko  pohištveno industrijo j 
značilno, da  proda  večino svojih izdelkov v spodni  ■ 
tretjini treh cenovnih  razredov. Zato  je jasno, da se 
tistem, s icer  najš iršem segm en tu  p o n u d b e  končrit 
znajdem o vsi jugoslovanski proizvajalci hkrati s proiz 
vajalci od drugod. Tako se  seveda  dogaja, da  ne  kon 
kuriramo sam o  tujcem, am pak  tudi sebi.  In dom ač;  
konkurenca  na tujih trgih je hujša  kot tuja. Z ato  sm o  si 
mi že  pred tremi leti začeli umikati v višji cenovn 
razred. Tam  pa m oram o izpolniti d ru g a čn e  zahteve 
Zdaj ne p rodajam o sam o  stolov, ki jih v Jugoslavij 
izdeluje na  dese t ine  proizvajalcev, am pak  kar komple 
tne  garniture.  Z novo tehnologijo  sm o tega  sposobni.  

DL: Pa konkurenca z Daljnjega vzhoda?
Pavlič: »Tamkajšnji proizvajalci sovvelik iekspanzij  

na ameriški trg. Njim v prid govori več e lementov 
prislovična aziatska pridnost in organiziranost,  ameri 
ški kapital in m anogem ent .  Kot sem že rekel, je zanjr 
značilno, da  so  izredno prožni. Mi sm o njihovo živo na 
sprotje.  Pri nas  skoraj ne poznam o kooperacije , ke ' 
vsak sam vse naredi.  V avtarkijo pa sm o  prisiljeni, ke 
imamo toliko problemov, kolikor kooperacij .  Pri nas  j« 
celo tako, da  bi vsak, kdor ima hlode, že  rad delal stole 
čeprav  p o g o s to  niti deske  ne  zna narediti.«

DL: Pri nas tudi osebni dohodki niso taki, da bi spod 
bujali k boljšim delovnim dosežkom, zlasti v Novoiesi 
menda ne gre najbolje v tem pogledu?

Pavlič: »V delovnih organizacijah, ki so  manj us 
pe šn e  izvoznice, imajo delavci boljše o se b n e  d ohod  
ke. Tudi z 20 odst .  povišanjem OD ne bom o dosegi  
bis tvenega izboljšanja. Pa sm o  že  prekoračili  dogovo  
re, a nam  politika ne  dela  težav zaradi tega,  ke 
razumejo naš položaj.«

DL: Glede na vse to, kaj vam ostaja?
Pavlič: »Povečati m oram o produktivnost,  kakovos 

zmanjšati porabo  materiala, energije. Mi sm o  že pc  
večali produktivnost za 12 odst. z istim številor 
zaposlenih,  izvoz pa za 25 odst.  Teh 12 odst.  pa r 
sam o  rezultat boljše organizacije  dela, am pak  tudi na 
ložb. V Novolesu pa je še  veliko notranjih rezerv.«

DL: Koliko?
Pavlič: »Proces racionalizacije je neskončen ,  saj s 

vedno  znova pojavljajo nove m etode  in novi pr i jem i. : 
s is tem om  informatike bom o sp e t  naredili novkorak na 

prej, lažje bom o krmilili proizvodnjo, uravnava 
blagovne tokove, manj bom o angažirali svoji 
sredstev. T očke  nič v tem pogledu ni.«

DL: Boste imeli dovolj kadrov?
Pavlič: »Čeprav imamo so razm erno  u g oden  kadrov 

ski sestav, do lgo ročno  ne bo mogel streči vsem našir 
potrebam. To  je tudi posledica  tega,  da  je bilo tozdor 
p re p u ščen o  štipendiranje , ki niso imele pred očn 
potreb  delovne organizacije . Č e 's e  bom o prilagodil 
potem bom o morali imeti kadre, ki bodo  kos našim n ;  
logam in s trateškim usmeritvam. O teh pa  sem  ž 
dovolj govoril.«

DL: Novoles pa danes ne bi bil to, kar je, če se ne t 
kalil na zunanjih trgih?

Pavlič: »Nedvomno so  tuji trgi težka šola za vsakeg 
proizvajalca. Filozofija temeljne organizacije , ki del 
za dom ači  trg, je d ru g a čn a  od filozofije tozda, ki del 
za tuji trg. C e n a  za domači trg je sestavljena na  podlac 
seštevka stroškov, m edtem ko tuji trg diktira cen o  in s 
mora proizvajalec s stroški tej ceni prilagoditi. Mi sm 
se  doslej prilagajali, zato seveda  ne bom o spreminja 
strategije. Z avedam o se  namreč, da  zaradi enec  
s labega  ciklusa, v kakršnem sm o znašli  sedaj,  r  
sm em o metati puške  v koruzo. Vzdržati moramo.«

priloga dolenjske
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povsem brezhibna, a za  novom eško  na desn em  bregu 
bi kazalo iznajti p o se b n a  merila, ako drži, kar pravijo 
sami delavci Komunale, ki so  hoteli ob  zadnjem 
ok tob rskem  deževju res zapreti  vodo.

Tudi g lede  razkuževanja vode  ni še  vse d o g n a n o  in 
p o žegnano .  Najbolj razširjen način, kloriranje, je 
ponovno  v nemilosti,  odkar so  Američani ugotovili, da 
so  o rg an sk e  spo jine  klora tudi v nizkih koncentraci jah  
dokazan  vzrok za vse  p ogos te jše  pojavljanje rakastih 
obolenj. Poleg tega  pa klor, kot pravijo inšpektorji , ob 
izdatnem deževju oz. večjem o nesnažen ju  sploh ne 
hasne .  Takrat,  ko naj bi bil re sn ično  potreben,  g re  v 
nič. Se  pravi, da  takrat pijemo še  toliko bolj svinjsko 
vodo, ker odpove  še  klor. T o d a  kloriranje je še  vedno 
najcenejši  (!) znani način razkuževanja, vsak drug bi 
bil vsaj petkrat dražji, pravijo strokovnjaki in pri tem 
pozabljajo na c eno  sodobn ih  zdravstvenih stori tev pri, 
denimo, epidemiji  gastroenteri t isa.  Ali pa, koliko nas 
je v Novem m estu  pred leti s ta la  mala epidemija  h e p a 
titisa? Še  nekaj je t reba  vedeti, kadar s e  tako oh lapno  
obravnavajo podatki in tehta jo  a rgumenti  za  n e o p o 
rečno pi tno vodo ali proti njej: WHO meni, da  je kar80  
odst.  vseh bolezni n a sv e tu  povezanih z vodo. Sapienti 
sat! In iz s top iškega  zajetja ne  prihaja n e o p o re č n a  vo
da, pa  naj je zajeta  s trokovno ali pa  zgolj masovno 
uživana.

Zato  moje tu robne  misli. Inšpektorji pravijo, da  us
lužbenec  Zavoda  SMH, P. Ž., trdi, da  so  mi na 
nes trokovno vzetem vzorcu s top iške  vode našteli 
toliko in toliko m ikroorganizmov in koli bakterij in nič 
u radno  zavedli in nič računali , ker so  verjeli, da  po tre 
bujem poda tke  zgolj za las tno  uporabo, ne pa  za 
objavo v sredstvih javnega  obveščanja .  Sveta p repr
oščina,  (s t)rokovnjška goljufija ali kom unikološka na
ivnost? Za lastno upo rab o  kot navaden  o b čan  ne 
potrebu jem  podatkov, am pak  vodo! Vode pa ne pijem 
niti v njej ne  kuham ali perem  p o so d o  — strokovno! In 
tisto, kar je priteklo iz izlivke v s tanovanju  Nad mlini 26, 
sem uporabil  tudi za pranje  steklenice,  v kateri s e m  
sveže n a točeno  vodo nesel na ZSMH. Ne enkrat,  dvak
rat! S a m o  da  prvikrat v za to n am en jeno  po seb n o  
steklenico, ki sem  jo dobil na zavodu, a se  je ta prav 
tam pozneje  izgubila ali založila, dasi je bila opremlje
na z ustrezno  nalepko in podatki.  No, drugič  sem  vodo 
prinesel v običajni pivski steklenici -  zatorej je voda 
bistveno bolj o n e sn a že n a  kot pa primerjani,  strokovno 
odvzeti vzorec v Kristanovi ulici v VVZ. Kemične an a 
lize niso napravili, virološke tudi ne, čeprav  jo terja no
vi pravilnik o hig ienskotehničnih  ukrepih za  varsto pi
tnih voda. Hvala za takšno  strokovno manipulacijo, 
četudi brezplačno. V b o d o č e  se  bom glede  pitne vode 
in drugih življenjsko važnih snovi rajši obrnil na us
t rezne  zavode  in laboratori je v Ljubljani in Mariboru, 
čeprav  bo  t reba  plačat '

Sem  za strokovnost  in znanje, vendar ne kot pesek v 
oči javnosti  ali posm eh  prizadevanju »samozvanim« 
varuhom  okolja in zdravega  življenja sploh. Bojim se, 
da  je ta  č a s  en a  naših najhujših nadlog, hujša  celo od 
s labe  pitne vode, prikrivanje in prikrojevanje podatkov 
in dejs tev za  javnost. Prepad verjetnosti se  veča. Pred 
leti sem  dal pregledat  vodo, ki so  jo pili Romi v Jed i-  
nščici. Grozljivo, kaj vse je bilo v tisti vodi! Takrat mi je 
ZSMH prav tako napravil b rezp lačno  analizo vzorca. 
O b č a  uprava pa je še le  dve leti za tistim, ko sem  jim 
dostavil izvide, in potem, ko je prišlo med novom eški
mi šolarji do  ep idem ičnega  hepatitisa, dala  sanirati  
nekdanji graščinski vodnjak. Povedati  hočem, da  v 
Novem m estu  vse pre lahkotno jemljemo te zadeve. Z 
vidika varstva okolja  in kulturne ded iščine  je še  marsi
kaj takega,  kar daje  misliti o m etodah, načelih in na
činih dela  ter k o m petencah  novomeških inšpektorjev 
in drugih odgovornih  organov  in komitejev. Sto t ine  in 
s to t ine  metrov suhih drv okoli s tanovanjskih blokov 
lahko predstavlja pravcato baklo (m esto  je že  nekajk
rat pogore lo  do  tal), un ičene  zelenice, sprivatizirana 
zemljišče SLP, Kalkuta č rnozgrajenih  garaž, n e u s t 
rezno pečen  ali celo »kuhan« kruh, izlivi močnih 
d e te rgen tov  v Krko iz kanala  IMVoz. čisti lne napravice 
v Kandiji, bl^to iz čistilnih naprav v Ločni, ki ga Komu
nala odlaga  v Žabjeku, elektriški in ptt kabli križem 
kražem nad mestnimi ulicami, trebanjski onesnaževal
ci T em en ice  in p o sred n o  Krke, o b u p n o  stanje  na 
Glavnem trgu, ki ima s ta tus  č is to  n avadnega  parki
rišča, in še  marsikaj daje  misliti, da  sm o v Novem m es
tu resn ično  šele na  začetku celovitega reševanja 
problematike  človekovega na ravnega  okolja. Zato, 
cenjeni inšpektorji inzavodar j i .na l i jm os ič is tegav ina ,  
pa bom o s skupnimi napori prej prišli do čis te  in z d 
rave vode!

FILIP ROBAR-DORIN

Ekologija

NOVOMEŠKI
ZELENI,
NA PLAN!

O b čina  Novo m es to  je v zadnjih dvajsetih letih 
b istveno sprem enila  d ružbeno  in g o sp o d a rsk o  s truk
turo. Iz o bč ine  z 48,9% km ečkega  prebivalstva in le 
24% zaposlenih  sm o  dosegli  n a dpovprečno  zapos le 
nost: 46,2% vsega  prebivals tva ozirom a 89,4% vsega 
aktivnega prebivalstva. Hitri razvoj je bil v marsičem 
neselektiven, ekstenziven, z nizko produktivnostjo, 
nerac ionaln im  izkoriščanjem surovin, energije  in vse 
večjo s topn jo  onesnaženost i .  O n e sn a že n o s t  v občini 
pa  š e  ni doseg la  kritičnih vrednosti,  kakršne  so  na 
primer v nekaterih večjih mestih v Sloveniji. P rc c es  
razvoja industrializacije  in urbanizacije  je sprožil ist
o č a s n o  tudi s lab šan je  kakovosti okolja. Strategija  
p o sp e še n e  industrializacije  z ekstenzivno g radn jo  ito- 
vih tovarn in višjo zapo s len o s t jo  je om ogočila  visoko 
g o sp o d a rsk o  rast (povprečna  letna stopn ja  rasti 
d ru žb en eg a  proizvoda v obdobju  1961 — 1983 je bila 
12) z mnogimi pozitivnimi učinki, vendar  tudi z n e g a 
tivnimi posledicami.

Ekološke omejitve so  p o m eb en  pogoj razvoja, posa 
meznih razvojnih pridobitev ne  m orem o plačevati z 
ekološkimi menicami za bodočnost .  Proučiti  je 
p o trebno  vse m ožne  posled ice  d o se d a n je g a  razvoja, 
kajti o g ro žen o s t  okolja je že  velika. O g roženos t  se  čuti 
še  posebej  na eko loško  izredno občutljivem in nep re 
dvidljivem kraškem območju , ki skriva v sebi dovolj 
količin vode, vendar  analize virov pitne vode  kažejo, 
da  so  izviri v Novem mestu po bakterioloških kazalcih 
le Izjemno primerni. Ogrožen  je tudi novomeški dolin
ski relief, ka te rega  ozračje  ni sp o s o b n o  absorbirati 
skoraj 13C0 ton žveplovega dioksida na leto. ki ga izb
ruhajo  n aše  tovarne. Količina odpadkov  raste  po 
eksponencialn i  krivulji, v komunalni deponiji  odlagajo 
odpadke ,  ki vanjo ne  sodijo. Odločitve o odstran jeva
nju in končni dispoziciji posebnih  (industrijskih) o d 
padkov se  p renaša jo  iz leta v leto, čeprav  je teh o d 
padkov po o c en ah  v regiji vsaj 10.000 ton letno. Med 
njimi je vsaj 1300 ton takšnih, ki so  nev arn e  g lede na 
s topn jo  s trupenosti.

O rg a n sk a  o n e sn a že n o s t  z odpadnim i vodami znaša  
v novomeški občini preko 300.000 E, od tega  skoraj
241.000 E prispeva industrija . S k u p n a  kapac ite ta  č is 
tilnih naprav v pbčini je Ie46.000 E. G lede  na d o sežen o  
s topnjo  o nesnaženos t i  je to vsaj 6,5-krat premalo.

O g ro žen o s t  okolja  se  čuti tudi v tem, da  v 
d o lg o ro čn em  razvoju obč ine  še  vedno planiramo do 
da tn e  obrem enitve  okolja, ki se  bodo  po o c en ah  po 
večale za četrtino.

To je le nekaj poglavitnih ugotovitev, ki jih prinaša 
delovno gradivo: Ugotovitve, s ta lišča  in predlogi o 
varstvu okolja  na  obm očju  obč ine  Novo m esto,  ki ga  je 
pripravil svet za varstvo okolja pri p redseds tvu .O K  
SZDL v Novem mestu. S tem gradivom, kisogaprejelevse  
krajevne konference  Social is t ične zveze, želiPno pri 
občan ih  zbuditi  zavest o nujni potrebi, da  ohranim o 
zdravo in č is to  okolje  in da  ga  izboljšamo tam, kjer je 
človekova dejavnost povzročila  neravnotežje  v naravi. 
S tem gradivom in javno razpravo, ki bo v novembru in 
d ecem b ru  letos, ' e  je tudi obč ina  Novo m es to  prid
ružila pozivu in pripravam za p o se b n o  konferenco

SZDL Z naslovom  »Ekologija, energija, varčevanje«, ki 
bo predvidom a januarja  1987 v L jub ljan i.

Na podlagi dokum entac ije  naj bi novom eška  javna 
razprava ob seg a la  j ia s le d n je  teme:

•  Ali lahko in kako sami prispevamo k izboljšanju 
n a še g a  okolja?

•  Ali imamo dovolj informacij o stanju našega  bi
valnega in de lovnega  okolja?

•  Ali je s labšan je  kvalitete zraka v občini v vzročni 
zvezi z rastjo bolezni dihal pri predšolskih  in šo lo o b 
veznih otrocih?

•  Ali lahko v Novem mestu in naseljih, kjer so  za  to 
možnosti ,  pospeš im o  p rehod  na dalj insko ogrevanje? 
Kako naj uporabljam o goriva, da  bo ekološki vpliv naj
manjši  (vprašanje distrubicije  plina)?

•  Al; lahko zan am cem  še  zagotovimo neoporečno 
pitno vodo?

•  Katera industrijska proizvodnja v občini ne bo 
sp o s o b n a  prenesti  realnih cen  č iščen ja  odpadn ih  vod, 
zagotavljati varnega  deponiranja  odpadnih  snovi?

•  Ali koncept  zasnove  č iščen ja  odpadn ih  voda us 
treza d ružbeno ek o n o m sk em u  razvoju ter zagotavlja 
izboljševanje kvalitete vodotokov?

•  Koliko č asa  bom o še  z improviziranim od la 
ganjem  industrijskih odpadkov  na komunalni deponiji  
izzivali usodo?

•  Kako intenzivirati razvoj in uporabo  energije  iz 
alternativnih virov (geotermalna  energija)?

•  Kateri cilji d ru žb en eg a  razvoja g lede  na  kakovost 
življenja in varstvo okolja materialno niso uravnoteže
ni v planih razvoja? J e  t reba zagotoviti  sp rem em b e?

Katera in kako naj se  izvedejo?
Na podlagi odgovorov na zastavljena in druga  

vprašanja, ki bodo  predmet javne obravnave, bomo 
pripravili konkreten in podroben  predlog aktivnosti ter 
ga predložili zborom  novom eške  občinske  skupšč ine  
v potrditev. Zato  vabimo vsakogar,  ki so  mu pri srcu 
razvoj obč ine  in najožje okolice, čis to  okolje in zdravo 
življenje, da sodeluje  v razpravah, ki bodo  sklicane v 
novomeških krajevnih konferencah  SZDL. V razpravo 
se  naj vključijo vsa društva in d ružbenopo l i t ičneorga-  
nizacije, posebej, je vabljena mladinska organizacija . 
Svoja razmišljanja,  predloge, vprašanja  in' dileme 
lahko tudi nap išete  in jih pošljete  O K S Z D L  Novo 
m es to  ali pa jih kjerkoli javno objavite.

Mag. MARJAN RAUBAR 
predsednik  sveta za varstvo okolja 

pri p redsedstvu OK SZDL Novo mesto

K tem u  kratkemu in tu ro b n em u  razmišljanju ob 
javnosti malo manj p o zn an em  jubileju, ko se  je Novo 
m es to  1886 še  zadnjikrat zvijalo, hiralo in umiralo v 
krutem ob jem u  kolere, me je nagnilo pojasnilo san i
ta rn e  inšpekcije  UIS Novo m es to  v sep tem brskem  
Dolenjskem listu, ki se  je navezalo na moje  pism o V ju
niju pili gnojnico, objavljeno v Dolenjskem listu v 
začetku julija. Pravzaprav ne bi smel apostrofirati  
svojega  pisanja s pridevnikom »turoben«, saj je poja
snilo inšpektorjev k o nčno  le dejanje, ki priča o skrbi, 
zavzetosti in tudi o državljanskem pogum u. Največk
rat odgovorni  na  tak šn e  javne izzive sp loh ne o d g o v a 
rjajo, najbrž po zn an e m  načelu,  da  se  pišoči osm eši  in 
obudali ,  če  o s ta n e  n jegova  kritika ali izziv brez  odziva. 
Na ta  dolenjski »polemični« molk sem se  že navadil, 
vendar  mi je jasno ,  da  je veliko bolj škodljiv kot pa bolj 
ali manj konstruktivne provokacije , kritike in nergacije  
na  s t raneh  Dolen jskega  lista. Enako škodljiva in za naš  
č a s  n e n av ad n a  je skoraj popo lna  o d so tn o s t  do len js
kega  polit ičnega, g o sp o d a r sk e g a  in ku ltu rnega  glasu 
v republiških razmerj ih in skupščinsk ih  razpravah 
^fvsaj tistih za javnost),  kar  je tudi že posta la  navada, ki 
nam je »primolčala« tis to  z n an o  košaro  lesnik v repu
bliških razvojnih načrtih. O seb n o  m enim 4 da g re  bolj 
za o d so tn o s t  civilnega p o g u m a  kot pa  govorniške 
spretnosti.  Vendar o tem  kdaj drugič.

Prispevki D ušan a  Pluta in Bojana Budje v se p te m b r 
ski in oktobrski Prilogi DL, pa  tudi drugi ^estavki, ki se  
nizajo ob  vse hujših ekoloških problemih Dolenjske, o 
problematiki voda, zlasti pitnih, brez dvom a utirajo pot 
d ru g a čn e m u  gledanju na okolje. Ekološka zavest 
kakopak ni dovolj in zgolj z g ro žen o s t  nad zasranim  
svetom nam ne bo očisti la potokov, s tudencev  in rek. 
T reba  je delovati na  vseh m ogočih  ravneh. H ice t  nune, 
s icer  se  bomo, kot bi mignil, znašli v situaciji, ko nas 
bod o  n.aši otroci v svojem b esu  in b rezupu  zaradi 
u n ičen eg a  p lane ta  z vso uprav ičenostjo  pometali  v kl
o ake  nekdanjih zemskih voda.

— Živimo v desetletju  vode, ki ga  je 1976 oznanila 
Svetovna zdravstvena  organizac ija  (WHO) v Vancouv
ru z ges lom  — zdrava voda za  vse do  leta 1990! Čemu 
po tem takem  to b izarno in dvoum no  namigovanje  na 
s to to  ob le tn ico  zadnje  kolere  v Novem m estu?  |n to v 
zvezi s pojasnilom inšpektorjev k poočitani gnojnici,  ki 
sm o  jo po mojem — in o tem  sem  še  vedno  prepričan 
— pili junija letos, pa tudi dva do tri dni v avgustu in 
ok tobru?  In še  jo bomo. Zlasti, če  bom o pili vodo — 
nestrokovno. V pojasnilu novom eške  UIS je nam reč  
tudi podpojasn ilo  n ovom eškega  Zavoda  SMH, ki 
sk u ša  razvrednotiti  rezulta te  analize vzorca pitne 
vode, ki sem  ga prinesel v preiskavo, češ  da  je bii 
odvzet nestrokovno.

Vpričo oč itne  in vsesp lo šn e  deg radaci je  n a še g a  ok
olja, vpričo razvidnega in izmerljivega zniževanja

kakovostne  ravni zraka in vode, nam še  premnogi ne 
ozaveščen i  posamezniki,  inšpektorji,  zavodarji  in na 
žalost tudi znanstveniki še  vedno pomaljajo pod nos 
svojo sveto vedo, iz stroke in pravilnikov zvarijo nekaj 
skrivnostnega,  mistificirajo zn an o s t  in korumpirajo 
etos, hkrati pa z uniču jočo  a ro g an c o  inštitucionalne 
pameti  zavračajo vse p o b u d e  in ho ten ja  »zelenih«. Ne 
p ozabim o na Krupo in Černobil! Od tod  moj turobni 
ton in morbidni namig na kolero pred  100 leti.

Zgodovina  n o vom eške  pitne ozirom a nep itne  vode 
ima že  kraljmatjaževsko brado. Pred  s to  leti, na priliko, 
je habsburšk i  dvor zaradi s labe  pitne vode ukazal 
umakniti vojaško iz Novega m es ta  (kar je, m im ogrede  
rečeno, imelo tudi svojo pozitivno plat). V »kolerašpi- 
talu« um re  1886 na dese t ine  žrtev, med njimi tudi žena  
g imnazijskega ravnatelja. Ljudje zapušča jo  Novo

mesto. Dragotin Kette poje, da  imajo »gospice,  ki se  
sprehaja jo  po  č a ro b n em  (takrat še!) trgu gor  in dol, 
bleda us teča  in lička... Zato, ker pijejo vodo gorjansko 
m esto  cvička.« Najbrž se  je takrat š e  dalo  en m asse  
reševati problem pitne vode s  cvičkom, d a n es  u spe  to 
le posam eznikom . No, s tanje  se  je bistveno izboljšalo, 
ko je Novo m es to  v začetku  stoletja dobilo prvi 
vodovod. S po ras tom  industrije, intenzifikacijo kme
tijske proizvodnje ter  naglo urbanizacijo  pa so  se  
zadeve spe t  b istveno poslabšale .  IMV na priliko porabi 
skoraj polovico en o te  p retoka iz s top iškega  zajetja, 
torčj »pitne« vode, za svoje tehno loške  p*rocese. Do
m ača  pamet,  kaj res ne gre  drugače! Celotno 
vodovodno  omrežje  da  je v razpadanju,  pravijo, cevi 
puščajo, bogve  koliki del vode  o d teka  neizrabljen. Res 
da  je le m alokatera  vodovodna  napeljava v svetu
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ZARADI PCB 
BODO
PREGLEDALI
NEKAJ
TISOČ
LJUDI

Jo ž e  Per. Zanim ala  so  ga  predvsem  tis ta  nova dejstva, 
ki so  jih ugotovili v Univerzitetnem kliničnem centru  v 
Ljubljani s  p o m očjo  raziskovalne naloge. Ti podatki 
so  jim bili na  zadnjem  se s tan k u  v Stranski vasi konec 
aprila letos obljubljeni v najkrajšem času , najpozneje  
pa  v dveh m esec ih ,  vendar  prebivalci š e  vedno ne vedo 
zanje.  Kot je m oč zvedeti  iz zap isa  »Pusti crkniti Belok
ranjce« Boža F la jšmana v zadnji številki Dolenjskega 
lista, bi raziskovalci lahko povedali marsikaj zanimive
ga. Vendar je postal  se s ta n ek  zgolj besedni  p ingpong 
predstavnika krajanov ob Krupi in strokovnjakov.

S es ta n ek  onesn ažen o s t i  sem išk eg a  o bm očja  s 
polikloriranimi bifenili (PCB) snov, ki so  jo uporabljali  
v Iskri Sem ič  pri izdelovanju kondenzatorjev,  na 
katerem so  sodelovali predstavniki p redvsem  zd
ravstvenih republiških organizacij,  č rnom aljske  obč i
ne, sem iške  Iskre, kra jevne skupnos ti  Sem ič  in vaške
ga o d b o ra  SZDL S transka  vas, žal ni prinesel ve lika
novega. Tokratni se s tan ek  v črnomaljski občinski sk u 
pščini je bil po d o b en  tistim, kijih p o znam o iz S transke  
vasi, ko se  je p o d o b n a  struk tura  ljudi iz Ljubljane zna
šla, pred m nožico prebivalcev šestih  vasi ob  Krupi. 
Tokrat je v njihovem imenu hotel zvedeti  za  nove po 
datke p redsednik  vaškega  do b ra  SZDL S tran sk a  vas

Stereotipni pogovor  torej, preveč posplošen,  a 
m nogokra t  tudi preveč zapleten.

Po b ese d ah  dr. Dinka Leskovška, p redsedn ika  repu
bliškega komiteja  za  zdravstveno in soc ia lno  varstvo, 
b od o  še  nadalje  spremljali pa ram etre  za kontrolo  ok
olja, torej zraka, vode in živil. »Nimamo ničesar prikri
vati. N esreča  je pač  bila, prizadevati pa  si moramo, da 
čimprej in čim manj boleče  odpravim o posledice. 
P reg lede  na  PCB pa bom o morali razširiti na  širši krog 
prebivalcev. Strokovnjaki bom o d o 20. novembra  letos 
pripravili na tančnejši  zdravstveni p rogram , v katerega 
bo zajetih 3 do  5 t isoč ljudi. Seveda bo pregledan slučaj
ni vzorec prebivalcev. Le tako bom o lahko ugotovili, 
katere  so  posled ice  PCB in katere  drugih bolezni, 
značilnih tudi za  osta le  pokrajine,« je povedal dr. 
Leskovšek.

J a n k a  Bukovca, p redsedn ika  sem iške  krajevne 
skupnosti ,  je zanimalo  zdravstveno s tan je  ljudi in ali so  
ogroženi le delavci Iskre ali še  kdo na sem iškem  o b m 
očju. Jo ž e  Per  pa  je dvomil, da  je vir onesnažen ja  
opravljen s tem, ko so  ob  Iskri zgradili deponijo  za 
kondenzatorje ,  ki so  jih prej odlagali v vrtačo ob tovar
ni. »Krupa nam reč  teče  4 kilometre pod zemljo in 
gotovo je v podzem nih  kanalih še  veliko PCB, ki ga  ni 
moč sanirati . Po  deževju je ob  Krupi življenje 
neznosno ,  tako smrdi po PCB. Odpravljen je torej le en 
vir, on esn ažev an je  iz Krupe pa bo še  naprej.  Problem 
šestih  vasi ob  Krupi torej osta ja  kljub deponiji ob  Iskri 
odprt  za  desetletja, saj s e  bo reka verjetno še  dese t le t 
ja čistila,« je menil Per. Mag. Svetozar Polič iz Inštituta 
Jožef  Š tefana  je pojasnil, da  je bilo od  leta 1962 do 
1984 odvrženega  v okolje  73 ton PCB, od tega  67 ton 
na odlagališče ,  3 tone  je bilo emisije iz proizvodnje, 3 
do  5 ton pa z izpranjem ali izlitjem. V sanacijo  so  zajeli 
po njegovih besed ah  celo tno  okolico Iskre na Vrtači, 
zbirališča, kjer so  odpirali kondenzator je  Romi, rekul- 
tivirati pa bod o  morali tudi smetišči  na  Mladici in 
Vranovičih. »Pod zemljo je po ocenah le še  kakšna  tona  
PCB. Vir o n esnaževan ja  pa  je še  vedno Krupa,saj 90 
odst .  te  s t ru p en e  snovi, ki gre  v reko, izpareva v zrak. 
Vendar se  količine PCB zmanjšujejo, kar je moč 
ugotoviti tudi v živilih, saj so  vnosi s  hrano  desetkrat  
manjši  kot lansko leto,« zagotavlja  mag. Polič.

Krajani ob  Krupi še  vedno zam an  čakajo  odgovor  na 
vprašanje, ki s o  ga  postavili na  aprilskem sestanku: Ali 
je ob Krupi še  m ožno  živeti? Odgovora  republiške s a 
nitarne inšpektorice  dr. Metke Hiti, da  je pač možno 
živeti, kar je dokaz  tudi to, da  sm o  še  vsi živi, jer

d irektorja Z avoda  za socialno  higieno in medicino d e 
la Novo m es to  dr. Albina Pečavarja , da  se  bod o  morali 
navaditi  na  s imbiozo s PCB, jih nista  zadovoljila. P e r je  
vprašal, če  m orda  ti odgovori pomenijo, da  so  o d p isa 
ni, ker s  PCB nikakor nočejo  živeti. Neopravičlj ivo je 
tudi izgovarjanje,  da  imajo PCB pač povsod po svetu,  
tudi v Nemčiji, Ameriki in še  marsikje.

Strokovnjaki so  ugotovili, da  imajo povečane  
količine PCB tudi prebivalci drugih vasi, ne  le o b  Kru
pi, in tudi ostali delavci v Iskri, ne  le tisti, ki so  delali 
n e p o s red n o  s to snovjo. Na gastroenterološki  kliniki v 
ljubljani pa so  začeli  proučevati  tudi odk lone  v 
kromosomski sliki ljudi. Doslej so  tovrstne  raziskave 
poznali v svetu le na  živalih. Ugotovili so, da  je velik 
delež  k rom osom ov sprem enjen .  Kakšne pa bodo  
posled ice  še  ne  vedo. Kot je povedal vodja teh raziskav 
dr. Ziga Tretjak, so izkušnje  pri zdravljenju pacientov, 
ki imajo velike količine PCB, v svetu zelo pičle. Pri nas 
so  si pridobili nekaj d ragocen ih  izkušenj z z d 
ravljenjem Iskrine delavke Anice Krašna, ki je imela 
vrsto medicinsko dokum entiranih  težav. Zdravili so  jo 
z več periodami savnanja, dobivala pa  je tudi pre
h ram b n e  dodatke.  Tako  je izločila skozi kožo iz 
maščevja  65 odst.  PCB. Zdravljenje je torej bilo u s 
pešno  — tako  mislijo tudi v ZDA, kjer je bila nekaj č asa  
na zdravljenju — čeprav ima Krašnova še  vedno 
težave, ki pa so  bistveno manjše  in je z  njimi močživeti.  
Prav tako s e  je pri njej izboljšala kakovost k rom oso
mov.

Per je opozoril, da  je bilo ljudem obljubljeno, da  
bodo  šli po enem  letu znova na kontrolne preglede, 
vendar po letu in pol še  vedno le čakajo. O dgovor  je bil 
žalosten: da  izvajalci, torej zdravniki, čakajo, kdaj se  
b odo  porabniki sporazumeli glede plačila. Član KPO 
Iskre Semič, Anton Horvat, mu je ob  tem očital, da  bi 
morali gledati širši krog ljudi: »V Iskri dela  1700 ljudi, ki 
ne postavljajo takšnih vprašanj kot Per. Čeprav bi m o 
rali biti tudi ti ljudje pregledani, ne rinejo v prve vrste.« 
Prav Per pa je bil prvi med tistimi, ki je  vedno opozarjal,  
d a j e  o n e sn a že n o s t  s  PCB širši problem in se  ne  tiče le 
6 vasi ob  Krupi. Prav zaradi tega  je večkrat naletel na 
težave, saj je bilo vzdušje v krajevni skupnosti  in med 
delavci Iskre takšno, kot da  tega  problem a ni. Gotovo 
je, da  bi morali biti v Iskri ob  problemu, ki je prav. 
gotovo zelo pereč, bolj realni. Ne nazadnje  tudi zato, 
ker bo p o trebno  še  veliko časa,  dela, t ruda pa  tudi d e 
narja, da bodo  vsaj omilili posled ice  te ekološke  
katastrofe.

M. BEZEK-JAKŠE

Novomeški kruh

NAJBOLJŠI
PEKI
PRODAJAJO
BENCIN

Č d  gradbenikov  ne pričakujemo, da  bi iz s labega  in 
krhljivega materiala  zgradili lepo in t rdno stavbo, od 
bolnika tudi ne, da  bi opravljal težka fizična dela  z 
en ak o  usp ešn o s t jo  kot zdrav človek. Udomačilo pa se 
je mnenje, da  morajo peki proizvajati d o b e r  kruh, 
čeprav  imajo na  voljo s labo moko. Nasploh je javno 
mnenje  o pekih in pekarijah slabo. Ne sa m o  da po tro
šniki niso zadovoljni s kvaliteto kruha, tudi če  kruha v 
trgovini ni, s o  v očeh  kupcev krivi peki. In če  se  kruh 
podraži , ljudje godrnjajo nad n eu sp ešn o s t jo  proizva
jalcev tega  osn o v n eg a  živila. Ker ima vsaka  plat dve 
medalji, sm o  tokrat v Zitovem. tozdu Pekarija in 
s la šč ičarna  Novo m es to  skušali razčleniti  vzroke za 
n av edena  dejstva.

Dr. Boris Mayer, pomočnik  g en era ln eg a  direktorja 
Žita iz Ljubljane: »V okviru n aše  de lovne organizacije  
je 18 različnih pekarn  po Sloveniji od Radovljice do 
Brežic. N ovom eška  pekarna  je imela do nedavne  
rekonstrukcije  najbolj iztrošeno oprem o in je biia v pr
oizvodnji najbolj u tesnjena. Skratka: možnosti  za  delo  
so  bili izredno slabe. P o  temeljiti obnovi novom eške  
pekarne  pa  lahko zatrdim, da  so  zagotovljeni taki 
delovni pogoji, da  ustrezajo vsem sanitarnim, pr
oizvodnim in distribucijskim zahtevam  do m a  in v sve
tu. Naprave so  san ita rno  varne, oprem ljene  s siti, ki 
preprečujejo,  da  bi kakršnikoli tujki prišli v kruh. 
Človeška roka ne pride zraven pri transportu  moke iz 
s ilosa  do  m ešalca  v pekarni. T udi m oka  iz vreč, ki pri
haja  v pekarno, gre  čez  se jalne  in d ru g e  naprave, ki 
zagotavljajo čis to  proizvodnjo.  Raznih iztrebkov glo- 
dalcev v našem  kruhu ne m ore  biti, lahko pa kak tujek

vseeno pride v kruh, če  ga  kdo nalašč  vrže vanj. Do
puščam  teore tično možnost,  da  se  to zgodi bodisi za 
radi hudobije  ali protesta,  na primer zaradi nezadovo
ljstva z osebnimi dohodki. Take razmere pa  veljajo za 
vse pekarne  v Sloveniji.«

Kljub novim napravam in posodobitvi novomeške 
pekarije ljudje še niso zadovoljni s kvaliteto kruha. 
Pritožbe pa so tudi v Črnomlju, včasih v Trebnjem in še 
kje, kjer ima Žito svoje pekarne. Zakaj?«

»Moko dobivam o iz raznih mlinov po državi, kvalite
ta pa je zelo različna. Ker m oke primanjkuje, sm o pri
siljeni vzeti, kar pač  dobimo, čeprav  večkrat kakšno 
pošiljko z juga  zavrnemo. Moke, ki jih dobivamo, so  po 
vlagi in pepelu ter  po ostalih s tandard ih  p odpovpreč 
ne. O pecilnih sp o sobnos t ih  sploh ne bi govoril. V sve
tu obsta ja  o m okah prava znanost,  pri nas  pa... Delno 
je vzrok za s labo moko tudi v slabih žitnih letinah, 
kakršna  je bila na  primer lani. V sp lošnem  velja, da  ta 
ko do b re  moke, kot je bila včasih, d an es  ni. Iz moke 
po dpovprečne  kvalitete pa tudi še  tako so d o b n e  na
prave in dobri peki ne  morejo speči  prvovrstnega kru
ha. T rdim še  to: naš kruh je prav v redu in peki mojstri, 
da  dajejo na trg to, kar bi po kvaliteti moki šlo. P o u d a 
rjam tudi, da  imamo v Žitu od nekdaj največ težav z 
novomeškim obm očjem . Od tam je največ godrnjanja, 
ki je včasih opravičeno, velikokrat pa  ne,« pravi dr. 
Mayer.

— Kvaliteta kruha pa je vendarle odvisna tudi od 
pekov. Ali imate kvalitetne peke?

Dragica Galič, direktorica Tozd Žita Dolenjska:

»Malo, dosti premalo  je kvalificiranih pekov. To pa ne 
velja sam o  za dolenjsko območje,  temveč za vso 
Slovenijo. Med 108 zaposlenimi v našem  tozdu, jih je v 
Novem mestu  54, kvalificiranih pekov pa je sa m o  5. 
Imamo preko 90 odstotkov nekvalificirane delovne 
sile, in še  to dobimo s težavo. Izučeni peki delajo na 
črpalkah, so  v IMV, v Krki. Zapustil i so  kolektiv zaradi 
nizkih osebnih  dohodkov  in n o č n eg a  ter nedeljskega 
dela. D rugod so  boljši delovni pogoji. Objavljamo raz
pise, a  pekov ni. Tudi preko Zavoda  za zaposlovanje  
ne m orem o dobiti ljudi, ki spada jo  med iskalce z ap o 
slitve. Mladim nudimo štipendije,  plačilo internata v

Dr. Boris Mayer Dragica Galič

Mariboru, tudi na te razpise ni odzivov. V eni Žitovih 
pekarn v Ljubljani imajo celo nad 80 odst. delovne sile 
iz drugih republik, ker domačini ne g red o  med peke. 
S laba  kadrovska z a sed b a  pa je v novom eškem  tozdu 
tudi na drugih delovnih mestih. K sreči sm o  pred krat
kim dobili tehnologa ,  dipl. inženirko živilske tehno lo 
gije s prakso.«

— Zakaj na primer ni toliko vrst kruha, kot ste jih 
obljubljali ob rekonstrukciji, in zakaj še vedno kruha 
včasih zmanjka. Nazadnje je bil tak primer pred 
dnevom mrtvih.

»Glede tega  imamo peki povsem čisto vest.  Imamo 
tolikšne zmogljivosti, da  lahko dobavimo kruha, 
kolikor ga  t rgovine naročijo. In tudi po vrstah kruha je 
velika izbira, čeprav vse možnosti  na novih napravah 
še  niso izkoriščene. Č e  pa naročijo iz neke 
sam o p o s trežb e  6 makovk in 2 kifeljca popoldne, kot se  
je že zgodilo, razumljivo, da  za tako količino ne bom o 
zavrteli strojev. V tem primeru je očitno, da  so  trgovke 
te  dobro te  naročile  le zase,  kupcev jim pa ni bilo mar. 
Če v trgovinah, ni g raham  kruha za diabetike, č e  ni 
kruhov, ki jih s icer  proizvajmo, ni naša  krivda. Zavit, 
kiselkast  kruh, ki je ponekod  v Sloveniji zelo iskan in je 
obstojen, dovažajo v Novo m esto  iz Črnomlja. Dogaja 
se, da  ga  vozijo nazaj, ker ga  trgovine ne marajo, kupci 
pa  po njem sprašujejo! Vem, da so  težave z na 
ročanjem kruha tudi v trgovinah, am pak peka ne z ad e 
va krivda, če  kruha zmanjka, ne glede na  to, kako se  
pred potrošniki izgovarjajo trgovke.

— Kako cene vplivajo na proizvodnjo različnih vrst 
kruha? Ali črnega kruha zmanjkuje zato, ker pri njem 
ni pravega zaslužka?

»Dolžni sm o  proizvajati do ločeno  količino č rnega  
kruha na dan. To tudi delamo, spe t  pa so  proizvodne 
količine odvisne tudi od naročil.  C en e  kruha niso tržno 
oblikovane, to je vsakom ur znano. Podražitve v 
letošnjem juliju so nam obeta le  malo boljši položaj, 
vendar so  m e d te m  stroški za vse, od  energije  dalje, 
spet  tako poskočili, da  je učinek novih cen  že  izničen. 
Če bom o ob koncu leta izšli brez rdečih številk, bom o 
zadovoljni. Ker m oram o pekarije kljub nesvobodno  
oblikovanim cenam  odvajati vse d ružbene  dajatve'kot 
ostalo  združeno  delo, je razumljivo, da  imamo kljub te 
žkim delovnim pogojem  skrom ne o se b n e  d o hodek  in 
da  ni sredstev  za stanovanjsko izgradnjo. Tudi to je 
eden  pom em bnih  razlogov, da v pekovski poklic ni 
priliva.«

RIA BAČER

Kmetijstvo

TREBANJCI 
SE BOLJ 
ZANIMAJO 
ZA KMETA 
KOT
NOVOMEŠČANI

Kmetijske zad ru g e  naj bi kmetom, svojim koope
rantom, čim bolj pom agale  pri kmetovanju, zlasti še  
mladim, ki so  še  voljni ostati  na  kmetijah in se  odločajo 
za tržno pridelavo hrane. Pospeševalci naj bi kmetom 
stali ob  strani p o se b n o  tedaj,  ko kmetije preusmerjajo 
svoje p rog ram e in se  specializirajo, kot nekakšne  
ob r tne  obratovalnice.  Seveda  kmetje običa jno  sami ne 
zmorejo  velikih naložb, zato  spe t  pričakujejo pom oč, se 
pravi posojila  hranilno-kreditnih  služb pri temeljnih o r 
ganizacijah kooperantov. Zapisali sm o precej tega, kar 
kmetje pričakujejo od zadrug. Č e  to vse dobijo, je pa  že 
d ru g a  zgodba! Prepad  med teorijo in p rakso  skuša  
osvetliti tudi tale zapis.

Na Sevnici, gručasti  vasi z ah o d n o  od Mirne na 
Dolenjskem, si je poiskal izvoljenko, km ečko dekle 
Malko, zdaj 29-letni Viktor Kastelic. Slekel je miličniško 
uniformo in se  odločil za  kmetovanje. Viktor, poln e n er 
gije, volje in obetov, je začel velikopotezno posodablja 
ti kmetijo. Nabavil je precej m ehanizacije  in ob  pomoči 
sorodnikov ter po nasvetu tem eljnezad  ružne organ iza
cije (TZO) Mirna peč, ki deluje v sklopu novom eške 
kmetijske zad ru g e  Krka zgradil velik hlev za 
prašičerejo. Z ad ru g a  je pri posodobitvi pom agala  z do 
kaj izdatnim posojilom (1,68 milijona dinarjev), toda 
prašičev, ki bi jih morali dobavljati Kastelcu, da  bi jih 
spital, je kmalu »zmanjkalo« in novi hlev za  60 bekonov 
je ostal prazen. Pustim o ob  strani da  so  Kastelcu 
pospeševalc i kmetijstva dali tako zasnovo  hleva, d a je  
gnojnica  osta ja la  in je bil hlev sila nepriročen, ali kot so 
omenili nekateri strokovnjaki,  nefunkcionalen.

»Okoli dve leti sem  zam an hodil prosit  v Mirno peč, 
naj mi še  dajo prašiče, a so  rekli, da  je izguba, da  se  jim 
to več ne izplača. Tisto leto sem  pridelal 45 kubikov 
sto ržne  silaže, in ker ni bilo d rugega  zaslužka, sem jo 
ponudil zadrugi. Izgovorili so  se, d a je  nimajo kam dati; 
zato  sem  šel na  Dob, kjer so  mi koruzo odkupili, seveda  
pod njihovimi pogoji, to je po precej nižji ceni. Potem 
sem  pridelke prodajal pač, kamor sem mogel, saj od 
n e če sa  sm o morali živeti. P e tem  sm o sklenili s tre-j 
banjško kmetijsko zad rugo  p o godbo  za vzrejo 60 Telet 
za Emono. Že  pozimi so  me klicali vTZO Mirna peč, češ  
kaj si predstavljam, govorili so  sam o  o proizvodnji, 
vedeli pa so, da  n imam od kod vzeti, č e  nič ne nudijo. 
Povedal sem, da  sredstva  za  preživljanje 12-letne 
hčerke  in 8-le tnega  sina pač  moram imeti. A so  kar na 
prej gonili svojo in me pravzaprav sploh niso hoteli po 
slušati. Če ne bi ž ena  delala v Labodu v T reb n jem .šeza  
nafto ne  bi b ilo .Žena jezelo  pridna tudi doma. Dostikrat 
delava pozno v noč, ker kredita brez garan ja  ne bo moč 
vniti .

V TZO kmetijske zad ru g e  Krka v Mirni peči sm o se  le 
dogovorili, da, ko pojde iz hleva zadnje  živinče za 
Emono, dajo  oni teleta, da  bi tako lažje poplačal svoj 
dolg. T o d a  po dveh tednih so  mi sp e t  poslali opozorilo, 
da  zahtevajo povračilo denarja. Na zavarovalni 
skupnosti  Triglav, ki je zavarovala to posojilo, sem se  
dogovoril,  da  bom  letos in v začetku prihodnjega leta

vrnil anuite te  z obrestmi vred,« o g o rčen o  pripoveduje 
Viktor Kastelic. Njegovo trnovo pot od Poncija  do  Pilata 
so  nekateri kmetje pospremili  z besedami,  č e š d a s e j im  
ni godilo dosti boljše, ko so  sodelovali s  KZ Krka. a z 
bikom se ne gre  bosti, zato  zaenkrat  r.aje ostajajo v 
anonimnosti.

Poleti p rihodnje  leto Kastel ic računa, da  bo »splaval« 
iz največjih težav; ob vseh tegobah  pa mu včasih les rce  
zaigra, ko se  ozre  po sodobni  mehanizaciji,  od linije za 
spravilo se n a  in koruze do drobnih, a  za kmetovanje 
pom em bnih  pripomočkov. Pri Kastelčevih še  m ladole
tna o troka  rada pom agata  pri raznih opravilih, kot dab ,  
se  že  zavedala, da  gre  tokrat zares.  Zdaj imajo v hlevu 54 
glavživine, telet in bikov, od Emone, 5 glav govedi in 15 
prašičev pa imajo sami. Viktor si je pred kratkim poiskal 
delo  v Tesnilih, tako se  zdaj lažje prebijejo iz m eseca  v 
mesec,  garan ja  je p a š e  več, kajti p repros to  zmanjkuje  
časa ,  zato je t reba  dom a urno obrniti pete. Pod streho  
nove hiše so  se  kar vselili. Č eravno so  si s taščo  zaen k 
rat še  bolj sk rom no  uredili dom; dokončan je  hiše je 
zavrl spor  z novom eško zadrugo, saj so, kot rečeno, 
brez za zad rugo  n ed o n o sn e  prašičereje  ostali tudi brez 
denarja  še za življenje, kaj šele,  da  bi ostajal kakšen di
nar za zidove! ,

V KZ Krka tedaj m enda  niso bili preobremer;,e  , 
sam o  s pospeševan jem  kmetijstva, ampak tudi z bor. 
za stolčke. »Trebanjska km eti jskazadruga  je kot noč ; 
dan  v primerjavi s KZ Krka. Trebanjski pospeševalc i ne 
obljubljajo nekaj tjav.endan, am pak  tudi naredijo, re
snično kmetu pomagajo,  pridejo na dom in svetujejo. Iz 
TZO Mirna peč so  le enkrat prišli pogledat  prašiče, 
pospeševalec  KZ Trebnje  Ivan Vovk pa se  je na  primer 
oglasil tudi po dvakrat na dan, ko sem  se  uvajal v novo 
proizvodnjo, kajti vzreja telet je nekaj d ru g eg a  kot 
prašičereja. Trebanjc i s e  očitno  veliko boljzan im ajoza  
kmeta kot Novomeščani!« meni Kastelic.

PAVEL PERC



Jub ile ji

KOČEVJE IMA 
ELEKTRIKO
ZE
90 LET

r
S p o n o so m  in gotovost jo  lahko trdimo, da  sm o  

Slovenci kot m ajhen  na rod  dosegli  pri elektrifika
ciji zelo zgodaj  važne  in p o m em b n e  uspehe .  Ž eš t i -  
ri leta zatem, ko je Edison leta 1879 izumil in p a te n 
tiral e lektrično žarnico,  je v Mariboru zasvetilo 36 
žarnic.  Leto pozneje  so  prižgali 40 žarnic  tudi v 
Škofji Loki. Prvi v celoti elektrificirano m es to  na 
n ašem  ozemlju je bilo Kočevje. P o  razpoložljivi d o 
kumentaciji  je  m o g o če  sklepati,  da  pom eni to de 
janje tudi pričetek s lovenskega  e le k t ro g o sp o d ars 
tva. Delavski svet de lovne  organizacije  Elektro Lju
bljana je 19. novem ber  1896, ko je v Kočevju 
zasvetila  e lektrična luč, proglasil  za  zače tek  elekt
rifikacije področ ja  Elektro Ljubljana. O b90-le tn ic i  
se  bo v Kočevju na  svečani seji sesta l  delavski svet. 
Jubilejni d o g o d e k  bo  zaradi  krize v e lek tro g o sp o 
darstvu izveden v bolj skrom ni obliki. Ne bi bilo pa 
prav, d a  bi tako  častit ljivo ob letn ico  kar pozabili  ali 
jo tiho obšli.

deponijo  p rem o g a  ter  s tanovan je  za  strojnika. Dimnik 
je bil visok 30 metrov.

Vodovod je  imel kapac ite to  400 kubičnih metrov, 
vodo pa je pa rna  črpalka potiskala  v 55 metrov visoko 
stoječi vodni rezervoar, iz ka te rega  je bilo m ožno  d o 
baviti vsako uro 2000 litrov vode.

G radn ja  strojnice, opremljanje  e lektrične cen tra le  
ter vodovodnih naprav  je trajalo sk u p n o  176 dni. De
lalo je 53 zidarjev, 4 monterji ter  117 dninarjev.  Strojni
ca  je imela za  povezavo z m es tno  o bč ino  napeljan 
telefon, kar je bilo za  tisti č a s  izreden dosežek.

Vabilu je bila priložena skica  m estn ih  ulic z n a p e 
ljavo e lek tričnega  in v o d ovodnega  omrežja . Zelo izvir
na  je slika na  prvi strani vabila. T a  prikazuje skico 
strojnice, e lek tra rne  z dimnikom, škrate,  ki dvigajo na 
litoželezni d rog  svetilko, ter m uzo  z m o čn o  svetlečo 
žarn ico  v roki. Naj povemo, da  Elektro Kočevje še  
d a n e s  p o se d u je  ta  litoželezni kandelaber.  Vabilo je 
bilo seveda  v nemščini.

Za  jasne jšo  p o d o b o  naj navedem  še  nekaj podatkov 
iz knjige Razvoj elektrifikacije Slovenije. To  je prva 
knjiga o  razvoju elektrifikacije Slovenije. Izšla je leta 
1976, in s icer  v počas ti tev  120-letnice rojstva Nikola 
Tesla .

Vse naprave  za proizvodnjo električne energije  za 
m es to  Kočevje je zgradila  ter financirala m es tna  obč i
na. O s ta le  prve e lektrarn ice  so  nam reč  takrat v 
g lavnem gradili premožnejši  obrtniki za svoje po ra 
ja joče  se  industr ijske  obrate.

Parni stroj, ki je bil m ontiran  v strojnici,  je poganjal 
dva d inam a s sku p n o  močjo 80 kW ter  2 x 150 voltov 
napetosti .  Moč 80 kW je bila za  tisti č a s  zelo velika, kaj
ti take  moči niso imela celo veliko večja in p o m em b n e 
jša  mesta ,  kot je bilo Kočevje.

Zanimiv je tudi podatek ,  ki so v p ad a  z obravnavano 
ob letn ico  elektrifikacije Kočevja. Is tega leta so  s e  na 
m reč  po zamisli n a še g a  Nikola T es le  zavrteli tudi prvi 
trifazni izmenični generatorji  za  proizvodnjo elekt
r ične energije , in s icer  na  reki Niagari v Ameriki.

Kako s e  je elektrifikacija v Kočevju d e jansko  odvija
la, je z ap isa n o  v Poročilu  28. maja 1930. Original hrani 
muzej.  T o  je tudi prvi uradni zapis, sestavljen 34 let

zatem, ko je Kočevje dobilo elektriko. Iz tega  zapisa  
naj povzam em o nekaj misli.

Mestni oče t je  ter  vodstvo e lek tra rne  so  po 
večletnem obra tovanju  elektro naprav  ugotovili, da  je 
bila zaradi dotrajanih in neprimernih parnih kotlov pr
oizvodnja elektrike predraga .  Leta 1912 so  za to  stari 
neekonom ičn i  parni stroj zamenjali  za  diesel m otor  
moči 100 KS. O skrba  z e lektrično energijo  se  je u re je 
vala tudi z akumulatorskimi baterijami, ki so  imele 200 
č lenov s kapac ite to  108 am persk ih  ur ter 2 x 150 voltov 
napetosti .  Zal pa  so  s e  akumulatorji  hitro izpraznili, ve
lik je bil tudi p a d ec  napetosti ,  po treh urah  so  se  celice 
p o p o ln o m a  izpraznile. A kum ulatorske  baterije so  bile 
tudi za tak ra tne  razm ere  p rem ajhne  kapac ite te  in 
s eveda  hitro izrabljive.

P o rab a  elektrike in vode je z leti naraščala .  Diesel 
stroj je obratoval že  celih 18 let, zaradi č e s a r  je nasta la  
bojazen, da  bo m esto,  ako stroj odpove, os ta lo  brez 
elektrike in vode. Stari prvotni parni stroj pa  se  tudi ni 
m ogel smatra ti  več kot zanesljiva rezerva.

Vse te okolnosti  so  ravnateljstvo m es tne  e lektrarne 
leta 1929 napotile  k reševanju p rob lem a zanesljivejše 
o sk rb e  z e lektrično energijo. Nabavili so  nov in z a n e s 
ljivejši diesel stroj moči 80 KM.

Da pa bi se  izkoristila tudi vodna  sila nekdan jega  
mlina, je ravnateljstvo e lektrarne sklenilo, da  se  n a b a 
vita že  rabljena, a š e  do b ro  oh ran jena  vodna  turb ina  in 
dinam o. Ta  bi ob  d o b rem  vodotoku Rinže lahko pr
oizvedla okoli 20 KW električne energije . Zal pa  Rinža 
nima s ta lne  vode, tako se  na  to moč ni m oglo z a n e s 
ljivo računati .

Na takra tno  e lektrarno je bilo priključenih tudi 24 
večjih te r  manjših  obrtnih delavnic, ki so  imele 
e lektrom otorje  za  pogon  različnih strojev. Iz sezn am a  
lastnikov teh delavnice je razvidno, da  je bilo dve tretji
ni slovenskih imen, en a  tretjina pa  nemških.

Zaradi teh obrtno-industr i jskih delavnic je bilo 
p o trebno  obratovati  z e lek trarno  tudi podnevi in ne 
sam o  ponoči  z a  razsvetljavo. Podnevi pa  e lek tra rna  ni 
bila dovolj ob rem en jena ,  po nekaterih  podatkih le 
polovično. Zaradi večje ekonom ičnost i  ter  s ta lne  
po trebe  vzdrževati e lektrično omrežje  pod napetost jo ,

In kako je bilo 19. nov em b ra  1896, ko je v Kočevju 
zasvetila e lektrična  luč, po vodovodnih  ceveh pa  prite
kla voda?

N edvom no je bil to velik d o g o d e k  za  m esto,  zato  je 
bila prirejena s lovesnost ,  kot se  za  take  prilike s p o d o 
bi. Vsem po m em b n im  m ešča n o m  Kočevja, Ljubljane 
in drugih krajev so  za otvoritveni dan poslali  vabila s 
p rogram om . Slavje s e  je  pričelo  na  p redvečer  z ig
ranjem godbe .

Iz vabila, ki g a  v originalu hrani Kočevski mestni 
muzej,  je razviden naslednji  spored:

Ob  6. uri budnica ,  ob  9,20 spre jem  gostov na želez
niški postaji , ob  11. uri s lovesna  otvoritev z og ledom  
objektov, o b  13. uri v hotelu T rst  s lavnostno  kosilo, ob 
20. zvečer  pa  koncert  v hotelski dvorani. Vabilu je bilo 
priloženo tudi poročilo  o  poteku gradn je  električne 
cen tra le  kakor tudi vodovoda. Izvedba je bila z au p an a  
g ra d b en e m u  podjetju  Carla  Greinitza iz Gradca .  O r
ganizacijo  g radn je  je vodil deželni inženir Franz Vick. 
Navedenih  je  bilo tudi nekaj glavnih tehničnih  po 
datkov: dolžina e lek tričnega  omrežja  je bila 4 km, 
vodovoda  4,5 km, e lek trična  razsvetljava je bila o b s e 
gala  sk u p n o  700 žarnic  po 16 sveč moči, tokovodniki 
pa s o  bili 8-milimetrski.

S tro jn ica  je imela 412 kvadratnih metrov površine. 
Prostori  so  bili ločeni za  parni stroj, pa rno  posodo,  
akumulatorski  prostor,  k ljučavničarsko delavnico.
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je bila od 17. do  1. ure  v obra tovanju  tudi e lektrarna 
Z ag a  z d inam om  moči 28 KW. Ta e lektrarna je  bila last 
m es tn e  p rem ožen jske  uprave. Med 1. in 5. uro pa  so  za 
razsvetljavo vključevali akum ula to rske  baterije,  ki pa 
so  s labo oskrbovale  m es to  z elektriko. Zaradi 
iztrošenosti  je nap e to s t  kmalu po obremenitvi padla  
od 150 na 80 V. Z ato  so  ob  8. uri sp e t  pognali  diesel 
motor, ki pa  zaradi nepo lne  ob rem enitve  ni bil 
ekonom ičen .

Za  izboljšanje osk rbe  m es ta  z električno energijo  je 
m es tna  o bč ina  zato  pred lagala  naslednje:

Pridobiti  je t r eb a  d ru g e g a  s ta lnega,  bolj ek o n o 
m ičnega  proizvajalca ter  dobavitelja električne e n er 
gije za  č as  obra tovanja  od  1. do  17. ure  ali pa  nabaviti  
drugi,  manjši  diesel  stroj za  obra tovan je  v č asu  m anjše  
obrem enitve  in porabe. Varianta je  bila nabaviti tudi 
nove večje akum ula to rske  baterije, toda  zaradi d rage  
investicije je  ta  p red log  odpadel .  R acionalnos t  je bila 
iorej takra t  zelo pom em bna .

Zadovoljivo količino e lektrične energije  je imel ta 
krat tudi rudnik p rem o g a  Kočevje. Rudnik je  upravljala 
p rem o g o k o p n a  d ružba  Trbovlje. Električni tok iz te 
e lektrarne pa  je bil izmeničen. Zaradi p reh o d a  z 
e n o sm ern e g a  na izmenični tok bi bilo p o treb n o  zam e
njati vse s tro je  in apara te ,  obnoviti  o b s to ječe  in do tra 
jano  električno napaja lno  omrežje, ki je bilo v ob ra to 
vanju že  celih 34 let. To bi bil zelo velik strošek. Po o c e 
ni takratnih podjetij, ki bila s p o s o b n a  to  preurediti ,  bi 
bila c en a  1,250.000 din. P o n u d b o  so  dali S iem en s  in 
škodov i  zavodi.

S tem bi se  m es tna  do tra jana  e lektrična mreža 
modernizirala in za  daljši č a s  uredila.  Ugotovljeno je 
bilo tudi, da  bi bila taka  preureditev  e k o n o m sk o  zelo 
upravičena. Predlog je bil za to  po s to p o m a  realiziran.

Koliko električne energije  so  takrat proizvedli ter  po 
kakšni ceni?  Leta 1929 je bilo p roizvedeno 140.902 
kWh, za tisti č as  zelo  veliko. C e n a  pa je bila za  razsvet
ljavo 4 din, za  obrt  pa  2 din z a  kWh. Po  izde lanem  ter 
pred loženem  rentabili tetnem računu  pa je bila cena  
prenizka. Sprejeli so  predlog za povišanje. Koliko č asa  
je ta  c en a  veljala, ni podatkov, zago tovo  pa zelo dolgo.

Vse navedeno  je bilo n ap isano  v poročilu, s e s 
tavljenem v Kočevju 28. maja 1930. Žal podpisi  priso
tnih niso čitljivi.

Drugi zapisnik, ka te rega  original prav tako hrani 
mestni muzej,  se  n a n aša  na  ocenitev vrednosti  elektro 
naprav, p redvsem  elektro motorjev med m estno 
o bč ino  ter  KDE — Kranjsko deže lno  elektrarno.

Pri tej cenitvi so  sodelovali kot člani komisije takra
tni strokovnjaki in uslužbenci KDE in m es tne  občine. 
Ocenjevali so  stroje in apara te ,  katere  bi lahko prodali, 
z izkupičkom pa kupili novo uporablj ive stroje za  izme
nično napetost .  Ocenitev  je bila v procentih, ti pa so  
g lede  na iz trošenost  znašali od 10 — 60 procen tov  
vrednosti novih strojev. Zaradi p reh o d a  na izmenični 
tok je bilo po trebno  zamenjati  tudi vse števce,  medtem  
ko bi se  gospodinjski aparati , kot so  kuhalniki in likal
niki, uporabljali  š e  naprej, dokler  ne  bi pregoreli. 
Kranjske deže lne  e lektrarne pa  so  imele nam en  v teku 
e n e g a  leta zamenjati  vse  p regore le  aparate .

Kot zanimivost naj omenimo, da  s ta  takrat bila v rabi 
tudi dva bojlerja, lastnika s ta  bila Marta H oenigm an in 
Ferdinand Perz. Prvi je bil 30-litrski in izdelek tovarne 
S iemens, drugi pa, 75-litrski, izdelek firme Bregenz. 
Naj om en im o  še  nekaj lastnikov, ki so  imeli aparate:  dr. 
Roethel — apara t  za  višinsko so n c e  (obsevanje) 
znam ke  Henkel, g. Pu tre  — apara t  za  trajno ondula-  
cijo. V cerkvi je bilo p o trebno  zamenjati  e lektrom otor 
za orgle, nadalje  vse žarnice.  G. Pavličku pa je komisi
ja svetovala, naj obdrži elektrom otorje  za istosmerni 
tok, ker so  ti bili že  prirejeni za  enostavno  regulacijo 
obratov, p o treb n o  je bilo le montirati pretvornik.

FRANC JERAJ

PAVLIHOVA 
PRATIKA 
1987

v prodaji povsod 
po naši deželi

Delavski svet DO MERCATOR-PRESKRBA, 
trg. podjetje na debelo  in drobno, p.o., 
Krško,

dela in naloge
razpisuje

direktorja delovne organizacije
Poleg splošnih pogojev morajo kandidati izpolnjevati 

še naslednje pogoje:
1. a) da imajo višjo šolsko izobrazbo in vsaj pet’ let 

delovnih izkušenj na vodilnem delovnem mestu v 
trgovini,
b) da imajo srednješolsko izobrazbo ekonomske 
smeri in najmanj deset let delovnih izkušenj na vo
dilnem delovnem mestu v trgovini,

2. da so moralno in politično neoporečni,
3. da predložijo program razvoja delovne organizacije,
4. da izpolnjujejo pogoje po 511. členu ZZD.

Kandidat bo imenovan za 4 leta.
Kandidati naj pošljejo pismene prijave s potrebnimi 

dokazili o izpolnjevanju pogojev v 15 dneh po razpisu na 
gornji naslov z oznako »za razpisno komisijo«.

O imenovanju bodo kandidati pismeno obveščeni naj
kasneje v 30 dneh po poteku razpisnega roka.

952/46-86

OBVESTILO
Dne 15. 11. 1986 bodo spremenjene klicne številke 

telefonskim naročnikom avtomatske telefonske centrale 
Kostanjevica na Krki.

Nove številke so objavljene v Telefonskem imeniku 
1985/86 v oklepajih ali pa jih dobite v službi telefonskih 
informacij 988.

Podjetje za ptt promet 
Novo mesto

Industrija pletenin INPLET p.o. 
Dolnje Brezovo 34, 68290 Sevnica 
Slovenija

Na podlagi sklepa DS DO Inplet bo dne 25.11.1986 ob 
12. uri v prostorih DO Inplet

JAVNA PRODAJA
1 kompresorja (z elektromotorjem in rezervoarjem)
tipa MK — 1010
IZKLICNA CENA: 558.169,- din
10 svetilk v »S« izvedbi
IZKLICNA CENA: 15.000,- din za kom.
Ogled na dan prodaje 25.11.1986 od 10. do 12. ure. Poten
cialni kupci plačajo 10% varščine od izklicne cene pred 
pričetkom licitacije. Prometni davek plača kupec. Kupec 
mora kupljeno plačati in prevzeti v roku 3 dni. Kasnejših re
klamacij ne upoštevamo. Informacije po telefonu 068/88- 
370 int. 20, 24.

948/46-86

M ercator-Agrokombinat Krško — 
TOZD POLJEDELSTVO-MESO 
KOSTANJEVICA

na podlagi sklepa komisije za delovna razmerja

objavlja prosta dela in naloge 
v DE farma prašičev v Pristavi:

1. vodja čistilnih naprav
2. vratar — čuvaj.

v DE Klavnica v Kostanjevici:

3. čiščenje  poslovnih prostorov 
in pom ožna dela v DE
Delo se združuje za nedoločen čas, s polnim delovnim 
časom. Poskusno delo traja 3 mesece.
Pogoji:
1. KV ključavničar ali poklic druge ustrezne smeri in 1 
leto ustreznih delovnih izkušenj,
2. osnovna šola, izpit za ravnanje z orožjem, gasilski 
tOČdj,
3. osnovna šola.
Kandidati naj pošljejo pisne prijave z dokazili o izpolnje
vanju pogojev na naslov: Mercator-Agrokombinat 
Krško, CKZ 52, v osmih dneh po dnevu objave razpisa. 
Kandidate bomo o izbiri obvestili v 30 dneh po preteku 
prijavnega roka.

946/46-86

i n t e g r a l

KOM,s | j a  ZA DELOVNA RAZMERJA 
INTEGRAL DO EUROTRANS
objavlja
prosta dela in naloge

4

KV AVTOKLEPAR — 2 delavca
POGOJI: poklicna šola 
1 — 2 leti delovnih izkušenj
Dela in naloge se opravljajo v enoti Goriča vas pri Ribni
ci — mehanična delavnica.
Kandidati naj pošljejo pisne prijave z dokazili o izpolnje
vanju pogojev v 8 dneh po objavi razpisa na naslov: 
INTEGRAL DO EUROTRANS 
Seškova 15
61310 RIBNICA 945/46-86

priloga dolenjsk
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SPET
PREVERT

J a c q u e s  Prevert  (1900 — 1977) 
velja za n a jpopu la rne jšega  f ranco
sk eg a  pesn ika  v 20. stoletju.  Zanj je 
tudi pri n a s  veliko zanimanja,  še  
posebej  od  zače tka  sedem dese tih  
let, ko je v s lovenskem  prevodu 
prvič izšel v knjižni izdaji. Takra t  je 
njegove pesmi ponašil in pesnika 
predstavil s študijo  neutrudni  pre- 
sajevalec iz f rancoske  poezije  J a n 
ez Menart.  Knjiga je izšla v znani in 
priljubljeni zbirki Lirika, a  je kmalu 
pošla. Ker zanim anje  za Preverto- 
vo poezijo potem  ni nič usahnilo, 
kvečjemu je naraslo ,  predvsem  pri 
mladih, je bilo pričakovati,  da  se  bo 
skoraj pojavil ali pona tis  M enarto
vega izbora ali povsem nov izbor v 
novi prepesnitvi,  ki bi Preverta  nek 
oliko d ru g a če  predstavil s loven
skim ljubiteljem poezije. Dočakali 
sm o d ru g o  in o tej knjigi sm o  se  tu 
di namenili  napisati nekaj besed.

Prevertove pesmi be rem o  zdaj v 
prevodu in izboru Aleša Bergerja,  
knjigo z naslovom Barbara  pa je  iz
dala  Mladinska knjiga v svoji novi 
zbirki Odisej,  v kateri s ta  izšli še  
knjigi Hobit Y. Tolkiena in Canek E. 
Gomeza. V tej izdaji je okoli 60 pe 
smi, in kot razberem o iz preva
jalčevega sporočila ,  so  u p o š te 
vane vse  Prevertove knjige razen 
druge  posm rtne.  Največ pesmi je 
vzetih iz zbirke Beseda.  Vsekakor 
je Prevert  s lovenskem u bralcu z 
Barbaro bolj celostno predstavljen.

t i r n i m

J a c q u e s  Prevert  je razvijal svoj 
tip poezije. Nekateri poznavalci 
pravijo, da  s e  je zelo približal est-  
radnem u načinu pesn jen ja  in da 
pravzaprav od tod  izvira njegova 
to likšna popularnost.  Morda je  to 
res, vendar  je t reba  tudi dodati ,  da  
je Prevertov tip pesmi očarljivo 
neposreden ,  kar se  da  kom unika
tiven. Kajti Prevert  je pesnik n ežn e 

ga, skoraj k rhkega  upiranja vsemu 
v življenju, pesnik, ki s e  n en eh n o  
išče in utemeljuje v humanist ičnih  
vrednotah ,  karkšne  so  blizu zlasti 
mladim. Te  v rednote  so: ljubezen, 
spoš tovan je  življenja, sočloveka, 
obču tek  za  d ro b n e  stvari, za  tisto, 
kar je nekako  odrinjeno. Primer: 
»Jejte  na travi (pom ujaj te  se) ni 
da leč  č a s  (ko bo trava mulila po 
vas«. Kaj ni to kot iztrgan košček 
življenja? In Prevert  je znal za jem a
ti iz njega, prodreti skozi š e  tako 
d ebelo  skorjo do  sredice .  Knjiga, ki 
jo bodo  bralci z veseljem vzeli v 
roke, je oprem ljena  s Prevertovimi 
ilustracijami. Saj se  je znal pesnik 
izražati tudi z likovno, govorico.

I. ZORAN

EROTIKA
VREMAH

Š e  ed en  od avtorjev, ki so  
prvenec  izdali v okviru P esn iškega  
a lm a n ah a  mladih (1982), se  je zdaj 
predstavil s  sam o sto jn o  knjigo. To 
je  Brane Mozetič, pesmi pod na 
slovom Modrina dotika  pa mu je 
natisnila  Mladinska knjiga v zbirki 
Po ta  mladih.

Mozetič je eden  tistih predstav
nikov m lade s lovenske poezije, ki 
svoje s tihe  vklepajo v pravilne pe
sniške oblike, v kitice in rime, in se  
zavoljo t eg a  zdi, da  se  vračajo h 
klasicizmu. P ouda r jam o  pa, da  
s a m o  na  prvi pogled, saj s o  njihovi 
verzi v resnici izpisani s  pre tanje
nim obču tkom  za gradnjo.

Modrina dotika je izrazit primer 
t ak šn eg a  načina  pesnjenja.  Še  več, 
ob  branju te  poezije se  utrjuje 
spoznanje ,  da  je pesnik hote, na
č r tn o  uporabil  p re izkušeno pot in 
dokazal,  kar je trdil že  Goethe: da 
je  m oč novo vino piti tudi iz stare  
čaše .  Ne nazadnje  pa  je tudi res, da  
je prišel pesnikov svet tako  še  bolj 
do  izraza.

V tem s rečn em  sožitju oblike in 
vsebine upesnjuje jo  Mozetičevi ve
rzi neko l jubezensko skušnjo,  ki iz
haja  skoraj izključno iz telesnosti,  
iz dotikanja s  telesi,  harmonije ali 
d isharmonije  pri tem, iz ljubezni 
torej, ki s e  hrani z bolj ali manj inte
nzivnim uživanjem.

A to ni skladna, s rečn o  dopoln je
na erotika, tem več  zaga tno,  z ne 
kakšno  tem no  g rešnost jo  zazn a 
movano te le sno  srečevan je  in st i
kanje  partnerjev, kakor je že  bilo 
z ap isano  ob tej knjigi. »Naj ljubiva 
s e  š e  tako  goreče ,  bled (m eglen  je 
dan,  srci težki, brez) spominov, up
anja  — brez krvi«, pravi pesnik. 
Erotiko, ki je silovita, n e o d rešen a  
in tudi pogubljiva, u b esed u je  z vso 
prizadetostjo,  pa  tudi z veliko

jezikovno
gibkostjo.

kulturo in oblikovno

brane mozetič

Zbirka Modrina dotika je prej ko 
slej knjiga, ki ne  bo os ta la  brez 
bralcev. Predvsem  zato  ne, ker ima 
kaj povedati.  Pa  tudi zato, ker por
o ča  o izkušnji, ki so d o b n e m u  
človeku ni tuja. Če  ni taka izkušnja 
celo po istovetena  z bralčevo.

I. ZORAN

JOŽEF n.
Jo že f  H., revolucionar po božji 

milosti. Tako  je naslovljena knjiga 
(v prevodu Vitala Klabusa je izšla 
kot 55. zvezek zbirke Veliki ljudje 
pri založbi Obzorja),  s  katero se  je 
Hans M ag en sch ab  uvrstil med 
številne življenjepisce velikega av
str i jskega cesar ja  izpred dveh 
stoletij.

J O ® « -

iz izložbe
KNJIŽNI ŠOPEK 
ZA ROJAKE 
PO SVETU

Klic daljnih svetov, ki sta ga dostikrat ojačala tu
di lakota in trdo življenje, je prenekaterega Sloven
ca zvabil ali odgnal v tujino. T oliko naših ljudi je za
pustilo rodno zemlji, da bi lahko govorili kar o ne
kakšni tretji Sloveniji, ki ob matični v Jugoslaviji in 
etnični ob mejah slovenske države ne predstavlja 
sicer slovenskega ozemlja, marveč del našega na
roda, raztepenega po svetu. To so naši izseljenci v 
Ameriki, Kanadi, Argentini, Avstraliji in drugod, 
kjer so si njihovi dedje in očetje, babice in matere 
ali pa že tudi kar oni sami poiskali svoj kos kruha in 
našli drugo domovino. Ta tretja Slovenija ni po
vezana s cestami, ne križajo je reke, ne povezujejo 
planjave in doline ne gore in gričevja, marveč jo v 
skupnost spletajo stara izročila, slovenstvo kot 
zavest in kultura. Knjige, časopisi, revije, izročila, 
to so njihove ceste,njihove reke in gore, planjave in 
doline. Kultura, razumljena v najširšem pomenu 
besede, je ozemlje tretje Slovenije. Od teh dni je 
malce bogatejša, in sicer za tri knjižne novosti.

Slovenska izseljenska matica je med rojake po 
svetu pred kratkim poslala tri knjige: Slovenski 
koledar '87, pesmi Anne Krasne in v sodelovanju s 
Prešernovo družbo še malo znano zgodbico Loui- 
da Adamiča Lucas, kralj Balukov.

Slovenski koledarje že tradicionalna vsakoletna 
publikacija, in združuje izročilo nekdanjega 
slovenskega Družinskega koledarja, ki je dolga le
ta izhajal v Ameriki, ter aktualnega glasu iz domo
vine. Koledar je uredil Jože Prešeren tako, da je 
ohranil pestrost vsebine, hkrati pa obdržal 
potrebno raven seznanjanja izseljencev z doga
janjem v domovini in lastnimi vprašanji in proble
mi. Kot običajno koledar uvaja koledarski del, ki je 
tokrat popestren z barvnimi fotografijami sloven
skih mask, na kratko pojasnjenih za vsak mesec 
posebej. Osrednji del koledarja prinaša vrsto zani
mivih prispevkov, od kritičnega, a poštenega 
uvodnega prikaza razmer v domovini izpod peresa 
V. Žaklja, Kmeclovega eseja o doživetjih med avsfr> 
ralskimi Slovenci, Kreftovega razmišljanja o 
jugoslovanstvu, Vospernikeve študije o slovenski 
gimnaziji v Celovcu do odlomkov iz Lesarjeve 
knjige o slovenskih kozolcih, odlomkov iz šmitko- 
ve raziskave o Slovencih po svetu in praktičnih na
svetov, kako sešiti slovensko narodno nošo 
(priložene so celo krojne pole).

Drugi del koledarja ima vsebino ubrano na temo 
Slovenci po svetu in tu bi opozorili predvsem na za
nimivo študijo Majde Kodričeve o ameriškem »to- 
pilnem kotlu«. Sledi literarni almanah, ki prinaša 
pesmi in prozo slovenskih izseljenskih literatov, 
nato pa še angleški del koledarja, namenjen 
predvsem tistim rojakom, ki slovenske besede niso 
več vešči. Skratka, zanimiva knjiga, ki jo bo lahko z 
zanimanjem prebral ne samo Slovenec na tujem, 
temveč tudi ta, tu bivajoči, a morda za slovenstvo 
manj občutljiv in odprt.

Zavzeta slovenska kulturna delavka med ameri
škimi Slovenci Anna Praček-Krasna se rojakom 
predstavlja s pesniško zbirko Pesmi izseljenke, v 
kateri je zbranih več njenih slovensko in angleško 
napisanih verzov. Z njimi razgrinja pred bralcem 
izraziti izseljenski svet razmišljanja in doživljanja, 
ki ga pač najgloblje označuje pripadnost dvema 
domovinama in usodna razpetost med starim in no
vim življenjem. Kot dolgoletna urednica slovens
kega časopisa Glas naroda (izhajal je 7 desetletij v 
ZDA) in kot zavzeta pobudnica ohranjanja 
slovenske narodne zavesti med ameriškimi Slove
nci s pesniško zbirko na plemenit način ohranja 
svoje poslanstvo.

Zanimiva je tudi zgodbica, doslej le malo znana, 
s katero se Louis Adamič predstavlja v čisto literar
ni luči, kot pisec globoko pomenskega besedila, 
aktualnega tako danes, kot je bilo včeraj. V zgodbi
ci o Lucasu, kralju Balukov, se namreč skrivajo 
svetovni odnosi med bogatimi in revnimi, razvitimi 
in nerazvitimi, medtem ko je Adamič v liku 
pripovedovalca Webra »izrisal« svoj psihološki pa 
tudi fizični portret«, kot je v kratki spremni besedi 
zapisal prevajalec Tine Kurent. Zgodbo je bogato 
ilustriral Marijan Amalietti. Lucasa bodo radi pre
birali otroci, a tudi odraslim bralcem bo knjiga 
polno spregovorila.

M. MARKELJ

Za razliko od drugih M ag en sc 
hab  v osp red je  pripovedi ni pos ta 
vil razsežnosti  bu rn eg a  obdob ja  
Marije Terezije, da  bi na to  kot s a m 
oum evne  prikazal skrajnosti druž
benih sp rem em b, za  katere se  je 
zavzemal Jože f  II .in  jih v kratkem 
desetletju  cesarjevanja  veliko tudi 
udejanil. V sred išču  zgodovinarje 
ve pozornosti  je tokrat c e sa r  kot 
človek, z dobrimi in slabimi last
nostmi,  in o takem  cesar ju  je 
M a g en sch ab  podal tolikanj doslej 
zastrtih dognanj,  da  se  je po  izidu 
knjige, m očn o  razmahnilo razpra
vljanje o  pojavnosti  in dejavnosti 
moža, č igar vpliv na u so d o  sredn je  
Evrope je nesporen.

M ag en sch ab  je Jožefovi življenj
ski poti sledil, kakor jo izpričujejo 
preverljiva dejstva, poslužil se  je 
tudi neobjavljenih pisem, kjer pa 
mu je vseeno  zmanjkalo podatkov, 
si je pom agal  s  pisateljsko pronic
ljivostjo. A pripoved ni roman, 
tem več iz kratkih poglavij s e s 
tavljen mozaik osebnost i  moža, ki 
je bil poln nasprotij,  m es tom a  celo 
dokaj tragična  figura. Iz takega  
zo rn eg a  kota M agenschab  presoja 
Jožefova  dejanja, od  številnih 
vojskovanj do  raznotere  p reo b 
razbe tak ra tne  avstrijske družbe. 
Jože f  II. je nam reč  korenito sp re 
menil p o d o b o  cesarstva,  toda  ne 
kot širok demokrat,  am pak izključ
no kot razsvetljen fevdalni vladar, 
ki je prisegal na  razum in se  opira 
na silo.

Jožefovih reformnih dejanj je bil 
deležen tudi slovenski živelj. Kaj se

je tedaj dogajalo  na S lovenskem, je 
v dodatku k M agenschabovem u 
besedilu p o d ro b n o  razčlenil Vasilij 
Melik, ki trdi: »Za S lovence  je bi 'a 
d o b a  Jože fa  II. čas, ko s e  je posla
vljal srednji vek, čas, ko se  je z ač e 
njala m oderna  doba.«

D. RUSTJA

DOMOVINA 
JE ENA

Običajna  predstava  o  našem  na
rodnoosvobodilnem  gibanju in b o 
ju osta ja  pri dogajan ju  na  dom ačih  
tleh, poznavanju sovražnikovih ofe
nziv, slavnih partizanskih enot,  raz
g ibanem  delu Osvobodilne  fronte 
in domiselnosti  ustvarjalcev nove 
oblasti, partizanske industrije, ba 
nčniš tva ipd. Vendar je narodno-

O b č in s k i p ih a ln i o rk e s te r T rebn je  
s o d i m ed  b o ljše  g lasbene  o rke s tre  na 
D o len jskem . Za svo je  k u ltu rn o  p o 
s la ns tvo  so  T re b a n jc i d o b ili že š tev ilna  
d ru žbe na  p riznan ja , g o d b e n ik o m  pa 
p ravzap rav  na jveč p o m e n i to, da jih  
l ju d je  p o v s o d  ra d i po s luša jo . To se je  
p o trd ilo  tu d i o b  le to šn je m  treba n jskem  
o b č in ske m  p ra zn iku . O rke s te r ga je  
o b o g a til z  iz jem no  lepo  s p re je tim  in  
k a ko vo s tn im  s la vn o s tn im  kon ce rtom , 
s ka te rim  so p o č a s til i 60 -le tn ic o  tre 
b a n jske  godbe. O sm ero  o rke s tro v  iz 
D o len jske , Posavja in  H rva tske  je  
d ru ž n o  s T re b a n jc i p o s k rb e lo  za 
p r is rč n o  k u ltu rn o  dož ive tje . V čas tnem  
o d b o ru  so  b il i s k o ra j vs i n a jv id n e jš i 
g o s p o d a rs tv e n ik i in  p o lit ik i z  žup a n o m  
N a ce tom  D ežm anom  na če lu , ka r  
p o m e n i svo jsko  p r iz n a n je  tre b a n jsk im  
g o db en ikom .

P o b u d o  za us ta nov ite v  treban jske  
p ih a ln e  g o db e  je  le ta  1926 d a l g o s t il
n ič a r F ranc  G o d n ja v e c iz S ta re g a  trga, 
k i je  b i l tu d i p rv i p re d s e d n ik  godbe, 
p rv i ka p e ln ik  pa je  p o s ta l B a rd o rfe r iz 
N ovega m esta. Po p rip o ve d o va n ju  
danes že p o ko jn e g a  us ta nov ite lja  
g o d b e  V iljem a G odn javca  je  b ila  g o d 
ba u s ta nov ljen a  že le to  p re j in  na j b i 
im e la  17 č lanov, toda k e r so  g o d b e n ik i 
d o b ili p rve  u n ifo rm e  le ta ■ 1926, š te je jo  
ta da tum  za ro js tv o  treba n jske  godbe. 
S ta ln ic o  v n je n i z g o d o v in i je  p re d s ta 
v lja l m a lt tro b e n ta š k i zbor. V od il ga je  
A n to n  H ren  st., de lo va l pa je  p o d  
o k r ilje m  treba n jskega  gas ilske ga  d ru š 
tva.

Šele le ta  1938 je  zam ise l o g o d b i 
p o n o v n o  oživela . Z as lu ge  za to  je  im e l 
te d a n ji tre b a n js k i dekan  Ivan Tom ažič, 
k i je  n a b a v il inš tum en te . G odbo, š te la  
je  17 m ož, je  v o d il o rg a n is t M  ar* in  U la-

SKOZI VIHRE
ga. V n je j so  b il i tu d i č la n i b ivše trške  
g o db e  in  trobe n taške ga  zbora.

Na o b z o rju  so  se že  k o p ič il i č rn i 
o b la k i in  na po ve d o va li vo jno  vihro. 
G odba je  u tih n ila , sa j so  g o d b e n ik o m  
na e n i o d  va j ita lija n s k i v o ja k i z a p le n ili 
vse inš tum en te . M ed  vo jno  so p a d li 
š tir je  č la n i: F ranc  U dov ič , Jan ko  Uhan, 
Ivan Z u p a n č ič  in  F ranc Šuštar. Po d ru 
g i sve to vn i v o jn i je  godba  ve liko  n a s to 
pala, za ka r im a jo  na jveč zas lug  p o d je 
tn i M a rtin  U laga in  oba A n to n a  Hrena, 
s ta re jš i in  m la jš i.

N ovo  p o m la d  je  treban jska  godba  
dožive la , ko  je  p o s ta l n jen  d ir ig e n t 
Jože  Perpar. Z n a l je  lepo  ra vn a ti z l ju d 
m i, za to  so  ga im e li vs i rad i. C e lih  deset 
le t je  b i l d ir ig e n t, n je g o v  m la d o s tn i 
p o le t je  d a ja l pe ča t godb i, toda  tu d i on  
se je  ko t p o p re j U laga p rese lil, in  
g o d b e n ik i so  spe t o s ta li b rez ka p e ln i

ka. Za k ra jš i čas je  p o s ta l s tro k o v n i vo 
d ja  g o db e  F ranc  Zakra jšek, je se n i 1964 
pa je  p re vze l ta k t irk o  Jože  Teršar. B il je  
ze lo  na da rjen  in  s tro ko vn o  podkovan , 
sa j je  o b v la d a l vse go db en e  in š tu m e n 
te. Z  ve liko  vnem o in resn os tjo  se je  lo 
t i l  dela, za go db en e  p o tre b e  o rg a n iz i
ra l g lasb eno  šo lo  in  že p o  do b re m  le tu  
g lasb eno  o p is m e n il p re c e j m la d ih  
fan tov, k i še danes p re d s ta v lja jo  je d ro  
godbe.  v

O rgan izac ijsk im  sposobnostim  p re d 
sedn ika  g o d b e  N aceta  š k o d e  g re  za
hvala, da po  Teršarjevem  o d h o d u  g o d 
ba n i razpad la. Š koda je  usm e ril 
orkeste r, p lo d o v i na črtn eg a  de la pa so  
se km a lu  pokaza li. O rkes te r je  n a s to 
pa l tu d i do  šes tdese tk ra t na leto, p o d  
o k rilje m  o rkes tra  je  zače la d e lo va ti 
m la d in ska  godba, k i jo  je  vo d il Ivo  Ra- 
nč iga j. Jesen i 1973 je  d ir ig e n ts k o  pa 

lic o  p re vze l p ro f. Ivo M atoš, k i je  še 
z d a j d ir ig e n t treban jskega  orkestra .

U re je n i o d n o s i z g lasbeno  šolo, 
ka te re  p re d s to jn ik  je  b i l d ir ig e n t Ivo  
M atoš, so z a g o ta v lja li s ta ln o  p o m la je 
vanje orkestra . Po nepozabnem  p ra z
n o van ju  z la tega  ju b ile ja  o rkes tra  le ta  
1976, na ka te rem  je  sod e lova lo  deset 
orkestrov, m ed  n jim i tu d i g o d b e n ik i iz  
S andrika  na S lovaškem , je  p re d se d n ik  
Š koda že le l m la jš im  g o d b e n iko m  p o 
ra z d e lit i b rem ena voden ja  in  u p ra v lja 
n ja  orkestra . N acetova p r ilju b le n o s t in  
sp o sob no s t je  b ila  to likšna , da n o v i 
pre d se d n ik  sprva n i b i l izvo ljen , kočn o  
pa je  sep tem bra  1977 le p revze l 
vodstvo  M itja  P rija te lj. M la do s tn a  zag 
na no st je  nado m es tila  p o m a n jka n je  o r 
g a n izac ijsk ih  izku šen j in o rke s te r je  
p o d  M atoševo ta k tirk o  in P rija te ljev im  
pre dse dn ikova n je m  km a lu  po s ta l ne  le 
ena na jp rizadevne jš ih  k u ltu rn ih  s k u 
p in , tem več tu d i ena na jveč jih . P rof. 
M atoš je  zna l m la d im  v g lasb en i š o li 
v c e p iti ljubezen  do  g lasbe in  o rke s te r  
se je  š te v ilčn o  ze lo  okrep il. Danes im a  
44 go db en ikov , p re d  le ti pa  so  k u p ili tu 
d i 30 no v ih  ins trum en tov .

O b č in s k i p ih a ln i o rke s te r T rebn je je  
s k u p a j z g lasbeno  šo lo  in  k u ltu rn o  
s k u p n o s tjo  s k le n il p o g o d b o  o s o fin a n 
c ira n ju  šo ln in e  za m lade  godben ike , 
n o v i p re dse dn ik  o rkes tra  F ranc Jevn i- 
ka r pa je  uspe l s pobudo , da so p r i 
g la sb e n i š o li o d p r li odde lek  flavte  in  
to lka l. S tebe r g o db e  so član i, p re d 
vsem  p iha lc i, k i j ih  je  vzg o jil Ivo  M atoš.

»Vsi č la n i so  z dušo  in te lesom  za  
orkester, ve liko  p ros tega  časa ž rtv u je 
jo , n ič  n i p lačano. V o rke s tru  im am o  
akadem sko izob ražene  člane, delavce, 
km ete  in o b rtn ik e  in sm o k o t ve lika  
družina,» p ra v i d ir ig e n t M atoš.

P. PERC

osvobodilnimi boj in boj proti fašiz
mu in nacizmu utripal tudi v 
Slovencih, ki so  se  ta  č as  zadrževa
li zunaj meja Jugoslavije , bodisi 
kot nasilno mobilizirani, izseljeni, 
p regnani z dom ov ali kot ubežniki. 
Ko so  bile razmere zrele, so  se  po
vezovali v  tako imenovane preko
morske en o te  NOVJ ali pa  so  se  ak
tivno vključili v protifašistični boj v 
sklopu drugih enot.  Tako so  naši 
prekomorci,  kot so  jim pravili, prišli 
na rodna  tla v urejenih in izučenih 
bojnih e no tah  in u sp e šn o  posegli v 
boje j a  osvoboditev domovin.

O teh eno tah  in najrazličnejših 
oblikah delovanja naših ljudi zunaj 
domovine je bilo napisanih že 
precej knjig in monografij , vendar 
so  že  pošle na  knjižnem trgu in ta 
ko se  je  pokazala  potreba, da  do
bimo zaokrožen prikaz prispevka 
prekomorcev — borcev NOVJ v 
osvobodilni vojni jugoslovanskih 
narodov, v katerem naj bi v 
pregledni obliki prikazali nastanek, 
razvoj in bojni poti prekomorskih 
brigad in drugih eno t  ter  delež, ki 
so  ga  dali naši ljudje v nekaterih 
drugih osvobodilnih  vojskah. To 
nalogo izpolnjuje knjiga Alberta 
Kluna Domovina je ena, ki je  izšla 
pri Partizanski knjigi.

Avtor je znan pisec več zg o d o 
vinopisnih del, ki obravnavajo prav 
to tematiko. Pri pisanju knjig in 
kasneje  si je nabral obilo znanja, 
zbral je nove in nove dokum ente ,  
pričevanja, fotografije  in d rugo  
gradivo, tako da se  je lahko lotil pi
sanja zaokroženega  in doslej naj
bolj popolnega  prikaza te te m a 
tike. Nastala  je zajetna knjiga z obi
lico zanimivih podrobnosti ,  še  
neobjavljenih fotografij in seveda  z 
obsežnim  besedilom, ki pa je 
p reg ledno  in jasno ter  opremljeno 
z ustreznmi opombami, ozn ačb o  
virov in gradiva, abecednim  sez- 
nanom  oseb, omenjenih v knjigi, 
seznam om  krajev in dežel.

O m enim o še, da  je knjiga izšla v 
počasti tev 60-letnice rojstva n jene
ga avtorja.

MiM

priloga dolenjskega lista



Učbeniki

SLOVENSKI 
LETALCI 
LETIJO PO 
SLOVENSKO

Zveza letalskih organizacij Slovenije je izdala 
knjigo »Jadralno letalstvo«. V delu, ki ima 
spoštovanja vrednih 471 strani, je 11 avtorjev, 
strokovnjakov za posamezna področja, razu
mljivo, gospodarno in pregledno povedalo vse, 
kar je treba vedeti letalskemu začetniku, ki bi se 
rad povzpel pod nebo. Seveda pa bo knjigo rad 
in pogosto vzel v roke tudi vrhunski jadralni 
letalec.

Ena od temeljnih značilnosti »Jadralnega le
talstva« je, da je bilo pisano z veliko zavzetostjo, 
navdušenjem in ljubeznijo. Pisci se dela niso lo
tili, kot je v svetu pri teh zadevah navada, zaradi 
honorarja, ampak preprosto zato, ker so želeli, 
da Slovenci vendarle dobimo sodoben letalski 
učbenik. Slovenske letalske literature je namreč 
razmeroma malo, strokovne literature pa z 
izjemo Miheličeve »Meteorologije« iz Ieta1948 in 
Koserjeve »Teorije letenja«, ki je izšla leto 
kasneje, sploh ne premoremo. Zadnji podatek je 
treba rahlo popraviti, strokovne sestavke iz le
talstva objavlja redno revija Krila, ki izhaja že 
dvanajsto leto. 

x Knjiga »Jadralno letalstvo« se začne s po
glavjem Dediščina, ki je, kot ga je označil avtor 
M. Moškon, poskus kronologije jadralnega le
talstva v svetu in pri nas. Naloga je bila (in je še) 
nedvomno težka, vendar ji je bil pisec s pomočjo 
virov ter še živečih ustvarjalcev in poznavalcev 
jugoslovanskega jadralstva suvereno kos.

»Jadralno letalstvo« je predvsem učbenik, 
zato so bolj kot zgodovina pomembna strokov
na poglavja. Med njim i je na prvem mestu teorija 
letenja, letalcu mora biti v zraku ves čas jasno, 
kaj se z letalom dogaja J e  tako tudi v kritičnih 
trenutkih ne bo presenečen in bo pravilno ukre
pal. Zapišemo lahko, da je teorija letenja obdela
na razumljivo in zgoščeno, s pomočjo srednje
šolske matematike in fizike je, letalci so trmasti 
fantje, sorazmerno lahko premagljivo.

Poglavje o gradnji jadralnih letal bi morda 
kakšen drug uredniški odbor skrajšal, stik jad
ralcev z gradnjo letal namreč ni več tako 
neposreden, kot je bil še v bližnji preteklosti. 
Nedvomno pa dobro znanje o jadralnih letalih, 
njihovi opremi in gradnji lahko le koristi, saj v 
jadralnem letenju še bolj kot v drugih športih ve
lja, da ni uspeha brez primernega znanja o »ki- 
šti«, kot letalci še vedno pravijo enemu najbolj 
elegantnih izdelkov sodobne tehnike. Pisec po

GORA Ml JE
DAJALA
KRUH

V teh hladnih jesenskih večerih se megla hitro 
spusti nad ravnino in njen spremljevalec mrak že 
v zgodnjih večernih urah pospravi še tiste griče, 
ki so se za nekaj časa še dvigovali nad belo 
megleno odejo. Vas utihne v jesenskem snu in le 
razsvetljena okna v kotanjah in na bregovih dajo 
slutiti, da tukaj še klije življenje. Pri Finkovi Mariji

na vzpetin ici nad Dragovanjo vasjo luč ne ugasne 
dolgo v noč. Enainosemdesetletna ženica, ki sa
ma biva v prostorni hiši, si da opraviti zdaj to, zdaj 
ono, potem pa, ko je ura že pozna, prebira knjige 
in časopise. V njenih letih je spanec redek in zelo 
pozen gost.

Ko se en tak večer oglasim pri njej, jo zalotim 
pri likanju. Zgovorna ženica mi pokaže kup peri
la: »To sem oprala na roke, tako kot sem to delala 
že vsa leta poprej. Saj imam tudi pralni stroj, sin 
gaje pripeljal, pasenespoznam natenovotarije. 
Dokler sem še zdrava in okretna, hvala bogu, 
bom prala kar tako.« In medtem ko vroče železo 
»potuje« sem ter tja po mizi, da v kuhinji prijetno 
zadiši po svežem perilu, pripovedujeMickasvojo 
življenjsko zgodbo.

Rodila seje 1905. leta v Malem Nerajcu. Takrat 
seje pisala Srpšič. Oče je bil menda tam nekje od 
Kostanjevice na Dolenjskem! Vendar ga nikoli ni 
spoznala, saj je bila stara komaj pol leta, ko je 
odšel za kruhom v Amer;ko. Kaže, da se njegove 
sanje o Ameriki nikoli niso uresničile, saj je nekaj 
časa pogosto pisal,'potem pa od njega ne o njem 
ni bilo več glasu. Verjetno se je ponesrečil v 
kakem rudniku. Vsa materina poizvedovanja o 
njem so bila brez uspeha. Tako sta z materjo osta
li sami v veliki revščini. Preselili sta se v Drago
vanjo vas in pričela se je dolga borba za golo 
preživetje. Težko si je danes predstavljati, kaj je 
to pomenilo za polkmečko dekletce z bolehno 
materjo v kriznih časih tam med prvo svetovno 
vojno in po njej. šenakm etijah.kjerjebriozem lje  
in delovne sile dovolj, je bilo življenje trdo, Micka 
pa pravi: »V življenju mi pravzaprav nikoli ni bilo 
lahko niti lepo.«

Skromne denarje, ki sta jih z materjo potrebo
vali za hrano in druge potrebščine, stasi prislužili 
na dva načina: z zbiranjem zelišč in gozdnih 
sadežev ter s tkanjem. M ickaježe zgodaj spozna
la bližnji gozd nad Dragovanjo vasjo ter se potem 
podajala v goro čedalje dlje od doma. Gora, tako 
pravijo domačini širnemu gozdnemu prostrans
tvu, ki se razteza tja do Starega trga in kočevskih 
višav, ji je postajala vse bolj domača in ji je dajala 
zelišč, ki sta jih potem z materjo prodajali vč rno - 
mlju. Gora pa je ljubosumno skrivala svoja bo
gastva in Mickin boj z njo je bil neenak. Najhujša 
je bila v tem kraševnatem svetu žeja. Biti žejen 
sredi gozda, nekaj ur pešpoti od doma, je huda 
stvar. Pa se je tudi temu privadila, sčasoma pa je 
gozd to liko spoznala, da je v njem našla skrivne 
izvire in kotanje, k jerse je lahkoodžeja lazb istro  
studenčnico. »Ker sem bila vedno otovorjena s 
posodami in potem še z zelišči, vode s sabo tako 
daleč nisem mogla nositi,« pripoveduje Micka. 
»Nekoč sem naletela, vsažejna, na kmetijo in pro
sila za vodo. Pa mislite, da so mi jo dali? Pojdi 
nazaj v lozo, pa si jo boš našla, mi je odgovorila 
gospodinja. T udi takšni so bili ljudje včasih.« Naj
huje pa je bilo Micki v globokem gozdu gotovo 
takrat, ko je skoraj padla v kraško jamo, ki jih je v 
gori veliko. Nabirala je zelišča okoli kupa vej, ko 
se je nenadoma pogreznil in obvisela je nad pre
padom, zagozdena med dve skali in brez opore 
pod nogami. Vedela je, da je vsako klicanje na 
pomoč brez smisla, saj na desetine kilometrov 
naokoli ni bilo žive duše. Počasi, z zadnjimi mo
čmi, oprijemajoč se za skromno koreninje pod
rastja, se je le izvlekla iz smrtonosnega objema 
prepada. Ko se je oddahnila in v odprtino vrgla

kamen, se je ta precej časa gluho odbijal od skal
nih sten, potem pa pljusknil v vodo globoko v 
prepadu.

Pozimi, ko ni bilo zelišč, sta z materjo tkali 
platno za rjuhe, prte in brisače. Ko se ga je na
bralo tam od trideset do petdeset metrov, se je 
Micka zopet podalanapot. Pešsejeodpravilana 
kočevsko, hodila od hiše do hiše in tam prodajala 
svoje izdelke. Pravi, da so bile najboljši kupci 
kočevske učiteljice, ki so znale ceniti lične 
izdelke pridnih rok. Zdomaje b ilatudi povečdni, 
vmes pa je prespala pri dobrih ljudeh. Pa tudi 
prenočišče je bilo takrat na kočevskem kartežko 
najti. Ljudje so bili nezaupljivi in so popotnika že 
od daleč nagnali stran s popadljivimi psi. Vendar 
je bila takrat še mlada in ji, če je hitro prodala 
svoje blago, tudi tistih trideset in še nekaj 
kilometrov od Kočevja do doma ni delalo pregla
vic. Huje je bilo takrat, ko je bi la zaradi zastrupitve 
roke v novomeški bolnišnici. Bilo je med vojno. 
Bila je tako slaba, da tudi iz postelje ni smela vsta
ti. Ko pa so Nemci bolnišnico bombardirali, je 
morala kar peš domov.

Lastnih otrok Micka nikoli ni imela. »Šla pa sem 
za hudobno mačeho,« pravi v šali. Možu, ki je 
kmalu umrl, je vzgojila sva.sina. .Ta dva sta že 
zdavnaj zdoma, a jo rada obiskujeta in ji pomaga
ta, kolikor le moreta. Zeto  kaže.daMickinašalao 
hudobni mačehi ne drži. Sicer pa, človek, ki je 
to liko delal, živel v naravi in izkusil to liko gorja, 
sploh ne more biti hudoben. Kose poslovim, miv 
temno noč še dolgo sveti prijazna luč iz Mickine- 
ga okna.

TONE JAKŠE

glavja zasluži posebno pohvalo zlasti zato, ker 
se ni pustil zapeljati resnično bogati graditeljski 
preteklosti, pretežno se je posvetil sodobni gra
dnji jadralnih letal, ki pri nas doslej v učbenikih 
še ni bila obdelana.

Del knjige, ki govori o instrumentih in opremi 
v jadralnem letalu, je vzorno razumljiv in 
obenem tudi jedrnat. Avtor je pravilno domne
val, da mora jadralni letalec znati instrumente in 
opremo predvsem do konca izrabiti. Kako so vse 
te vedno bolj natančne in zapletene zadeve na
rejene, je prej stvar konjičkarstva kot letalstva. 
Nedvomno pravilen pristop.

Poglavje o meteorologiji je, pač glede na 
pomen, ki ga ima ta veda v letalstvu, kar precej 
obširno. Reči pa je treba, da je na 62 straneh, 
kolikor jih  je v omenjeni knjigi posvečenih splo
šni meteorologiji in meteorologiji za jadralne 
pjlote, povedanega precej več in bolje kot v 
prenekaterem debelejšem in bolj ambicioznem 
delu. Podobno velja tudi za sicer kratki poglavji

o navigaciji in sporazumevanju po radiu. Knjiga 
se nato preko važnega in izčrpnega poglavja o 
padalih loteva tehnike pilotiranja. Avtor se je na
loge lotil neposredno, brez »ogrevalnega« fil
ozofiranja, kompaktne in razumljive stavke 
spremljajo zelo nazorne skice.

Enako ali pa morda še bolj pohvalne besede 
gredo pomembnima poglavjema o tehniki jadra
nja in taktiki preleta, s s katerima se knjiga »Jad
ralno letalstvo« konča.

Posebej velja poudariti, da ima vsako poglavje 
v tej knjigi, ki je nedvomno zelo obogatila teh
niško in športno knjižnico Slovencev, tudi sez
nam uporabljene tuje in domače literature. 
Obzorja, ki jih odpira delo, so lahko torej še 
širša.

Hkrati s knjigo pa smo Slovenci prišli še do 
ene dragotine. Knjigo je lektorirala Milena Ces
tnik, učiteljica jadralnega letenja iz Ptuja. Ob 
branju gradiva je Cestnikova, ki je študirala sla
vistiko, prišla na misel, da bi bilo mogoče in

potrebno poleg lepe slovenščine storiti še kaj 
več. Tako je rokopis knjige post J  temelj njene 
diplomske naloge: Slovenski jezik v jadralnem 
letalstvu.

Poleg knjige o jadralnem letalstvu nam je zdaj 
pri roki še slovar slovenskih izrazov na tem podr
očju. Z nekaterimipredlogi in rešitvami se morda 
ne bomo strinjali, vsekakor pa je ponujeno 
dobro izhodišče za nadaljnje delo. Predvsem pa 
za beg od žargona ter hrvaških in angleških iz
razov, ki so na letališčih in med večernimi 
pogovori zelo uporabni, skoraj povsem brez 
vrednosti pa postanejo, ko je treba zastaviti 
slovensko knjigo o letenju in letalstvu.

Stavek in film i za »Jadralno letalstvo« so delo 
Dolenjskega informativnega centra. Tiskala je 

Ljudska pravica. Knjiga je tako rekoč brez napak-, 
ki jih  pripisujemo tiskarskim škratom. V časih, 
ko so se škratje naselili celo v beletristiko veliko 
bolj znanih grafičnih hiš, je to lep uspeh.

M.BAUER



u r NAGRADNA KRIŽANKA

Temeljni sedanji problem 
in naloga je, da bi vsi narodi 
in narodnosti lahko čimbolj 
svobodno izrazili bogastvo 
svoje identitete.

A. KIRN

Naša majhnost nas tudi v 
sedanjem času zavezuje du
hovnim vrednostim.
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Živeli bomo v »pametnih« hišah
Mikroelektronika — ognjišče dom a bodočnosti — Poskusna  »pametna« hiša že 

stoji — Računalnik kliče gasilce ali policijo, ugaša  svetila, odpira vrata...

Nadležni žolčni kamni
Trikrat več žensk kot moških ima žolčne kam ne 

Razkrivanje še  neznanih  procesov tvorbe

NAGRADA 
V BRESTANICO

Izmed reševalcev naše 40. na
gradne križanke je žreb izbral 
N A D O  KOSTEVC iz Brestanice. 
Za nagrado bo prejela knjigo H er
m anna Kestna Jaz, kralj. G re  za 
obsežen zgodovinski rom an o špan
skem kralju  Filipu II., o njegovih 
ženskah, vojnah, o inkviziciji, skrat
ka, av to r podaja  veličastno fresko 
16. stoletja  v Španiji. Nagrajenki 
želimo pri b ran ju  knjige veliko 
užitka.

Rešite današnjo križanko in 
pošljite rešitev najkasneje do 21. 
novem bra na naslov: U redništvo 
D olenjskega lista, G erm ova 3, 
68000 Novo mesto, s pripisom  
K R IŽA N K A  42.

PRG3ŠCE
n T 3 S L 3

»M oram  te le fo n ira ti d o m o v , da  
se vključi bo jler. R ad  bi se po  s lu 
žbi o p rh a l.«  »T elefonira l bom  
d o m o v , d a  v id im , ali je  in š ta la te r  
že p o p rav il p ipo .«  »Z an im a m e, 
ali je  k d o  p riše l, m edtem  ko m e ni 
b ilo  d o m a. Poklical bom  dom ov.«  
T ak o  n ek ak o  se b o d o  ljudje v ra z 
vitem  svetu  čez nekaj leti m enili na 
svojih  d e lovn ih  m estih  ali na  o b i
sku  pri znancih  daleč  o d  d om a. In 
ko  b o d o  o m en ja li klice d o m ov , ne 
bo  v n jihov ih  d o m o v ih  žive duše. 
S  k o m  ali s čim  se b o d o  to rej 
p o g o v arja li in k d o  jim  bo  pove
d a l, kaj se d o g a ja  z d o m o m  v času 
n jih o v e  o d so tn o sti?

O d g o v o r se glasi —  raču n a ln ik .
V elika ra ču n a ln išk a  p o d je tja  se 

o b  sode lo v an ju  štev iln ih  d ru g ih  ta  
čas tru d ijo , d a  bi zavzela še zadn je  
b a r ik a d e  o bm očij, k je r v sem ogo
čni m ik ro č ip  še ni p ro d rl. In ena 
o d  teh  b a r ik a d  je  u re jan je  dom a. 
K o t za trju je jo  s tro k o v n jak i, je  tu  
še o g ro m n o  neizkoriščen ih  m ož
n o sti za k o ris tn o  u p o ra b o  m ik ro 
raču n a ln ik a . G o v o rijo  o tak o  
im en o v an ih  » in te ligen tn ih«  d o 
m ovih.

T ak šen  d o m  p a  n i zgolj v g lavah  
in n a  p ap irjih , m arveč  tu d i že s t
o ji, in sicer gre za h išo , ki jo  je  za 
p o sk u s p o stav il Egil Ju liu ssen , 
p red sed n ik  p o d je tja  In telisys. V 
njegovi novi hiši v bližin i am e
riškega  m esta  D a llas  je  kak ih  
deset m ik ro raču n a ln ik o v , p rek o  
15 k ilo m e tro v  žic in to lik o  video 
k a m e r in zaslonov , d a  bi lah k o  
začel d e la ti tu d i k o t itelevizijsko 
središče. Z  vsem i tem i n ap rav am i 
je  Ju liu ssen  pov ezan  p rek o  te le fo 
n a  in  lah k o  naveže stik  z njim i ali 
iz p isa rn e , jav n e  govoriln ice  ali iz 
av to m o b ila . K o po  te le fonu  pove 
svo jo  šifro , lah k o  zve p rav  vse, k a r 
ga  o  s tan ju  n jegovega d o m a  zan i
m a: k ak šn a  je  te m p e ra tu ra  v b i
v a ln ih  p ro s to r ih , če je  že k d o  d o 
m a, k o lik o  te le fosnk ih  klicev je  
b ilo  v o d so tn o sti, k d o  g a je  m o rd a  
prišel o b isk a t. In  še več, tu d i n a 
roči lah k o , d a  se p rižge b o jle r v 
k o p a ln ic i, da  začne m očneje de lo 
v a ti c en tra ln o  gretje, d a  se vključi 
p ra ln i s tro j, š ted iln ik  ipd.

N ad  vsem  nam reč  bd ijo  n eu t
ru d n i raču n a ln ik i in Ju liu ssen  
obču je  z njim i po željah  in p o tre 
b ah . A tu d i ko  ga ni in jih  ne 
sp rašu je  ali jim  da je  n av od ila , 
raču n a ln ik i v n jegovem  d o m u  sk r
b ijo , da  je  vse v redu . Č uvajo  hišo 
p red  m ožnim i p o žari, in tak o j ko 
zazn ajo  n ev arn o st, k ličejo gasilce. 
Č u v a jo  d om  tu d i p red  vlom ilci. 
K d o r  ne p o zn a  ustrezne  kode  ali 
n a siln o  v sto p iti, n im a  veliko 
m o žn o sti, da  bi si v m iru  nagrab il 
p len , ra ču n a ln ik  tak o j kliče po li
cijo , in če d o  v lo m a  p rid e  po n o č i, 
sam o d ejn o  osvetli p rostor, kjer 
se v lom ilec zadržu je . In te ligen tn i 
sistem  p o sk rb i tu d i za  varčevanje: 
za pozab ljiv im i stan o v alc i hiše 
u g aša  luči, k o  jih  ni več v p ro s to 
rih , izk ljučuje telev izorje  in osta le  
n ap rav e , če ni več poslušalcev  ali 
g ledalcev , zap ira  o k n a  in u ra v n a 
va to p lo to  p ro sto ro v .

Pog le jm o  si, k ak o  raču n a ln išk i 
sistem  delu je  v p rim eru , da  s ta n o 
valec želi v času svoje o d so tn o sti v

h išo  spustiti o b r tn ik a , ki m u bo 
p o p rav il n a p a k o  n a  eni o d  n a 
p rav , a  d a  h k ra ti ne bo  o d povedal 
v a rn o stn i sistem  p red  vlom ilci. 
O b rtn ik  m o ra  la s tn ik u  d o m a  n a j
prej po v ed ati, k a te reg a  dne  bo 
p riše l de la t. Z a  tis ti d a n  d o b i svojo  
k o d o  in sistem  m u odpre^g lavna 
v ra ta , čep rav  d o m a  ni n ik o g ar. 
O b rtn ik  im a d o sto p  d o  p ro s to ra , 
k je r sto ji n a p rav a , p o tre b n a  p o 
p rav ila . T o d a  če sk ren e  v d ruge  
p ro s to re , sistem  to  tak o j zazn a  in 
sp rož i v a rn o stn i a la rm , se p rav i, 
d a  sam o d ejn o  pokliče  policijo .

In  k ak o  je  z o tro k i?  O b iča jn o  je, 
d a  se m ladež ne o z ira  n a  h išn i red  
in d a  je  je  v sepovsod  p o ln o . R aču 
n a ln išk i sistem  v hiši naj bi bil 
p ro g ra m ira n  ta k o , d a  jim  d o p čšča  
sv o b o d n o  letan je  po  hiši, v en d ar 
p a  h k ra ti  obvešča  sta rše , če seveda 
to  želijo, kje so  in kaj p o čn o  o tr 
oci. V sak  o d  o tro k  im a, p o d o b n o  
k o t v sak  stan o v alec  hiše, svojo  
k o d o , s k a te ro  o d p ira  v ra ta , lah k o  
prižiga  luči, te lev izor, rad io  ipd ., 
v e n d a r p a  sistem  o n em o g o ča , da  
bi o tro c i, d en im o , o d p rli v ra ta  v 
b a r  z a lk o h o ln im i p ijačam i, d a  bi 
šarili o k o li ogreval, d ru ž in sk e  b la 
g a jne  in o k ro g  d ru g ih  s tv a ri, ki 
niso  zanje.

S istem  p am e tn eg a  d o m »  stane  
ta  čas o k ro g lih  pol m ilijona 
d o larjev . T o  je  seveda h u d o  d rag a  
s tv a r, a ke r je  z ae n k ra t še v p o sk u 
sni fazi, je  v iso k a  cena  razum ljiva. 
K o  bo  zadeva  stek la , ne  bo  ra č u 
n a ln išk o  krm iljen  d o m  nič pose-

Mikro delavci
Iskanje bolj odpornih  in 

trdoživih encimov
Encimi so nadvse koristne snovi. 

Preko sto tisoč encimov je vsakodnev
no vpletenih v zapletene kemične 
procese, ki potekajo v človeškem tele
su. Delujejo pa tudi v sodobnih in
dustrijskih prooesih, saj industrija s 
pridom izkorišča njihove sposobnosti 
za proizvodnjo zdravil, živil in energe
tskih goriv. Brez encimov ne bi bilo si
ra, ne bi poznali strojenega usnja, 
sladkorja, piva, belil itd. So pač snovi, 
katerih vrednost je dandanes neprece
nljiva, še posebno, ker so manj strupe
ni in cenejši, kot so nebiološki 
katalizatorji.

Toda encimi so ob svoji učinko
vitosti tudi krhki. Ni jih mogoče kar 
naprej uporabljati, uničujejo jih viso
ka temperatura, alkalne ali kislinaste 
raztopine. To krhkost žele strokovnja
ki odpraviti in ustvariti take encime, ki 
bi bili manj občutljivi in tako za in
dustrijo še bolj uporabni.

Znanstveniki univerze v Koloradu 
in Kaliforniji so študirali določene en
cime, ki so pokazali veliko sposobnost 
za preživetje. Zamrznili so jih za več 
let, in ko so jih odtalili in jim dodali 
potrebne snovi, so encimi oživeli in 
začeli delovati, ne da bi bila njihova 
biološka aktivnost'zaradi nekajletne
ga mirovanja kaj slabša.

Genski inženirji že poskušajo iz teh 
trpežnih encimov z rekombinacijo do
biti še bolj trdožive, ki bi lahko presta
li visoke temperature in dolgotrajna 
skladiščenja. To bi bilo za industrijo še 
kako dragoceno in koristno!

b nega  in tu d i tisti, ki im a jo  žilico 
za »nared i sam «, b o d o  prišli na  
svoj račun .

P o  n a č rtih  s tro k o v n jak o v  se 
b o d o  p a m e tn i sistem i za  d o m  kaj 
h itro  uveljavili. N e sam o  da  p o 
m agajo  pri va rčev an ju  s s tro šk i in 
d a  ščitijo  d o m  p red  vsiljivci (k a r je 
iz d n eva  v d an  vse hujši p rob lem ), 
m arveč tu d i d o p u šča jo  lagodno  
življenje. T o  p a  je  že n ek aj, k a r  je  
v sa k o m u r p o  go d u . N aj si človek 
res b rem en i sp o m in  s tem , ali je 
ugasn il luč  v k leti, je  ugasn il rad io  
in telev izor, je  zak len il v ra ta  za 
seboj? Č em u, če v se  to  zanesljivo  
in b rez  n ap ak  n a red e  e lek tronsk i 
stroji!

V en d ar p a  o b  vsem  tem  le os
tan e  o d p rto  vsaj eno  vp rašan je . 
Ali ni to  om ejevanje  sv o b o d e  p o 
sam eznika.?  K a k o  se b o d o  p o ču ti
li stan o v alc i, če b o d o  vedeli, da  
jim  izza h rb ta  ves čas g ledajo  
e lek tro n sk e  oči? K a k o  se b o d o  
o tro c i p o ču tili v d o m u , k jer ne bo 
m ogoče zag risti v s ladk i sadež 
p rep o v ed an eg a  tu d i p ri najbo lj 
n ed o lžn ih  zadevah?  In  k a k o  se bo  
p o ču til č lovek, ki bo , d en im o , d o 
bil ali k u p il s tan o v an je , p a  ne bo 
vedel, d o  k o d  in k a k o  je  n jegovo 
oseb n o  življenje razg rn jen o  p red  
drug im i?

T u d i tak šn a  v p ra šan ja  v sta ja jo  
o b  nav d u šen ju  n ad  novostm i.

M iM
(Vir: N ew sw eek)

Ptičji patriarh
Vse manj dvomov o naj

dbi novega praptiča

V eč k o t sto le tje  je  n a  tro n u  n a j
sta re jše  zn an e  p tice in ko t p red n ik  
vseh d an es živečih p tic  k ra ljeva l 
A rh aeo p te ry x . F o siln o  o k o stje  
p rap tiče  so izkopali leta  1861 v 
N em čiji in vse od  ta k ra t velja za 
p rv o v rsten  zn an stv en i d o k a z , k ije  
m ed d ru g im  p rip o m o g e l tu d i k 
sp lošn i uveljavitv i razv o jn eg a  n a 
u ka . Z daj p a  kaže, d a  se b o  p o slo 
vil s p re s to la  in ga o d sto p il še 
starejši p tic i o z iro m a  p rap tiču .

P a leo n to lo g  S a n k a r  C h a tte rjee  
s teksaške  un iverze  j e v  zah o d n em  
T ek sasu  izk o p a l dvo je  k o sov  fo
silnega o k o s tja , ki naj bi p r ip a 
d a lo  n e k a k š n e m u p ra p tič u , s ta re 
m u o k ro g  225 m ilijonov  let, to rej 
k a r  75 m ilijonov  let s ta re jšem u  od 
A rh eo p tery x a . P tica  naj bi b ila  
so d o b n ik  d in o zav ro v  in d ru g ih  
velik ih  plazilcev. Z a e n k ra t nosi 
zn an stv en o  im e P ro toav is .

D o sed an je  raziskave  kažejo , da  
je  bil teksašk i p ra p tič  velik , ko t je  
dan es v ra n a , d a  je  im el p red n je  
ude  p o d a ljšan e  v k rila  in d a je  im el 
že iz razito  p tič jo  g ro d n ico , o b li
k o v a ln o  ko t u č in k o v ito  o p o ro  za  
leta lne  m išice. P rav  presene tljivo  
je , d a  je  P ro to av is  m n o g o  bolj iz
ra z ito  razv it k o t p tica , če ga 
p rim erjam o  z A rh eo p tery x o m . 
Z a to  fosil še zbu ja  nekaj zn an s
tvenega  sum a, ki p a  vse bolj p lah 
ni. P tice  p ač  žive n a  svetu  veliko 
d lje , k o t so  s tro k o v n jak i m enili.

Letos bo precej ljudi na zdravstve
nih pregledih odkrilo, da imajo žolčne 
kamne, in pridružili se bodo velikemu 
številu tistih, ki to bolezen že imajo. 
Med novimi bolniki pa  bo, kot kažejo 
dosedanja gibanja, zanesljivo precej 
več žensk kot moških. Statistično 
ugotovljena verjetnost je pri ženskah 
trikrat večja kot pri moških, da jim 
bodo življenje zagrenili žolčni kamni. 
A kljub temu da gre za tako razširjeno 
bolezen, ve znanost o nji razmeroma 
malo.

Temeljna spoznanja, zakaj in kako 
se stvorijo žolčni kamni, kaj sproži 
njihovo tvorjenje, kakšno vlogo igrajo 
jetra in žolčnik, zakaj se pri nekaterih 
ljudeh naredijo žolčni kamni, pri dru
gih pa ne. vse to ostaja slej ko prej 
nerešena skrivnost.

Žolčni kamni nastajajo v žolčniku, 
ko holesterol in druge snovi kristalizi
rajo. Kamni so lahko različnih veličin, 
od malih in skoraj neopaznih, do veli
kih, težave, ki jih povzročajo, pa so 
povezane tudi z njihovo številnostjo in 
velikostjo.

Skoraj 80 odstotkov žolčnih kam
nov nastane iz kristaliziranega holes
terola, 20 odstotkov pa odpade na 
žolčne kamne, ki nastajajo s kristaliza
cijo pigmentov v žolču.

Veliko ljudi ima žolčne kamne, a ni
majo zaradi njih nobenih težav. Sploh 
ne vedo. da se v njihovem telesu tvo
rijo ti nezaželeni gostje. Težave se 
začno, ko se kamenčki povečajo in 
začno ovirati pretok žolča, kar lahko 
pripelje do vnetij, zlatenice, trajnih 
poškodb jeter in tudi do raka žolčnika.

Pri popolni zamašitvi žolčevoda po
maga edino kirurški nož. Pogosto je 
pri resnejših primerih potrebna odst
ranitev žolčnika, kar pa ne pomeni, da 
je človek odpisan. Žolčnik ni bistveno 
potreben za življenje in brez njega se 
da živeti. Odstranitev žolčnika spada 
celo med zelo pogoste operacije. Seve
da pa je bolje, če se da žolčne 
kamenčke in kamne odstraniti z 
endoskopom, operacijo ali tudi z zdra
vili, ki raztapljajo žolčne kamne.

Prav v to  smer gredo številna medi
cinska raziskovanja. Strokovnjaki iš
čejo primerne snovi, ki bi preprečevale

Življenje je okrutna stvar. 
Na dnu sta zmerom strah in 
kri.

J. MENART

Človek, ki ljubi, uživa v 
prostovoljni pokorščini.

A. GIDE

č e  uničiš dediščino pred
nikov in če izropaš ali pustiš 
propasti vse dobrine, ki bi 
jih moral zapustiti potom
cem, si obsodil na smrt tudi 
narod.

A. GERLOVIČ

Samo narod, ki bo čutil, 
da njegova samobitnost ni 
ogrožena, bo lahko v skupni 
državi element kohezije, 
drugače bo samo element 
razkroja.

B. PAHOR

tvorbo kristalčkov v žolču, že nastale 
kamenčke in kamne pa bi učinkovito 
raztopile. Za pridobitev takšnih zdra
vil pa seveda morajo spoznati tiste 
temeljne procese, ki vodijo do nastan
ka kamnov. In ker potekajo hkrati tu
di takšne osnovne raziskave, se bodo 
časi za preštevilne trpine po vsem sve
tu morda kaj kmalu zvedrili. Do ta
krat pa velja potrpeti in se zdraviti s 
tem, kar nam je že zdaj na voljo.

Kaj žre ozon?
Za izginjanje ozona 

krivi tudi naravni 
pfini

Odkar so znanstveniki odkri
li, da se nad obema zemeljskima 
poloma občasno narede velike 
luknje v ozonski plasti ozračja, 
jih ta pojav skrivnostni prite
guje z veliko močjo. Gre namreč 
za zelo nevarno reč, saj ozonska 
plast varuje življenje na zemlji 
pred škodljivim sevanjem iz ves
olja. In da bi pojavu prišli do 
dna in ugotovili, kaj in kako ga 
povzroča, so se letos odpravili 
na Antarktiko. Ameriška razis
kovalna ekipa se je pred krat
kim vrnila in javnost seznanila s 
svojimi ugotovitvami.

Vodja raziskovalcev Susan 
Solom on je povedala, da gre v 
bistvu za kemične procese, pri 
katerih pa igrajo delno vlogo tu
di podnebne razmere, predvsem

Fotografija, posneta iz satelita, 
nato pa računalniško obdelana, 
lepo kaže močno stanjšano plast 
ozona nad Antarktiko (svetla 
lisa).

kot oblikovalke tipičnih oblik 
ozonskih lukenj. Odprto pa os
taja vprašanje, ali so snovi, ki 
povzročajo tanjšanje ozonske 
plasti nad Antarktiko, Švico in 
Arktiko, naravnega izvora ali 
umetnega, se pravi delo člove
ških rok. Izsledki raziskav na
mreč kažejo, da so za izginjanje 
ozona krivi vulkanski plini, hk
rati pa tudi nekatere kemikalije, 
ki jih ljudje na veliko upora
bljajo, predvsem klorofluroog- 
Ijiki iz sprejev vseh vrst.

Tudi če so za nevarno izgi
njanje ozona krivi naravni plini, 
se bo znanost s problemom mo
rala sprijazniti in ga bo prej ali 
slej poskušala rešiti. Brez varo
valne plasti ozona bi bilo življe
nja na našem planetu konec!

Ignac Jereb: Umirajoča domačija
Toda Marjeta mu je tudi takoj 

povedala, da Grabnar ni šel nikamor iz 
hiše in se le skriva pred njim. »Kakor 
hitro bo videl, da boš odšel, bo prav 
gotovo prišel v gostilniške prostore.« 
Zmenila sta se, da bo Matevž zapustil 
gostilniški prostor in počakal zunaj. Ko 
pa bo Grabnar prišel v sobo, mu bo 
Marjeta dala znamenje z lučjo skozi 
shrambino okno.

Tako se je tudi zgodilo: Matevž se je 
znašel pred osuplim Grabnarjem, da se 
ni mogel nič več izvleči. Odšla sta v 
njegovo pisarno in začelo se je baran
tanje za plačilo. Grabnar ni in ni hotel 
pristati na dogovorjeno ceno. Začel je 
jadikovati, odkod naj vzame naenkrat ta
ko Veliko vsoto denarja, da še ni nikomur 
izplačal vse naenkrat...

Matevž mu je še enkrat zagrozil, kaj bo 
napravil, če ne prejme takoj vse iz
plačano po dogovorjeni ceni.

Na koncu je Grabnar le popustil in 
plačal, kolikor je imel denarja v priročni 
blagajni. Za ostali znesek pa sta se 
dogovorila, da ga bo dobil zjutraj, ko bo 
denar dvignil v hranilnici.

Ko je Matevž vstopil v pivsko sobo, so 
se zadnji gostje že odpravljali domov. 
Marjeta je urejevala kozarce in se 
zaskrbljeno ozrla po Matevžu, >kako je 
opravil z Grabnarjem. Ko je zagledala 
njegov široki nasmeh, je tudi v njej po
pustila zaskrbljena napetost in vrnilamu 
je nasmeh.

Matevž je vzel njene roke v svoje. »V 
nedeljo pridem pote in te odpeljem na 
oglede na Osoje. Moramo se takoj 
zmeniti,«

□
»Ne bodi tako vihrav! To ne gre kar ta

ko, kot bi kupil kravo in jo pripeljal 
domov. Saj me pri vas doma še niti ome
nil nisi. še da se ženiš, nisi nikomur nič 
črhnil. Kako bi potem z menoj kar butnil 
na Osoje. Bogve, če bodo sploh 
zadovoljni z menoj? Vso svojo doto bom 
prinesla v eni sami roki, zavito v culo.«

Matevž jo je tesno objel in jo s 
poljubom utišal. Stenska ura je odbila 
deset udarcev.

»Že deset je ura, a midva pa kar tako 
brezskrbno! Naj opazi kak pijanček, da 
imamo še luč, bo prikolovratil noter in 
potem se ga ne bom zlepa rešila.« Naglo 
je ugasnila luč in povabila Matevža v 
svojo sobo, da bosta tam gori nadaljeva
la brezskrbni pogovor.

V sobi jo je Matevž ponovno objel in 
stisnil k sebi in razburkal njeno notra
njost.

Marjeti so zavalovila vsa dotlej zadrža
na čustva in skrita ljubezen. Čeprav je že 
prej ob njem začutila ženskost, ji je sedaj 
razburkala vso notranjost. V objemu je 
izgubljala moč, postala je vdana in poni
žna. Objela ga je tudi ona in molče polju
bljala, žejna ljubezni, ljubezni, o kateri je 
vedala tako malo in je sploh še ni pozna
la, ne okusila. V tem trenutku, bi ji bila 
dovolj ena sama njegova beseda, ne bi 
se mu mogla upreti.

Toda Matevž se je o pravem času st
reznil in jo opomnil, da jo zjutraj zopet 
čaka naporno delo, a njega pa doma 
čaka oče, ki je prav gotovo že nestrpen 
in ves v skrbeh.

Marjeta si je popravila težak splet las 
in ga pospremila do vrat in za njim 
zaklenila.

P o r o k a

Stari Osojnik je kot ponavadi po veče
rji ostal sam v izbi. Tega je bil vajen. 
Sedel je za mizo v kotu in prelistaval 
Mohorjev koledar. Ta večer ga je vzel v 
roke že drugič in po njem prelistaval, ne 
da bi vedel, kaj sploh išče v njem. Bil je 
preveč raztresen.

»Preklemansko, dolgo ga ni!« je 
zaskrbljeno rekel Osojnik in se vzdignil 
izza mize; popravil plamen v petrolejki 
ter jo obesil nazaj pod temni leseni 
strop. Odšel je iz izbe, odrinil vežna vrata 
in stopil čez prag v gluho temo. Ozrl seje 
po nebeškem svodu. Nebo, posuto z 
zvezdami, je nad njim utripalo v noč.

V gori nad Osojami je šumel sever
ozahodnih »Lepo vreme bo,« je pomislil 
in se premaknil na rob ravnice ter zazrl v 
dolino, v megleno tihoto, ki je lezla iz 
nočne teme. Redko razsvetljena okna so 
ugašala in zapozneli ljudje so se odpra
vljali k počitku. Nekje v nasprotnih str
minah se je oglasil pasji lajež, a je kmalu 
utihnil in dolino je preplavila nočna 
tišina.

»Le kaj se je zgodilo, da ga še ni?« je 
zaskrbelo Osojnika in slabe misli so ga 
prevzemale. »Pot vodi mimo opuščene
ga mlina. Tam so že marsikoga napadli 
in potolkli, denar pa pobrali.«

Nenadoma je pod oknom zalajal pes 
in se cvileče pognal v dolino.
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Voda za gašenje žeje, ne požara
Kljub številnim sklepom  lanske problem ske konference o požarni varnosti v č |n o -  

maljski občini, se  razm ere niso veliko sprem enile  — Pom anjkanje vode

ČRNOMELJ — Kljub številnim sklepom lanske problemske konferenceo požarni 
varnosti se razmere na tem področju v črnomaljski občini niso veliko izboljšale. 
Čeprav število požarov v zadnjem času v občini ni zaskrbljujoče, pa je možnih ne
varnosti, da požar izbruhne, veliko.

tetam  
poročajo

OB AVTORADIO — Iz osebnega 
avtomobila Novomeščanke Lidije 
Ozimek, ki je bil parkiran pred 
tovarno zdravil Krka, je 3. novembra 
popoldne izginil avtoradio, vreden 
okoli 100 tisočakov.

IZGINILI ŽAROM ETI — Novo- 
meščanka Vlada Farkaš je 4. novemb
ra pustila svoj osebni avto pri 
zavarovalnici Triglav, ko pa se je 
vrnila, so na vozilu manjkali žarometi 
in okvirji.

RAZGRAJAL POZAVAROVAL
NICI — Črnomaljski miličniki so 6. 
novembra pridržali do iztreznitve 47- 
letnega Ivana Jakovljeviča^ ki je sredi 
belega dne razgrajal v črnomaljski 
zavarovalnici in motil zaposlene. Ti so 
ga enkrat sicer spravili iz prostorov, a 
se je m ožakar vrnil in nadaljeval z 
zmerjanjem in kričanjem. Umirili so 
ga šele miličniki.

MORAL BO PEŠAČITI — Nez
nanec je v noči na 7. november ukradel 
kolo z motorjem, last Metličana Ivana 
Kralja, ki je vozilce pustil pred stano
vanjskim blokom. Kralj je najmanj ob 
100 tisočakov.

DOMA GROZIL — Miličniki so 
imeli 7. novembra opraviti s 43-letnim 
Francem Kovačičem, ki je doma 
grozil in pričenjal s pretepom. Moža
kar se je ohladil na postaji milice, čaka 
pa ga še pot k sodniku za prekrške.

RAZBIJAL STEKLENINO — Na 
enak konec je bil 8. novembra 
»obsojen« 25-letni Simo Kokalovič iz 
Gorenje Straže. Mladenič je namreč v 
prostorih KZ Krka v Straži razgrajal, 
razbijal steklenino in izzival goste k 
pretepu.

Kot so ugotovili na nedavni letošnji 
problemski konferenci o požarni 
varnosti, pomeni največjo možno ne
varnost požara v industriji tozd IMV s 
svojimi obrati; Njegovi proizvodni in 
skladiščni prostori so zgrajeni iz gorlji
vih materialov. Zaradi stiske so prosto
ri založeni, posamezna nevarna mesta 
pa niso med seboj ločena v požarne 
sektorje. Neprestano nevarnost preds
tavlja tudi neustrezen odsesovalni 
sistem brez vsakršne protipožarne 
zaščite, kakor tudi skladišče gorljivih

PO DOLENJSKI 
DE2EU

•  Iz kurnika Jožeta Murglja na 
Gorenjih Kamencah so bile prej
šnji teden nasilno preseljene štiri 
primerno zaobljene kokoši. Alijih 
je pobrala M artinova sobota, mili
čnikom doslej še ni uspelo ugoto
viti.

•  Žužemberčan Dušan Plot je 
5. novembra parkiral svoj avto
mobil, v katerem je bilo le nekaj 
decilitrov goriva, pred domačo 
hišo. Praznina v rezervoarja je bila 
usodna za neznanca, ki sije  zvečer 
vozilce sposodil in se z njim odpe
ljal na krajši izlet. D aje  bil izlet res 
kratek, pove podatek, da so 
avtomobil naslednje ju tro  našli na 
nasprotni strani Krke.

•  Po Klečetu je minuli teden 
prosjačila neznanka. Ker ji tovrs
tno opravilo ni navrglo željenega 
učinka, je obisk ponovila, tokrat v 
strogi tišini in anonimnosti. 78- 
letnemu Jožetu Globokarju je iz 
hiše izginilo 13.200 din.

•  Pod stanovanjsko hišo Nade 
Petelinkar v Cegelnici je bil v Krki 
parkiran čolniček. A le do prejš
njega tedna, ko je spoznaje, da 
tovrstno vozilce deluje brez hrupa, 
s pridom izkoristil neznanec in se s 
čolnom odpeljal. Videle so ga sicer 
ribe, ni pa znano, kako jih bodo 
preiskovalci vključili v preiskavo.

odpadkov in tehničnih plinov poleg 
kotlovnice in drugih energetskih 
Objektov. Predstavniki črnomaljskega 
tozda IMV so povedali, da so letos 
začeli graditi novo kotlovnico in od- 
praševanje proizvodnje. Največji pro
blem pa je pri njih kot še marsikje 
drugje, predvsem pa v industrijskem 
področju, pomanjkanje vode. Naj je 
protipožarni sistem teoretično še tako 
dobro obdelan, ne bo nič pomagalo, če 
ni vode, so menili. V semiškem obratu 
IMV pa je pritisk v hidrantu tako 
majhen, da je iz njega moč le piti.

V Beltu so sicer uredili hidrantno 
omrežje in shranjevanje gasilske 
opreme ter orodja in servisiranje ro
čnih gasilskih aparatov. Še vedno pa so 
težave s skladiščenjem vnetljivih tek
očin, plinov in drugih nevarnih snovi, 
ki bi, če bi prišlo do eksplozije in poža
ra, ogrožali tudi šjtš.e območje. Zaradi 
neustrezne konstrukcije pa sta požar
no nevarni tudi kalilnica in lakirnica v 
Mehanski obdelavi, čeprav sta bili 
delno sanirani.

Zaradi vnetljivih materialov, ki jih 
uporabljajo v Iskri, je velika nevarnost, 
da bi prišlo do požara, ki bi se hitro 
širil. Vendar imajo v tovarni na voljo 
premalo požarne vode. Težave v tej 
kakor tudi v vseh drugih večjih delov
nih organizacijah so, da jezaposlen kot 
poklicni gasilec le en delavec v dopol
danski izmeni.

Podobne probleme kot v večjih 
imajo tudi v manjših delovnih 
organizacijah;

Na problemski konferenci so opozo
rili, da so delavci premalo seznanjeni z 
nevarnostmi, ki jim grozijo na 
delovnem mestu. Marsikje tudi ni 
pravega razumevanja za požarno 
varstvo, kaj šele za ustanavljanje in
dustrijskih gasilskih društev (sedaj sta 
le v Iskri in Beltu) ali gasilskih enot. 
Poleg tega bi morali vsaj v eni izmeni, v 
večjih delovnih organizacijah pa tudi 
popoldne zaposliti poklicnega gasilca. 
Nemogoče je, da bi se, vsaj tam, kjer je 
visoka požarna obremenitev, kdo 
ukvarjal s protipožarno varnostjo 
zgolj volontersko. Bili so si edini, daje 
najslabša naložba, če varčujejo pri 
požarnem varstvu.

M. BEZEK-JAKŠE

Zaradi srne pred sodišče
Povožene divjadi niso izročili lovski družini

NO VO MESTO — Verjetno jih ni ta
ko malo, ki so se že kdaj srečali s podob
nim problemom kot trojica Škrjančanov 
lanskega 1. novembra. Kaj namreč stori
ti, če ti pred vozilo nenadoma priteče di
vjad? Odgovor je načeloma jasen: o 
nezgodi obvestiti lovsko družino in ji pre
dati poškodovano ali poginulo divjad. So 
pa tudi taki, ki prisegajo na bolj prak
tično rešitev. Ker so znane pravde, ko 
mnogim od lovske družine ni uspelo dobi
ti niti dinarja za povračilo na vozilu po
vzročene škode, pač slednjo »nadomes
tijo« s protivrednostjo mesnine poškodo
vane ali ubite divjadi. Da pa utegne biti 
taka rešitev še kako nevšečna, je pokazal 
nedavni primer pred novomeškim 
sodiščem.

Anton Jakše iz Škrjanč je lanskega 1. 
novembra okoli 2. ure ponoči med

»Ljubitelji« avtomobilske glasbe
Po dve leti in pol zapora  Stanislavu Saje tu  in Marjanu Bukovcu zaradi številnih 

tatvin, predvsem  avtomobilskih radijskih aparatov
TREBNJE, NOVO MESTO — 23-letni Stanislav Saje iz Trebnjega in leto dni 

starejši Marjan Bukovec iz Novega mesta sta bila svoje dni prava strokovnjaka za 
tatvine avtoradiev, saj pred njima ni bilo varno nobeno vozilo, Bukovec pa je imel ob 
teh na vesti še nekaj tatinskih podvigov v novomeški IMV. Ob obeh je pred dnevi na 
zatožno klop novomeškega sodišča sedel še 23-letni Alojz Krevs iz okolice Mirne peči.

Saje in Bukovec sta d ružno  operi
ra la  pred petim i leti, zato  nič čudne
ga, če so nekatera  kazniva dejanja že 
zastarela in je bila zanje ob tožba  
zavrnjena, še zm eraj .pa je bilo do
kazanih prestopkov to liko , da  bi 
njihova p o d robna  razlaga zavzela 
preveč prosto ra . T ak o  sta  Saje in

NA P R E H O D U  ZBIL 
D E K L IC O

NOVO MESTO — 29-letni Martin 
Turk iz Novega mesta se je  6. 
novembra popoldne peljal z osebnim 
avtomobilim po Cesti herojev proti 
Ločni. Pred osnovno šolo Katje 
Rupena je prehod za pešce prečkala 
7-letna Tina Zrilič iz Novega mesta, ki 
jo je Turk z vozilom zadel in zbil po 
tleh. Dekletce je bilo v nezgodi hudo 
ranjeno in so jo odpeljali na zdravlje
nje v novomeško bolnišnico.

Bukovec v noči na  21. avgust 1981 na 
parkirišču pred blokom  v Ulici 
M ajde Šilc v Novem  m estu vlom ila v 
osebni avto  M arije R abič in ji zma- 
knila av torad io  in 7 kaset. Še isto  noč 
sta  N ad m lini iz osebnega av tom obi
la A ntona Pokleka ukradla prav tako 
avtoradio . D an  kasneje sta  bila na 
šentjernejskem  h ipodrom u, kjer sta 
za glasbene užitke v avtom obilu 
p rikrajša la  A ntona Brakoviča, k ije  
ostal še brez kaset in 10 litrov benci
na. M ed 16. in 18. avgustom  pa sta 
Saje in B u k o vecukrad laav to rad io iz  
vozila pred dom om  SG P Pionir v 
Novem  m estu.

Saje je v tistem  času deloval tudi 
skupaj z m ladoletnim  S. B. T ako  sta 
med 15. in 18. novem brom  v Polja
nah pri M irni peči stopila v 
nezaklenjeno garažo Anice Kastelic 
in iz av tom obila vzela av torad io , ne
kaj podobnega pa sta  storila  še

Neznanki posodila nakit
Lahkom iselnost je N ovom eščanko š te f ico  
P u šec  d rago  stala — Prebrisana prodajalka 
______________ oblačil kaznovana______________

NOVO MESTO — Kakšne posledice lahko imata lahkovernost in na
ivnost, je najbolje pokazalo nedavno sojenje 44-letni Andželi Štefanovič iz 
Pitomačev, ki pa nekaterim Novomeščanom ni neznana. Ženska je namreč 
večkrat hodila po hišah— bojda to počne še danes— stanovalcem pa prodaja
la razna oblačila.

Na tak način seje Štefanovičeva 
spoznala tudi s Štefico Pušec iz 
Novega mesta. Predlanskega 30. 
avgusta jo  je v hiši, k ije last Fanike 
Ravbar, kjer je Puščeva stanovala, 
obiskala že ob 7. uri zjutraj. Ju tra 
nji klepet je začinila z nagova
rjanjem, naj ji Puščeva pokaže 
zlato verižico, uhane in prstan.

Nad lepoto pokazanih predmetov 
se ni mogla načuditi, pri tem pa je 
bila tako prepričljiva, da ji je uspelo 
Puščevo pregovoriti, naj ji našteto 
zlatnino posodi za vsega en dan, češ 
da jo bo odnesla k zlatarju, ki ji bo 
po vzorcu teh predmetov naredil 
okraske za njeno hčer. Pa je minil 
en dan, dva, m iniljem esec.leto.ao 
Štefanovičevi ni bilo ne duha r.e 
sluha. Štefica Pušec je vso zadevo 
seveda prijavila miličnikom, ti pa 
so pričeli iskati Štefanovičevo. 
Prijeli so jo in hkrati pričeli s prei

skavo, ki je pred nekaj dnevi dobila 
epilog pred novomeškim sodiščem.

Štefanovičeva se je vnovič izgo
varjala, da je predmete vzela zgolj 
zato, dajih pokaže zlatarju v Zagre
bu, ki naj bi njeni hčerki naredil 
prav tak nakit. A je najprej sama 
zbolela, je tarnala sodnikom, nato 
Še mož, za konec pa še hčerka, da 
nikakor ni mogla od doma. Za zla
tnino je povedala, da jo je spravila 
pri neki znanki, da se njenega na
slova ne spominja več.

Sodišče izgovorom seveda ni 
moglo verjeti, pač pa je Štefano
vičevi izreklo 3 mesece zapora, 
pogojno za 2 leti. Pri tem je senat 
upošteval, da je bila doslej še ne
kaznovana, da je takoj pripravlje
na Puščevi povrniti škodo in da mo
ra skrbeti za mladoletne otroke. 
Sodba še ni pravnomočna.

B. B.

novem bra 1981 v novom eški G ubče
vi ulici. D a  so bili av tom obilski radi- 
o apara ti Sajetova velika ljubezen, je 
potrdil še 23. jan u a rja  1981, ko je  iz 
vozila B ranke Bukovec vŠegovi ulici 
aparat odnesel kar sam.

Z m ladoletnim  S. B. pa sejeveliko  
družil tudi M arjan Bukovec. 23. ja 
nuarja  1981 sta v IM V .to zd T o v arn a  
prikolic, vlom ila v delovne mize 
D raga Perka, A ntona Koncilje in 
Jože ta  Šiška, iz njih pa  odnesla več 
orodja. Tega leta sta  prav tak o  sku
paj iz IM V ukrad la  še najm anj 90 
litrov bencina, nekaj žarom etov, 
varnostn ih  pasGv, siren, ležajev, 
svečk, polosovin in drugega m ateria
la.________________________________

M ed tistim i kaznivimi dejanji, ki 
jih  je sodišču uspelo dokazati, je še: 
skupna  pot Sajeta, Bukovca in 
m ladoletnih S. B. ter A. J . v Lucijo, 
kjer so ukradli av torad io , in pa 
Krevsov nakup av to rad ia  od Sajeta, 
čeprav je  vedel, da  je  naprava 
ukradena.

K ot sm o že om enili, je bilo nekaj 
ob tožb  zaradi zasta ran ja  zavrnjenih, 
med njimi tudi tis te  zoper četrtega 
obtoženca Igorja Šilerja. Senat so
dišča je  Sajeta in Bukovca obsodil na 
2 leti in 6 mesecev zapora , Krevsu pa 
je izrekel denarno kazen plačila 30 ti
sočakov. Sodišče je prav tak o  usta
vilo postopek p roti m ladoletnem u S. 
B., saj je po m nenju senata  dejanja 
storil v neprem išljenosti, sedaj pa je 
vzoren in priden delavec, ki po tistem  
ni več stopil na kriva pota.

B. B.

vožnjo domov skozi vas ob gosti megli 
in zmanjšani vidljivosti zaznal udarec v 
avtomobil. Pod kolesi vozila se je zna
šla srna, zato je stopil do soseda Ivana 
Jakšeta, člana lovske družine Padež, in 
ga obvestil o nezgodi. T aje  zatem zbu
dil še Jožeta Jakšeta, slednji pa je sku
paj z Antonom odšel po srno. Dali sojo 
lovcu Ivanu v klet. Slednji pa  o dogod
ku ni obvestil svoje lovske družine, pač 
pa so si meso naslednjega dne razdelili. 
Dogodek je potonil v pozabo, a nesreča 
je hotela, da so letošnjega 13. maja 
novomeški miličniki pri Ivanu Jakšetu 
opravljali hišno preiskavo zaradi su
ma, da poseduje strelno orožje brez 
dovoljenja. Ob tem so v kleti naleteli na 
kos polivinila in nekaj dlak. Dali sojih 
v analizo republiškemu sekretariatu za 
notranje zadeve, rezultati pa so potrdi
li, da je imel Jakše v kleti opraviti ; 
sm o. Tako seje klobčič odmotal in vsi 
trije so se znašli na zatožni klopi.

Sodišče je namreč odločilo, da bi 
morali poginulo divjad v vsakem 
primeru oddati LD Padež, ta pa bi 
presodila, ali je bila srna primerna za 
prodajo v ljubljansko Grudo, kamor 
sicer oddajajo divjad, ali pa je bilk res 
od koles zmrcvarjena in neužitna, kot 
so trdili obtoženci, in bi jo  dala zakopa
ti. Naj bo kakorkoli,senatje vsem trem 
naložil plačilo denarne kazni: Antonu 
20, Ivanu 30 in Jožetu 25 tisočakov.

Sodba še ni pravnomočna.

Ob nesreči 
se  je vnelo 
plinsko olje

Požar na rovokopaču 
ogrozil bližnje skladiš-
_________ če_________

MALA CIKAVA — 8. novem
bra okoli 15. ure je 25-letni Franc 
Gačnik iz Črešnjic peljal delovni 
stroj rovokopač, last novomeške
ga Cestnega podjetja — tozd G ra
dnja, po regionalni cesti med 
Novim mestom in Šentjernejem. 
Med vožnjo skozi Malo Cikavo je 
v nepreglednem levem ovinku 
blizu hiše št. 3 zapeljal na desno 
bankino in čez njo v dva metra 
globok obcestni jarek, kjer se je 
rovokopač prevrnil.

Ob nezgodi je začelo iz rezerv
oarja iztekati plinsko olje, ki seje  
\nelo, ogenj pa seje kmalu razširil 
po vsem stroju. V neposredni 
bližini mesta nesreče je skladišče 
Cestnega podjetja, kjer imajo 
spravljene razne plastične cevi, ki 
so se zaradi vročine med požarom 
deformirale. Skupne škode je za
3,300.000 din. Ogenj so pogasili 
novomeški poklicni gasilci.

i m
S CESTE ZAPELJAL V JAREK 

— V nedeljo, 9. novembra, se je 46- 
letni Franc Radovan z Lesc peljal z 
osebnim avtomobilom iz Novega 
mesta proti Šentjerneju. V Dolenjem 
Gradišču je nenadoma zavil v desno v 
pol metra globok jarek in nato treščil 
še v telefonski drog in ga prelomil. V 
nezgodi se je huje poškodovala sopo
tnica, 46-letna Mira Radovan. Prepe
ljali so jo na zdravljenje v novomeško 
bolnišnico. Materialne škode je za 240 
tisočakov.

PREHITRO JE  VOZIL — 24-letni 
Metličan Borut Muc se je  v nedeljo z 
neprimerno hitrostjo peljal skozi 
mesto, v blagem levem ovinku pa gaje 
zategadelj zaneslo na pločnik, od tam

pa ponovilo na vozišče, kjer je trčil z 
avtomobilom, ki ga je nasproti pripe
ljal 42-ietni Milan Predovičiz Metlike. 
V nezgodi sta se ranila oba voznika in 
sopotnik Jože Vraničar iz Rosalnic. 
Materialne škode je za 2 milijona.

NEPREVIDNO JE  PREHITE
VAL — Zdomec 42-letni Ivan Pokrič 
seje v nedeljo ob 7.45 peljal z osebnim 
avtom po magistralni cesti proti 
Zagrebu. Pri Otočcu je dohitel tovor
njak in ga pričel prehitevati, takrat pa 
mu je nasproti z osebnim vozilom 
pripeljal 32-letni Ivan Prtenjača iz 
Savskega Marofa. Slednji seje pri trče
nju huje ranil in so ga prepeljali na 
zdravljenje v novomeško bolnišnico. 
Materialne škode je za 4 milijone 
dinarjev.

ZADRUŽNI SVET OBRTNE ZADRUGE 
GRIČ BREŽICE

razpisuje prosta dela in naloge

KOMERCIALNEGA REFENTA
— za nedoločen čas
— poskusna doba 3 mesece
POGOJI:
— končana srednja šola gradbene smeri
— 5 let delovnih izkušenj v operativi
— opravljen strokovni izpit
Kandidati naj v svoji vlogi opišejo dosedanje delo in pril
ožijo dokazila o izpolnjevanju razpisnih pogojev. Vloge 
sprejemamo 15 dni po objavi razpisa. Kandidate bomo o 
izidu izbire obvestili v 8 dneh po sprejetju sklepa o izbiri.

947/46-86

Kmetijsko gospodars tvo  Kočevje-TOZD 
Govedoreja, 
ob ra t Koprivnik,

na Javni dražbi dne 17. X' 1986 ob 11. uri odproda:

2 zidana (dotrajana) objekta
š -  24 m x 6 m

Izklicna cena = 50.000.- din.
Pravico do sodelovanja na licitaciji imajo pravne in 
fizične osebe. Udeleženci morajo pred licitacijo položiti 
kavcijo 10% od izklicne cene.
Licitacija bo v obratu Koprivnik.

950/46-86

Onovoles
NOVOLES, lesni kombinat 
Novo m esto—Štraža, n.sol.o.

Komisija za delovna razmerja TOZD TG Dvor objavlja 
prosta dela in naloge

1. ELEKTRIKAR II — 1 delavec
pogoji: — končana IV. stopnja elektro smeri
— 1 leto delovnih izkušenj
— izpit za dela na »S« napravah

2, več delavcev oz. delavk
za dela in naloge v lakirnici 
pogoji: — starost 18 let
— končana osnovna šola
Delo je dvoizmensko, delovno razmerje bomo sklenili za 
nedoločen čas.
Kandidati naj oddajo vloge v 8 dneh po objavi na naslov: 
NOVOLES, lesni kombinat, TOZD TGD Dvor, 68361 
Dvor.

949/46-86

ZAVOD SR SLOVENIJE ZA REZERVE 
LJUBLJANA, Titova 118,

objavlja prosta dela in naloge:

1. skladiščnik v DE G radac, G radac  vBeli krajini,
2. skladiščnik v DE Straža, S traža pri Novem 

mestu,
3. skladiščni delavec v DE Straža, S traža pri 

Novem mestu.
Poleg splošnih pogojev morajo kandidati izpolnjevati še 
naslednje posebne pogoje:
P o d i in 2: srednja strokovna izobrazba trgovskesmeri in 
1 leto delovnih izkušenj.
Pod 3: izpolnjena osnovnošolska obveznost oziroma ko
nčan program za usposabljanje in starost nad 18 let. 
Delovno razmerje bomo sklenili za nedoločen čas, s pol
nim delovnim časom in trimesečnim poskusnim delom. 
Pisne prijave z dokazili o strokovnosti, kratkim življenje
pisom in opisom dosedanjega dela naj kandidati pošljejo 
v 8 dneh po objavi komisiji za delovna razmerja Zavoda 
SR Slovenije za rezerve, Ljubljana, Titova 118.

957/46-86

INDUSTRIJA MOTORNIH VOZIL 
NOVO MESTO 
TOZD TOVARNA PRIKOLIC
na podlagi določil samoupravnih splošnih aktov in 
sklepov samoupravnih organov

objavlja prosta dela in naloge:

1. 10 kvalificiranih mizarjev
Pogoj: — IV. stopnja usmerjenega izobraževanja

2. 10 nekvalificiranih delavcev za priučitev v 
lesni stroki
Pogoj: končana osnovna šola
Izbrani kandidati bodo sklenili delovno razmerje za 
nedoločen čas z dvo- oz. enomesečnim poskusnim 
delom.
Pisne prijave z dokazili o strokovni izobrazbi ter delovnih 
izkušnjah pošljitenanaslovIMV-TOZDTovarna prikolic, 
Novo mesto, Zagrebška 18-20, kadrovska služba, naj
pozneje v 8 dneh po objavi.

955/46-86
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[ V Novem mestu vnovič izbor ] 
- najboljših športnikov leta »Lesarji« vnovič v boju za vrh

Š * c

Velika zabavno-športna  prireditev z množico 
gostov in znanih imen bo sredi decem bra  v 
novomeški športni dvorani — Izbira p repuščena  
___________________ bralcem______________

NOV O MESTO — Po daljšem premoru — gre kar za poldrugo desetletje 
— bo sredi decembra v Novem mestu vnovič kulturno-zabavna športna prire
ditev, na kateri bosta proglašena najboljši športnik in športnica Novega mesta 
za leto 1986, ob njiju pa tudi ekipa z letos najboljšimi dosežki.

Organizatorja prireditve sta rekreativnega- športa v občini, 
novomeška TKS in ZTKO ob 
pomoči številnih delovnih orga
nizacij občine. Že sedaj lahko za
pišemo, da bo prireditev po okusu 
vseh, v programu pa je poleg pode
litve priznanj in pogovorov z naj
boljšimi novomeškimi športniki 
predvidena še velika modna revija 
dolenjskih proizvajalcev tekstila, 
nastop znanega slovenskega za
bavnega ansambla, obisk znanih 
športnikov, podelitev zlatega Ro
govega kolesa, da ne izdamo vsega.
Zapišimo tudi to, da se bo izku
piček prireditve vrnil športu, na
menjen pa bo razvoju invalidskega

Izbiro najboljšega novomeškega 
športnika, športnice in ekipe pre
puščamo bralcem. V tej in priho
dnji števiiki Dolenjskega lista 
bomo objavili glasovnico, ki jo 
izpolnjeno pošljite na naš naslov: 
Uredništvo Dolenjskega lista, 
Germova 3, 68000 Novo mesto, s 
pripisom »Športnik leta«. Upošte
vali bomo glasovnice, ki bodo 
prispele v naše uredništvo do 1. 
decembra. Na zadnjostran kuverte 
pa napišite tudi svoj naslov, saj 
bomo med pošiljatelji izžrebali tri 
lepe nagrade.

Razburljiv finiš tako v moški kot ženski republiški rokometni ligi 
_______________ Inlesa v derbiju — Tretji poraz Iskre_____

Vsega dve koli sta še do konca jesenskega dela prvenstva v obeh republiških rokome
tnih ligah. Finiš je enako razburljiv tako v moški kot v ženski ligi, kjerpa, tojedomala 
že na dlani, dolenjske ekipe ne bodo ponovile lanskoletnega uspeha. Za osvežitev 
spomina navedimo, da so bili pri moških jesenski prvaki Inlesovi rokometaši, pri 
dekletih pa igralke šentjernejske Iskre.

-Visoka zm aga

Teoretične možnosti, da ubranijo 
lanski dosežek, imajo le Ribničani, ki 
jim jc šel sobotni razplet nadvse na 
roke, veliko tega pa so »lesarji« sami 
opravili v Sežani, ko so nepričakovano 
gladko ugnali favorizirano vrsto Astre 
Jadrana. Inlesovci so tako dokaj 
srečno vnovič prišli tik pod vrh
prvenstvene lestvice in verjetnoje,da si
v zadnjih dveh kolih ne bodo privoščili 
novih spodrsljajev. To pa seveda 
pomeni, da se boju za končni uspeh še 
niso odrekli, le da bo za kaj takega 
potrebno odm or pred nadaljevanjem 
prvenstva temeljito izkoristiti. Ne 
moremo se namreč znebiti vtisa, da 
imajo Ribničani dober igralski kader, 
sposoben poseči po prvem mestu, da pa 
so še posebno za lažja srečanja premalo 
motivirani.

Nasprotno pa je za Šentjernejčanke 
- že na dlani, da lanskega uspeha ne 

morejo ponoviti. V Ljubljani so 
doživele že tretji poraz, kar je vnovično 
potrdilo, da je ekipa v krizi, in prava 
sreča je, da bo jesenskih bojev za točke 
že čez štirinajst dni konec. Krepko so v 
finišu prvenstva popustile tudi Kočev- 
ke, ki so po sobotnem porazu v Ma-

j IZBIRAMO ŠPORTNIKA LETA
Zaradi izrednih tekmovalnih dosežkov v letošnjem letu 

* predlagam, da podelite naziv
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l  Izpolnjene glasovnice izrežite in najkasneje do 1. 
k decembra pošijite na naslov: Uredništvo Dolenjskega lista, |
5 Germova 3,68 000 Novo mesto, s pripisom »Športnik leta«. \

B RE L IH O V  
M E M O R IA L  

R U D IJU  BLASU
SEVN ICA— ŠK Milan Majcen 

je v počastitev občinskega prazni
ka pripravil 8. memorialni šahov
ski turnir Dušana Breliha. V 
jedilnici Lisce so nastopile tri 
ekipe, 28 članov ter 18 pionirjev in 
pionirk. Zmaga je v ekipnem 
seštevku pripadla vrsti ŠK Milan 
Majcen, za katerega so igrali Rudi 
Blas, Lazič, Levičar, Šorli in 
Janko Blas, medtem ko je v posa
mični konkurenci slavil Rudi Blas 
z_ 9 točkami, sledijo pa: Skok 
(Šempeter) 8,5, Lazič 8,5 itd. Med 
pionirji in pionirkami je zmagal i. 
Blas z 9 točkami pred E. Blasom 9, 
Derstvenškom 8, itd.

NASTAJA ŽENSKA KOLESARSKA VRSTA — V novomeškem kolesarskem 
klubu Krka si že nekaj časa prizadevajo, da ustanovijo tudi žensko tekmovalno 
vrsto. Kaže, da jim bo za prihodnjo sezono to tudi uspelo. 12-letna Polona 
Lužar, 14-letna Branka Košir in 13-letna Marija Krnc (od leve proti desni) so 
prve pričele s treningi, v klubu pa vabijo vsa dekleta, starejša od 12 let, ki jih 
kolesarski šport veseli, da se oglasijo v novomeški športni dvorani, kjer vsak 
torek in četrtek med 17. in 18.30 uro potekajo treningi.

M ALI N O G O M E T  
ZA DAN REPU BLIKE

RIBNICA — ZTKO Ribnica in 
diskoteka »Pupay« organizirata v 
počastitev dneva republike tradicio
nalni turnir v malem nogometu, ki bo 
odigran 29. in 30. novembra ter 1. 
decembra v športni dvorani. Prijavni
na za nastopanje znaša 7.000 din, po 
položnici pa jo  je moč plačati na na
slov: Dušan Djukič, Trg Veljka 
Vlahoviča, Ribnica, ali pa ob žrebanju 
parov, ki bo jutri, 14. novembra. Os
tale informacije dobite na telefon 
(06!) 861-624 (Marjan Hojč) ali V 
diskoteki »Pupay«, telefon (061) 861- 
819.

M. G.-č

ŠPO RTN I DAN 
KRKAŠEV

NOVO MESTO — V novomeški 
športni dvorani bo prihodnjo soboto, 
22. novembra, tradicionalni športni 
dan delavcev novomeške tovarne zdra- 
vil Krka. Športni dan se bo pričel ob 8. 
uri, prijavljene ekipe pa se bodo pome
rile v odbojki, streljanju, pikadu, šahu, 
namiznem tenisu, kegljanju in vlečenju 
vrvi. Tudi tokrat bo pokrovitelj 
športnega dne kolektivni poslovodni 
odbor Krke.

S T O L  — ELAN 
3:0 (1:0)

NOVO MESTO — Enajsterica 
novomeškega Elana je v predzadnjem 
kolu območne nogometne lige — 
zahod gpstovala v Kamniku pri ekipi 
Stola. Čeprav so Novomeščani p ra l 
srečanjem potihom a upali na presene
čenje, so morali priznati premoč 
gostov. Elanovce tako v spomla
danskem delu prvenstva, ko pravilo
ma resda igrajo precej bolje, čaka 
ogorčen boj za obstanek v ligi. V 
zadnjem kolu prihaja v Novo mesto 
ekipa vevške Slavije.

M .G O R EN C

KRATKE IZ 
KOČEVSKO -  
RIBNIŠKE DOLINE

•  Da so rokometašice Kočevskega 
Itasa letošnjo jesen v dobri igralski 
formi, potrjujejo ne le ligaški izidi, 
ampak tudi njihovi rezultati v pokal
nih srečanjih. Itasovke so se namreč z 
zmago nad Kranjem v gosteh prebile 
do polfinala, kjer pa jim žreb ni bil na
klonjen. Za nasprotnika bodo namreč 
imele prvoligaško ekipo ljubljanske 
Belinke Olimpije. Tekma bo 25. 
novembra v Ribnici.

•  Prvenstvo v II. republiški ligi 
rokometašev se bliža h koncu. Vrsta 
kočevskega Itasa, eden od favoritov za 
vrh lestvice, se je dolgo časa dobro 
držala, vendar je v zadnjih kolih ne
nadejano popustila iz izgubila nekaj 
točk proti na papirju slabšim ekipam. 
Tudi vrsta sodraškega Donita je v 
prvenstvu razočarala. Sodražani so 
brez dvoma imeli dobro ekipo, a so ne
kateri nesporazumi v klubu okoli na
stopov igralce); iz Ribnice pustili 
očitne pdsle9tte1' * *  •

4. •  Končano - p a j c  prvenstvo v 
občinski ligi malega nogometa. Nasto
pilo je 12 ekip, vendar kvaliteta pri
kazanih iger ni navdušila. Navsezad
nje pa o kvaliteti nogometa v Ribnici 
dovolj govorijo rezultati članske vrste 
Ribnice v dolenjski nogometni ligi. 
Omenimo še vrstni red v ligi malega 
nogometa po tej sezoni: 1. »Gostišče 
Ribničan«, 2. Sodražica, 3. Mladina, 
itd.

•  Po daljšem premoru je v tej sezo
ni navsezadnje oživel tudi rokometni 
sodniški zbor Ribnice. V raznih repu
bliških ligah sodi 8 ribniških sod
nikov, sodeč po oceniai, ki jih 
dobivajo za sojenje pa lahko kmalu 
pričakujemo njihovo napredovanje.

M. GLAVONJIČ

riboru zdrknile na četrto mesto, 
medtem ko Novomeščanke igrajo vse 
bolje. Očitno je, da je ekipa trenerja 
Kalina iz krize, kise je še kako poznala 
v prvem delu prvenstva, ko so Novo
meščanke izgubile nekaj nenačrtova
nih točk. Ob igri, kakršno so pokazale 
v zadnjih kolih, bi namreč bile Novo
meščanke zanesljive prvakinje jesen
skega dela prvenstva. Tako pa bo o 
jesenskem naslovu bržkone odločil 
sobotni derbi v Mariboru med Bra
nikom in Kranjem.

B. B.

V KOŠARKI 
ZMAGA M ERCA TORJA
TREBNJE — Nastopanje kar dveh 

trebanjskih ekip v II. slovenski koša
rkarski ligi je, razumljivo, dvignilo za
nimanje za ta šport v občini, kar se je 
najbolje odrazilo na nedavno konča
nih sindikalnih igrah. V moški kon
kurenci je namreč nastošiio kar 12 
ekip, tri pa med ženskami. Finalni ob
računi so bili v telovadnici mirenske 
osnovne šole, zmaga pa je v moški 
konkurenci zasluženo pripadla ekipi 
Mercatorja, medtem ko je bila pri žen
skah prva vrsta KPD Dob. Organiza
cija tekmovanja je bila odlična.

K O ČEV JE — BELA 
KRAJINA 
1:1 (0:0)

KOČEVJE -— V derbi srečanju 
dolenjske nogometne lige sta se v 
•Kočevju pomerili prvouvrščeni ekipi 
gostiteljev in Črnomaljcev. Tekma" se 
je končala brez zmagovalca, streica pa 
sta bila Murn za Kočeyce in Stele za 
ekipo Bele krajine. Ob tem je potrebno 
omeniti, d a je  sodnik Vide iz Novega 
mesta očitno oškodoval domačo 
vrsto, ko je za goste dosodil enajstmet
rovko, a jo je na srečo na posredovanje 
pomožnega sodnika kasneje razvelja
vil.

M. G.-č

SKI
SERVIS

RAVBAR TONE
GLAVNI TRG 7
NOVO MESTO
Odprto od 16. do 19. ure 
Tel.: 21-178

DELOVNA AKCIJA
NO VO  M ESTO  —  V soboto, 

15. novembra bo ob 9. uri delovna 
akcija na vseh teniških igriščih. 
Vabljeni so vsi člani kluba!

Za deset tisočakov deset dni oddiha
Izredni rezultati novom eške Krke pri organiziranju oddiha, zdravstvene in 
klasične rekreacije zaposlenih  — V okviru lastnih in najetih kapacitet je 

zagotovljeno letovanje s lehernem u delavcu

govoriti. Povejmo le, da je tovrstni 
oddih v minuli zimski sezoni izrabilo 
415 udeležbncev, izbirali pa so lahko

Koliko je  delovnih organizacij n c lena  Dolenjskem, pač pa po vsej Sloveniji, k jer se lahko postavijo  v podatkom, 
da prav slehernemu delavcu omogočajo »navadni« ali rekreacijski dopust v okviru lastnih počitniških kapacitet?  
Nemara jih  lahko preštejemo na prste ene roke. zagotovo pa je  m ed te m i»posebneži« novomeška tovarna zdravil 
Krka. Njena izvirnost pri reševanju tovrstnih težav je  mnogim postala vzor. k i pa  ga j e  domala nemogoče dohiteti. 
Število počitniških kapacitet se je  v K rk i v zadnjih treh letihpovečalo zadom ala sto odstotkov, letos so razpolagali s 
skupaj 453 ležišči. Tudi število delavcev, k i  uporabljajo te zmogljivosti, je  iz leta v leto večje; letos je  letovalo že  
1.465Krkinih delavcev, kar je  za 6 odstotkov več ko t lani. Tu je  še zdravstvena preventivna rekreacija za delavce, k i  
delajo v posebnih in zahtevnih pogojih, sko zi katero j e  v zadnjih letih šlo preko tisoč zaposlenih, poglavje zase pa je  
še klasična rekreacija. V K rk i imajo sko zi celo leto kar 15 oblik rekreacijske vadbe, k i  se j e  vsak leden udeležuje 
poprečno 250 delavcev, medtem ko  je  udeležba na tradicionalnih Krkinih športnih dnevih tudi trikrat večja. Sicer pa 
podatek za lani pove, d a je  bito v vseh rekreacijskih oblikah vadbe udeleženih kar blizu 3.500 zaposlenih.
Gotovo ti uvodni podatki dovolj rščamo v plačilne razrede— meriloje

dohodek na družinskega članazgovorno govore o tem, koliko so v 
Krki dosegli z domala že petnajstle
tnim sistematičnim delom na tem 
področju. Nemara bi vsem tem števil
kam veljalo pridružiti še podatek, ki 
kaže, koliko je delavca Krke letos ve
ljalo letovanje v objektu B kategorije, 
ranga Strunjan ali Šmarješke To
plice. Štiričlanski družini delavca, ki 
jev  prvem plačilnem razredu, grekar 
185 tisočakov regresa, ki ga prispeva 
Krka, tako da ta delavec plača za 
desetdnevno letovanje štiričlanske 
družine z vso hotelsko oskrbo vsega 
40 tisočakov.

»Mnogijn se bo kaj takega zdelo 
nemogoče,« razlaga Matevž Aš, ki 
skrbi za področje oddiha in rekrea
cije v Krki. »A vedeti je treba, da ni 
naš cilj delavcu ponuditi le možnost 
oddiha in rekreacije, pač pa mora biti 
ta ponudba tudi v okviru njegovih fi
nančnih zmožnosti. Takosm ovK rki 
že pred časom sprejeli samoupravne 
akte, po katerih seregres za letovanje 
obvezno deli: dve tretjini ga dobi de
lavec na roke, ena tretjina gre za 
regresiranje oskrbnih dni v naših 
letoviščih. Seveda delavce razv-

■ It'
potem določajo zneske za plačilo do
pustovanja. Ne bi ob tem našteval 
vseh podrobnosti, treba pa je omeni
ti, da proste kapacitete razporeja 
posebna komisija, ki jo imenuje 
konferenca sindikata. Ta potem 
pregleda rezultate opravljenega 
točkovanja in skuša kar najbolj up
oštevati želje prijavljencev. Dogaja 
se, da kakšnih 20odstotkov prijavnic 
ostane herešehih, vendar tudi te v 
nadaljnjem postopku usklajevanja 
rešimo. Posebna ugodnost je za naše 
delavce tudi, da imajo možnost 
šestmesečnega odplačila stroškov za 
letovanje, tako da ob današnjih ce
nah to resnično ni nikakršen strošek. 
Plačilne kategorije za enodnevni pol
ni penzion vnaših objektih, ki so vsi B 
kategorije, so od l.OOOdo 1.500din, 
dnevna cena apartmaja za našega de
lavca pa je od 250 do 270 din za 
ležišče.«

Kot že rečeno, je  Krka letos nudila 
oddih 1.465 svojim delavcem, vseh 
letovalcev pa je bilo 4.211, največ 
seveda ožjih družinskih članov

zaposlenih m sorodnikov. Tako je v 
Strunjanu letos letovalo 788 oseb, v 
Piranu 167, Vrsarju 758, Nerezinah 
977, vSukošanu 131, na Braču jih je 
bilo kar 965, v Šmarjeških in Dolenj
skih Toplicah 88, na Rogli 55t v No- 
vigradu 194 in Sutomoru 86. Število 
letovalcev je narastfo v domala vseh 
Krkinih tozdih, največ pa v tozdih 
Zdravilišča in Zdravila. Ob tem naj 
zapišemo, daje bilo v Nerezinah, Vr
sarju in Strunjanu, kjer so imeli tudi 
največ letovalcev, največ prav tistih 
iz najnižjih plačilnih razredov.

»Moram pa reči, da nam podatki 
za nekaj let nazaj kažejo, da niso stro
ški tisti, ki delavcem izbirajo kraj 
letovanja. Največ jih je, ki jim gre v 
prvi vrsti za udobno bivanje in 
ugodne prometne zveze,« pravi 
Matevž Aš.

Pred vrati pa jeiudi zima in prav za 
sedemdnevne smučarske pakete je v 
Krki vse več zanimanja. Kajti v Krki 
so se odločili, da imajo delavci, ki 
niso izkoristili možnosti regresiranja 
poletnega dopusta, to možnost pozi
mi. Kaj pomeni to za ljubitelje sne
žnih opojnosti, ni potrebno posebej

ZAPOLNJEN URNIK — Preko tisoč 
Krkašev seje doslej udeležilo preven
tivnih zdravniških rekreacijskih 
dopustov v Strunjanu, Šmarjeških 
Toplicah in Vrsarju. od koder je tudi 
ta posnetek. Tudi prosti čas imajo 
delavci zapolnjen z raznimi aktivnos
tmi: z igranjem šaha, metanjem 
pikada, namiznim tenisom in še čim.

med Roglo, Cerknim, Krvavcem, 
Jahorino in domačim smučiščem 
Rog v Črmošnjicah.

Poleg letovanj, organiziranja pre
ventive zdravstvene rekreacije v Vr
sarju, Strunjanu in Šmarjeških To
plicah pa ima Matevž Aš na skrbi tudi 
klasično rekreacijo zaposlenih.

»Poleg športnih dnevov je med 
najbolj priljubljenimi rekreacijskimi 
oblikami tekmovanje za najboljši 
tozd v Krki. Našsistem je tak, da pod
pira množičnost. Če nekdo pride na 
tekmo s 6 igralci in zmaga, nekdo 
drug pa jih je pripeljal 20, bo slednji

Matevž Aš: »Tako za letovanje kot za 
številne oblike rekreacije je v naši 
delovni organizaciji vse več zanimanja. 
Sistem, ki smo ga gradili petnajst let, 
daje res spodbudne rezultate.«

dobil za oceno v skupnem seštevku 
več točk. Sicer pa smo letos poslali na 
tečaj za organiziranje športne rekrea
cije 14 zaposlenih, tako da nas je 
danes v Krki preko 50, k tem pa je 
treba prišteti še zunanje sodelavce in 
navsezadnje tudi 3 fizioterapevte. Za 
razliko od mnogih delovnih orga
nizacij nam sedaj v Krki ni več 
problem, kako animirati zaposlene 
za rekreacijo, pač pa, kje najti toliko 
ustreznih prostorov za organizirano 
rekreacijo.«

Ni sicer pravilo, da takšnim po
datkom sledijo tudi tisti o povečani 
storilnosti, delovni vnemi, zadovolj
stvu delavcev, a v Krki na srečo je ta
ko. Kajti oddih, rekreacijo in delovne 
rezultate so v Krki povezali v 
sklenjen krog.

BOJAN BUDJA

f U l  1 i i

»1 I I 11 I

BESEDO IM AJO ŠTEVILKE

odbojka
II. ZOL. moški, zahod, 3. KOLO: 

REKA — PIONIR 3:2 (-9, 14. -10, 3 
13>.

Pionir: Vernig. Komadina, Petko
vič, Prah, Resnik. Gregurek, Tra- 
vižan, Koprivnik, Goleš.

LESTVICA: 1. Jedinstvo Interplet 
10 ... 11. Pionir o.

V prihodnjem kolu igrajo Novo-' 
meščani doma z Metalcem.

I. SOL, ženske, 5. KOLO: KOČEV
JE — PARTIZAN ČRNUČE 3:0 (4,9, 
5)

Kočevje: Klurt> Kočevar, Uran, 
Levstik, Turk, Gornik, Hočevar, 
Drobnič, Ahac.

LESTVICA: 1. Kočevje 10 točk, 2. 
Krim 8 itd.

V 6. kolu potujejo Kočevke v 
Liubno.

rokomet
SRL, moški, 9. KOLO: ASTRA 

JADRAN — INLES 18:27 (12:10) 
Inles: Gelze, J. Šilc, Mihelič 2, Ilc 9, 

Lukič, Čirovič 1. Karpov 4V Šilc, 
Ambrožič 4, Mate 3, Fajdiga 4. Žagar.

PARTIZAN — ČRNOMELJ 30:26 
(15:12)

Črnomelj: Plut, Bohte, M. Papež 4,- 
Kavšek 2, Hudelja 4, Novak 6, 
Možina, J. Papež2 .Svetič 3, Adlešič3, 
Pezdirc 2, Kmetič.

RUDAR — PONIKVE 27:22 (13:9) 
Ponikve: Jambrovič, Bambič 6, 

Fink 1, M. Strnad 2, Drab 7, D. Strnad 
3, Škantelj 1, B. Strnad, Novak. A. 
Strnad, Rosič, F. Strnad 2.

LESTIVA: 1. Usnjar 14 točk, 2. 
Šoštanj 12, 3. Inles 12... 8. Črnomelj 8,
11. Ponikve 4 točke.

Pari prihodnejga kola: Inles — 
Črnomelj, DVZ Ponikve — Peko, 
Astra Jadran — Usnjar, Šoštanj — 
STT Rudar itd.

SRL, ženske, 9. KOLO: OLIMPIJA
— ISKRA 24:22(14:10)

Iskra: Bolte, Gorenc 3, Dolar 2, 
Radovan. Turk 4, Selan. Jšangus 3. 
Vide 2, Kovačič 8. Kos, Jakše.

BURJA — NOVO MESTO 21:38 
(15:18)

Novoah& io: JeTmari. Abazovič 1. 
J liS n  8. Jakše.l4..Kramaf-7, Simončič, 
Opruc 6., Pate 2, Butala.

BRANIK — 1TAS KOČEVJE 24:19 
(10:5)

ltas: Filipovič. Klarič. Fajfar 3, 
Vuk, Križman 4, S. Jerič 2. M. Jerič 
10, Bejtovič, Zalar.

LESTVICA: 1. Kranj 16, 2. Branik 
14, 3. Novo mesto 13, 4. ltas Kočevje 
13. 5. Iskra 12 itd.

Pari prihodnjega kola: ltas — 
Mlinotest. Iskra — Veta, Novo mesto
— Olimpija, Branik — Kranj itd.

košarka
SKL, moški, 4. KOLO: NOVOLE! 

— ID JEZICA 85:83 (41:41) 
Novoles: Cerkovnik 23, Vučkovii 

18, Pintar 12, Piantan 12, Seničar 8 
Golobič 12.

LESI VICA: I Jekfotehna Branik ) 
... 4. Novoles 7 točk 

Novomeščani potujejo v soboto \ 
Ljubljano k Iliriji.

SKL, ženske, 4. KOLO: LABOD — 
CERKNICA 82:49 (40:28)

Labod: Aš 21, Srebrnjak 21. Gal 7, 
Smrke 16, Bratož 7, Čavlovič 2, Avgu
štin 7. Verstovšek 1.

LESTVICA: 1. ID Ježica 8 ... 10 
Labod 5 točk.

Novomeščanke potujejo v sobgto v 
Mengeš.

V ZDRAVILIŠČU 
DOLENJSKE 
TOPLICE

SO PRIPRAVILI ZA 
VAS
V restavraciji »Rog« boste 
postreženi z znanimi spe
cialitetami zdravilišča Dole
njske Toplice. Za vaše še 
boljše razpoloženje pa bo 
ob četrtkih in petkih ob 
večernih urah poskrbel En ! 
mož — en ansambel j

VABLJENI !

SERVIS
GOSPODINJSKIH 

APARAT.OV 
IN IZOLACIJ

V primeru, da skrinja toči, rosi ali 
Se na njej nabira led pokličite na 

tel : (002) 705-104

Mlakar Mirko 
Pa rad ii 48 
Cirkulan# 177
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S o lze  g ren ke  na tvo j prerani grob  
J B  so se  izlile, osta le  so le srčne bolečine.

' Z A H V A L A

Z . ‘“š ; : f j  V 64. letu s ta ro s ti nas je n e n ad o m a  in m n o g o  p rezg o d a j zap u stil n aš d o b ri 
H j S i ž  • . j «  m ož, b ra t,  stric , svak  in b ra tra n ec

J  RUDOLF 
“  m PRI BOŽIČ

iz Dol. Leskovca pri B restanici

Isk re n o  se zah v a lju jem  vsem  so ro d n ik o m , d o b rim  so sed o m  H lebčev im , Ja rh o v im , G o m iv šk o v im , 
ki so n am  prv i p risk o č ili na  p o m o č, tov . P ro sen ik u , k i je  bil v na jtežjih  tren u tk ih  o b  m eni. P risrčn a  
hvala  d r. L ad ik i s S en ovega, ru d a rsk i g o d b i, pevcem  za zape te  ža lo stn ik e , sodelavcem  a v to p a rk a  in 
ko m erc ia le  za p o d a rje n i venec, šefu  a v to p a rk a  S rečku  S m odiču  za  p o slov ilne  besede o b  o d p rtem  
g ro b u , g o sp o d u  k a p la n u  za lepo  o p rav ljen i o b re d , p rija te ljem  in zn an cem , d o b rim  so sed o m  za p o 
d a rjen e  vence in cvetje  te r  za ta k o  štev ilno  sp rem stv o  n a  zadn ji p o ti. Vsem  še e n k ra t p ris rčn a  hvala!

Ž alujojoči: žena Vida in osta lo  sorodstvo

Z A H V A L A

V 53. letu  s ta ro s ti nas je n e p rič ak o v a n o  z apustil m ož, a ti, s ta ri a ta , sin , b ra t 
•£ in stric  i

k j j t  MARTIN KOS
iz K rm elja 28

Z ah v a lju jem o  se vsem  so ro d n ik o m  in zn ancem , ki so  n am  v težk ih  tren u tk ih  sta li o b  s tra n i, nam  
pom agali, d a ro v a li cvetje  in vence. P o seb n o  se zah v a lju jem o  G D  K rm elj za o rg an izac ijo  p o g reb a ,
G D  T ržišče , Št. J a n ž  in C iren ik . H vala  M etaln i T L K  K rm elj, o b ra tu  Lisce K rm elj, sošo lcem  in 
uč ite lju  7. r. O Š K rm elj, pevskem u z b o ru , g o d b i iz Sevnice, g o v o rn ik u  za  p o slov ilne  besede in g o sp o 
du  ž u p n ik u  za lepo  o p rav ljen i o b re d . H v a la  vsem , ki s te  n am  izrekli soža lje  in p o sp rem ili p o k o jn eg a  
na  zadn ji po ti.

Ž alujoči: žena Š te fk a , hčerke M artin a  in B ranka z d ruž inam a te r  A leksandra, m am a, sestrezd ru ž in am i
in osta lo  sorodstvo

B P P N M S H 9 B | |  Ž alost, delo. trpljenje  —
“i ‘ tvo je  j e  bilo življenje. t

B K  Z A H V A L A

V 82. letu  s ta ro s ti nas  je  p o  d o lg o tra jn i bo lezn i zap u stila  n aša  d ra g a  m am a, 
s ta ra  m am a in p ra b ab ica

P K  m TEREZIJA
IVANETIČ

roj. Stariha
s Š trek ljevca pri Suhorju , M etlika

sk ren o  se zah v a lju jem o  b o ln išk em u  in strežn em u  oseb ju  D o m a  sta rejših  o b čan o v  v M etlik i za h u 
m ano nego  in sk rb , K O  ZB Ju g o rje  za lepo  o rg an izac ijo  p o g re b a , teti A n k i S o d ja  za po slo v iln e  
sesede, vsem  v aščan o m  s Š trek ljevca , Sel in Ju g o rja , ki s te  n am  v težk ih  tre n u tk ih  s ta li o b  s tra n i, 
Kolektivu G o rja n c i S tra ža  in vsem  so ro d n ik o m , p rija te ljem  in znan cem , ki s te p o k o jn i d a ro v a li cvetje 
n jo  p osp rem ili k zad n jem u  po č itk u .

Žalujoči: vsi njeni

Z A H V A L A

■ O b  boleči izgubi n ašega  ljub ljenega
^  ''g

J A /  IGNACA KORBARJA

se na jlepše  zah v a lju jem o  z d rav n ik o m  in oseb ju  K lin ičnega cen tra , o d d e lk a  za to ra k a ln o  k iru rg ijo  i 
L ju b ljan a  in oseb ju  bo ln išn ice  G o ln ik , ki so  m u v zad n jih  dn eh  skušali la jša ti trp ljen je . E n ak o  se 
zah v a lju jem o  zd rav n ik o m  Z d rav stv en eg a  d o m a  v Iv an čn i gorici. Z a izred n o  p o m o č  in soču stv o v an je  
se  z ah v a lju jem o  K o m u n a ln e m u  p o d je tju  G ro su p lje , T O Z D  P T T  K očevje, lovski d ru ž in i S u h a  k ra ji
na , n jenem u pev sk em u  zb o ru  in lovcem  so sedn jih  d ru ž in , zasavsk im  rog isto m  za tre n u tk e  velike 
tišine  in vsem  g o v o rn ik o m  za poslo v iln e  besede, gasilskem u d ru štv u  Z ag rad ec  in sosedn jim  
d ru š tv o m , č lan o m  rib iške  d ru ž in e  N o v o  m esto , d u h o v n ik u  in pevcem  za o p rav ljen i o b re d , vsem  
k ra ja n o m  in p rija te ljem , ki so od  b lizu in daleč  počastili p o k o jn ik o v  sp o m in  in z o b ilico  cvetja  zasuli 
n jegov  g rob . V sem  še e n k ra t p ris rčn a  hvala!

Žalujoči: njegovi

, Z a k a j usoda posega tja, in ti dodeli pusto  osandjenost, 
k je r  j e  na jm an j zaželena. polno spom inov, 
vzam e ti, ka r  si im el najraje, (France Prešeren)

^  Z A H V A L A

|  V ko m aj 59. letu  s ta ro s ti je  trag ičn o  p rem in il naš ljubljeni m ož, d o b ri oče

Jtzk  STANKO
GRAHEK

Lokve 16, Črnom elj

N a jp risrčn e je  se zah v a lju jem o  vsem , ki ste  z nam i čutili b o leč ino , n am  u stn o  ali p isn o  izrazili 
sožalje , p o sp rem ili p o k o jn ik a  v ta k o  velikem  številu  k p re ran em u  p o č itk u  in m u d a ro v a li to lik o  j 
lepega cvetja. P o seb n a  zah v a la  so sedom , ki so  n am  nud ili v se s tran sk o  p o m o č  in nared ili vse, česar 
m i v bo lečin i n ism o  m ogli. Z ah v a lju jem o  se Z av a ro v a ln i sk u p n o s ti T rig lav  N ovo  m esto , us
lužbencem  eno t Č rn o m elj in M etlika , G D  P e tro v a  vas, O O Z S  D ŠSS G O K  Č rn o m elj, O O Z S  IS K 
R A  Sem ič-tozd  E lek tro n sk i k o n d e n za to rji. Z R V S, Z ZB  P e tro v a  vas, D P O  ob č in e  Č rn o m elj, D ru 
štvu v in o g rad n ik o v  Bele k ra jin e , KS P e tro v a  vas, KS k o m a n d a n ta  S ta n e ta  L ju b ljan a  in B eograd , 
nosilcem  p ra p o ro v , pevcem , godb i na  p ih a la , s tan o v alcem  iz b lo k a  Ul. 21. o k to b ra  15 v Č rn o m lju  in 
g o sp o d u  ž u p n ik u  za o p rav ljen i o b red . P rav  lepa hva la  g o v o rn ik o m  za besede p red  d o m ačo  h išo  in 
p red  o d p rtim  g ro b o m . Vsem  sk u p a j še e n k ra t na jlep ša  hvala!

N eutolažljivi: žena S lava, hčerka Son ja  z družino in sin Slavko

TELEVIZIJSKI SPORED
PETEK, 14. XI.
TV MOZAIK:
9.00 TEDNIK
10.00 PO BELIH IN ČRNIH TIPKAH
15.45 — 23.40 TELETEKST
16.00 TV MOZAIK, ponovitev
17.30 POROČILA
17.35 MAČEK
17.50 ZGODBE M ODREGA TELE
FONA: Tisti z belo kapo, 4. del 
češkoslovaške nanizanke
18.15 PRED IZBIRO POKLICA: Po
klici v lesarstvu
18.45 RISANKA 

1 19.00 DANES
j  OBZORNIK LJUBLJANSKEGA 

OBMOČJA
19.30 DNEVNIK
19.55 VREME

i  20.05 NOVI PACIFIK: DOBA PACI- 
I FIKA, 1. del ameriške dok. serije

21.10 J. Collins: HOLLYWOO- 
DČANKE; 1. del ameriške nadalje
vanke

V nadaljevanki sta prikazana blišč in 
beda Hollywooda.Tujeostarelizvezd- 

| nik šarmer, ki mu vloge že uhajajo iz

rok paga podjetna žena podpira in pro
pagira vse do trenutka, ko spozna, da 
jo vara z mlajšo lepotičko. Tuje ugled
ni režiser, ki izbira igralce za novi film, 
za katerega je napisala scenarij njegova 
lepa žena, on pa se ne more ubraniti 
alkohola in nastavljenih mrež razvpite 
igralke, ki bi končno rada dokazala 
svoj »talent«. Ne m anjkanitinadebud- 
ni mladenič, ki bi rad na pošten način s 
svojo ljubko ženo ob strani postal 
zvezdnik. Tu je še mnogo ljudi, ki hle
pijo po slavi, denarju, uspehu. Končno 
je tu še neznan mlad fant iz province, ki 
je izvedel, da njegova mati, ki gaje kot 
otroka zapustila, živi v Hollywoodu. V 
jezi ubije svoja rejnika in odide v mesto 
sanj, da bi našel prave starše in se jim 
maščeval. Nadaljevanka ima šest 
delov.
22.00 DNEVNIK
22.20 POROČNA KORAČNICA, ita
lijanski film

D R U G I PRO G RAM
17.10 Test — 17.25 Dnevnik — 17.45 
Začetek brez konca — 18.15 In tudi

letos — 18.45 »Frka« (humoristična se
rija) — Dnevi JR T  — 19.30 Dnevnik —
20.00 Glasba — 20.05 Komentar I —
20.10 Dokum entarna oddaja — 20.40 
Narodni običaji — 21.10 Komentar II 
— 21.20 Mak in Zak (otroška serija)—
21.50 Politični magazin — 22.40 »Ovo 
malo duše« (TV drama) — 23.50 
Komentar ITI — 23.55 Rock oko

TV ZAGREB
8.20 Poročila— 8.25 Začetek brez kon
c a — 8.55 TV v šoli— 10.35 TV v šoli—
12.35 Poročil — 12.40 Spekter — 13.45 
Video klub — 14.30 Zabavna oddaja 
TV Novi Sad— 15.00 TV v šoli — 16.00 
Dober dan — 17.25 Kronika Reke —
17.45 Začetek brez konca — 18.15 In 
tudi letos — 18.45 TV kolesar — 18.55 
Številke in črke — 19.30 Dnevnik —
20.00 Lyttonov dnevnik (4. del angl. 
nadaljevanke) — 21.05 Zabavna odda
ja — 22.00 Dnevnik — 21.15 Kultura 
srca — 23.45 Poročila

S O B O TA , 15. XI.
7.45 — 12.50 in 15.00 00.00 
TELETEKST
8.00 POROČILA
8.05 RINGARAJA V ŽIVALSKEM 
VRTU
8.20 SLOVENSKE LJUDSKE PRA
VLJICE: REZIJANSKI KRPAN, 1. 
del
8.45 ŽE SE OGLAŠA KLOPOTEC

9.00 SMOGOVCI, 2. del nadaljevanke
9.30 PERISKOP
10.15 ZAGORJE 86, 4. oddaja
10.45 OTROK IN IGRA: Igrača, 
vzgojno sredstvo, 3. del niza
11.05 VARSTVO PRI DELU: Prah
11.15 NOVI PACIFIK: Doba Pacifi
ka, ponovitev 1. dela dok. serije
12.15 MIR IN RAZOROŽITEV: Klic 
velikega zidu,, ponovitev 3. dela

12.45 POROČILA
15.15 POROČILA
15.20 KRALJ O JD IP, angl. mladinski 
film

16.55 ROKOMET DINOS SLOV AN: 
STJARNAR
18.15 REZERVIRAN ČAS
18.30 KNJIGA
18.45 RISANKA
19.00 DANES
V ŠESTI PRESTAVI
19.30 DNEVNIK
19.45 VREME
19.50 ZRCALO TEDNA

20.15 ČUDAK, francoski film 
Navihanka in neugnanka se poroči z

bogatim Italijanom, a se že na svatbi 
dolgočasi in na poročno noč pobegne. 
Zateče se k znancu in mu vzame 
dragoceno sliko. Tako si nakoplje kar 
dva zasledovalca, prvega, ki hoče nazaj 
ženo, in drugega, ki hoče sliko. V stiski 
ji pomaga neznanec iz hotela, sicer 
zelenjavar. To je čudak, samec, ki živi 
na samotnem otočku. Njegovega miru 
je konec, ko se na otočku pojavi privla
čna znanka iz hotela.
22.05 DNEVNIK
22.20 GEORGE GERSHW IN GA 
LA, posnetek koncerta z Dunaja

D R U G I PRO G RA M
14.15 Test — 14.30 Kako biti skupaj?
— 15.15 Miti in legende — 15.30 
Lutkovna predstava — 16.25 Akade
mija pana Kleksa (2. del poljskega fil
ma) — 17.45 Prijatelji (ponovitev 
drame) — 19.00 Narodna glasba — 
Dnevi JR T  — 19.30 Dnevnik — 20.00 
Komentar dneva — 20.05 Trgovci in 
ljubimci (drama) — 21.10 Komentar
— 21.15 Vesolje umira zehajoč 
(glasbeno zabavna oddaja) — 21.40 
Narodna in vseučiliščna knjižnica v 
Zagrebu — 22.25 Miniature — 22.35 
Program plus — 00.05 Poročila
TV ZAGREB
8.55 Poročila — 9.00 TV v šoli — 10.30 
Poročila — 14.10 Sedem TV dni — 
14.40 Pasti (francoski film) — 16.10 
Narodna glasba — 16.45 Poročila —
16.50 TV koledar — 17.00 Rokomet 
Dinos Slovan: Stjarnar — 18.25 Prisr
čno vaši — 19.30 Dnevnik — 20.00 
Umazana igra (angleški film) — 22.00 
Dnevnik — 22.25 V soboto zvečer —
23.50 Poročila

N E D E L JA , 16. XI.
| 8.00 — 13.25 in 15.00 — 22.35 
| TELETEKST 
j  8.15 POROČILA

8.20 ŽIVŽAV
9.15 LUTKOVNI ŽIVŽAV
9.20 ZGODBE MODREGA TELE- 

I  FON A: TISTI Z BELO KAPO, pono
vitev 4. dela češkoslovaške nanizanke
9.45 Z M UZEJSKIM VLAKOM PO 
TURISTIČNI NAGELJ IN BODE
ČO NEŽO
10.15 NEZVESTOBA PO SLO
VAŠKO, l.d e l slovaške nadaljevanke
11.25 PTUJ 86, 2. oddaja
12.00 KM ETIJSKA ODDAJA
13.00 Z MUZEJSKIM VLAKOM PO 
TURISTIČNI NAGELJ IN BODE
ČO NEŽO
13.20 POROČILA
15.15 RETROSPEKTIVA NAGRA
JENIH ŠPORTNIH IN TURISTI
Č NIH FILMOV — KRANJ 86: JACK 
RABBIT, kanadski film
15.45 M MUZEJSKIM VLAKOM PO 
TURISTIČNI N A GELJ IN BODE

ČO NEŽO
16.05 POROČILA
16.10 DIREND AJ, ameriški film
17.45 PROPAGANDNA ODDAJA
17.50 Z MUZEJSKIM VLAKOM PO 
TURISTIČNI NAGELJ IN BODE
ČO NEŽO
18.45 RISANKA
19.00 DANES:
POTROŠNIŠKA POROTA
19.30 DNEVNIK
19.53 VREME
20.00 PRIMOŽ TRUBAR, uvod in 1. 
del nadaljevanke

TV nadaljevanka v štirih epizodah 
osvetljuje ob 400-letnici smrti avtorja 
prve slovenske knjige njegov izjemni 
kulturni pomen in razkriva razsežnosti 
njegove osebnosti. Govori o Trubarje- 
vi stvariteljski in človeški veličini, o 
njegovi izjemni ustvarjalni energiji. V 
težkih razmerah, v katerih je pogosto 
tvegal življenje, T rubar vedno znova 
išče resnico in jo potrjuje. T rubar vzt
raja na svoji poti tudi tedaj, ko njegovi 
somišljeniki klonijo pod pritiski in le

tako lahko Slovencem ustvarja novo, 
tako pomembno poglavje v naši 
zgodovini.
21.20 REZERVIRAN ČAS
21.30 ŠPORTNI PREGLED
22.15 PORTRET: AVGUST ČERNI
GOJ
22.30 POROČILA

D R U G I PRO GRAM
16.00 Umetnostno drsanje za zlato pi
rueto — 17.30 Glasbena oddaja —
18.25 TV esej — 19.10 Prometni krog
— Dnevi JR T — 19.30 Dnevnik —
19.53 Vreme — 20.00 Primož Trubar 
(uvod in 1. del nadaljevanke) — 21.20 
Potrošniška po ro ta— 21.35 Videospot
— 21.40 Balada o tetovirancu (dok. od
daja) — 22.00 Komentar — 22.05 Ex 
libris M 'f  M — 22.45 Videospot —
22.50 Ali slišimo gluhe? — 23.00 
Videospot — 23.10 Pastoralna simfo
nija (balet) — 23.55 Arija Sancha 
Panse iz opere Don Kihot

P O N E D E L JE K , 17. XI.
TV MOZAIK:
9.00 ZRCALO TEDNA
9.20 INTEGRALI
15.35 — 23.00 TELETEKST 
15.50TV MOZAIK, ponovitev
17.25 POROČILA
17.30 DEŽELA CVETLIČNIH LON
ČKOV
17.45 SMOGOVCI, 3. del nadaljevan
ke
18.15 VIDEOGODBA, ponovitev

18.45 RISANKA
19.00 DANES:
PODRAVSKI OBZORNIK
19.30 DNEVNIK
19.55 VREME
20.05 ZLATI FANTJE, 5. del 
nadaljevanke
20.55 OM IZJE
22.55 POROČILA

D R U GI PROGRAM
18.00 Beograjski TV program — 19.00

Indirekt — Dnevi JRT — 19.30 Dnev
nik — 20.00 Ali, kako, kaj? — 20.30 
Novinarski klub — 21.15 Narodna gla
sba — 21.45 Jus universum — 22.20 
Težka kategorija (dok. oddaja) —
22.50 Zabavna glasba — 23.10 
Kamčevci (homuristični program) —
23.30 Ginsberg (kulturna oddaja) —
23.55 Valček (vizualnaglasba)— 00.20 
Video eksperiment — 00.25 Poročila

TOREK, 18. XI.
TV MOZAIK:
9.00 VESOLJE: Pekel in nebesa
16.10 — 22.25 TELETEKST
16.25 TV MOZAIK, ponovitev
17.25 POROČILA
17.30 PEDENJŽEP
18.00 MITI IN LEGENDE — Nova 
zaveza: Beseda na gori
18.15 PEPELKA NA OBISKU, 

■fjlasbeno-baletna oddaja
18.45 RISANKA

19.00 DANES:
KOROŠKI OBZORNIK
19.30 DNEVNIK
19.55 VREME
20.05 HAJDUŠKI G A J, 2. del drame
21.25 MEDNARODNA OBZORJA: 
LETO ŠESTINPETDESETO
22.10 DNEVNIK

D RUGI PRO GRAM
15.00 Namizni tenis Jugoslavija: Polj

ska — 17.45 Kdor hoče, ta zmore —
18.15 Nadarjeni — 18.45 Narodnoza
bavna glasba — Dnevi JR T — 19.30 
Dnevnik — 20.00 Emel (otroška odda
ja) — 2t).25 Glasbeni trenutek — 20.30 
Komentar — 20.35 Iz TV dnevnika v 
jeziku Romov— 21.00Narodnaglasba 
— 21.30 Komentar — 21.35 Gorski 
motivi — 22.05 Komentar — 22.10 
Povodi — 22.25 Sahatkule — 23.15 
Skupna oddaja dnevov JRT

SREDA, 19. XI.
TV MOZAIK:
9.00 T. Čufar: POLOM, drama
15.55 >— 23.20 TELETEKST
16.10 TV MOZAIK, ponovitev
17.15 POROČILA
17.20 SLOVENSKE LJUDSKE PRA
VLJICE: REZIJANSKI KRPAN, 2. 
del
17.45 ZLATA RIBICA, 1. del izob
raževalne serije
18.45 RISANKA

19.00 DANES:
POMURSKI OBZORNIK
19.30 DNEVNIK
19.55 VREME

20.05 FILM  TEDNA: JENK IJI, 
angleški film

Žgodba se začne, ko prispe v manjše 
angleško mesto velika ameriška voja
ška enota. Ameriški vojaki prihajajo v 
mestece, da se poveselijo, spoznavajo 
angleška dekleta, vznikajo ljubezni in 
tudi razočaranja. Prav ljubezen ima v

filmu osrednje mesto.
22.25 SPOZNANO NEZNANO, od
daja o znanosti
23.05 DNEVNIK

DRUGI PROGRAM
17.25 Dnevnik — 17.45 Dolga belasled 
— 18.15 Aktualna medicina — 18.45 
Oddaja o ljudskih običajih — 19.30 
Dnevnik — 20.00 Športna sreda —
22.00 Včeraj, danes, jutri

ČETRTEK, 20. XI.
TV MOZAIK:
9.00 IZ CIKLA JUGOSLOVAN
SKIH FILMOV: ODPISANI
15.55 — 23.35 TELETEKST
16.10 TV MOZAIK, ponovitev
17.30 POROČILA
17.35 ZGODBA O BRATCU

17.50 ŽELELI STE, POGLEJTE
18.15 MOZAIK KRATKEGA FIL
MA
18.45 RISANKA
19.00 DANES:
POSAVSKI OBZORNIK
19.30 DNEVNIK
19.55 VREME
20.05 TEDNIK

21.05 BESEDILOSLOVNI UTRIN
KI: Vprašanje + odgovor = besedilo
21.10 KUHARSKI NASVETI
21.20 DA BO TUDI JUTRI ŽIVLJE
NJE, dok. film
21.30 IGRANI FILM
23.00 POROČILA
23.05 MIR IN RAZOROŽITEV: Izob
raževanje za mir, 4. deldok. serije OZN
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Delovna skupnost 
O snovne šole na rodnega  heroja 
Ivana Kovačiča — Efenke 
Mirna peč

objavlja prosta dela in naloge

TAJNIKA — RAČUNOVODJE
za določen čas, s polnim delovnim časom in 2-mesečnim 
poskusnim delom.

Pogoji:
— srednja šola ekonomske smeri ali administrativne 
smeri
— praksa zaželena
Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev spreje
mamo 8 dni po objavi na naslov: Osnovna šola Mirnapeč, 
Mirna peč 82.
Kandidati bodo o izbiri obveščeni v 30 dneh po objavi 
oglasa.

956/46-86

Na podlagi sklepa komisije za delovna 
razmerja 
M ercator-A grokom binata Krško, 
TOZD VINOGRADNIŠTVO-KLETI KRŠKO,

objavlja prosta dela in naloge

KV KLETARJA
Delo se združuje za nedoločen čas, s polnim delovnim 
časom. Poskusno delo je 3 mesece.
Pogoji:
poklicna kmetijska šola vinogradniške-vinarske smeri 
ali druge ustrezne smeri in 6 mesecev delovnih izkušenj 
pri podobnih delih in nalogah.
Kandidati naj pisne prijave pošljejo na naslov: Mercator- 
Agrokombinat, Krško, Cesta krških žrtev 52, kadrovska 
služba. Rok za vlaganje prijav je 8 dni po dnevu objave. 
Kandidate bomo o izbiri obvestili v30 dneh po opravljeni 
izbiri.

951/46-86

Na podlagi 18. člena zakona o posebnem republiškem 
davku od prometa proizvodov in od plačil za storitev ter o 
načinu, po katerem občani in zasebne pravne osebe ob
računavajo in plačujejo davek od prometa proizvodov 
(Uradni list SRS, št. 6/84), in 3. člena odloka o posebnem 
občinskem davku od prometa proizvodov in storitev (Sku
pščinski Dolenjski list, št. 25/83, 6/85 in 20/85) objavlja Up
rava za družbene prihodke občine Novo mesto

POZIV
za vložitev davčnih napovedi o pridelanih količinah vina v 
letu 1986

Napoved so dolžni vložiti občani — zasebni pridelovalci 
vina, katerih letna proizvodnja presega 400 litrov na člana 
gospodinjstva, starega nad 16 let.

Napoved je treba vložiti do 30. 11. 1986 na predpisanem 
obrazcu, ki se dobi pri Upravi za družbene prihodke občine 
Novo mesto.

Zavezanec — občan, ki v predpisanem roku ne vloži na
povedi o proizvedenih količinah vina, bo kaznovan za 
prekršek z denarno kaznijo od 1.000,00 do 50.000,00 din.

Uprava za družbene prihodke 
Novo mesto 

966/46

Z A H V A L A

V 90. letu  s ta ro sti nas je  zapustil naš 
d o b ri  m ož, a ta , ded  in p rad ed

FRANC 
JAKŠIČ

iz Budganje vasi pri Žužemberku

Z ah v a lju jem o  se vsem  so ro d n ik o m  in vaščanom  za p o m o č  in 
izrečeno sožalje  in vsem  tis tim , ki ste  m u p o d arili cvetje in ga 
p osp rem ili na njegovi zadnji po ti. Isk ren o  se zahvalju jem o  tu d i 
pevskem u zb o ru  in g o sp o d u  žu p n ik u  za lepo op rav ljen i o b red  in 
izrečene besede.

Žalujoči: žena Ivanka, otroci Jože, Ivanka, Marija in Valentina z 
družinami

Ž e  leto  dni j e  zd a j minilo, 
od ka r življenje ti j e  ugasnilo, 
p ri nas' veselja več ni, 
odkar tebe, očka. m ed  nam i ni.

V S P O M I N

LEOPOLDU 
KUPLENKU

iz Vrha pri Pahi 8

10. n o v em b ra  je  m in ilo  ž a lo stn o  le to , o d k a r  si tih o  in b rez  slovesa 
odšel od  nas. T ežko  je  sp o zn an je , d a  se n iko li več ne  v rneš, ven
d a r  b o  v naših  srcih sp o n \in  n a te  v edno  živ in bo osta l del našega 
življenja.

Žena in otroci
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NOVOTEKS

NOVOTEKS, tekstilna tovarna, n.sol.o., 
Foersterjeva 10, Novo mesto 
Kadrovski oddelek

vabi k sodelovanju

VEČJE ŠTEVILO NEKVALIFICIRANIH DELAV
CEV ZA DELO V TREH IZMENAH

Pogoji:
starost nad 18 let, za moške: odslužen vojaški rok 
poskusnrčas: 2 meseca
Zaposlitev je za nedoločen čas. Zainteresirani kandidati 
naj oddajo pisne prijave na naslov: NOVOTEKS, tekstil
na tovarna, n.sol.o., Foersterjeva 10,68000 Novo mesto, 
kadrovski oddelek.

965-46

mm a
KRKA, tovarna zdravil, 
n.sol.o., NOVO MESTO

razpisuje
dela in naloge s posebnimi pooblastili in odgovornostmi

1. TEHNIČNEGA DIREKTORJA V 
PROIZVODNEM SEKTORJU TOZD 
IZOLACIJE

2. VODJE OBRATA SPECIFIKA V TOZD 
ZDRAVILA

in
objavlja
prosta dela in naloge *

3. KLJUČAVNIČARJA
v centralnih delavnicah in servisih temeljne organizacije 
Tehnoservis.
Na razpisana in objavljena dela se lahko prijavijo kandi
dati, ki imajo:
pod 1) — VII. stopnjo strokovne izobrazbe, kemijske, 
elektro ali strojne smeri,
— 5 let delovnih izkušenj,
pod 2) — VII. stopnjo strokovne izobrazbe farmacevtske 
ali kemijske smeri,
— 4 leta delovhih izkušenj,
pod 3) — IV. stopnjo strokovne izobrazbe kovinsko 
predelovalne smeri in
— 2 leti delovnih izkušenj.
Vse, ki izpolnjujejo navedene pogoje in so zainteresirani 
za sklenitev delovnega razmerja z našo delovno orga
nizacijo, vabimo, da oddajo svoje pisne ponudbe v 
kadrovsko službo KRKE v Novem mestu, Cesta herojev 
45, v roku 8 dni od dneva objave.

964/46

Z A H V A L A

T ih o  je o dšla  o d  nas naša  ljuba m am a

MARIJA SKOK
iz Kostela pri Kočevju

Isk rena  hvala  vsem , ki ste  jo  posp rem ili na n jeni zadnji po ti, 
daro v ali cvetje in nam  izrazili u s tn o  in p isno  sožalje  in z nam i 
sočustvovali. Posebna  zah v a la  zd rav n ik o m , sestram  p ljučnega 
o d d e lk a  bo ln išn ice  v N ovem  m estu  ter vsem , ki ste  ji pom agali. 
H vala  o rgan izac iji ZB za poslov ilne  besede.

Vsi njeni

OPEKARNA NOVO MESTO p . o.
Novo mesto, Zalog 21, tet.: (068) 21—403, 22—291, p. p. 10

Delavski svet razpisuje prosta dela in naloge

vodje f inančno-računovodskega sektorja
v (ni reelekcija)

Poleg splošnih pogojev morajo kandidati izpolnjevati še 
naslednje pogoje:
— visoka ali višja šola ekonomske ali komercialnesmeri
— 5 oziroma 7 let delovnih izkušenj
— poznavanje finančno-računovodskega poslovanja
— organizacijske in vodstvene sposobnosti
— da izpolnjuje pogoje družbenega dogovora o obliko
vanju in izvajanju kadrovske politike
Dela in naloge razpisujemo za 4 leta.

Objavljamo tudi naslednja prosta dela in naloge:

— blagajnik in ob račun  osebn ih  dohodkov
Pogoji: končana srednja ekonomska šola in 2 leti delov
nih izkušenj

— vzdrževalec (3 izvajalci)

Pogoji: končana poklicna šola za poklic strojnega 
ključavničarja, strugarja ali drugega ustreznega poklica 
in 3 leta delovnih izkušenj
Pisne ponudbe s priloženimi dokazili o izpolnjevanju 
pogojev naj kandidati pošljejo v 15 dneh po objavi. O iz
biri bomo kandidate obvestili v roku 30 dni po objavi 
oglasa.

963/46

Inles, industrija s tavbnega pohištva Ribnica, 
TOZD Trgovina,

komisija za delovna razmerja, razpisuje dela in naloge
#
šef cen tra lnega skladišča

Pogoji, ki se zahtevajo za opravljanje razpisanih del, so:
— višja izobrazba lesne, organizacijske ali ekonomske 
smeri
— 3—5 let delovnih izkušenj na enakih ali podobnih 
delih
Ker so navedena dela vodstvenega značaja, se od kandi
datov zahteva organizacijska sposobnost, sposobnost 
vodenja ter moralnopolitične kvalitete.
Izbrani kandidat bo imenovan za dobo 4 let, o izbiri pa 
bodo prijavljeni kandidati obveščeni v 15 dneh po pote
ku roka objave razpisa.
Prijave z dokazili o izpolnjevanju razpisnih pogojev 
sprejema v roku 30 dni po objavi razpisa kadrovska slu
žba DO Inles, Partizanska 3, 61310 Ribnica.

961/46

SKUPŠČINSKI
DOLENJSKI LIST

za  o b č i n e
‘Č R N O M E L J, 

K R ŠK O , 
M ETLIKA, N O VO 

M ESTO , RIBN ICA, 
IN T R E B N JE

Z datumom 6. novembra je izšla 19. številka Skupščinskega 
Dolenjskega lista, v katerem objavljajo:

OBČINA TREBNJE

Dolgoročni plan občine Trebnje za obdobje od leta 1986 do 
leta 2000
Srednjeročni plan občine Trebnje za obdobje 1986—1990 
Sklep o ugotovitvi, da je dogovor o temeljih družbenega 
plana občine Trebnje za obdobje 1986—1990 sklenjen

OBČINA NOVO MESTO

Sklep o določitvi cen osnovnih komunalnih storitev 
Sklep o javni razgrnitvi osnutka lokacijskega načrta kana
lizacijskega sistema Dolenjske Toplice — Straža 
Sklep o javni razgrnitvi osnutka ureditvenega načrta za 
pokopališče v Šmihelu pri Novem mestu

MEDOBČINSKA OBJAVA

Odredba o višini stroškov vozniškega izpita, preizkusazna- 
nja predpisov o varnosti cestnega prometa in preverjanja 
vozniškega znanja

Z A H V A L A

O b b ridk i izgubi dragega m oža , očeta, 
sta reg a  o če ta , b ra ta  in strica

MILANA 
BEVCA

kovača 
iz Tržišča 48

se p risrčn o  zah v a lju m em o  vsem  so ro d n ik o m , prija teljem  in 
znancem  za izrečeno  sožalje , d a ro v an e  vence in cvetje. Posebno  
zahvalo  sm o do lžn i oseb ju  žilnega o d d e lk a  boln ice  N ovo m esto  za 
vso sk rb  in p om oč m ed težko  bo lezn ijo , d ruž inam  K ovač, G o ren c  
in K n ez te r  žu p n ik u  za lepo op rav ljen i o b red , pevcem  iz Š en tru p er
ta , g o v o rn ik u  za poslov ilne  besede, IM V M irna in D U  T ržišče. Še 
en k ra t hvala v sem ,Jcistepoko jnega  v tak o  velikem  številu sprem ili 
na njegovi zadnji po ti.

Žalujoči: žena Justi, sin Milan /  družino, hčerka Justi iz Amerike in 
ostalo sorodstvo

.
Z A H V A L A

O b boleči izgubi m oža, o četa , b ra ta , 
sta reg a  o če ta , s trica , ta s ta  in svaka

STANKA 
ŠPRAJCERJA .

iz Črnomlia

se najlepše zahvalju jem o  vsem  so ro d n ik o m , sosedom  in p ri
ja te ljem  za p o m o č  v najtežjih  tren u tk ih , izrečeno sožalje, p o 
d a rjen o  cvetje in vence. Z ahvalju jem o  se delovn im  organ izac ijam  
E lek tro , P lan ina  in B egrad iz Č rn o m lja , g o v o rn ik o m  Z ZB  in g o '/  , 
bi na  p ih a la  za ganljive  besede slovesa  ob  o d p rtem  g ro b u . G a 
silskem u d ru štv u  Č rnom elj za o rgan izac ijo  pogreba. H vala, 
g o sp o d u  k ap lan u  za lepo op rav ljen i o b red  in vsem , k is tep o k o jn i-  
ka posp rem ili na  njegovi zadnji poti.

Vsi njegov i
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TEDENSKAUSB
Četrtek, 13. novembra — Stanislav 
Petek, 14. novembra — Nikolaj 
Sobota, 15. novembra — Polde 
Nedelja, 16. novembra — Jerica 
Ponedeljek, 17. novembra — Gregor 
Torek. 18. novembra — Roman 
Sreda, 19. novembra — Elizabeta 
Četrtek, 20. novembra — Srečko

LUNINE MENE

16. novembra ob 13.13 — ščip

BREŽICE: 14. in 15. 11. grški 
glasbeni film Rembetiko. 16. in 17. 11. 
italijanska akcijska komedija Štiri res- 
ti proti Riu. 18. in 19. 11. italijanska 
erotična komedija Škandal v družini.

ČRNOMELJ: 13. 11. ameriški film 
Čejani v borbi za življenje. 14. in 16. 
11. ameriška komedija Vojna akade
mija. 16. 11. nemški film Ljubezenski 
hoteL^v Tiroliju. 18. 11. ameriška

komedija Bogovi so padli na glavo. 20. 
11. ameriški film Indiana Jones.

KRŠKO: 13. in 15. 11. ameriški film 
Deset zapovedi — I. del. 14. in 16. 11. 
ameriški film Deset zapovedi — II. 
del. 18. 11. francoski film Nevarnost v 
zraku. 19. 11. ameriški film Rocky III. 
20. 11. ameriški film Pod vulkanom.

NOVO MESTO — DOM KUL
TURE: 13. II. filmsko gledališče — 
ameriški film Ubiti mojega dragega. 
Od 14. do 16. 11. (ob 18. in 20.15)ame
riški pustolovski, akcijski film Octo- 
pusy — Jam es Bond 007. 17. II. 
(19.30) koncert Volodja Balžalorsky. 
18. in 19. 11. (19.30) SLG Celje: 
Shakespeare — Kar hočete. 20. 11. 
filmsko gledališče — ameriški film 
Ženska v izložbi.

NOVO MESTO — DOM JLA: Od 
14. do 16. 11. ameriški film Spopad v 
velikem mestu. Od 17. do 19. 11. ame
riška komedija Nevarni posli.

SEVNICA: 13. 11. pustolovski film 
Partnerji. 14. in 15. 11. glasbeni film 
Škrlatni dež. 16. in 17. 11. kriminalni 
film Polnočni ubijalec. 19. in 20. 11. 
akcijski film Vroči duhovi.

službo dobi
DEKLE za delo v kuhinji sprejme

mo v redno delovno razmerje. Delovni 
čas urejen. Gostilna Budič, Čatež 1, 
Brežice, t

|  V I  I V Vslužbo isce
VARČUJEM za stanovanje in bi nu

dilo ter čimprej rada dobila kakršnok
oli honorarno delo v dopoldanskem 
času. Cenjene ponudbe pod šifro 
»MOJ M2«

stanovanja
VIŠJA MEDICINSKA SESTRA 

vzame v najem enosobno stanovanje 
ali garsonjero v Novem mestu z 
možnostjo enoletnega predplačila. Tel. 
25-572 popoldne.

SOBO v Novem mestu, opremlje
no, išče mlado dekle. Tel. 23-534 od 
16. do 19. ure.

motorna vozila
PRODAM MOSKVIČA 1500 kara

van, letnik 1980. Tel. 24-314.
POCENI PRODAM ETZ 250, le

tnik 1983. Martin Plantan, Veliki 
Cerovec 9.

PRODAM Z 101, letnik 1984. Jarc, 
Prečna 36, tel. 23-286.

PRODAM ZASTAVO 750, letnik 
1981, registrirano do junija 1987. Al
ojz Hočevar, Dule 3, Bučka, 68276 
Škocjan.

UGODNO prodam Z 101, letnik 
1980. Anton Kocjan, Velika Cikava 
16, tel. 23-786.

PRODAM TAM 110 T 10. Tel. 75- 
851.

UGODNO PRODAM RENAULT 
12, ohranjen in registriran. Informa
cije na Prešernovi 16, tel. 72-191 
Krško.

PRODAM DIANO 6, letnik 1976. 
Tine Pirc, Vel. Vodenice 1, Kostanje
vica.

PRODAM R 4, letnik 1976, v celoti 
ali po delih. tel. 23-200, popoldne in 
zvečer.

Z 850, letnik 1980-december, pro
dam. Ločna 3.

NUJNO PRODAM VW 1300, nem
ški, letnik 1965, registriran do konca 
maja 1987. Cena 17 SM. Tel. 24-600 
od 7. do 14. ure.

PRODAM dobro ohranjeno LADO 
1200, letnik 1979. Vinko Lukšič, Vav- 
ta vas 71, Straža.

PRODAM ŠKODO 120 LS, letnik 
1980, registrirano do 17. 11. 1987. Tel. 
58-674 popoldne.

Z 750, letnik 1981, dobro ohranje
na, prodam. Tel. 51-108, dopoldne.

PRODAM nov APN 6 za 21 M. Zd
ravko Kaplan, Pristavica 5 ,Šentjernej.

KOMBI ZASTAVA 435 K, letnik 
1980, registriran do oktobra 1987, 
ugodno prodam. Tel. 21-508, popol
dne.

126 P, letnik 1979, prodam. 
Radenšek. Nad mlini 8 a, Novo mesto, 
v soboto.

KARAMBOLIRANO Z 750 LC, le
tnik 1980, prodam. Slak, Pristava 8, 
Trebnje.

PRODAM FIAT 126 P, letnik 1980, 
registriran do 1987,40.000 km. Tel. 51- 
288

ZASTAVO 750 S, letnikJ977, pro
dam. Klemenčič, Goriška vas 1.5, Mir
na peč.

AUDI 100, model 1977, odlično 
ohranjen in v brezhibnem voznem sta
nju, prodam za 2 M. Tel. 21-985, 
zvečer.

PRODAM NSU 1200 C. Zrilič, 
Ragov&ka 14.

PRODAM ZASTAVO 750, 1980 
november, na novo registriran, in 2 m3 
smrekovih plohov. Tel. (068) 44-574.

ZASTAVO 750, letnik 1980, pro
dam. Tel. 25-381.

Z 101, letnik 1976, prodam. Potreb
na montaža. Tel. 25-862.

ZASTAVO 101 GTL, letnik 1985, 
prodam. Tel. 24-436.

NSU 1200 C, registriran do junija 
1987, prodam. Lakner, Tribuče 4 /a , 
Črnomelj.

PO UGODNI CENI PRODAM R 4, 
letnik 1983. Kralj, Plemberk ž, Stopiče.

DOLENJSKI LIST
IZDAJA DIC, tozd Dolenjski list. Novo mesto.
USTANOVITELJICE LISTA: občinske konference SZDL Brežice, 

Črnomelj, Krško, Metlika, Novo mesto, Sevnica in Trebnje.
IZDAJATELJSKI SVET je družbeni organ upravljanja. Predsednik: 

Tone Jesenko.
UREDNIŠKI ODBOR: Drago Rustja (glavni urednik in vodja tozda), 

Marjan Legan (odgovorni urednik), Ria Bačer, Andrej Bartelj, 
Marjan Bauer (urednik Priloge), Mirjam Bezek-Jakše, Bojan Budja, 
Anton Jak še  (novinarski servis in EPS), Zdenka Lindič-Dragaš, 
Milan Markelj, Pavel Perc, Jože  Primc, Jože  Simčič, Jožica  Teppey 
in Ivan Zoran.

IZHAJA vsak četrtek — Posam ezna  številka 120 din, letna naročnina 
3.000 din, za delovne in družbene  organizacije 6.000 din, za tujino 20 
ameriških dolarjev oz. 50 DM (ali druga valuta v tej vrednosti) — Devizni 
račun 52100-620-970-257300-128-4405/9 (Ljubljanska banka — Te
meljna dolenjska banka Novo mesto).

OGLASI: 1 cm višine v enem stolpcu za komercialne oglase 2.000 din, 
na  prvi ali zadnji strani 4.000 din, za razpise, licitacije ipd. 2.500 din. Mali 
oglasi do  deset besed 1000 din, vsaka nadaljnja beseda  100 din. Na pod
lagi mnenja sekretariata za informacije IS skupščine SRS (št. 421-1/72 
od 28. 3. 1974) se  za Dolenjski list ne  plačuje davek od prometa 
proizvodov.

TEKOČI RAČUN pri podružnici SDK Novo mesto: 52100-603-30624. 
Naslov: Dolenjski list, 68001 Novo mesto, Germova 3, p. p. 33, telefon 
uredništva (068) 23-606 in 24-200, telefon novinarskega servisa 23-610, 
telefon ekonomske  propagande, malih oglasov in naročniškega oddel
ka 24-006. — Nenaročenih rokopisov in fotografij ne  vračamo — Časo
pisni stavek, prelom in filmi: DIC, tozd Grafika, Novo mesto — Tisk: 
Ljudska pravica, Ljubljana.

PRODAM ZASTAVO 850, letnik 
oktober 1985, Tel. 84-712.

PRODAM JU GO 45, letnik 1983. 
Miha Jordan, Dobrava 8, Kostanjevi
ca.

PRODAM moped peterobrzinec, 
star tri leta, in mašinco za klanje in 
rezanje zobotrebcev. Lado Lavrič, 
Stare žage 15, Dolenjske Toplice.

Z 101, letnik 1981, poceni prodam. 
Tel. 84-982.

SAAB 96 L, prva registracija 1977, 
odlično ohranjen, prodam. Tel. (068) 
85-228, zvečer.

ZASTAVO 101 confort, letnik 1982, 
prevoženik 44000 km, odlično ohra
njeno, prodam. Informacije na tel. 49- 
008, dopoldne.

ŠKODO 120 L, letnik 1978, pro
dam. Tel. 27-243, popoldne.

PRODAM FIAT 126, letnik 1980, 
za 50 M , in neregistrirano Z 750. Janez 
Erjavec, Sela 3, 68250 Dolenjske 
Toplice.

ZASTAVO 750, letnik 1976, regist
rirano do 19. julija 1987, prodam po 
ugodni ceni. Prodam tudi kolo 
znamke FAVORIT. Ogled možen 
vsako popoldne. B. Hribar, Globičice 
26, 68311 Kostanjevica.

KOMBI ZASTAVA 850 prodam. 
Školjka stara eno leto, leto izdelave 
1982. Jože Kic, Škocjan 6 a.

GS 1, 3 super, 59000 km, garažiran, 
ohranjen, prodam. Videnič, Sadjar
ska. Krško.

MOTOR KROS KRAJDLER pro
dam. Robert Zaman, Dvor 54.

JU GO 45, letnik 1982, in ZAS
TAVO 750, letnik 1982, prodam. Tel. 
25-185, popoldne.

Z 101, letnik 1978, prodam ali 
zamenjam za manjše vozilo. Gotna 
vas 44 b, Luzar.

kmetijski stroji
TRAKTOR Kramer Deutz 33 KM 

prodam. Branko Pečnik, Vel. Malence 
44 a, 68262 Krška vas.

TRAKTOR TV 420, skoraj nov, pro
dam. Jože Zupančič, Stavča vas 21, 

. Dvor pri Žužemberku.
TRAKTOR Zetor 4247v prodam. 

Jordan, Ruhna vas 4, Šmarješke 
Toplice.

TRAKTOR TV 730, star 5 let, s pri
ključki prodam. Franc Sedlar, Slamna 
vas, n. h., Metlika.

PRODAM prikolico za motokulti- 
vator Goldoni 14 KS s pogonom. Al
ojz Mervar, Stopiče 68.

PRODAM FREZO GOLDONI 8 
KS, novo. Ucman. Smolenja vas 65, 
Novo mesto.

TRAKTOR TV 420, frezo, plug in 
prikolico, vse v garanciji, prodam. Ga
jič, G otna vas 79, tel. 21-323.

PRODAM frezo Goldoni (14 KM), 
dobro ohranjeno, in 4 m3 drv. Ivan 
Škedelj, Veliko Mraševo 11, Podbočje.

PRODAM traktor Ursus 355. Ivan 
Vire, Gor. Kamenje 6.

PRODAM trosilnik hlevskega gn
oja, star eno leto. Strašek, Podgora 10, 
Straža.

PRODAM traktor Zetor 49, odlično 
ohranjen. V račun vzamem traktor 
manjše vrednosti ali ročno kosilnico. 
Naslov v upravi lista (7163/86).

TRAKTOR DEUTZ 18 KM s hidra
vliko, koso, poceni prodam. Drage 1, 
68331 Suhor.

PRODAM TRAKTOR 18 KM s pri
ključki, frezo, kosa TV 120 in plug. 
Darko Vidic, Suhor 12, Dolenjske 
Toplice.

PRODAM kultivator Goldoni 14 
KS diesel s frezo in prikolico. Tel. 25- 
441, popoldne.

PRODAM nov traktor UTB Unive
rza! 340 35 KM. Franc Strugar, Ločka 
7, Črnomelj.

ZETOR 35 KM prodam. Slavko 
Pene, Veliki Slatnik 24, tel. 26-903.

UGODNO prodam malo rabljeno 
BCS. Franc Gričar, Dol. Kronovo 17. 
Šmarješke Toplice.

UGODNO prodam malo rabljene 
Univerzalove traktorske gume 11-28. 
Jože Jaklič, Telčice 4, Škocjan.

PRODAM kravo, staro dve leti in 
,o l .  Go. Kamence 1, Novo mesto.

OVCE jezersko-solčavske pasme 
prodam. Ivan Kafol, Trstenik 15, 
68233 Mirna.

PRODAM eno leto star šivalni stroj 
Ruža electronic v kovčku. Cena 
130.000 din. Tel. 81-019.

UGODNO PRODAM FOTELJE. 
Tel. 24-679.

PARCELO (25 a) na lepem kraju v 
Kostanjevici na Krki prodam. Telefon 
v večernih urah (061) 772-954.

ALI HOČETE vložiti svoje pri
hranke v stanovanjsko hišo z lokalom 
na imenitni lokaciji v Novem mestu? 
Povprašajte po telefonu (061) 263-221.

PRODAM travnik na Otočcu (pri 
mostu, desni breg, nekaj nad 2000 m2) 
najboljšemu ponudniku. Zglasite se v 
vasi Otočec 33.

prodam
PRODAM avto prikolico. Jože Ste- 

pan, Valantičevo 8, Novo mesto.
ZA DIANO prodam dele podvozja, 

vsa vrata, stekla, originalno modro 
barvo, volanski mehanizem it. C. 
herojev 29 a, Novo mesto.

PRODAM trifazni dvotarifni števec. 
Horvat, Koglo pri Šmarjeti.

PRODAM brejo telico. Ogled 
popoldne. Žagar, Malenška vas 17, 
Mirna peč.

ETAŽNO CENTRALNO PEČ (23 
kkal), staro eno leto, prodam za polo
vično ceno. Jože Kralj, Pristavica 2, 
Šentjernej.

PRODAM malo rabljen črno-beli 
TV Gorenje Omiks. Tel. 22-349.

PRODAM jedilni krompir. Cena 35 
din za kilogram. Naslov v upravi lista 
(7162/86).

PRODAM 120-basno harmoniko 
Melodija. Tel. 25-278.

KRAVO, brejo 7 mesecev (tudi 
vozi), prodam. Jože Udovč, Hrušica 7, 
telefon 85-919.

ZARADI bolezni prodam sinte
tizatorje: Roland Jupiter 6, Korg Pol-

ysix, Mono-poli siel crusier, elektron
ski pianino z vgrajenimi ritmi Roland- 
ep 11 in echo, Ibanez 1000 DM. Jug, 
tel. (068) 20-355 od 19. ure dalje.

PRODAM psa nemškega ovčarja, 
rodovniškega, starega 14 mesecev, 
samo ljubiteljem živali. Tel. (068) 49- 
055.

PRALNI STROJ Naonis (5 M), 175- 
litrski hladilnik Gorenje (6,5 M) in 
novo pisalno mizo (3,8 M) prodam. 
Tel. (068) 85-107.

KASETOFON Sanusi SC 5100 pro
dam. Tei. (068) 85-786.

PRODAM eno leto staro psico (veli
ki šnavcer). Bunjevac, Dilančeva 6, 
Novo mesto.

PRODAM kuhinjsko pohištvo, HI- 
FI El NIČ HSR 160 in trajno žarečo 
peč Gorenje. Ogled vsako popoldne: 
Paderšičeva 37, Nov mesto.

100 1 domače slivovke, stare pet let, 
prodam. Alojz Šušteršič, Vidmarjeva 
(Regerča vas 167). n

PRODAM dobro ohranjeno sedež
no garnituro, Grundig TV color ter 
novo banjo Opatija. Šrečko Kumer, 
Prečna 52.

PRODAM kravo, sedem let staro, 
dobro .mlekarico, za teleta mladovno. 
Alojz Muhič, Jam a 6, pri Lakencah, 
Novo mesto.

KRZNEN PLAŠČ lama-nerc ovra
tnik, za srednjo postavo, malo rabljen 
prodam za 15 SM. Blatnik, Aškerčeva 
8, Krško (Stara vas).

PRODAM kobilo in žrebteo. Turk, 
Mali Orehek 6, Novo mesto.

PRODAM radio kasetofon Interna
tional 2x12 V, avtokasetofon Scharp, 
motorno žago Homelite. menjalnik in 
motor za Ž 101, harmoniko Wel- 
tmaister, 120-basno. Tel. 85-406.

PRODAM rabljen pralni stroj 
Gorenje in rdeč plašč za deklico 7 let. 
G or. Straža 66.

USNJENO sedežno garnituro pro
dam. Tel. 23-336, od 16. do 18. ure.

PRODAM štiri rabljena tridelna 
zastekljena okna in vhodna vrata ter 
kravo za zakol. Pristava 23, popoldne,

PRODAM zakonsko posteljozjogiji 
in toaletno mizico z ogledalom (127 x 
63 cm). Tel. 25-201.

POCENI PRODAM nekaj let 
rabljeno peč za centralno kurjavo na 
trdo in tekoče gorivo. Tel. (068) 21 -089,

PRODAM šivalni stroj Višnjasuper. 
Tel. 24-425.

PRODAM VERIGE za traktor 
Tomo Vinkovič 730 in prikolico. Ko
vačič, Goriška vas 12, Mirna peč.

PRODAM ovco. Tel. 43-773.
PRODAM nov trofazni elektromo

tor Sever 2,2 KW, otroško posteljico z 
jogijem in 20 m2 hrastovega lamel 
parketa II. kvalitete. Tel. 24-323 po 
15. uri.

PRODAM smučarski prtljažnik za 
R 18 in kljuko za R 9. Tel. 23-200.

PRODAM ali zamenjam kozla 
sanske pasme. Burgar, Stranska vas 
21, Novo mesto.

MINIKOMPONENTO Kamasonic,
2 x 20 W, dvojni kasetofon, ločljivi 
zvočniki, novo, deklarirano, prodam. 
Tel. (068) 23-526 od 15. do 16. ure.

PRODAM TV, črno-bel. Marolt, 
Stitarjeva 4, Novo mesto.

TV GRUNDIG COLOR prodam. 
Tel. 85-204.

PRODAM vola, težkega 500 kg. 
Brezovar, Gradišče, Dolenjske Topli- 
ce._____________________ _________

JAM A PA TAKA!
R IBN IC A  — Na Vrtnarski cesti, 

k i vodi iz Ribnice proti Hrovači, kjer 
j e  tudi ribniško pokopališče, je  ie  la
ka  jama, da bodo zdaj zdaj vanjo 
lahko zagrebli kakšnega pokojnika. 
Na srečo je  ta cesta namenjena le 
pešcem in kolesarjem. Jama straši že
3 mesece, in sicer j e  le 200 m od up
ravne stavbe krajevne skupnosti Rib
nica. Tam pa, ko t kaže, kraljujejo 
neustrašni.

P-c

kupim
KUPIM gozd v bližini Zbur. Franc 

Jakše, Zbure 22 a. Šmarješke Toplice.
KUPIM garsonjero, centralno ogre

vano. Ponudbe na tel. 24-091, popol
dne.

čestitke
Dragima zakoncema HORVAT, 

Koglo, Šmarješke Toplice, iskrene < 
želje ob obletnici poroke — domači.t,

STANETU TISOVU, STANKI 
KLOBČAR iz Pristave 23 in dvema 
RADOVIČEVIČEVIMA iz Mihovca 
5 želi za god veliko zdravja, zadovoljs
tva in osebne sreče — NEKDO!

Dragemu in skrbnemu očetu JAN
EZU KOCJANU iz Dragatuša želimo 
za 65. življenjski praznik obilo zdravja 
in zadovoljstva — vsi njegovi, poseb
no šest vnukov.

Dragemu atu FRANCU STARIČU 
iz Čužnje vasi 35 želi za 58. rojstni dan 
vse najboljše, veliko zdravja, mirno 
roko in dober pogled — hčerka Vida z 
družino, mami pa lep pozdrav.

JAKOB in ANA PERPAR iz Malen
ške vasi slavita te dni 50-letnico 
skupnega življenja-zlato poroko. Ob 
tem jubiljeu jima želita še veliko bolj 
zdravih in veselih skupnih let hčerki T  
družinama.

Dragemu FRANCU ŽITNIKU s 
Trške gore želimo za njegov 50. rojstni 
dan veliko zdravja in izpolnitev vseh 
želja vsi, ki ga imamo radi.

Iskrene čestitke STANETU ČEČE- 
LIČU z Dobrave 26 za njegov praz
nik! NEKDO.

FRANC BOLTJE, Grič 2, Trebnje, 
preklicujem vse besede, ki sem jih na
pisal in izrekel zoper MILENO 
BOLTJE iz Griča 2, Trebnje.

SILVO CIMERMANČIC, Hrib 3, 
se opravičujem TONETU GAZVODI 
iz Vel. Brusnic za pomoto.

ženitne ponudbe
32-letni preprost kmečki fant s 

srednje veliko mehanizirano kmetijo, 
avtom, novo hišo, nealkoholik, neka
dilec, želi spoznati zaradi poroke sebi 
primerno kmečko dekle, staro od 20 
do 32 let. Možnost zaposlitve! Po
nudbe po možnosti s sliko pod šifro: 
»SKUPAJ DOČAKAJVA NOVO 
LETO«.

obvestila

posest
PRI PELI CERKVI ugodno pro

dam rckaj gozda in več parcel. Tel. 
(068) 23-766 od 15. do 17. ure.

PRODAM polovico starejše hiše na 
ugodnem kraju, primernem za obrt, v 
Novem mestu. Informacije zvečer na 
tel. 23-429.'

DIMNIKARSTVO Milan PAVLIČ,
Roje 8, obveščam stranke, da sem 
začel dimnikarsko dejavnost na obm
očju krajevnih skupnosti Šentjernej, 
Škocjan, Šmarjeta, Otočec in Oreho
vica. Kemično čiščenje centralnih 
peči.

CE VAM iz zamrzovalne skrinje 
teče ali vam ta na zunanjih stenah 
ledeni, oziroma rosi, pokličite na 
telefon (062) 34-367 in obiskali vas 
bomo na vašem domu in napako z 
jamstvom odpravili!

GASILSKO DRUŠTVO M okro
nog sprejema pismene ponudbe za ig
ranje na gasilski veselici v soboto, 29. 
novembra, v Mokronogu. Prijave 
sprejemamo 8 dni po tej objavi.

PRODAJAM SADNE SADIKE: ja 
blane, hruške, marelice, češnje in 
breskve. Za kakovost sort nudim ga
rancijo. Možnost naročila tudi za spo
mladansko sajenje. Jože Prelog, Ada
mičeva 13 (Grm), Novo mesto, tel. 
26-320.

DO »GOK«ČRNOMELJ 
TOZD OBRT 
68340 ČRNOMELJ

PRODAJA NA

JAVNI DRAŽBI
TOVORNI AVTO ZASTAVA TIP 1500 TF-1, reg. št. N M 634- 
02, letnik 1980, nosilnost 835 kgn s številom sedežev 3 + 1. 

Izklicna cena 500.000 din.
Javna dražba bo v petek, dne 14.11.1986, ob 12. uri na se
dežu temeljne organizacije na Belokranjski cesti.
Ogled vozila je istega dne od 10. do 12. ure.
Pravico sodelovanja na licitaciji imajo vse pravne in fizične 
osebe, ki pred licitacijo položijo 10% varščino.

960/46

Komisija za delovna razmerja 
š tud ijske  knjižnice M. Jarca ,
68000 Novo mesto, C. kom. S tane ta  26/28

OBJAVLJA
prosta dela in naloge 

bibliotekarja
v oddelku Potujoča knjižnica za nedoločen čas s polnim 
delovnim časom po posebnem razporedu.
Pogoji: visoka izobrazba humanistične smeri. 
Kandidati naj prošnji priložijo dokazila o izobrazbi in 
življenjepis. Stanovanja ni.
Rok za prijavo je 8 dni. Izbira bo opravljena v 15 dneh.

962/46

Z A H V A L A

O b težk i, hud i bolezni in boleči izgubi ljub ljene žene, m am e, hčere, sestre
in s ta re  m am e

AMALIJE 
ŠUŠTARŠIČ

rojena Kovačič,
se isk ren o  zah v a lju jem o  vsem , ki s o j i  bili v ž ivljenju d o b ri in jo  imeli rad i. H v a la  vsem , ki so j i  lajšali 
trp ljen je  in jo  sp o d b u ja li pri p rem ag o v an ju  k ru te  bolezni: d r. Iv an u  B alogu , Sp lošn i a m b u la n ti 
Novoles, dr. Vladoši Južnič, Ž elezn iškem u zd rav stv en em u  d o m u  L ju b ljan a , O n k o lo šk em u  in štitu tu  
L ju b ljan a , p ra v  posebej d r. Jo ž ic i Č ervek , p ljučnem u o d d e lk u  Splošne bo ln išn ice  N ovo  m esto , 
p o se b n o 'd r . S m iljanu  T ro b išu  in višjim a m ed ic insk im a se stram a  S tan k i B o b n a r in E rn i G ru d en . 
N ajlepše se zah v a lju jem o  vsem  so ro d n ik o m , so sedom , n jenim  p rija te ljicam  in bivšim  so d e lav k am , 
p o seb n o  Jo ž ic i K užn ik  in njeni m am i T o n k i, A lojziji M ervar, Idi k rš t in c ,  Štefki A vguštin  te r  T an ji 
Z u p an č ič  za to p lin o , razu m ev an je  in pom oč. H v a la  vsem , ki so  nam  v težkih  dneh  sta li ob  s tran i, 
nam  p isno  in u s tn o  izrazili sožalje , se tak o  štev ilno  udeležili p o g reb a  te r  s cvetjem  počastili njen 
spo m in . N a jlepša  h v a la  k o lek tivom  N ovoles, T O Z D  T E S  S traža , IS K R A  T O Z D  T E N E L  N ovo  
m esto , K R K A , T O Z D  Z drav ilišča , PE  Z drav ilišče  D o len jske  T oplice, IS K R A , T O Z D  R azvojn i 
in š titu t L ju b ljan a , O O Z S M S  H ru ševec  Sela. P o seb n o  se z ahvalju jem o  govorn ic i Idi K rš tin c  za top le  
besede slovesa  n a  d o m u , m oškem u pevskem u zb o ru  Šm ihel za  o b ču ten o  zap e te  pesm i, p ih a ln em u  
o rk e s tru  N ovoles, d u h o v n ik u  iz V avte  vasi za lepo  op rav ljen i o b re d , A nici K ošm rlj za  to p le  besede 
o b  o d p rtem  g ro b u . V sem , k ijih  tu k a j ne m o rem o  im enovati p o im en sk o , isk rena  zah v a la  za so ču tn o  
p o z o rn o s t v tem  težkem  tren u tk u .

Žalujoči: mož Zorko, sinova Andrej in Leon z družino ter ostalo sorodstvo
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Z A H V A L A

V 50. letu  s ta ro s ti nas je  n e n ad o m a  in 
m n o g o  p rezgodaj zapustil naš d rag i 

m ož, oče in b ra t

ANTON 
HUMEK

iz Dobove

N ajlepše  se zah v a lju jem o  vsem  so ro d n ik o m , so sedom , p r i
ja te ljem  in zn ancem , ki so  nam  v najtežjih  tren u tk ih  p riskočili na 
p o m o č, za izrečeno  sožalje  te r  p o d a rjen e  vence in cvetje. H vala  
vsem , ki ste p o k o jn eg a  v ta k o  velikem  številu sprem ili na zadnji 
po ti. Posebej se zah v a lju jem o  za vsestran sk o  p o m o č  b ra to m  
Jo ž e tu , F ra n c u , Iv an u , teti Z ofk i z d ru ž in o  te r  M irk u  L azansk iju , 
g o sp o d u  žu p n ik u  za op rav ljen i' o b re d  in ločki godbi. Vsem še 
e n k ra t isk ren a  hvala!

Žalujoči: žena Štefica, hči Marina in bratje 

Dobova, dne 31. oktobra 1986

Z A H V A L A

Po dolgi in težki bolezni nas je  v kom aj 
50. letu  s ta ro s ti zapustil naš  d rag i m ož, 

oče, b ra t in stric

ZDRAVKO 
KUSTURA

iz Črnomlja

N ajlepše  se zah v a lju jem o  so ro d n ik o m  in p rija te ljem  za vsest
ra n sk o  p o m o č , p o d a rjen e  vence, cvetje te r  izrečeno sožalje. 
P o seb n o  zah v a lo  sm o do lžn i oseb ju  Z drav stv en eg a  d o m a  
Č rn o m elj, D O  Belt Č rn o m elj za g o v o r in o sta lo  p o m o č, T O Z D  
Isk ra  Č rnom elj, h išn em u  svetu  za g o v o r in vsem  osta lim , ki ste  
p o k o jn eg a  sprem ili n a  zadn ji p o ti. Vsem  še e n k ra t hvala!

Žalujoči: žena Marija, Rajko, Anica in ostalo sorodstvo

Ljubila  si gozdno šumenje, 
trto, zem ljo  in kam enje.
Vse preveč  si ti garala  
in si življenje skrajševala.

Z A H V A L A

V 67. letu  s ta ro s ti nas  je  n ep rič ak o v a n o  
zap u stila  naša  d ra g a  m am a, s ta ra  

m am a

MARTINA
RAJK

rojena KLEMENČIČ
Gabrje 89

Z ah v a lju jem o  se so ro d n ik o m , p rija te ljem  in zn ancem , ki ste  nam  
v na jtežjih  tre n u tk ih  k a k o rk o li p o m ag a li, d a ro v ali cvetje  ter 
p o k o jn o  sprem ili n a  n jeni zad n ji p o ti. H v a la  delovn im  k o lek 
tiv o m  Č G P  N o v o  m esto  in O Š Šm ihel N ovo  m esto . P rav  lepa 
h v a la  d u h o v n ik u  za o p rav ljen i o b red , pevskem u zb o ru  G a b rje  
te r  g o v o rn ik u  za poslov ilne  besede.

Žalujoči: mož Janez, hčerka Cvetka z družino in hčtrka Jožica z 
družino

S o lze  naše ti na grob rosijo, 
tebe, draga m am a, ne zbudijo.

Z A H V A L A

V 80. letu  s ta ro s ti nas je  zap u stila  naša  
d rag a  m am a

TEREZIJA 
LOKOVŠEK

iz Kostanjka 28, Krško

Z ah v a lju jem o  se so ro d n ik o m , sosedom  in znancem  za izrečeno 
sožalje, neseb ično  p o m o č  in d a ro v a n o  cvetje te r  vsem , ki ste  jo  
tak o  štev ilno  sprem ili na  n jeni zadn ji po ti. P o sebno  zah v a lo  sm o 
do lžn i dr. M itiču , d ruž in i C rn u g a  iz Ž do l, pevcem , g o v o rn ik o m  
ter žu p n ik u  za o p rav ljen i o b red . Vsem  še e n k ra t hvala!

Neutolažljivi: mož M iha, hčerka Anica ter sinova Miha in Jože z 
družinami, sestra Anica in ostalo sorodstvo

Z A H V A L A

27. o k ro b ra  nas je  v 73. letu  s ta ro s ti ne 
n a d o m a  zapustila  d rag a  žena. m am a, 

s ta ra  m am a, sestra  in te ta

ANTONIJA 
KOŠIR

roj. PIRH

Z ah v a lju jem o  se vsem  so ro d n ik o m , so sedom , prija teljem  in 
znancem , ki so  nam  k a k o rk o li p o m ag a li, p odarili cvetje, nam  izre
kli sožalje. Posebno  se zah v a lju jem o  O O S N o v o les D S S S te rso d e - 
lavcem  D SSS razvo jn i cen ter, O O S P io n ir-T O Z D  M K I ter so d e
lavcem  sek to rja  A S, Ž T O -T O Z D  za p ro m et N ovo  m esto , pevske
m u d ru š tv u  upok o jen cev  N ovo  m esto , g o v o rn ik o m a KS 
B ršljin-C egelnica in Z T O  N o v o  m esto  za poslov ilne  besede ter 
žu p n ik u  za  lepo op rav ljen i o b red . Vsem , ki ste  p o k o jn ico sp rem ili 
na zadnji p o ti, še e n k ra t isk ren a  hvala!

Vsi njeni

13. novem bra za pustil si nas, 
srcu zada l bolečino, 
k i ne zaceli j e  n iti čas, 
nisi utegni! se  poslov iti od  nas, 
ta ko  h iter j e  bi! zadnji korak.

V S P O M I N

Z  b o leč ino  v srcih  se sp o m in ja m o -o b  
prvem  letu usodnega  13. n o v em b ra , ko 
so ža lo stn o  zapeli vaški zvonovi v slovo 
našem u  ljubem u m ožu , očetu , sta rem u

o četu , b ra tu  in stricu

STANKU
DOLENŠKU

z Malkovca

T ežko  s e je  sp rijazn iti z resn ico , da  te n iko li več ne bo  m ed nam i. 
S pom in i n a te  še živijo. Isk ren a  h va la  vsem  tis tim , ki se ga 
sp o m in ja te .

Žena Eli in sin Branko s Pavlo

V S P O M I N

16. n o v em b ra  b o  m inilo  eno  leto , o d k a r  je  neh a lo  biti p lem en ito  
srce najine  sestre  in tete

ALBINE ŽBOGAR
Spom in  n an jo  b o  za vedno  o sta l v na jin ih  src ih , s tr tih  od  n e u to la 
žljive bolečine.
H v a la  n jen im  p rija te ljicam  in vsem  tis tim , ki ste jo  imeli rad i. 
H vala  vsem , ki ste  o b iskovali njen  g ro b , ji p rinašali cvetje in 
svečke.

Sestra Bruna in nečak Peter

Z A H V A L A

V 31. letu  življenja nas je  za v edno  zapustil d rag i m ož in oče

SLAVKO SUŠIN
iz Gornjih Ponikev

Isk ren o  se zahvalju jem o  vsem , ki so  n am  k ak o rk o li pom agali v 
teh težk ih  tren u tk ih : so ro d n ik o m , p rija te ljem , znancem , G D  P o
n ikve, godb i, K rk i-to zd  K o zm etik a , še poseb n o  pa d o b rim  
sosedom  in to v arišu  JA Z B IN Š K U .

V globoki žalosti: žena Marija, hčerka Maja in sin Jure

Z A H V A L A

V 73. letu  s ta ro s ti nas je  zap u stila  sest
ra , žena, m am a in s ta ra  m am a

ALOJZIJA 
MALNARIČ

iz Vavpče vasi

P risrčn o  se zahvalju jem o  so sed o m , so ro d n ik o m , prija teljem  in 
znancem  za izrečeno sožalje, p o d a rjen o  cvetje in sp rem stvo  na 
zadn ji po ti. Posebej se zahvalju jem o  govorn ici, pevskem u zb o ru  
in g o sp o d u  žu p n ik u  za op rav ljen i obred .

Žalujoči: vsi njeni

V S P O M I N

29. o k to b ra  so  m in ila  tri leta , o d k a r  nas 
je  za vedno  zapustil

FRANC
ROGELJ

Rihpovec 7, 68210 Trebnje

H v ala  vsem , ki se ga  sp o m in ja te  in ob isk u je te  njegov p re ran i 
g rob .

Vsi njegovi

Prerano za pustil s i nas, 
srcu za d a l bolečino, 
k i ne zaceli j e  čas.
N isi u tegn il se  poslov iti o d  nas, 
tako  h iter j e  bil tvo j zadnji korak.

Z A H V A L A

K om aj v  35. letu  nas je  n e p ričak o v an o  zap u stil naš  d rag i m ož, oči, sin, 
b ra t, stric, nečak  in svak

IVAN 
PLAZAR

iz Krmelja 30

O b  tej težki izgubi se na jisk ren eje  zah v a lju jem o  vsem , ki ste  počastili n jegov spom in , n am  izrekli 
sožalje , d a ro v a li vence in cvetje, te r  ga v velikem  številu  sprem ili n a  njegovi zadnji po ti. P oseb n a  
zah v a la  d o b rim  sosedom , so ro d n ik o m , p rija te ljem , zn ancem , p o se b n o  M ajcnov im  iz U lčn ika , za 
neseb ično  p o m o č. Z ah v a lo  iz rek am o  dr. Jo ž k u  M oscatelliju , M etaln i K rm elj, T O Z D U  O d p re m a  in 
šoferjem  S tillesa Sevnica za o rg an izac ijo  p o g reb a , O b rtn e m u  zd ru žen ju  in sekciji Šoferjev Sevnica, 
D O  V ek to r poslo v a ln ica  C elje , G rad isu  L ju b ljan a , R D  K rm elj, šoferjem  K rm elja  in Š en tjan ža , 
pevcem  iz K rm elja , g o v o rn ik o m  tov. K uslju , Selevšku in K o lo v ra tu  za poslov ilne  besede, zas
tav o n o šem  te r  g. žu p n ik u  za lepo  op rav ljen i ob red . Vsem  še e n k ra t isk ren a  hvala!

Žalujoči: vsi njegovi

Z a k a j si m orala nam  umreti, 
ko  pa  s tebo j bilo j e  te po  ž iv  e  ti? '
O dkar u tihnil j e  tvoj glas, 
žalost, bolečina dom ujeta  pri nas.

Z A H V A L A

Po k ra tk i in hud i bolezni nas je  k om aj v 34. letu  zap u stila  d rag a  žena in
m am a

JOŽICA 
PEČAVAR

iz Hrasta

P risrčn o  se zahvalju jem o  sosed o m , so ro d n ik o m , v aščan o m , prija teljem  in sodelavcem , ki ste  nam  v 
najtežjih  tren u tk ih  sta li o b  s tran i in izrekli g lo b o k o  soža lje  te r  d a ro v ali cvetje in vence. P oseb n o  se 
zahvalju jem o  sosedi T ilk i in d ru ž in i H o čev a r za vso p o m o č, ki s o jo  nudili v času bolezni in slovesa. 
Isk ren a  hvala  IM V  T O Z D  P riko lice  za vse razum evan je  in p o m o č  v času bolezni in sm rti. E n ak a  
zahvala  tov . B ožiču za  lepo  izrečene poslov ilne  besede o b  o d p rtem  g ro b u , k a k o r tud i sosedi A nici za 
slovo p red  d o m ačo  h išo . N a ša  zah v a la  tu d i P ljučnem u o d d e lk u  bo ln ice  N ovo  m esto  za lajšanje b o l
ečin, O nkološkem u inštitutu L ju b ljan a  za  tru d , d a  bi ji p odaljša li življenje. L ep a  h va la  zd ravstvene
m u oseb ju  Z D  M etlika , zlasti šoferjem  za po trpež ljive  vožnje v L ju b ljan o  in N ovo  m esto . H v a la  tud i 
O Š S u h o r in M etlika  za  vso p o m o č. Z ah v a lju jem o  se še g o sp o d u  žu p n ik u  za  lep o b red  in pevcem  za 
zapete  žalostinke. Še e n k ra t vsem , ki ste  n am  k ak o rk o li p o m ag a li, isk ren a  hvala!

Žalujoči: mož Ivan, otroci Ivan, Jožek, Francka, sestre, brata ter sorodniki
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Danes nuli v Bojance, vasico  
pri Vinici, znano po tako  
značilni kulturi, k i  so jo  pred
n ik i  njenih današnjih prebi
valcev prinesli iz  svoje dom ovi
ne ob Bojani, nezadržno  prodira  
razvoj. L e ta  1925. k o  se  j e v  njej 
rodil Rade Vrlinič. in še dolga 
leta  p o tem  pa j e  bi! to za ko ten  
kraj. Prav to j e  b il m orda razlog  
več, da so ta m ka jšn ji prebivalci 
m ed  vojno tem  bolj sodelovali s 
partizani. Tudi Rade. čeprav š e  
deček, ni bil izjem a. 1942. leta  
j e  zaradi lega n jpral v interna
cijo. najprej na Rab. pa  v Italijo  
in Nemčijo. A k je r  ko li j e  že  bil. 
p ovsod  se j e  p rik lju č il sku p i
nam. k i  j im  j e  bilo vodilo 
svoboda.

In ko  j e  prišla  te žko  priča ko 
vana svoboda, j e  bi! Rade prvi 
m e d  tistim i, k i  j im  ni bilo 
vseeno, k a ko  se bodo razvijali 
b e lokran jsk i kraji. Vedno je  bil 
za  napredek in vedno je  spodbu
ja l, p rig a n ja l a četudi j e  kd a j 
»pogoret* . ni odn eh a l »S ta re 
ga kova  človek sem. za to  ne 
m orem  b ili ravnodušen, ko  
vidim, da gre k a j  narobe. A če 
ne uspem, se  tolažim , da so v 
življenju vedno vzponi in padci, 
d a je  to p a č  ž iv ljen jski proces.«  
Toda Vrlinič, k i  j e  bil. j e  in bo 
gotovo  osta l a k tiv is t v pravem  
pom enu besede, j e  zna! vedno 
tudi popuščati, na jti kom pro

mise. »D ružba j e  danes dem o k
ratična. za to  m oram o prisluhni
ti ljudem  in ne r in iti z  glavo  
sk o z i zid.« pravi. K o t človek, k i  
že  sko ra j 4 desetletja  opravlja  
različne fu n kc ije , m ed  njim i 
največ volontersko, pozna  neš
te to  prim erov, k o  m nogi še 
vedno ne m orejo dojeti, da so 
danes drugi časi. In prav zaradi 
tega. k e r  s e je  ho te l zoperstaviti 
takšn im  ljudem, se j e  vedno 
za vzem a l za tiste, k i  se po  
njegovem  m nenju ne m orejo  
sam i p o stav iti v bran: za m la
dino in neposredne delavce.

L

»T ako  radi k ritiziram o  m la
dino. M ar se ne zavedam o, da 
sm o jo  vzgojiti mi. starejši? Pa 
se  kd a j vprašamo, k a k o  malo  
razum evanja do m laddfču tim o?  
Preveč sm o ljubosum ni nanje, 
za to  j im  ne dam o pravih  
m ožnosti, da bi uspeli. Z a p o sta 
vljamo j ih  tako  ko t neposredne  
delavce, k i  v večini prim erov  
niso kriv i za težave, k i  j im  jih  
tako  radi naprtim o. N ešte to k 
rat sem  j im  sve to va l naj bodo 
revolucionarni, odločni, a so. 
m a rsikd a j v bojazni, da 'bi bili 
ob delovno m esto, raje za m 
olčali napake. In tako. k o t so 
tiho ves čas. ko  delajo, ne znajo  
povzd ign ili glasu n iti takra t, ko  
odhajajo  v pokoj. Č e ne bodo s 
svojim  delom  zaslužili to likšne  
pokojnine, da bodo spodobno  
živeli, zanje socia lizem  ne bo 
več zan im iv ,« razm išlja  Rade.

Tudi sam  je  že  štiri leta  v 
pokoju , k i  pa  zan j ne pom eni 
počitka . O sta l j e  aktiv is t, k i  ne 
zna  reči »ne«. »Č lovek se ne 
sm e zanem ariti, k o  se. upokoji. 
In k o m u  bi p o tem  prepustili 
družbo, če bi se  vsi odreka li 
nalogam?« vpraša. S icer pa  
skrom no  prizna, da listih  nalog, 
za  ka te re  ni sposoben ali ve. da 
j ih  ne bi m ogel opravili, ne  
sprejme. K ar pa sprejme, opravi 
vestno. In  prav zaradi tega mu  
nalog nikoli ne zm anjka.

V Brežicah 
razstava 

malih živali
Rejci gojijo 2500 kuncev, 
500 kokoši in 600 golo
bov — Društvo deluje 5 

let
BREŽICE — Društvo rejcev malih 

živali praznuje letos majhen jubilej, 
petletnico obstoja. V njem deluje okoli 
100 članov vseh poklicev in vseh 
starosti. Gojiteljske uspehe prikazuje
jo  rejci na društvenih razstavah, naj
uspešnejši med njimi pa s svojimi 
ljubljenci zastopajo društvo na repu
bliških razstavah v Ljubljani, kjer 
osvajajo visoka priznanja in šam
pionske nazive.

V Posavju je brežiško društvo edini 
nosilec razvoja reje malih živali: 
kuncev, perutnine, golobov in raznih 
drugih okrasnih živali. Člani gojijo ta 
čas okoli 2500 čistokrvnih pasemskih 
kuncev, okoli 500 kokoši in 600 
golobov. V petih letih obstoja je 
društvo organiziralo štiri razstave v 
Brežicah, eno v Samoboru in eno v 
Šentjerneju. Priredilo je več strokov
nih predavanj, člani pa so se udeležili 
vseh pomembnejših razstav v Jugos
laviji.

Letošnja jubilejna razstava v Breži
cah bo še posebej bogata. Zvestim 
obiskovalcem bodo rejci predstavili 
več novih pasem. Zlasti zanimiv,bo 
akvaristični del. Akvarijske ribe bodo 
tokrat prvič obširneje zastopane.

Razstava bo od 14. do 16. novembra 
v telovadnici Šolskega centra (bivše 
gimnazije). Raztegnili'so jo na tri dni, 
da bi tako omogočili organiziran 
ogled najmlajšim obiskovalcem. Za 
jutri dopoldne so povabili na razsta
višče otroke iz varstvenih ustanov. 
Ogled bo brezplačen. Tudi šolarjem ne 
bo treba prispevati nobene vstopnine. 
Društvo je razposlalo povabila vsem 
osemletkam v občini, ker meni, da je 
za otrokfe tak neposreden stik z žival- 

r'  mhkoristen, da ob tem marsikaj spoz
najo in se naučijo.

M. B E Z E K -JA K S E

X
S
S
X
s
v
H
*
H
S

%
%

SIN PR E T E PE L  OČETA
STAVČA VAS — Med 49-letnim 

Slavkom Jarcem in njegovim 76- 
letnim očetim Vladom je prišlo 4. 
novembra do hudega prepira, ki so mu 
botrovali spori zaradi lastništva ze
mlje. Med prepirom je sin očeta 
pretepel in ga pri tem težje telesno 
poškodoval, tako da je moral Vlado 
Jarc po zdravniško pomoč v novo
meško bolnišnico, kjer je ostal na 
zdravljenju.

Nož končal ponočni prepir
V noči na sobo to  je v novom eškem  »G« klubu prišlo do prepira, ki se  je tragično 

končal na Drski — Pripor za 24-letnega Rama Čivoviča___________

NOVO M ESTO — Novom eščane 
je  v sobo to  zjutraj pretresla novica o 

-•tragičnih nočnih dogajanjih , ki so 
vzela življenje 22-letnem u Zvonetu 
Šoštariču, uslužbencu novom eške
ga tozda L jubljanskih m lekarn. Po
datk i, do  katerih  so m ed zbiranjem  
obvestil prišli delavci novom eških 
organov za no tran je  zadeve, so pri
bližno takole osvetlili dogodke v us
odni noči:

V sobo to , 8. novem bra, je prišlo 
okoli 3.30 ure v novom eškem  »G« 
klubu do prepira m ed 22-letnim 
Zvonetom  Šoštaričem  in 24-letnim 
R am o Čivovičem iz Novega mesta. 
Prepir je, ko t kažejo podatk i, izzval 
slednji, saj je dražil goste, Šoštarič 
pa g a je  opozoril, naj tega ne počne.

Vročo kri so skušali um iriti navzoči 
v lokalu, ki so m ladeniča razdvojili, 
ka r pa je  R am o izkoristil. Ko je na
mreč nekaj gostov držalo Šoštariča, 
je R am o tega udaril po obrazu in 
pobegnil dom ov na D rsko. S ta 
kšnim  koncem  pa se Šoštarič ni 
hotel sprijazniti, pač pa je  odhitel za 
Čivovičem do njegovega stanova
nja. Zvonil je in tolkel po vratih , 
seveda z nam enom , da se maščuje za 
dobljeni udarec. R am o mu je  v ra ta  
tudi odprl, a  seje istočasno v njegovi 
roki zalesketal dolg kuhinjski nož. Z 
njim  je  Šoštariča večkrat zabodel, 
hudim  ranam  pa je  ta ob  5.45 uri v 
novom eški bolnišnici podlegel.

Približna takšna sp tudi dejstva, 
ki so jih  v kazensko ovadbo zoper 
osum ljenega Čivoviča zapisali de
lavci novom eške UN Z. Om enim o 
ob tem , da  je preiskovalni sodnik

Klub v gostilni

Ni denarja  za nadalje
vanje izkopavanj

Stavbo bo prevzela mla
dina in jo v nekaj letih 

preuredila v dom

SEVNICA — V okviru prazno
vanj praznika sevniške občine se 
vrstijo tudi kulturne prireditve. 
Tako je v ponedeljek zvečer dr. 
Timotej Knific iz Ljubljane s šte
vilnimi barvnimi slikami in še več 
diapozitivi predstavil pozno an
tično naselbino iz 5. in 6. stoletja 
našega štetja, znano kot Ajdovski 
gradeč. Poudaril je, da je ta nasel
bina na hribu nad vasico Vranje 
eno naših najstarejših arheoloških 
najdbišč, saj je tam kopal že Ema
nuel Riegl v letih 1901 do 1905. 
Pravo podobo naselbine so dala 
šele sodobna sistematična izkopa
vanja od leta 1970 vse do letos. 
Kot smo o tem že večkrat pisali, je 
ta dela takrat vodil sedaj že pokoj
ni ravnatelj narodnega muzeja dr. 
Peter Petru.

Dr. Knific je najdbe in izsledke 
primerjal z oddaljenimi najdbišči v 
Sloveniji. Menil je, da bi se našlo še 
marsikaj zanimivega, žal pa ni 
skromnega denarja za terensko 
delo. Izkopani temelji stavb naj bi 
bili predstavljeni kot arheološki 
park, na sevniškem gradu je stalna 
razstava.

Domačin Franc Pavkovič je na 
tem večeru zavrtel kratek film o 
izkopavanju.

A. Ž.

KOČEVJE — V Kočevju že okoli 
40 let mladi razpravljajo o mladinskih 
prostorih in zahtevajo prostor zanje. 
Minuli teden je bila spet javna razpra
va o tem, na kateri je bilo ugotovljeno, 
da zdaj prostori za klub so (to je stav
ba, v kateri je gostilna Rog in nekaj 
stanovanj), ni pa denarja za ureditev 
stavbe in usposobitev za klubsko 
dejavnost.

Najprej bodo mladinci usposobili 
prostore v pritličju, kjer bo večja soba 
za interesne dejavnosti, v drugi bo 
»kafič«, v tretji pa sejna soba za 
osnovne organizacije ZSM, društva 
itd. Nato bodo v drugi fazi pridobili še 
prostore v prvem nadstropju, ki jih 
bodo po izpraznitvi stanovanj name
nili za delo društev, ki zdaj nimajo 
prostorov. Po oceni bi stavbo v treh do 
štirih letih uredili ne le v mladinski 
dom, ampak celo v kulturni center. 
Pripravljen je tudi že osnutek progra
ma dejavnosti v teh prostorih.

J. P.

zoper osum ljenca takoj odredil 
pripor, stekla pa je tudi preiskava. 
Kaj bistveno novega bo težko odkri
la. Dejstvo je, d a je  bil Šoštarič tega 
dne s prijateljem  na treningu k arate
ja , da sta  v večernih urah  zavila v 
restavracijo  V odnjak in n a to  še v 
»G« klub, k jer je v zgodnjih ju tra 
njih urah prišlo d o  usodnega prepi
ra. Z nano pa je tudi, da Šoštarič na 
D rsko ni odšel sam , da je bil z njim 
prijatelj, s katerim  sta se družila ves 
večer in ki je znan po razboritosti, 
sodeloval pa je  tudi že v nekaj p rete
pih. N aspro tno  za Šoštariča trdijo, 
da je bil dokaj m irnega značaja in da 
je veliko vlogo v sobotnih  dogodkih 
odigrala huda užaljenost, verjetno 
pa tudi alkohol. D rugo pa je seveda 
vprašanje, kaj je  R am a, ki se sicer 
ukvarja tudi z boksom , pripeljalo 
do odločitve, da  je  v roke zagrabil 
nož in z njim kar šestkrat zabodel 
Šoštariča. Slednji je  do zdravstvene
ga dom a in bolnišnice prispel še živ, 
a so bile rane, predvsem  pa izguba 
krvi, usodne.

Zgolj naključje, da se je že drugi 
mladeniški obračun  letos končal 
enako  tragično?

B. B U D JA

MIKOLAVČ1ČEV1 NISO OSTALI SAMI — Dobre štiri mesece po nesreči se bodo Mikolavčičevi že l«h*:o vselili v 
novo Marlesovo montažno hišo. Tega seveda ne bi zmogli, če jim ne bi priskočili na pomoč krajani, delovni kolektivi in 
posamezniki. (Foto: P. P. in J. S.)

V nesreči niso ostali sami
Mikolavčičevi se bodo štiri mesece po nesreči že vselili v novo hišo

KRŠKO — »Ko sm o prilezli iz 
porušene hiše, smo se objeli in zajo
kali, presrečni, da sm o sploh ostali 
živi. Šele kasneje se je v nas priglo- 
dala \skrb, kako bom o živeli brez 
strehe nad glavo. A km alu nam  je 
bilo lažje, m nogo lažje, saj je z nami 
to  skrb delilo veliko ljudi. In tako 
sm o spoznali, da na tem ljubem sve
tu nism o sam i, da  sta  med ljudm i še 
dom a vzajem nost in sočutje ob  ne
sreči,« pripoveduje Tone Mikolavčič.

O d eksplozije plinske jeklenke, ki 
je letos v začetku julija razdejala
M ikolavčičevo hišo, je m inilo štiri 
mesece. Kot pravi Tone M ikolavčič, 
se bodo v novo hišo, ki je zrasla na 
istem prostoru  kot stara, preselili 
sredi tega meseca.

»Po eksploziji seveda najprej 
nism o vedeli ne kod ne kam. Z ato  je 
bila še kako dragocena pom oč vseh 
sosedov, K rčanov, delovnih orga
nizacij in kdo sploh m ore vse našte
ti. Pom em bno je \ bilo, da  smo 
zadeve z zavarovalnico uredili v ne

kaj dneh in dobili celotno zavaroval
nino v znesku 4 m ilijone dinarjev. 
Na roke so nam  šli tudi v banki, kjer 
smo dobili še kredit. Seveda tega ne 
bi zmogel, če bi nam  ne pom agal 
d irek tor hotela Sremič Peter M arko
vič. H krati pa je stekla nab ira lna  ak
cija tudi v naši krajevni skupnosti, 
kjer so ljudje zbrali 2,65 m ilijona di
narjev, v Celulozi, kjer so zbrali 600 
tisoč dinarjev, pa  v delovni orga
nizaciji M ercator-G ostinstvo hoteli, 
kjer so zbrali poldrugi milijon di
narjev. Težko težko bi naštel vse, ki 
so nam  priskočili na  pom oč z delom 
ali denarjem  ali nam  kako drugače 
pom agali. Celo neki kmet z Libne' 
mi je  poslal 60 litrov vina in dvajset 
hlebcev dom ačega kruha, kar smo 
porabili za m alico delavcev, ki so 
odstranjevali ruševine in nam  pom a
gali postavljati nov dom. Seveda 
sm o zaradi tega lahko h itro  pospra-

Nalovili 
tudi po 

800 polhov
Izredna letošnja bera 
— Predlog za p rem a

knitev začetka lova
KOČEVJE — Letošnji obilni 

rod v bukovih in mešanih gozdo
vih na obsežnem območju Kočev
ske je pripomogel, da je bilo 
znatno več polhov kot prejšnja le
ta. Ugodne vremenske razmere v 
oktobru so omogočile, da je sezo
na trajala do konca meseca. Pol
harji, teh je vsako leto več, so bili s 
poljšjim lovom nadvse zadovoljni, 
sai so nekateri nalovili tudi nad 
800 polhov. Tako si mnogi pri 
izplenu pridobili precejšnje količi
ne mesa in kožic, po katerih pa ni 
več tolikšnega povpraševanja.

Izkušnje ljubiteljev poljšjega lo
va so take, da je datum pričetka lo
va na polhe 25. september prezgo
den. Ce so vremenske razmere 
ugodne, kot so bile letos, bi ta da
tum lahko premaknili na prve dni 
oktobra. Zatrjujejo, da nima 
pomena loviti mladičev, od kate
rih ni kdove kakšnega izplena me
sa, pa tudi kožice so manj 
uporabne. Prav bi bilo, da bi to 
ugotovitev in oceno .troškovno še 
proučili.

V. D.

K O N C E PT  IN 
MARTINOVANJE

KRŠKO — V soboto , 15. novem 
bra, ob  17. uri bo v Delavskem  kul
turnem  dom u E dvarda Kardelja 
koncert »D obro mi došel, prijatelj« 
s pevko Vesno K orbar, Zagrebački- 
mi pajdaši in M artinom  Sagnerjem- 
D udekom  iz G runtovčanov. Po 
prireditvi bo v bližnjem hotelu Sre
mič m artinovanje z zagorsko kuhi
njo.

C i

. GRUNTOVČANI NA 
O BISK U

K R Š K O  —  K rško  obč in o  bo d o  
d an es o b iska li G ru n tc v č a n i. O b  
17. u ri b o  p re d stav a  na  Senovem , 
o b  19.30 pa  n a  Z d o la h . V abijo  na 
ob isk  in ogled.

Jo ž ič  R epič , n ep o sred n ik  v 
H itro tk a lu , že dva m eseca n ič ne 
dela. D o  m in u te  to čn o  p rih a ja  v 
m eh an ičn o  de lav n ico , sede na  
s to l, p redse  p a  si p o stav i desko , 
ki jo  naslon i n a  s teno . K o je  u ra  
dve, v stane  in o d d id e  d o m ov . O 
njegovem  p o četju  govori vsa  R e- 
p ičev ina, v H itro tk a lu  ga im ajo  
za ču d ak a . V odstven i in vodiln i 
k a d e r se ga  je  izog ibal že p rej, 
k a jti Jo ž ič  R epič se je  o d ločil, da  
bi pričel d e la ti red . Sam , z v so  
svojo  trm o , v z tra jn o s tjo  in 
nem očjo . Že p red  d o b rim  le tom  
je  naslovil n a  d irek to rja  vseh 
d irek to rjev  p ism o , s k a te rim  je  
o p o zo ril n a  n ep rav iln o sti pri 
k o o p erac ijsk ih  poslih . Pod  p is
m o se je  tu d i p o d p isa l, ka jti 
Jo ž ič  R epič  se ni p rišteva l m ed

vili ruševine, zalili temelje in ploščo 
ter nanjo postavili novo m ontažno 
M arlesovo hišo,«, je povedal Tone 
M ikolavčič, vodja vzdrževanja v 
krškem  hotelu Sremič.

J. S.

RAZPRAVA NI 
KONČANA

Z E L JA  P O  ZNANJU
K O Č E V JE  —  N i res, da na  

K očevskem  n i že lje  po  znanju. 
M alo pasjo šolo j e  20. oktobra  
začelo ob iskova ti ka r  19 la stn ikov  
psov s svojim i štirinožn im i p rija te 
lji. To je  m očno presenetilo  orga
n iza torje  šole, sa j so pričakovali, 
da bo vpis nad  polovico  manjši. M a 
la pasja  šola bo trajala do pomladi, 
nato pa  se bo začela  redna, ob za
k lju čku  ka te re  bo po trebno  polaga
ti tudi izpite. p . c

KOČEVJE — Sodna obravnava 
proti Albertu Primonu iz Klinje vasi 
pri Kočevju v ponedeljek, 10. novemb
ra, ni bila končana in se bo nadaljevala 
26. novembra. Primon je 18. maja 
letos, ko je bil na prostem izhodu iz 
zapora, vzel na parkirnem prostoru 
kočevske tovarne Melamin tovornjak 
s priklopnikom, last Eurotransa Rib
nica, ki je pripeljal iz Nemčije poseben 
papir za kemično tovarno. Š tovor
njakom in priklopnim vozilom, še 
vedno naloženim s papirjem, je peljal 
proti Delnicam. Vmes je zadel streho 
neke hiše v Livoldu, nato pa seje, pre
plašen zaradi zasledovanja miličnikov 
še prevrnil. Samo na tovoru je škode 
za prek 4 milijone din, prišteti pa je 
treba še škodo na stavbi in vozilu.

Razprava ni bila zaključena, ker na 
sojenje ni prišel predstavnik Eurotran
sa Ribnica, raziskati pa je treba še 
obtoženčevo socialno stanje.

ZA 500 TISOČAKOV 
ŠK OD E

FILM A RJI SPET NA 
O BISKU

KRŠKO — Zagrebški Jad ran  
film bo sodeloval pri snem anju 
filma 12 žigosanih, ki ga bo na p o d r
očju Posavja, med drugim  tudi v 
Kostanjevici, gradu M okrice in 
drugod snem ala am eriška družba 
M G M . Snem anje tega film a se bo 
začelo že ta mesec, trajalo  pa naj bi 
do 15. jan u arja  prihodnje leto. 
Film ska ekipa je  že dobila dovolje
nje za snem anje v Galeriji Božidar 
Jakac v Kostanjevici. Č lan ekipe je 
tudi znani Telly Savalas.

ČRNOMELJ — 5. novembra okoli 
poldneva je prišlo, v stanovanjski hiši 
Jožeta Goršiča v Črnomlju do požara. 
Kot je pokazala preiskava, je Goršič 
obnavljal hišo, pri tem pa so tudi varili 
cevi na toplotno napeljavo. Očitno pri 
tem delu niso bili dovolj pazljivi, saj so 
sosedje naslednjega dne, ko v hiši ni 
bilo nikogar, opazili dim in poklicali 
gasilce. Ti so ogenj pogasili, povzro
čene škode pa je za 500 tisočakov.

ISKRA ZAZGALA SE N O
KOČEVJE — 6. novembra okoli 

15. ure je Marjan Novak iz Šalke vasi 
brusil v domači zasilni delavnici, nad 
katero je senik. Iskra z brusilnega str
oja je odletela v seno in ga zažgala. 
Pogorelo je tudi ostrešje senika. Škode 
je za okoli 3 milijone din.

Najprej moramo potolažiti vse tiste, ki so bili izžrebani za nagrado, pa 
je morda še niso prejeli. V Glasbeni zadrugi pravijo, da počakajo nekaj 
časa, da se nabere štiri do pet nagrajencev, potem pa na zelo kvalitetno 
kaseto tuje proizvodnje posnamejo trenutno lestvico ter nagrado pošljejo 
vsem nagrajencem. Torej, če nagrade ni še isti teden, ko ste izžrebani, 
malo potrpljenja; Glasbena zadruga vse obljube izpolni. In izpolnila bo 
tudi obljubo o Vsakotedenskem disku na Otočcu, čeprav imajo pri dogo
varjanju težave. Sicer pa je lestvica za ta teden takšna:

1. Heartbreak hotel — C. C. CATCH
2. Papa don’t preach — MADONNA
3. In the army now — STATUS QUO
4. You can call me Al — P. SIMON
5. Higher love — S. W lNW OOD
6. Don’t leave me this way — COMMUNARDS
7. Tipical male — T. TURNER 

Holding back the year — SIMPLY RED 
Holeday rap — McMIKER & D. SVEN 
Slagehammer — P. GABRIEL

9.
10 .

ljud i, ki so  p rav ičn i, p o šten i in 
rev o lu c io n a rn i to lik o  časa , d o k 
ler ni tre b a  p o d stav iti las tn eg a  
h rb ta . P ism o  je  zad e lo  v p ra zn o , 
se k re ta r  p a  g a je  o p o z o ril, naj ne 
o v a ja  p o šten ih  in zaslužn ih  
ljudi.

P red  ted n o m  so  zaprli vod jo  
k o o p erac ij, izkaza lo  se je  n a 
m reč, da  je  izda ja l lažne raču n e  
in da  se je  o koriščal.

»To sem  že p red  časom  trd il 
jaz ,«  je  dovolj g lasno  rekel Jož ič  
R epič, v e n d a r p re p o tih o , d a  bi 
ga k d o  slišal.

Z d aj sedi p o d  desk o  v m eh a
nični delavnici. O sem  u r na d an . 
Že dva cela m eseca. P rejem a 
osebn i d o h o d e k  ko t d ru g i m eh a 
niki. V erjetno  zarad i ljubega m i

ru  in zavo ljo  R epičeve socialne  
v a rn o sti, k o t v ečk ra t rad  reče 
d ire k to r  vseh  d irek to rjev . G o 
vori se, d a je  Jo ž ič  R epič o p o z o 
ril n a  n ek a te re  n ep rav iln o sti v 
H itro tk a lu . Spet je  n ap isal p is
m o, to k ra t n ek o lik o  daljše  in 
ostre jše. B aje je  p isan je  zaključil 
z besedam i: » S tra jk a l b o m  tak o  
do lg o , d o k le r  se ne razčistijo  v 
p ism u oč itan e  reči.« Baje sem  
zap isal z a to , ke r o  p rim eru  vsi 
m olčijo . O o č itan ih  n ep rav iln o s
tih  tu d i, se p a  za to  več govori o  
Jo ž iču  R epiču . V R epičevini je  
to  že p rak sa : vedno  se sp rašu je , 
kdo  je tis ti, ki je  kaj n ap isal, 
m alo k d a j ali sk o ra j n iko li pa  se 
ne sp reg o v o ri o  vsebini n ap isa 
nega.

Jo ž ič  R epič p a  sedi p o d  desko

v m ehan ičn i delavn ici in čaka . 
Le kaj? D a se bo  čez leto  ali dve 
p o k a za lo , k a k o  je  im el prav? D a  
ga b o d o  p red ali d iscip linsk i ko 
m isiji in d a  ga  b o d o  postav ili 
p red  h itro tk a lsk a  v ra ta?  D a  se 
m u b o d o  p rid ru ž ili drugi?

Res je  ču d en , ta  Jo ž ič  Repič! 
N am esto  d a  bi p riv ija l v ijake, za 
k a r  je  izučen , hoče  še o p rav lja ti 
d ela  in na lo g e  veliko  bolje  p lač a 
nih tov ariš ic  in to v arišev  iz 
H itro tk a la .

PRIPIS: Z g o d b a  je  v celoti iz
m išljena. Isk an je  p o d o b n o s ti s 
k a te ro k o li d e lo v n o  o rg an izac ijo  
in z o seb am i bo  š te ti za 
z lo n am ern o st.

TONI GAŠPERIČ
WF'


